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V tmavej šachte čierna noc a čierny prach na tvárach. 
Len blikot lampy na čelách a hukot vozov v ušiach.
Tu život plynie inak než hore a čas sa meria inak než tam. 
Tu uhlím sa píše história a kreslí budúcnosť...

  (Z básne Uhlie Jaroslava Schuta, ktorý pôsobil ako technik v bani Nováky) 

S úctou venované všetkým, ktorí písali dejiny uhoľného baníctva hornej Nitry ...

1996 – 2023

Kresba Igora Lackoviča, známeho výtvarníka, maliara baníkov, ktorý pracoval v bani Cigeľ. 
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Alojz Petráš – Banícka Prievidza, 2014, olej 47 x 34 cm.                 Foto: Milan Paluš
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Pred 114 rokmi, na počiatku priemyselnej ťažby hnedého uhlia na Slovensku, naši predchod-

covia našli odvahu vydať sa do neznáma, hoci si neboli istí úspechom. Napriek tvrdým život-

ným a pracovným podmienkam to nevzdali. Uchopili príležitosť využiť nerastné bohat stvo 

Zeme, aby hospodársky, sociálne a kultúrne pozdvihli zaostalý, chudobný poľnohospodársky 

kraj a pripravili lepšiu budúcnosť pre ďalšie generácie. Svojich nasledovníkov krok za krokom 

trpezlivo učili písmená baníckej abecedy, aby im odovzdali pochodeň rozvoja ťažobného prie-

myslu na hornej Nitre. 

S plynutím desaťročí vniesli nášmu regiónu banícku pečať. Nám, súčasníkom doby, prináleží 

odlišná úloha - dôstojne zavŕšiť ich dielo a ukončiť éru uhoľného baníctva na Slovensku. Ho-

vorí sa, že človek žije dovtedy, kým si ho iní pamätajú. Ak to vztiahneme na banícke povolanie, 

máme to šťastie, že na hornej Nitre aktívne pôsobia tri banícke spolky, ktoré robia všetko pre 

to, aby úcta k tomuto remeslu, tradície otcov, starých rodičov a prarodičov, ktorí mu zasvätili 

najlepšie roky svojho života, nezapadli prachom zabudnutia. 

S vyťažením poslednej tony hnedého uhlia chceme prispieť k zachovaniu niektorých udalostí 

aj prostredníctvom tejto knihy. Nemáme v úmysle mapovať celú históriu priemyselnej ťažby 

uhlia. Profesionálne sa toho zhostili pracovníci Slovenského banského múzea vy tvorením sa-

mostatnej uhoľnej expozície múzea v Handlovej, ale aj vydaním kvalitných odborných pub-

likácií o dejinách baníctva na Slovensku. Významnú úlohu v tomto smere zohráva aj Združenie 

na záchranu baníckeho dedičstva hornej Nitry, prevádzkujúce banský skanzen v areáli bane 

Cigeľ. 

V každom banskom závode sa našli nadšenci, ktorí v kronikách kompletizovali začiatky 

ťažby na ložiskách hornej Nitry, jej postupný nárast, zavádzanie modernej techniky, pracov-

ný a spoločenský život kolektívov a sociálnu starostlivosť o zamestnancov. Stačí zalistovať 

v knihách „Ja, banícka Handlová“, „100 rokov ťažby Baňa Handlová“, v brožúrach vydaných pri 

príležitosti jubileí - „25, 50 a 55 rokov Bane Cigeľ,“ „45, 50, 60 a 70 rokov Bane Nováky“ a 20 rokov 

strojárskeho závodu BME Nováky. Vznik a rozvoj banskej záchrannej služby boli zmapované 

v knihe „100 rokov organizovanej banskej záchrannej služby“. Najťažšie zásahy záchranárov 

opísal František Ščavnický v publikácii „Spomienky banského záchranára“. Literárne spraco-

vané osudy jednotlivcov, baníkov a zamestnancov z baní Cigeľ, Handlová a Nováky, ožívajú 

v príbehoch Pavla Remiaša pod názvom „Zdar Boh, baníci!“. 

Čísla, fakty, udalosti a hospodárske štatistiky sa dajú vyhľadať v archívoch, v závodných 

a firemných novinách, ktoré na baniach nepretržite vychádzali od roku 1950, v publikáciách 

či v ročných správach spoločnosti. Zo 114 ročnej etapy uhoľného baníctva sme preto vybrali 

len zaujímavosti z rokov 1996 – 2023, ktoré tvorili život a dianie akciovej spoločnosti Hornoni-

trianske bane Prievidza. 

Prajeme vám príjemné čítanie. Nech vám tieto stránky, ako uznanie a poďakovanie za váš 

prínos pre baníctvo na hornej Nitre, oživia spomienky na dianie, ktorého ste boli svedkami 

a na ľudí, ktorí ho svojou každodennou prácou tvorili.                                                                       Zdar Boh!

Peter Čičmanec, 

 predseda predstavenstva 

 a generálny riaditeľ 

Slovo na úvod
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I.

História ťažby uhlia v regióne

Právni predchodcovia HBP, a. s.

Najbohatšou a najrozsiahlejšou hnedouhoľnou panvou v Slovenskej republike je hor-

nonitrianska. Archeologické výskumy ukázali, že uhlie sa v tejto lokalite spaľovalo už 

v skorom stredoveku. Prvá písomná zmienka o handlovskom uhlí je z roku 1750.

V 19. storočí zohral významnú úlohu v ťažbe uhlia na handlovskom hnedouhoľnom 

ložisku majiteľ bojnického panstva gróf Ján Pálffy mladší, ktorý vlastnil pozemky v Han-

dlovej s ložiskami hnedého uhlia. Uhlie začal ťažiť v roku 1854, zamestnával pri tom asi 30 

baníkov. Odberateľmi uhlia boli papierne v Harmanci a Kachelmanove strojárne vo Vyh-

niach. Do 20. storočia bol región hornej Nitry prevažne poľnohospodársky. Nedostatok 

pracovných príležitostí viedol k chudobe a vysťahovalectvu.

ZAČIATKY PRIEMYSELNEJ ŤAŽBY

Obdobie intenzívneho rozvoja priemyslu, začiatkom 20. storočia, otvorilo dvere i roz-

voju ťažby. Gróf Ján Pálffy mladší hľadal investora, ktorý by vybudoval ťažobný závod. 

O využitie handlovského uhlia prejavila záujem Šálgotarjánska kameňouhoľná účastinná 

spoločnosť. Zmluva začala platiť od 1. júla 1909. Tento dátum vošiel do histórie ako začia-

tok priemyselnej ťažby hnedého uhlia na Slovensku. V tomto čase vznikla Západouhorská 

kameňouhoľná účastinná spoločnosť so sídlom v Budapešti, ktorá začala práce na výstavbe 

bane a povrchových objektov v Handlovej. Výstavba bane začala razením úvodnej štôlne 

a ťažnej jamy nazývanej Hlavná šachta. Bola vybavená parným ťažným strojom. V roku 1910 

bolo možné začať s ťažbou vo Východnej bani a v roku 1912 začala premávka v dvojkoľaj-

nej štôlni. Štôlňa bola prepojená s ťažnou jamou, čím bol položený základ vetrania bane.

Uhlie z podzemia najskôr vyvážali ťažné kone, preto v baniach boli stajne. V roku 1913 

sa začali používať dve benzínové lokomotívy a do prevádzky sa zaviedli železné banské 

vozíky. Kone odišli z handlovskej bane v roku 1929 a o rok neskôr vyradili z prevádzky aj 

benzínové lokomotívy. Nahradili ich vzduchové a neskôr modernejšie motorové.

Krátko po spustení priemyselnej ťažby uhlia museli majitelia banského podniku vyriešiť 

problém prepravy vyťaženej suroviny. Riešením bolo predĺženie existujúcej železničnej 

trate Veľké Bielice – Prievidza do Handlovej. Prvá jazda drevených vozňov ťahaných parnou 

lokomotívou sa uskutočnila 15. februára 1913, kedy bol pod dreveným banským triedičom 

naplnený prvý vagón handlovského uhlia. Konečnou stanicou až do 21. decembra 1931, 

kým nebola postavená trať do Hornej Štubne, bola stanica v Handlovej, v tesnej blízkosti 

banského podniku. 

Pre rýchlu prepravu a nakladanie vyťaženého handlovského uhlia bol postavený ban-

ský triedič uhlia, unikátna a jedinečná industriálna stavba, slúžiaca na expedovanie uhlia. 

V rovnakom období ako železnica vyrástla vedľa bane tepelná elektráreň. Išlo o prvú 

elektráreň na Slovensku, ktorá využívala na výrobu elektrickej energie fosílne palivo. Jej 

kapacita v ďalších rokoch rástla a objemom produkcie si zabezpečila až do roku 1953 pr-

venstvo na Slovensku.
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ŤAŽKÉ POVOJNOVÉ ROKY

Po skončení I. svetovej vojny a vzniku I. Československej republiky bola spoločnosť pre-

menovaná na Handlovské uhoľné bane, účastinná spoločnosť a sídlo mala v Bratislave. Aj 

prví riaditelia boli Slováci. 

Pracovné podmienky v tom období neboli ľahké. Baníci pracovali aj 12 hodín, práca 

v nedeľu a počas sviatkov boli pravidlom. Dôkazom nespokojnosti baníkov boli štrajky, 

ktoré priniesli zlepšenie podmienok. Zriadila sa závodná jedáleň, začali sa stavať nové 

banícke kúpeľne s lampárňou a závodnou banskou záchranárskou stanicou, spustila sa 

výstavba modernejších bytov. 

V čase II. svetovej vojny boli Handlovské uhoľné bane jediným ťažobným závodom na 

Slovensku, kde možno hovoriť o rozvinutej ťažbe uhlia. Stúpajúci dopyt po uhlí motivoval 

vlastníkov na rozširovanie ťažby do ďalších lokalít. V apríli 1940 sa začalo razenie úpadnice 

Rudolf v Novákoch. Prvý vozík s vyťaženým uhlím vyšiel z tejto bane 14. júna 1940. Druhú 

úpadnicu - Adolf otvorili v marci 1941 dva kilometre od Lehoty pod Vtáčnikom. 

Obdobie najväčšieho rozvoja zažilo hnedouhoľné baníctvo na hornej Nitre až po dru-

hej svetovej vojne. Bane boli ako podniky strategického významu znárodnené hneď po 

oslobodení a zohrali kľúčovú úlohu pri industrializácii Slovenska. V Novákoch sa začína 

s budovaním Bane Mier a v roku 1951 sa otvára Baňa Lehota. V roku 1955 k ťažobným 

závodom pribúda závod Nováky, premenovaný v auguste 1957 na Baňu Mládeže. 

Priamo na uhoľnom ložisku bola postavená Elektráreň Nováky v Zemianskych Kos-

toľanoch. S jej výstavbou sa začalo v roku 1949. Prvý turbogenerátor uviedli do prevádzky 

v roku 1953. Technicky a technologicky bola prispôsobená výhradne na spaľovanie uhlia 

z baní na hornej Nitre. Vybudovanie energetického zdroja v regióne zásadne ovplyvnilo 

rozvoj ďalších odvetví priemyslu, najmä chemického, nábytkárskeho, obuvníckeho, textil-

ného, strojárskeho, elektrotechnického, polygrafického a potravinárskeho a naštartovalo 

rozvoj regiónu. S rozvojom baníctva sa z agrárneho regiónu stal priemyselný. 

Riešením rastúcej spotreby fosílnych palív v rozvíjajúcom sa priemysle Slovenska bolo 

ďalšie otváranie ložísk. V dobývacom priestore Handlovských uhoľných baní otvorili v au-

guste 1962 Baňu Cigeľ s plánovanou ročnou ťažbou 1 200 000 ton uhlia. 

Proces rozvoja ťažobných organizácií sa prejavil aj na počte obyvateľov okresného 

mesta. Mesto Prievidza v rokoch 1950 – 1990, v čase najväčšieho rozvoja ťažby uhlia, 

zaznamenalo najvýraznejšie prírastky obyvateľstva. Kým v roku 1950 mala Prievidza 6 700 

obyvateľov, v roku 1991 počet dosiahol 53 400. Zodpovedá to objemu ťažby uhlia, ktorý 

začiatkom 90-tych rokov dosahoval 4 – 4,7 mil. ton ročne. Bane v tom čase zamestnávali 

12 000 ľudí. 

V osemdesiatych rokoch 20. storočia zohralo významnú úlohu povrchové dobývanie 

uhlia v lome Lehota pod Vtáčnikom. Dôvodom bola nedostatočná pripravenosť ťažob-

ných kapacít v podzemí. Tento spôsob získavania uhlia trval 8 rokov. Definitívne skončil 

v júli 1988. Celkom sa týmto spôsobom vyťažilo 1,6 milióna ton uhlia. 

ORGANIZAČNÁ ŠTRUKTÚRA

S rozvojom uhoľného priemyslu sa menila aj organizačná štruktúra ťažobného podni-

ku. Povereníctvo priemyslu a obchodu zriadilo od 1. januára 1946 riadiaci orgán – Bane 

a huty na Slovensku, n. p., oblastné riaditeľstvo v Bratislave, ktorému boli podriadené 

Uhoľné bane, n. p., v Prievidzi. Dočasné sídlo mal však v Handlovej. 
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V roku 1951 sa začala uplatňovať nová organizačná štruktúra riadenia ťažby uhlia. Zruši-

lo sa Oblastné riaditeľstvo baní a hút na Slovensku a boli založené tri národné podniky, 

a to Handlovské uhoľné bane, Novácke uhoľné bane a Modrokamenské uhoľné bane, ktoré 

podliehali priamo ministerstvu, neskôr trustu Slovenských uhoľných baní v Prievidzi. Od 

roku 1957 do 1964 bolo v Prievidzi umiestnené Povereníctvo miestnych palív a naftového 

priemyslu. V roku 1965 vzniklo Združenie slovenských uhoľných baní, od 1. 7. 1965 Uhoľné 

a lignitové bane, odborové riaditeľstvo v Prievidzi, ako výrobno-hospodárska jednotka 

trustového typu, ku ktorej boli pričlenené aj Juhomoravské lignitové bane v Hodoníne. 

Začiatkom 70-tych rokov nadobudli pevné palivá znova svoje miesto v palivovo-ener-

getickom komplexe a nastal tlak na rozvoj ťažobných základní. Po reorganizácii sa odbo-

rový podnik k 1. januáru 1977 pretransformoval na koncern Uhoľné a lignitové bane. 

Tvorili ho:

koncernové podniky 

• ULB – Baňa Cigeľ 

• ULB – Baňa Dolina Veľký Krtíš

• ULB – Baňa Handlová 

• ULB – Baňa Nováky

• ULB – Jihomoravské doly Hodonín 

koncernové účelové organizácie

• ULB – Banské projekty Bratislava 

• ULB – Banský výskum Prievidza

• ULB – Automatizácia riadenia Prievidza

samostatné hospodárske stredisko

• Hlavná banská záchranná stanica Prievidza. 

Podobné členenie zostalo aj od januára 1989 pri vzniku štátneho podniku Slovenské 

uhoľné bane. Došlo len k vyčleneniu Jihomoravských dolov Hodonín a k vzniku samostat-

ného štátneho podniku Jihomoravské lignitové doly. 

Po vzniku samostatnej Slovenskej republiky boli rozhodnutím vlády SR k 1. januáru 

1993 Slovenské uhoľné bane zrušené. Rozčlenili sa na sedem samostatných subjektov. 

Vznikli štátne podniky: 

• Hornonitrianske bane

• Baňa Dolina

• Baňa Záhorie

• Výrobné prevádzky Holíč

• Banský výskum

• Banská obchodná spoločnosť

• Výroba kovového nábytku.

Štátny podnik Hornonitrianske bane sa stal nástupníckou organizáciou Slovenských 

uhoľných baní. Tvorili ho odštepné závody: Baňa Cigeľ, Baňa Handlová, Baňa Nováky, Ban-

ská mechanizácia a elektrifikácia Nováky. Od 1. mája 1993 sa odštepným závodom stala aj 

Hlavná banská záchranná stanica v Prievidzi.  

K 30. júnu 1996 bol štátny podnik Hornonitrianske bane zrušený bez likvidácie. 
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Mapa Handlovského uhoľného revíru z obdobia začiatkov priemyselnej ťažby uhlia.

Portál hlavnej štôlne v bani Handlová. V pozadí tzv. „Liptácke baraky“. S ich výstavbou sa začalo po roku 

1911. Slúžili pre mladých mužov, ktorí prišli do Handlovej za prácou. Bývalo v nich veľa nových baníkov 

prichádzajúcich z Liptova. Z toho bolo odvodené ich pomenovanie. 
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V areáli handlovskej bane vyrástla prvá elektráreň – silocentrála v rokoch 1910-1914.

Pri zrode myšlienky priemyselnej ťažby uhlia v Handlovej stál gróf Ján Pálffy. 
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II. 

Vznik akciovej spoločnosti 

Hornonitrianske bane Prievidza

 Transformácia štátneho podniku Hornonitrianske bane prebiehala s prestávkami od 

mája 1992, avšak až vo februári 1995 nabrala na intenzite. 

5. apríla 1996 sa na Zimnom štadióne v Prievidzi uskutočnilo ustanovujúce valné zhro-

maždenie zamestnaneckej akciovej spoločnosti. Z celkového počtu 5 723 akcionárov 

bolo na valnom zhromaždení prítomných 798 akcionárov, ktorí vlastnili 11 458 akcií, čo 

z celkového počtu upísaných akcií predstavovalo 62,7%. Tým bola naplnená podmienka 

uznášaniaschopnosti. 

Zúčastniť sa na založení zamestnaneckej akciovej spoločnosti mali možnosť upísaním 

akcií všetci pracovníci, ktorí v čase upisovania boli v hlavnom pracovnom pomere a spl-

nili kritérium 5 odpracovaných rokov. Účasť bola dobrovoľná. Zo 6 914 zamestnancov, 

ktorí spĺňali 5 ročné kritérium, si akcie upísalo 5 723 zamestnancov, čo bolo takmer 83%. 

Z celkového stavu zamestnancov štátneho podniku to bolo takmer 69%. Týmto bola napl-

nená podmienka zásad založenia zamestnaneckej akciovej spoločnosti, ktorá určovala 

51-percentnú účasť zamestnancov. Tento fakt bol dôležitý, pretože o privatizáciu štátne-

ho podniku sa mohla uchádzať akákoľvek akciová spoločnosť, resp. iná právnická osoba, 

avšak zamestnanecká akciová spoločnosť, pokiaľ ponúkla porovnateľné podmienky, mala 

podľa vládou prijatých zásad prednostné právo na privatizáciu vlastného podniku. 

K 20. máju 1996 bola založená zamestnanecká akciová spoločnosť Hornonitrianske 

bane. Podnet na privatizáciu predložila zamestnanecká akciová spoločnosť Fondu národ-

ného majetku a zároveň predstavenstvo zamestnaneckej spoločnosti spracovalo na 

základe podnikateľského zámeru ponuku na odkúpenie akcií. 

Proces transformácie priniesol so sebou mnohé úskalia. Vyžiadal si veľa trpezlivej práce, 

rokovaní a diplomacie. Bolo to obdobie, keď Fond národného majetku síce ponúkal baňu 

za korunu, ale bez lukratívneho majetku, bez časti administratívnych budov, rekreačných 

zariadení a strojárskeho závodu. Budovy mali byť odovzdané štátnej správe, o rekreačné 

zariadenia mali záujem súkromné osoby a o strojársky závod zahraničný kapitál.

O slovo sa hlásila aj myšlienka samostatnej privatizácie Bane Handlová. Dôsledne sa 

zhodnotila situácia bane, najmä stav jej vyťažiteľných zásob a ekonomické parametre 

ťažby. Argumenty však jednoznačne hovorili v prospech regionálneho zoskupenia baní 

hornej Nitry do jednej akciovej spoločnosti.

Zvrat nastal až po výjazdovom zasadnutí vlády SR v Prievidzi, kedy boli dohodnuté 

zásady pre privatizáciu, a to transformovať a privatizovať štátny podnik Hornonitrianske 

bane ako celok, nevyčleňovať z neho žiadny majetok. 

Štátny podnik Hornonitrianske bane bol rozhodnutím ministra hospodárstva SR č. 

91/1996 zrušený bez likvidácie k 30. júnu 1996. 1. júla 1996 založil Fond národného ma-

jetku SR akciovú spoločnosť Hornonitrianske bane Prievidza so 100 percentnou účasťou 

štátu. Do akciovej spoločnosti vložil Fond národného majetku SR prevažnú časť majetku 
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štátneho podniku Hornonitrianske bane. Jej súčasťou sa stali aj odštepné závody. Závodné 

noviny Bane Nováky KAHANEC v 14. čísle z 19. júla 1996 v tejto súvislosti napísali: 

„Fond národného majetku založil akciovú spoločnosť, ktorá vznikla zápisom 

v Obchodnom registri k 1. júlu 1996. Týmto bolo zavŕšené obdobie transformácie 

štátneho podniku na akciovú spoločnosť, ktoré bolo mimoriadne náročné najmä 

z hľadiska dokladovania majetku štátneho podniku. 

Za pozitívum transformácie možno považovať, že bane na hornej Nitre, ťažiace na 

jednom ložisku, sa neatomizovali, zostali pohromade, čo im umožňuje ľahšie znášať 

riziká podnikania v uhoľnom baníctve. Nemenej dôležitá je aj skutočnosť, že v tomto 

komplexe zostala aj Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky, ktorá je strojár-

skou základňou pre banské závody a Hlavná banská záchranná stanica v Prievidzi. “

V roku 1996 vedenie Hornonitrianskych baní Prievidza rozhodlo o bezodplatnom pre-

vode majetku baní na mestá. Najväčšie mestá v regióne Prievidza a Handlová získali bez-

platným prevodom od baní majetok, každé v hodnote 3,5 milióna eur. 

Mesto Prievidza týmto spôsobom získalo Dom kultúry, dve slobodárne na ulici 

Nábrežná, trinásť obytných domov na sídlisku Kopanice, tri pozemky v blízkosti Bojnickej 

cesty, čakáreň autobusu pri Dome kultúry a príjazdové cesty Ploštiny a Púšť. 

Mesto Handlová nadobudlo do svojho majetku Dom kultúry, Chatu baník na Remate, 

dve slobodárne, bytové jednotky na Morovnianskom sídlisku a pozemky. 

Prezídium Fondu národného majetku (FNM) vydalo 2. októbra 1996 rozhodnutie 

o privatizácií 97 % akcií Hornonitrianskych baní Prievidza v prospech nadobúdateľa Hor-

nonitrianske bane zamestnanecká, akciová spoločnosť, Prievidza. Zamestnanecká akciová 

spoločnosť Hornonitrianske bane odkúpila od FNM SR 97 % akcií HBP, a. s., za 26 174 000 Sk

 a bola zaviazaná povinnosťou investovať do ďalšieho rozvoja banských závodov 163 962 

500 Sk. Úver, ktorý si na tento účel zamestnanecká akciová spoločnosť Hornonitrianske 

bane zobrala, splatila bez zvyšku a rovnako splnila aj podmienku investovania. 

Kým sa FNM SR nepresvedčil, že povinné investície do rozvoja a prevádzky baní boli 

vložené, akcie HBP a. s. boli blokované a neobchodovateľné. V 1. fáze privatizácie dostala 

zamestnanecká a. s. HBP 63 % akcií a v 2. fáze ďalších 34 %. Pre Reštitučný investičný fond 

ostal 3 % podiel akcií, ktoré boli postupne rozpredané. 

Predstavenstvo zamestnaneckej akciovej spoločnosti vybralo investičné akcie, ktoré 

by sa realizovali v priebehu krátkeho obdobia. V KAHANCI č. 17 zo 6. 9. 1996 sa v článku 

„Staviame základy našej budúcnosti” uvádza: 

„Sú to investičné stavby, ktoré podporujú zachovanie zamestnanosti, riešia ekoló-

giu našej podnikateľskej činnosti, sú zamerané na zvýšenie úrovne bezpečnosti 

a záchranných prác v baníctve.

Medzi takéto stavby patrí obnovenie ťažby v 8. úseku Východnej šachty v bani 

Handlová, ktorou sa sprístupní 1,75 miliónov ton zásob najkvalitnejšieho hnedého 

uhlia na Slovensku. Realizáciou tejto stavby sa vytvorí pracovná príležitosť pre 420 

pracovníkov. 

Zo stavieb ekologického charakteru plánujeme vybudovať technológiu za-

husťovania kalov z úpravne bane Cigeľ a skládku olejov. V bani Nováky chceme vy-

budovať čističku banských vôd na G-jame a A-jame a pre HBZS Prievidza zakúpiť 
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prenosné laboratórium na meranie ovzdušia a ochranné protichemické obleky pre 

záchranárov, ktoré v rámci Asociácie záchranných systémov budú môcť využívať pri 

záchranných akciách nielen v banských organizáciách, ale i v rámci Slovenska. 

V BME Nováky vybudujeme systém vykurovania na báze ekologického spaľovania 

hnedého uhlia a dokončíme pracovisko povrchových ochrán na báze ekolo gických 

náterových hmôt.

Týmito investičnými akciami, smerujúcimi k rozvoju akciovej spoločnosti, navrhu-

jeme splatiť kúpu akcií HBP pre zamestnaneckú akciovú spoločnosť.“

 

O SÍDLE SPOLOČNOSTI

Budova, v ktorej sídli riaditeľstvo akciovej spoločnosti Hornonitrianske bane Prievidza, 

na Ulici Matice slovenskej 10 v Prievidzi, bola dokončená 28. apríla 1967. Súhlas na jej 

výstavbu udelilo Ministerstvo baníctva v Prahe. Investorom boli Uhoľné a lignitové bane, 

odborové riaditeľstvo Prievidza. Generálnym projektantom boli Banské stavby Bratislava 

a generálnym dodávateľom Priemstav, národný podnik Prievidza. Do trvalého užívania 

bola odovzdaná v januári 1969.

Združenie slovenských uhoľných baní dovtedy nemalo vlastné priestory. Kancelárie sa 

nachádzali v objekte Mestského národného výboru v Prievidzi. Vzhľadom na to, že časť 

miestností využívali ďalšie organizácie - Banský výskumný ústav, Obvodný banský úrad 

v Prievidzi a Revírny výbor zväzu zamestnancov v baníctve a energetike, všetky pociťovali 

nedostatok priestorov. Z toho dôvodu bolo prijaté rozhodnutie zabezpečiť výstavbu vlas-

tnej prevádzkovej budovy baní. Vyriešil sa tým aj problém kancelárskych miestností pre 

Banské stavby, národný podnik Prievidza, ktorému presťahovaním sa do budovy riaditeľ-

stva baní uvoľnil miestnosti Banský výskumný ústav. 

Zástupcovia baní žiadali o umiestnenie budovy v blízkosti baníckeho učilišťa na Boj-

nickej ceste. Pri výbere staveniska 8. októbra 1963 zástupca Krajského projektového 

ústavu Banská Bystrica Ing. Péter, ako hlavný architekt mesta Prievidza, so staveniskom 

pri baníckom učilišti nesúhlasil a žiadal z architektonických dôvodov budovu umiestniť 

v starom meste. K tomuto názoru sa priklonil aj generálny projektant a ONV Prievidza. 

Presadili, aby sa budova umiestnila vedľa plánovanej hlavnej cesty cez Prievidzu smerom 

na Martin, v blízkosti bývalej Sebedražskej cesty. Argumentovali tým, že reprezentatívna 

budova má byť umiestnená v centre mesta, v blízkosti mestských a okresných orgánov 

a ich administratívnej časti. 

Prevádzková budova pozostávala z dvoch samostatných stavieb. V 1. etape sa mala vy-

budovať prevádzková budova a v 2. etape združené garáže. Súčasne bola pripravená in-

vestičná akcia na strojno-počítačovú stanicu, ktorá mala vyrásť v 3. etape a dotvoriť súvislý 

celok. Doba výstavby bola pôvodne plánovaná od mája 1964 do októbra 1965, t. j. 18 me-

siacov, bola však prekročená až na 36 mesiacov. Hodnota stavby bola v tom čase vyčíslená 

na 6 904 000 Kčs. 

Už pri príprave stavby sa kládol dôraz, aby esteticky dotvárala centrum mesta. Preto jej 

súčasťou bola aj umelecká výzdoba vo forme panelu s prírodnou mozaikou, zobrazujúcou 

banskú tematiku. Autorom návrhu bol prievidzský rodák, akademický maliar Alojz Petráš. 

Kartón návrhu a návrhy architektúry panelu vo viacerých variantoch boli predložené 

6. apríla 1966 umeleckej komisii pre monumentálnu a dekoratívnu tvorbu. Realizácia ume-

leckého diela sa uskutočnila v roku 1968. 
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Budova v období svojej histórie prešla rôznymi zmenami, rekonštrukciou a moder-

nizáciou. V roku 1979 bol spracovaný projekt jej rozšírenia o dvojpodlažnú budovu napo-

jenú na južnú stranu prevádzkovej budovy, ktorý bol realizovaný začiatkom 80-tych rokov. 

O modernizácii hlavnej budovy na jej súčasnú podobu bolo rozhodnuté začiatkom 

roku 2005. Spracovateľom architektonickej štúdie, vrátane farebnej vizualizácie budovy 

v korporátnych farbách spoločnosti, boli firmy Varga projekt a Tech projekt. Zodpoved-

ným architektom bol Ing. Ľubomír Varga. Práce na rekonštrukcii začali v prvom polroku 

2005. Súbežne začala firma Humont Prievidza rekonštrukciu elektroinštalácie a spoločnosť 

Ekosal Prievidza montáž klimatizácie. Zateplenie budovy a vybudovanie nového vstupu 

do hlavnej budovy s rampou zabezpečovala spoločnosť BAK Prievidza. Súčasťou moder-

nizácie bola aj oprava prírodného kameňa kamenárstvom Gravel Trenčín, renovácia ume-

leckých diel a interiérové úpravy vestibulu s vybudovaním novej vrátnice. 

Pokračovalo sa modernizáciou prístavby bývalého výpočtového strediska, jedálne 

a prestrešením spojovacej plochy nádvoria. Exteriér skrášlili aj sadovnícke úpravy parku 

pred hlavnou budovou a vybudovanie parkoviska s rampou od obchodného strediska 

„Rozvoj“. 

Modernizácia budovy do jej aktuálnej podoby začala v máji v roku 2005 a ukončená 

bola v auguste v roku 2011. Vďaka týmto úpravám patrí k najkrajším a najudržiavanejším 

objektom v centre mesta. 

Budova riaditeľstva Hornonitrianskych baní Prievidza dlhodobo slúži aj iným firmám, najmä ako síd-

lo pobočky Sociálnej poisťovne v Prievidzi. Jej výhodnú polohu v centre mesta a moderné priestory 

využívajú okrem baníkov aj ostatní obyvatelia regiónu, ktorí si tu prichádzajú vybaviť záležitosti týka-

júce sa sociálneho poistenia.  
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Ustanovujúce valné zhromaždenie zamestnaneckej akciovej spoločnosti sa uskutočnilo 5. apríla 1996 

na Zimnom štadióne v Prievidzi. Zúčastnilo sa ho 798 akcionárov, ktorí vlastnili 11 458 akcií.

Na vizuálnu prezentáciu spoločnosti sa vy-

užívali korporátne farby. Čierna symboli-

zovala uhlie, silu a stabilitu, zelená prírodu 

a žltá banícke kladivká.    
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ODŠTEPNÉ ZÁVODY V ČASE VZNIKU SPOLOČNOSTI

Najstaršia hnedouhoľná baňa na Slovensku Baňa Handlová začala s priemyselnou ťažbou uhlia 

v júli 1909. Poslednú tonu expedovala 12. októbra 2021. Za celé obdobie ťažby bolo z handlovského 

podzemia vyťažených viac ako 82 miliónov ton uhlia.

18. augusta 1962 sa začala písať história najmladšieho ťažobného podniku na hornej Nitre – Bane Cigeľ. 

Z dôvodu vyťaženia uhoľných zásob 27. októbra 2017 Baňa Cigeľ symbolicky naplnila vek 55 rokov pre 

odchod do baníckeho dôchodku. Z cigeľského podzemia bolo vyťažených viac ako 62 miliónov ton 

uhlia.
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Baňa Nováky začala svoju činnosť 11. marca 1940, ako súčasť Handlovských uhoľných baní. 14. júna 1940 

tu bol vyťažený prvý vozík nováckeho uhlia. Od januára 1951 sa vytvoril samostatný podnik Novácke 

uhoľné bane. Po dobu existencie bolo z nováckeho uhoľného ložiska vyťažených viac ako 93 miliónov 

ton uhoľných zásob. 

K 1. januáru 1982 bola rozhodnutím ministra palív a energetiky zriadená nová organizácia, strojársky 

závod Banská mechanizácia a elektrifikácia so sídlom v Novákoch. Bol postavený v hnedom parku 

bývalej Bane Mier, ktorá bola do roku 1977 súčasťou Nováckych uhoľných baní.
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Od januára 1960 bola zriadená Hlavná banská záchranná stanica s dočasným sídlom v Handlovej. 

V apríli 1963 sa presťahovala do nových objektov v Prievidzi, kde sídli dodnes.

Aktuálny pohľad na nádvorie HBZS v Prievidzi. 
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III.

Reštrukturalizácia 

-vnútorná transformácia 

Ukončením transformácie majetku štátneho podniku do akciovej spoločnosti a konšti-

tuovaním zákonom stanovených riadiacich a kontrolných orgánov bola uskutočnená trans-

formácia podnikateľského subjektu navonok v rámci odvetvia národného hospodárstva.

Od roku 1997 začala transformácia vo vnútri spoločnosti, ktorá sa dotkla pracovísk, 

prevádzok, úsekov, riadiacej a odbornej sféry odštepných závodov a akciovej spoločnosti 

s cieľom vytvoriť optimálny systém riadenia na všetkých úrovniach. Stratégiou bolo vytvo-

renie silného podnikateľského subjektu schopného kryť krátkodobé výkyvy trhu, aku-

mulovať zdroje a ručiť za úvery náročných investičných akcií. Cieľom bolo spojiť výhody 

veľkého celku, umožňujúceho centralizáciou uskutočniť rozvojové, finančne veľmi náročné 

akcie a popritom výrobné operatívne činnosti zabezpečovať pružne, decentralizovane 

v odštepných závodoch. 

Stav riadenia v úvode roku 1997 bol pokračovaním uplatňovaného systému riadenia 

štátneho podniku, upravenom len v nevyhnutnom rozsahu. Zabezpečovanie jednotlivých 

činností odzrkadľovalo dobu svojho vzniku, ktorá bola charakteristická predpokladaným 

radikálnym útlmom uhoľného baníctva na Slovensku, tendenciou úplnej atomizácie pod-

nikateľských subjektov a neznámou štruktúrou vlastníkov. 

Tento systém riadenia splnil svoj účel v danom období, avšak z pohľadu stratégie ak-

ciovej spoločnosti bol už prekonaný a neposkytoval výhody zodpovedajúce možnostiam 

stabilného podnikateľského subjektu.

CIELE TRANSFORMÁCIE

V Príkaze generálneho riaditeľa č. 3/97 z apríla 1997 boli stanovené základné ciele 

vnútornej transformácie spoločnosti nasledovne: 

• znížiť náklady na zabezpečovanú činnosť v oblastiach výrobnej, materiálovej a mzdovej,

• lepšie využiť základné prostriedky a ľudský potenciál,

• eliminovať neproduktívne činnosti a duplicity v spoločnosti,

•  využiť možnosti veľkej firmy (pri zľavách, cenových zvýhodneniach nákupov, garanciách 

dodávok, získavaní investičných zdrojov a pod.),

•  vysoko odborne špecializované a materiálne vybudované útvary a pracoviská využívať 

všetkými vnútornými organizačnými jednotkami, 

•  uprednostniť dlhodobú prosperitu firmy pred krátkodobým úspechom jednej činnosti, 

prevádzky a závodu, 

•  stabilizovať pracovný kolektív a systematicky zabezpečovať jeho cieľavedomú prípravu 

a profesionálny rast. 

Pre riešenie vnútornej transformácie zriadil generálny riaditeľ v apríli 1997 pätnásť pra-

covných tímov. Boli zložené z riadiacich pracovníkov akciovej spoločnosti v danej oblasti, 
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z pracovníkov výkonne zabezpečujúcich dotknuté činnosti a z pracovníkov s prehľadom 

o celkovej orientácii akciovej spoločnosti. Každý tím mal prideleného gestora, ktorého 

povinnosťou bolo diagnostikovanie kľúčových problémov existujúceho systému riadenia, 

sledovanie, usmerňovanie a zosúlaďovanie etáp riešenia s komplexnými cieľmi vnútornej 

transformácie spoločnosti. 

CENTRALIZÁCIA ČINNOSTÍ

V rámci procesu vnútornej transformácie došlo k centralizácii rozhodujúcich obslužných 

činností, čím sa zabezpečilo efektívnejšie hospodárenie. Medzi prvými bol od 1. januára 

1998 vytvorený moderný obchodný úsek, do ktorého boli zahrnuté všetky činnosti súvi-

siace s predajom uhlia z baní Cigeľ, Handlová a Nováky priamo spotrebiteľom, bez spros-

tredkovateľských obchodných organizácií. Reštrukturalizácia si vyžiadala aj organizačné 

zmeny v riadení technických a ekonomických činností. Všetky zmeny smerovali k zníženiu 

stupňov riadenia. 

Od 1. marca 1998 boli na riaditeľstve spoločnosti vytvorené štyri úseky riadenia: 

•  úsek generálneho riaditeľa,

•  úsek vrchného technicko-obchodného riaditeľa,

•  úsek finančného riaditeľa,

•  úsek vrchného ekonomického riaditeľa. 

Najvýznamnejšou organizačnou zmenou bolo zriadenie finančného úseku riadenia 

a vytvorenie vnútornej banky. Ďalšou bolo zrušenie úseku riadenia hlavného inžiniera 

a vytvorenie úseku technicko-obchodného riaditeľa. 

K 1. máju 2002 došlo na riaditeľstve HBP, a. s., k organizačným zmenám, ktorých podsta-

tou bolo konštituovanie úsekov riadenia podľa činnosti. Pri tejto organizačnej zmene sa 

riaditeľstvo rozčlenilo na nasledovné úseky riadenia: 

•  úsek generálneho riaditeľa, 

•  úsek vrchného riaditeľa pre stratégiu a plánovanie,

•  úsek vrchného technicko-obchodného riaditeľa, 

•  úsek vrchného finančného riaditeľa. 

Rozhodujúcimi organizačnými zmenami, ktoré sa pripravovali v roku 2002 a realizovali 

od 1. januára 2003 boli: 

•  centralizácia zásobovania, právnej služby, kontroly a firemných novín s výkonom na 

riaditeľstve akciovej spoločnosti, 

•  centralizácia strážnej služby, požiarnej ochrany, civilnej obrany a bezpečnostno-tech-

nickej služby, ktoré pre celú spoločnosť začala zabezpečovať Hlavná banská záchranná 

stanica, 

•  centralizácia opráv banskej techniky z ťažobných závodov na Banskú mechanizáciu 

a elektrifikáciu, 

•  začlenenie úseku železničnej dopravy z Bane Cigeľ do útvaru vrchného tech-

nicko-obchodného riaditeľa na riaditeľstve spoločnosti, 

•  zriadenie odboru technického rozvoja na riaditeľstve akciovej spoločnosti s celopod-

nikovou pôsobnosťou, so zameraním na zavádzanie najnovších poznatkov v oblasti 

baníctva do výrobného procesu. 
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Alojz Petráš - Ozvena Svätej Barborky, 2014, olej, 48x34 cm.                                                    Foto: Milan Paluš
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Od 1. januára 2005 boli uskutočnené viaceré významné zmeny v organizácii riadenia 

ria diteľstva a odštepných závodov (Baňa Nováky, BME Nováky, HBZS Prievidza). Vybraté 

činnosti boli centralizované a začlenené do organizačnej štruktúry riaditeľstva. Orga-

nizačné zmeny smerovali k zavedeniu jednostupňového riadenia. 

•  K 1. januáru 2005 boli na riaditeľstve, s pôsobnosťou pre celú akciovú spoločnosť, vy-

tvorené s novou štruktúrou a funkčne doplnené: 

- útvar životného prostredia,

- odbor plánovania a mzdovej politiky, 

- odbor financovania, cien a daní,

- odbor súhrnného účtovníctva,

- odbor informatiky. 

•  K 1. februáru 2005 boli centralizované technické činnosti a vytvorené odbory: 

- odbor prípravy výroby, 

- odbor meračstva a geológie,

- odbor investičnej výstavby a vyvolaných investícií. 

•  Úsek železničnej dopravy sa od 1. februára 2005 začlenil do spoločnosti Hornonitrian-

ske bane zamestnanecká, a. s.

Všetky organizačné zmeny mali za cieľ viesť k zvýšeniu efektívnosti a postupnej racio-

nalizácii, ktoré si vyžadovalo náročné podnikateľské prostredie. 

V nadväznosti na centralizáciu činností meračstva, geológie, investícií a životného pros-

tredia bolo potrebné od 1. júla 2005 vytvoriť nový systém riadenia technických útvarov. 

V úseku vrchného technicko-obchodného riaditeľa došlo k vytvoreniu odborov s novou 

vnútornou štruktúrou: 

- odboru geológie, meračstva a environmentálnych záťaží 

- a odboru investícií. 

ZAČLENENIE BANE CIGEĽ DO BANE NOVÁKY 

Pri vzniku akciovej spoločnosti ju tvorili odštepné závody: Baňa Cigeľ, Baňa Handlová, 

Baňa Nováky, Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky a Hlavná banská záchranná 

stanica. 

Vývoj ťažobných kapacít viedol k ďalšej koncentrácii riadenia a postupnému zrušeniu 

odštepných závodov a k pričleneniu ťažby k riaditeľstvu spoločnosti. 

Od januára 2003 došlo k pričleneniu Bane Cigeľ do jedného odštepného závodu Baňa 

Nováky, ktoré malo umožniť efektívnejšiu ťažbu z dôvodu vyššej variability riešení in-

vestičnej otvárky, prípravy ťažobných polí, ako aj dobývania s vyššou mobilitou pracov-

ných kolektívov a optimalizáciou presunov. 

Výber zamestnancov do všetkých riadiacich funkcií zlúčeného odštepného závodu sa 

vykonal konkurzným výberovým konaním s cieľom zvýšiť kvalitu a konkurenciu vo všet-

kých postoch. Uskutočnilo sa 145 konkurzov a výberových konaní, ktorých sa zúčastnilo 

viac ako 400 zamestnancov. Zlúčením závodov došlo k zníženiu technicko-hospodárskych 

zamestnancov k 31. januáru 2003 z 506 na 421, čo bolo spôsobené hlavne čiastočným 

poklesom ťažby v Bani Cigeľ. 
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ZRUŠENIE ODŠTEPNÉHO ZÁVODU BAŇA HANDLOVÁ

Pretrvávajúci nepriaznivý vývoj ťažby v Bani Handlová, neplnenie podnikateľského 

plánu, prepad výnosov za uhlie a neprijateľný očakávaný výsledok hospodárenia prinútili 

predstavenstvo akciovej spoločnosti k závažnému rozhodnutiu. Po prehodnotení výrob-

ných kapacít a ekonomických ukazovateľov schválilo zrušenie odštepného závodu Baňa 

Handlová. Od 1. októbra 2003 boli všetky činnosti odštepného závodu začlenené do riadi-

teľstva spoločnosti. Hlavná činnosť - ťažba uhlia s pomocnými procesmi bola v novej štruk-

túre začlenená do strediska hlavnej banskej činnosti, v rámci odboru koordinácie výroby, 

v úseku riadenia vrchného technicko-obchodného riaditeľa. 

ZRUŠENIE ODŠTEPNÉHO ZÁVODU BAŇA NOVÁKY

Rok 2006 bol dôležitým rokom z hľadiska zmien v organizácii riadenia akciovej 

spoločnosti. Boli prijaté významné rozhodnutia, ktorými sa zavŕšil proces reštrukturalizá-

cie. Predstavenstvo schválilo 14. novembra 2006 novú organizačnú štruktúru spoločnos-

ti. Došlo k zrušeniu ťažobného odštepného závodu Baňa Nováky a k jeho začleneniu do 

spoločnosti. Vnútornú organizáciu od 1. januára 2007 tvorila akciová spoločnosť Hornoni-

trianske bane Prievidza, ako výkonný a riadiaci subjekt hlavnej banskej činnosti a odštep-

né závody Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky a Hlavná banská záchranná stanica 

Prievidza, zabezpečujúce špecifické činnosti.

OPTIMALIZÁCIA RIADENIA

Zároveň so zmenou organizácie riadenia bola potrebná aj optimalizácia pracovných 

miest. Jej realizácia vo vlastnej réžii, ktorá sa uskutočnila začiatkom roku 2006, však ne-

priniesla očakávaný efekt. Preto bola v priebehu roka požiadaná o spoluprácu konzultačná 

a poradenská spoločnosť INVENTIO CONSULTING z Ostravy. Tá okrem úspor pracovných 

síl poukázala na predimenzovanosť pôvodnej organizačnej štruktúry a zdôraznila potre-

bu zjednodušenia systému riadenia. Komplikované viacúrovňové riadenie výroby navrhla 

nahradiť jednolíniovým riadením výroby so štyrmi ťažobnými úsekmi – 7. a 8. Nováky, Cigeľ 

a Handlová. V súlade s návrhom bola spracovaná nová organizačná štruktúra spoločnos-

ti, platná od 1. januára 2007. Reštrukturalizácia si vyžiadala organizačné zmeny v riadení 

technických a ekonomických činností. Všetky zmeny boli vykonané po dôkladnej analýze, 

smerovali k zníženiu stupňov riadenia. Ich jediným cieľom bol ďalší rozvoj firmy, udržanie 

ekonomickej stability a životaschopnosti v aktuálnom trhovom prostredí. 

Auripigment nájdený 

pri ťažbe v 11. poli bane 

Nováky.
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Baňa Čáry súčasťou Hornonitrianskych baní Prievidza 

Najmladšou hnedouhoľnou baňou na Slovensku je Baňa Čáry. Jediná banská prevádz-

ka na západnom Slovensku bola verejnosti v období svojho historického vývoja až do 

roku 2006 známa ako Baňa Záhorie. Do kroniky si zapísala 20. november 1991. Historický 

medzník, kedy v nočnej zmene vyšlo zo stenového porubu Bane Záhorie prvé uhlie. 

O osem dní neskôr kolektív Juraja Trnku po prvýkrát prekročil dennú ťažbu tisíc ton. Záhor-

skí baníci v krátkom čase dokázali, že dobre zvládli novú techniku i technológiu. 

LOŽISKO GBELY

Ložisko Gbely sa nachádza v severovýchodnej časti kútskej priekopy, ktorá je súčasťou 

Viedenskej panvy. Od obce Čáry smerom na Gbely sa ložisko rozširuje, pričom uhoľný sloj 

postupne klesá do hĺbky. Ide o ložisko so zložitejšími hydrogeologickými pomermi, ktoré 

si vyžaduje trvalé odvodňovanie.

Prvý výpočet zásob lignitu bol vypracovaný so stavom k 1. augustu 1978 na základe 

predbežného geologického prieskumu realizovaného Geologickým prieskumom Spišská 

Nová Ves. Bol schválený s objemom 58 280 000 ton geologických zásob. Ložisko s vy-

ťažiteľnými zásobami cca 25 miliónov ton poskytovalo perspektívu ťažby na niekoľko de-

siatok rokov. Tunajšie uhlie sa vyznačuje nízkym obsahom síry, stabilnou výhrevnosťou 

s minimálnym obsahom ťažkých kovov. Pre svoje vlastnosti sa využívalo v energetike ako 

priemyselné palivo, bolo vhodné aj na spaľovanie v kotloch spĺňajúcich ekologické kritériá. 

Skôr, ako vyšli na povrch prvé tony uhlia, určené hlavne pre teplárne a energetiku, 

začali v Bani Záhorie pokusne plniť do päťkilových vreciek ekologický organický substrát 

EKOFERT, vyrobený z uhlia. Zlepšoval kvalitu pôdy, osvedčil sa pri zvyšovaní úrody vo 

fóliov níkoch, vďaka čomu si získal záhradkárov. 

VÝSTAVBA BANE

Pôvodným subjektom, určeným na geologicko-prieskumné práce a banskú činnosť 

na ložisku lignitu v dobývacom priestore GBELY III., bol koncernový podnik „Výstavba 

uhoľných a lignitových baní (VULB) Holíč“, zriadený rozhodnutím ministra palív a ener-

getiky ČSSR v januári 1978. Predmetom jeho činnosti boli banské stavebné a montážne 

práce v podzemí, odvodňovanie ložiska, vrtné práce na povrchu i v bani a ďalšie činnos-

ti nevyhnutné pre výstavbu banských diel. Stal sa súčasťou koncernu Uhoľné a lignitové 

bane Prievidza, do ktorého patrili všetky slovenské ťažobné prevádzky, v tom čase samo-

statné národné podniky Baňa Cigeľ, Handlovské uhoľné bane, Novácke uhoľné bane, Baňa 

Dolina vo Veľkom Krtíši, ale aj Jihomoravské lignitové doly v Hodoníne. 

V júni 1991, v blízkosti dediny Čáry na Záhorí, sa už finišovalo s výstavbou nového 

ťažobného závodu. Baníci z VULB Holíč tu vyrazili takmer 16 kilometrov banských chodieb 

a začali pripravovať prvý stenový porub. 

Názov odštepného závodu VULB Holíč, od roku 1989 začleneného do štátneho podniku 

Slovenské uhoľné bane (SUB), už neplnil svoju úlohu. Nezabezpečoval výstavbu uhoľných 

a lignitových baní, ale orientoval sa na plánovanú ťažbu uhlia a nebanskú výrobu. Preto 

bol od 1. júla 1991 premenovaný na Baňu Záhorie, odštepný závod, Holíč. 

Trinásť rokov trvalo, kým sa v plytkej bani na pokraji tzv. Viedenskej panvy, ktorá sa tiah-

ne cez Moravu k Viedni, rozkrútili bubny dobývacieho kombajnu MB-9. Príprava prvého 

stenového porubu preukázala banícku súdržnosť a spoluprácu. Pri montáži 38 kusov 
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nových sekcií hydraulickej výstuže BMV-1M pomáhali baníci z Bane Nováky, ktorí mali 

nielen fortieľ, ale aj ochotu odovzdať skúsenosti záhoráckym baníkom. Kapacita prvého 

stenového porubu, uvedeného do ťažby 20. novembra 1991, mala byť bezmála stotisíc 

ton. Do konca roka z neho vyťažili vyše 20 000 ton uhlia. 

Vzhľadom na to, že nebol vyriešený odbyt uhlia, hneď v januári bola stena odstavená 

a na skládkach zostalo 25 000 ton uhlia. Intenzívne však pokračovali práce na dokončení 

povrchového areálu, vrátane technologickej linky úpravy rúbaniny z podzemia a jej naklád-

ky do železničných vagónov. Rozhodujúce objekty mali byť hotové do konca októbra 1992. 

Riešením odbytových problémov boli spaľovacie skúšky uhlia z Bane Záhorie v Ele-

ktrárni Nováky v novembri 1992. Ich výsledky potvrdili opodstatnenosť jeho využitia 

v nováckej elektrárni. 

SAMOSTATNÝ ŠTÁTNY PODNIK A PRIVATIZÁCIA

Po vzniku samostatnej Slovenskej republiky boli rozhodnutím ministra zrušené Sloven-

ské uhoľné bane. Zo zväzku závodov, ktoré pod ne spadali, boli k 1. januáru 1993 vytvorené 

samostatné štátne podniky. Týkalo sa to aj Bane Záhorie, ktorá sa vydala vlastnou cestou. 

Naproti tomu tri ťažobné prevádzky na hornej Nitre – bane Cigeľ, Handlová a Nováky, spo-

lu so strojárskym závodom Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky sa neatomizovali, 

ale zostali združené v rámci štátneho podniku Hornonitrianske bane Prievidza. 

Akciová spoločnosť Baňa Záhorie bola založená zakladacou listinou Fondom národ-

ného majetku SR v júli 1995. Prezídium Fondu národného majetku rozhodlo 2. októbra 

1996 o predaji 51 percent akcií Bane Záhorie firme Baňa Záhorie1. O desať rokov po vzniku 

akciovej spoločnosti mimoriadne valné zhromaždenie v decembri 2005 rozhodlo o zrušení 

spoločnosti likvidáciou k 1. januáru 2006. 

OBNOVENIE PREVÁDZKY

Akciová spoločnosť Baňa Čáry vznikla vo februári 2006. V máji toho istého roku jej Ob-

vodný banský úrad v Bratislave vydal oprávnenie na využívanie dobývacieho priestoru. 

Ložisko Gbely III. vykazovalo 25 miliónov ton vyťažiteľných zásob uhlia. Začiatkom sep-

tembra sa začalo s razením prieskumných banských diel a s prácami na sprístupnení zásob 

IX. ťažobného poľa.

AKVIZÍCIA BANE

V novembri 2015 akciová spoločnosť Hornonitrianske bane Prievidza (HBP) uskutočnila 

akvizíciu 100 % podielu akcií v spoločnosti Baňa Čáry, a. s. Ložisko s perspektívnymi vy-

ťažiteľnými zásobami jej umožňovalo efektívnejšie využiť vlastné technické kapacity, ban-

ské výstuže, techniku, elektro-strojné zariadenia, ako aj odborný potenciál zamestnancov.

O mesiac neskôr prešla na montáž a následne rúbanie prvého stenového porubu časť 

kolektívu Ferdinanda Laštiaka. Od januára 2016 ich posilnili dva razičské kolektívy z bane 

Cigeľ. Ich úlohou bolo začať s razením otvárkových diel na sprístupňovanie zásob lignitu 

v severnej časti IX. úseku. Od 1. októbra 2016 sa Baňa Čáry stala súčasťou Hornonitrian-

skych baní Prievidza, ako ťažobný úsek spoločnosti. Všetky práva a povinnosti zaniknutej 

spoločnosti prešli na Hornonitrianske bane Prievidza. 

V októbri 2022 bola ťažba uhlia na bani Čáry prerušená z dôvodu zložitých banskotech-

nických a geologických pomerov súvisiacich s prírodnými podmienkami. Podzemie bolo 

bezpečne uzatvorené.
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Po dobu existencie Bane Čáry sa z ložiska vyťažilo približne 5 miliónov ton lignitu. Najmladšia slovenská 

baňa nedosiahla ani symbolický vek pre banícky dôchodok – 55 rokov. Jej príprava a ťažba uhlia po celú 

dobu pôsobenia vytvárala pracovné príležitosti a sociálne zázemie pre tisícky obyvateľov regiónu. Natr-

valo sa tým zapísala do histórie Záhoria a pozitívne prispela k jeho stabilite a rozvoju.

Prehľad objemu ťažby uhlia v Bani Čáry (tony) a stavu zamestnancov

2016 195 000 182

2017 55 500 121

2018 168 600 262

2019 270 000 265

2020 211 600 256  

2021 205 400 240

2022 116 860 181 
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IV. 

Udalosti v živote spoločnosti 

v rokoch 1996 - 2023

Rok 1996 – Základné piliere vzniku firmy

V polovici roka zaznamenali Hornonitrianske bane Prievidza dva medzníkové dátumy. 

K 30. júnu 1996 bol bez likvidácie zrušený štátny podnik Hornonitrianske bane, čo zna-

mená, že Fond národného majetku prevzal na seba všetky práva a povinnosti a k 1. júlu 

1996 zápisom v Obchodnom registri SR založil akciovú spoločnosť. V ďalšej etape sa us-

kutočnila privatizácia akciovej spoločnosti. O akcie sa uchádzala zamestnanecká akciová 

spoločnosť, ktorá vznikla zápisom do obchodného registra SR 20. mája 1996. Privatizá-

cia nebola chápaná ako konečný cieľ, ale ako prostriedok k dosiahnutiu vyšších ekono-

mických cieľov. 

REKVALIFIKAČNÉ KURZY

Pre zamestnancov, ktorí nespĺňali kvalifikačné predpoklady sa začali od 9. septembra 

1996 organizovať večernou formou 6-týždňové rekvalifikačné kurzy na profesiu baník. 

Zúčastniť sa ich mohli pracovníci, ktorí v podzemí odpracovali minimálne 1 rok. 

SANITKA PRE ZÁCHRANÁROV

Predseda vlády SR Vladimír Mečiar a minister zdravotníctva SR Ľubomír Javorský 

odovzdali 4. októbra 1996 v sídle Hlavnej banskej záchrannej stanice v Prievidzi sanitné 

vozidlo Ford Transit v hodnote 1,3 milióny korún. Sanitka bola jedným zo série 45 vozidiel, 

ktoré ministerstvo zdravotníctva zabezpečilo z Turecka a vybavilo špeciálnymi prístrojmi, 

potrebnými pri rýchlej zdravotnej pomoci. 

SKÚŠOBNÁ PREVÁDZKA

V novembri bol v Elektrárni Nováky uvedený do skúšobnej prevádzky fluidný kotol 

s cirkulujúcou vrstvou, zabezpečujúci spaľovanie tuhých palív s minimálnou produkciou 

exhalátov. Išlo o prvé zariadenie svojho druhu v SR, ktoré umožnilo spaľovanie uhlia s vyš-

ším obsahom síry. 

Strategickým odberateľom uhlia z produkcie Hornonitrianskych baní Prievidza bola Elektráreň Nováky.
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Pre zabezpečenie kontinuity ťažby v bani Nováky v roku 1996 začali práce na sprístupnení uhoľného 

ložiska na povrchu. Už o rok neskôr sa začalo s výstavbou činžovného domu v Novákoch, ako náhrad-

ného bývania pre ľudí, ktorí museli opustiť svoje domy v časti Laskár.

Začiatkom 90-tych rokov pociťovali Hornonitrianske bane Prievidza nedostatok kvalifikovanej pra covnej 

sily. V bani chýbal najmä dostatočný počet vyučených baníkov, banských elektrikárov a mechani kov, ako 

dôsledok úplnej likvidácie baníckeho odborného a učňovského školstva po roku 1990. Do podzemia 

sme prijímali najmä uchádzačov s technickým vzdelaním a zabezpečovali pre nich rozsiahlu odbornú 

prípravu. Zamestnanci, ktorí nastúpili do prvého rekvalifikačného kurzu na profesiu baník, získali po 

absolvovaní záverečných skúšok 18. októbra 1996, osvedčenie nahrádzajúce výučný list.  



31

Rok 1997 – Obnovenie osláv stavovského sviatku

Akciová spoločnosť zabezpečovala podnikateľské aktivity v piatich odštepných závo-

doch, z toho v troch ťažobných, v Hlavnej banskej záchrannej stanici a v strojárskom 

závode Banská mechanizácia a elektrifikácia. Popri základnej zložke výrobného programu, 

ťažbe a predaji uhlia, začala výraznejšie nastupovať druhá zložka, spočívajúca vo výrobe 

banských výstuží, dobývacích kombajnov, banských dopravníkov, a to nielen na báze 

spolupráce s partnermi pri výrobe. Dobrá kvalita práce sa odzrkadlila v predaji hotových 

výrobkov do zahraničia. Súbežne sa začala rozširovať nebanská výroba s orientáciou na 

ochranu životného prostredia, formou výroby kotlov na spaľovanie nízkoenergetického 

uhlia, výroby tepelných čerpadiel a bojlerov, v spolupráci so švajčiarskou firmou SAURER 

v oblasti využívania energií získavaných z vody, zeme a vzduchu. 

Úsilie počas celého roka smerovalo k naplneniu zámeru s dôrazom na odbyt produk-

cie, čo sa podarilo objemom ťažby 3 058 200 ton. Nepriaznivo vysoký stav skládok v let-

nom období viedol k uplatneniu zmeny pracovných režimov, presunu pracovnej doby do 

štvr tého štvrťroka, k čerpaniu celozávodnej dovolenky, ako aj k redukcii ťažby v baniach 

Nováky a Cigeľ. 

VYTVORENIE ODBORU MARKETINGU

Do 1. februára 1997 bol odbyt uhlia do Elektrárne Nováky zabezpečovaný cez Banskú 

obchodnú spoločnosť (BOS) Prievidza. Od 1. marca 1997 bol ustanovený odbor marketin-

gu, ktorého hlavnou úlohou bolo zabezpečovať celý odbyt produkcie bez sprostredko-

vateľa, zmapovať jednotlivé regióny Slovenska z pohľadu spotrebiteľov, požadovaných 

množstiev, kvality uhlia a perspektívy zásobovania. 

ZAČIATOK VÝSTAVBY KOSTOLA V KOŠI

29. apríla 1997 zástupca Biskupského úradu v Banskej Bystrici Ján Bednár spoločne 

s riaditeľom Bane Nováky Stanislavom Gurským prestrihli stužku, čím spustili výstavbu 

nového rímskokatolíckeho kostola v obci Koš. Do finále sa tým dostalo niekoľkoročné 

úsilie akciovej spoločnosti o uvoľnenie viac ako 3 300 000 ton vyťažiteľných zásob uhlia 

viazaných starým kostolom a objektom fary. Autorom architektonického a stavebného 

riešenia nového kostola bol Ing. arch. Peter Brtko z Bratislavy. Stavbu realizovala firma AGS 

Prievidza, ktorá sa stala víťazom verejnej súťaže. 

Osobitosťou stavby bolo riešenie záchrany gotickej časti pôvodného kostola vybu-

dovaním jej kópie, so zabudovaním všetkých hodnotných originálnych prvkov, vrátane 

transferu nástenných malieb určených Pamiatkovým ústavom Bratislava na základe ume-

lecko-historického a architektonického výskumu. 

ŤAŽBA UHLIA VO VÝCHODNEJ ŠACHTE

 Medzi najdôležitejšie investičné akcie roku 1997 patrilo obnovenie ťažby v 8. úseku 

Východnej šachty bane Handlová. Tento úsek bol v roku 1991 po zásahu Federálneho 

minis terstva palív a energetiky ČSFR v rámci útlmových programov zastavený. 

DIVERZIFIKÁCIA UHLIA

Podpisom zmluvy s obchodnou spoločnosťou Rosimex nadobudli Hornonitrianske 

bane Prievidza 47,5 percent akcií jej dcérskej spoločnosti Obchod s palivami Košice. Tým 

sa Obchod s palivami Košice zaviazal postupne zvyšovať predaj uhlia z produkcie našej 

spoločnosti a nahrádzať ním uhlie z dovozu. 
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STAV BANSKÝCH ZÁCHRANÁROV

V nepretržitej službe sa na Hlavnej banskej záchrannej stanici v Prievidzi v roku 1997 

striedalo v týždenných intervaloch 13 dobrovoľných banských záchranárov z celého Slo-

venska. V regióne pôsobilo viac ako 350 aktívnych záchranárov, ktorí mali k dispozícii 194 

dýchacích prístrojov BG-174. 

REKONDIČNÉ POBYTY

Ministerstvo zdravotníctva SR stanovilo zásady poskytovania kúpeľnej starostlivosti 

zamestnancom, vykonávajúcim rizikové práce zaradené do 4. kategórie rizika alebo rizi-

kové práce v uránovom priemysle. Týmto za mestnancom sa mala poskytovať kúpeľná sta-

rostlivosť mimo dovolenky na zotavenie raz ročne. V roku 1997 boli tieto pobyty pre tisícku 

baníkov organizované v Kúpeľoch Bojnice, v liečebni Mier. 

PRIPOJENIE K INTERNETU

HBP sa pripojili do medzinárodnej počítačovej siete v septembri 1997. Pripojenie do 

internetu zabezpečovala firma NEXTRA prostredníctvom firmy MOPOS Slovakia. 

OBNOVENIE CELOSLOVENSKÝCH OSLÁV DŇA BANÍKOV

Popoludnie 10. septembra 1997 patrilo v bratislavskom hoteli Bôrik baníkom, ktorí si po 

prvýkrát od roku 1989 pripomenuli Deň baníkov. Po príhovoroch ministrov, za hospodár-

stvo Karola Česneka a za životné prostredie Jozefa Zlochu, sa za baníkov prihovoril pred-

seda predstavenstva HBP Peter Čičmanec.

GEOTERMÁLNA ENERGIA

Bratislavský SLOVGEOTERM vypracoval v júli 1997 štúdiu využitia termálnej vody z vrtu 

ŠI-NBII, navŕtaného v areáli AB-jamy bane Nováky v rokoch 1979-80. Hlavným cieľom bolo 

komplexne vyhodnotiť podmienky a možnosti využitia tepelnej energie z vody tohto vrtu.

MINISTERSKÁ NÁVŠTEVA

Problémami palivo-energetického komplexu hornej Nitry sa počas návštevy regiónu 

21. novembra 1997 zaoberal minister hospodárstva SR Karol Česnek. Jeho prvou zastáv-

kou bola obec Koš, kde si prezrel stavbu nového kostola. Predstavitelia spoločnosti ho in-

formovali o problémoch s prevádzkou blokov 3. a 4. Elektrárne Nováky, ktoré nespĺňali 

prísne emisné limity a pre slovenskú elektrizačnú sústavu mali ostať v studenej zálohe. 

Banskí záchranári boli na 

miesto mimoriadnej udalosti 

prepravovaní záchranárskym 

autobusom, ktorý v prípade 

potreby sprevádzala sanitka 

s lekárom. 
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Zástupca Biskupského úradu v Banskej Bystrici Ján Bednár s riaditeľom Bane Nováky Stanislavom Gurským 

prestrihnutím pásky 29. apríla 1997 spustili výstavbu kostola v obci Koš. Vpravo architekt Peter Brtko.

Realizátorom stavby košského kostola bola firma AGS Prievidza. Z celkových nákladov na stavbu 22,8 

miliónov Sk, v ktorých neboli zahrnuté náklady na vybavenie interiérov, prístupových ciest a parkových 

úprav, sa v roku 1997 malo preinvestovať 15 miliónov Sk.
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Medzi najdôležitejšie investičné akcie v roku 1997 patrilo obnovenie ťažby v 8. úseku Východnej šachty 

bane Handlová. Nová ťažobná kapacita mala od roku 2000 predĺžiť životnosť bane o 10 rokov, pri pred-

pokladanej ročnej ťažbe 300 000 ton a pracovnej príležitosti pre 420 baníkov.

Na bezpečnosť banskej prevádzky dohliadalo v roku 1997 viac ako 350 dobrovoľných banských 

záchranárov z celého Slovenska.
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ROK 1998 - Návrat k rezortným oceneniam

Z pohľadu ekonomických výsledkov bol rok 1998 úspešný, aj napriek problémom 

s nestabilným podnikateľským prostredím a so získavaním finančných zdrojov. Spoločnosť 

musela čeliť neustále sa zhoršujúcej platobnej neschopnosti odberateľov. V deformova-

nom ekonomickom prostredí bola cena uhlia stanovená tržným prostredím, pričom ceny 

konkurenčných médií - plynu a elektriny boli regulované. Výrazným úspechom v strojár-

skej výrobe bolo získanie Zlatej plakety na výstave Racioenergia´98 za úsporný bojler na 

ohrev úžitkovej vody a zavedenie systému kontroly kvality výroby podľa ISO 9001. 

MODERNÝ OBCHODNÝ ÚSEK

Od 1. januára 1998 bol v správe akciovej spoločnosti vytvorený moderný obchodný 

úsek, v ktorom boli zahrnuté všetky činnosti súvisiace s predajom uhlia. Centrálne zabez-

pečoval odbyt a predaj uhlia z baní Cigeľ, Handlová a Nováky. Podstatnú časť tvoril odbyt 

a predaj uhlia priamo spotrebiteľom a obchodom s palivami, bez sprostredkovateľských 

obchodných organizácií. 

ZRIADENIE VNÚTORNEJ BANKY

Pozitívny dopad na vývoj likvidity spoločnosti malo zriadenie vnútornej banky a jej 

nábeh na ostrú prevádzku od 1. júna 1998. Hlavným cieľom jej vzniku bolo sprehľadnenie 

finančných tokov vo vnútri spoločnosti, ako aj voči externým dodávateľom a odberateľom, 

pri vyššej efektívnosti v hospodárení s finančnými prostriedkami. 

VZNIK SLOVENSKEJ BANSKEJ KOMORY

Národná rada SR sa 11. februára 1998 uzniesla na zákone, ktorý upravoval zriadenie, 

postavenie a pôsobnosť Slovenskej banskej komory. Minister hospodárstva SR Milan Caga-

la poveril predsedu predstavenstva HBP Petra Čičmanca zvolaním a vedením prípravného 

výboru. 1. júla 1998 sa v Prievidzi uskutočnilo prvé zasadnutie prípravného výboru. Pre-

rokovalo sa aj organizačné zabezpečenie zvolania ustanovujúceho valného zhromažde-

nia komory, ktoré sa konalo v Banskej Štiavnici v deň celoštátnych osláv Dňa baníkov 11. 

septembra 1998. Za predsedu predstavenstva komory bol zvolený Peter Čičmanec. Sídlom 

komory sa stala Banská Štiavnica, úrad komory sa nachádzal v Prievidzi. 

PRVÍ NOSITELIA ČESTNÝCH ODZNAKOV MINISTRA HOSPODÁRSTVA

Dňom baníkov 1998 sa opätovne pristúpilo k udeľovaniu rezortných vyznamenaní.

Prvými nositeľmi rezortného ocenenia Čestný odznak ministra za pracovnú vernosť sa stali 

Anton Ondrejkovič z bane Handlová, Jozef Mečiar z Banskej mechanizácie a elektrifikácie, 

Igor Čurilla z bane Nováky a Pavol Vanečko z bane Cigeľ. Čestný odznak mi nistra vzorný 

záchranár si prebral Ján Mikulec z bane Handlová. Predseda predstavenstva Peter Čičma-

nec ocenil, že po neistotách a rozpačitom postoji spoločnosti sa naskytla príležitosť verej-

ne vysloviť uznanie najlepším zamestnancom ťažobného priemyslu. 

ČINŽOVNÝ DOM NOVÁKY

Mestská časť Nováky-Laskár sa nachádzala v dobývacom priestore Nováky I. Pre 

uvoľnenie povrchovej zástavby časť občanov podmienila opustenie svojich rodinných 

domov zabezpečením bytov požadovaného štandardu v Novákoch. Z tohto dôvodu bola 

akciová spoločnosť nútená riešiť stret záujmov výstavbou činžovného domu. Z dôvodu 

lepšieho urbanistického využitia pozemku zabezpečovala stavbu v spolupráci s Mestom 

Nováky. Stavať sa začalo v auguste 1997. Projektantom bol Ing. Arch. Ján Podmanický.
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SKÚŠOBNÉ LABORATÓRIUM

Od 1. októbra 1998 bolo v bani Nováky zriadené skúšobné laboratórium uhlia. Jeho 

súčasťou sa stali aj laboratóriá baní Cigeľ a Handlová. Vykonávalo rozbory uhlia, banského 

ovzdušia, vôd a olejov. Prvé osvedčenie o akreditácii mu bolo udelené 18. februára 2000. 

K akreditácii analýz uhlia v roku 2006 pribudla akreditácia analýz odpadových vôd. V roku 

2013 bola rozšírená o odber vzoriek a stanovenie pevných aerosólov v pracovnom ovzduší.

ODDELENIE PODZEMNÉHO STAVITEĽSTVA

Jedným zo strategických zámerov akciovej spoločnosti bolo rozšírenie podnikateľských 

aktivít, vychádzajúcich z príbuznosti činností v baníctve a podzemnom staviteľstve. V bani 

Nováky bolo k 1. októbru 1998 zriadené samostatné oddelenie podzemného staviteľstva. 

ZMLUVA O DDP

V roku 1998 bola uzatvorená zamestnávateľská zmluva o doplnkovom dôchodkovom 

poistení zamestnancov medzi HBP a Prvou doplnkovou dôchodkovou poisťovňou TA-

TRY-SYMPATIA Bratislava. 

OPRÁVNENIE ŠKOLIŤ 

V apríli 1998 Úrad bezpečnosti práce SR vydal HBZS Prievidza oprávnenie na vy-

konávanie výchovy a vzdelávania v oblasti bezpečnosti práce v rozsahu: pracovníci pre 

prácu vo výškach a nad voľnou hĺbkou, horolezecká technika a špeciálna technika pri za-

isťovaní bezpečnosti a ochrany zdravia pri stavebných prácach a technických zariadeniach. 
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Od 11. septembra 1998 sa pravidelne raz ročne konalo valné zhromaždenie Slovenskej banskej komory. 

Sídlom komory sa stala Banská Štiavnica, úrad komory sa nachádzal v Prievidzi. Jej poslaním je uplat-

ňovanie oprávnených spoločných záujmov jej členov pri tvorbe hospodárskej a sociálnej politiky v od-

vetví baníctva, geológie a v činnostiach vykonávaných banským spôsobom.
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Od roku 1998 sa obnovilo udeľovanie morálnych ocenení rezortným vyznamenaním Čestný odznak 

ministra hospodárstva SR. Po roku 1989 boli zavrhnuté viaceré užitočné formy morálneho oceňovania 

práce. S odstupom času sa toto rozhodnutie ukázalo ako neuvážené a chybné.

Od 1. októbra 1998 bolo v bani Nováky zriadené skúšobné laboratórium uhlia, pod ktoré spadali aj 

laboratóriá na baniach Cigeľ a Handlová. Úlohou bolo vypracovať „príručku kvality“ a pripraviť sa na 

posúdenie práce laboratória Akreditačnou komisiou Slovenskej národnej akreditačnej služby, pretože 

od 1. januára 2000 mohlo kvalitu palív vyhodnocovať len akreditované laboratórium.
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ROK 1999 – Nový kostol v obci Koš

Vstup do roku 1999 ovplyvnili vonkajšie faktory, prejavujúce sa nestabilitou ekono-

mického prostredia, rastom inflácie, rastom cien vstupov do výroby a z toho plynúcou pla-

tobnou neschopnosťou v Slovenskej republike. Problémom bola platobná disciplína naj-

väčších odberateľov, priemyselných podnikov a štátnej správy. Voči spoločnosti neúmerne 

narastala zadĺženosť, hlavne škôl a školských zariadení. 

Náklady na investičný rozvoj dosiahli 121 784 000 korún. V oblasti povrchovej 

výstavby sa orientovali na ukončenie rozostavaných stavieb v súvislosti s uvoľňovaním 

zásob nováckeho uhoľného ložiska. Ukončená bola výstavba bytov v činžovnom dome 

v Novákoch, rímskokatolícka cirkev si prevzala objekt kostola a fary v obci Koš. Začala sa 

výstavba siedmich rodinných domov v Novákoch, v bani Cigeľ pokračovali práce na eko-

logickej stavbe čistiarne banských vôd. 

DAR NEMOCNICI

Vrchný finančný riaditeľ Daniel Rexa odovzdal finančný dar v hodnote 460 000 Sk 

boj nickej nemocnici. Bol určený na nákup vysokofrekvenčného chirurgického prístroja, 

slúžiaceho na rezanie a koaguláciu tkaniva pri operáciách. 

ZAVEDENIE CONTROLLINGU

Pre skvalitnenie vnútropodnikového ekonomického riadenia bola zavedená nová 

metóda ekonomického riadenia controlling. Mala za cieľ poskytovať pravdivý obraz 

o firme a jej smerovaní. 

VYSVÄTENIE KOSTOLA V KOŠI

Úsilie akciovej spoločnosti o uvoľnenie zásob uhlia viazaných rímskokatolíckym kos-

tolom sv. Andreja apoštola a objektom fary v obci Koš bolo na sklonku novembra 1999 

úspešne zavŕšené. Za účasti investora Hornonitrianskych baní Prievidza, Ministerstva 

hospodárstva SR, dodávateľa AGS Prievidza, architekta Ing. Petra Brtku, predstaviteľov 

obecného úradu a širokej verejnosti sa v nedeľu 21. novembra 1999 uskutočnila slávnost-

ná konsekrácia kostola. Generálny riaditeľ HBP Peter Čičmanec odovzdal symbolický kľúč 

od kostola pomocnému biskupovi banskobystrickej diecézy Mons. ThDr. Tomášovi Gálisovi.

NEŠTÁTNE ZDRAVOTNÍCKE ZARIADENIE

Dňom 1. decembra 1999 bolo zriadené v rámci HBP neštátne zdravotnícke zariadenie 

a stanica lekárskej služby prvej pomoci. Ambulujúcim lekárom sa stala MUDr. Danica Be-

záková, praktický lekár pre dospelých. V roku 2001 rozšírilo svoju činnosť o ďalšiu ambu-

lanciu praktického lekára pre dospelých na bani Cigeľ, kde okrem zdravotnej starostlivosti 

vykonávalo aj závodnú zdravotnú službu.

ČESTNÉ UZNANIE ZA ČERPADLO

Banská mechanizácia a elektrifikácia sa po druhýkrát zúčastnila medzinárodného 

veľtrhu Racioenergia 99. Odborná porota udelila exponátu tepelného čerpadla Natura WW 

108 čestné uznanie. Bolo vyrobené podľa švajčiarskej licencie firmy SATAG Thermotechnik, 

určené na vykurovanie rodinných domov a chát v ekologicky chránených oblastiach. 
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21. novembra 1999 sa uskutočnila slávnostná konsekrácia kostola v obci Koš. Architekt Peter Brtko

 sa pri príprave projektu inšpiroval kostolom sv. Petra s bazilikou v Ríme, pričom využil materiály typické 

pre Slovensko - kameň, drevo a tehla. Dve biele veže, charakteristické pre tento svätostánok, pripomína-

jú ruky zopnuté k modlitbe alebo krídla anjelov. Pred baníkmi zostávala už len úloha uskutočniť transfer 

kultúrnej pamiatky. 
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Produkty strojárskeho závodu BME Nováky z obdobia 90-tych rokov. Vákuová sušiareň reziva a kotol na 

spaľovanie biomasy. Popri základnej zložke výrobného programu – banskej technike sa začala rozširovať 

nebanská výroba orientáciou na ochranu životného prostredia, formou výroby kotlov na spaľovanie 

nízko energetického uhlia, výroby tepelných čerpadiel a bojlerov.
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ROK 2000 – Unikátny transfer gotickej svätyne

Do hospodárenia spoločnosti sa premietlo náročné trhové prostredie v procese trans-

formácie ekonomiky Slovenskej republiky. Snahou bolo upriamiť pozornosť vlády SR na 

problémy uhoľného baníctva, čo vyústilo do prijatia opatrenia č. 559/2000, v ktorom vláda 

stanovila prednostný výkup elektriny z elektrární spaľujúcich domáce hnedé uhlie. 

Prijatie opatrenia bolo podporené právnymi úpravami, ktoré členským štátom EÚ 

povo ľovalo dotáciu do ťažby uhlia. Boli vytvorené podmienky, aby každý členský štát mo-

hol prednostne zaraďovať do svojich elektrizačných sústav výrobcov elektriny na báze 

domácich palivových zdrojov až do výšky 15 percent ročnej spotreby. 

RIADENIE ĽUDSKÝCH ZDROJOV

V rámci prijatej stratégie došlo k personálnej transformácii a od 1. januára 2000 sa cen-

trálne, prostredníctvom riaditeľstva, začalo zabezpečovať prijímanie nových zamestnan-

cov pre všetky závody, ako aj operatívne a efektívne využívanie zamestnancov v rámci 

úsekov a prevádzok. 

ÚSEK CESTNEJ DOPRAVY

Od 1. januára 2000 vznikol centralizovaný úsek cestnej dopravy so sídlom v bani Han-

dlová. Obhospodaroval strediská dopravy odštepných závodov Cigeľ, Handlová, Nováky 

a BME. V tom čase bol najväčším prevádzkovateľom stavebných strojov a nákladných vozi-

diel v okrese Prievidza. 

ZÁCHRANÁRI V NESTLÉ

29. januára 2000 došlo pri kontrolovanom odstrele komína starej kotolne na území 

závodu Nestlé Food Prievidza z neznámych príčin k spadnutiu komína nepredpokladaným 

smerom. O pomoc boli požiadaní záchranári z Hlavnej banskej záchrannej stanice v Prievi-

dzi, ktorí zachránili prevažnú časť materiálu z poškodených skladov. 

ZEFEKTÍVNENIE VLEČKOVEJ DOPRAVY

Po roku metodického riadenia vlečky bane Handlová z bane Cigeľ bola spojená vleč-

ková doprava spoločnosti do jedného centra – úseku železničnej dopravy so sídlom na 

bani Cigeľ. K spojeniu vlečky bane Cigeľ a bane Nováky došlo už v roku 1977. Hlavným 

cieľom bolo zefektívnenie vlečkovej dopravy v rámci spoločnosti. 

OBNOVENIE SÚŤAŽE ZÁCHRANÁROV

Po 12-ročnej prestávke, keď sa v roku 1988 uskutočnila posledná súťaž banských 

záchranárov, sa Hlavná banská záchranná stanica v Prievidzi rozhodla v októbri 2000 nad-

viazať na predchádzajúce súťaže, známe pod názvom ZENIT. Po roku 1992 sa vymenila 

asi polovica záchranárskeho zboru, s čím súvisel aj pokles praktických skúseností do-

brovoľných banských záchranárov, ktoré sa najlepšie získavajú v ostrých zásahoch. 

 UNIKÁTNY TRANSFER GOTICKEJ SVÄTYNE

5. decembra 2000 sa uskutočnil unikátny transfer cca 400-tonovej, 13 metrov dlhej, 

gotickej kaplnky kostola sv. Andreja apoštola v Koši. Išlo exkluzívne a ojedinelé riešenie 

záchrany kultúrnej pamiatky, v súvislosti s uvoľňovaním povrchu nováckeho ložiska. Zna-

menalo to podbetónovať kostol, vytvoriť akýsi podnos, na ktorom sa svätyňa zdvihla o 1,2 

metra. Pod tento prstenec sa zasunul kolesový prepravník, na ktorý sa pomocou hydrau-



43

Handlovská energetika zabezpečovala výrobu tepla v troch prevádzkach – v ťažobnom úseku Handlová,

v ťažobnom úseku Cigeľ a v ubytovacom zariadení 360-ka v Handlovej. Už od svojho vzniku kladie veľký 

dôraz na ekologickú produkciu energie.  Cieľom spoločnosti je postupné rozširovanie výroby tepla 

a prechod zo spaľovania na splyňovanie drevnej štiepky, aby sa etablovala ako producent energie, ktorý 

buduje na priemyselnej tradícii hornonitrianskeho regiónu a zároveň ponúka najčistejšie a najšetrnejšie 

riešenia na trhu.

lických zdvihákov svätyňa položila. Po miestnej komunikácii bola prevezená na špeciál-

nom prepravníku nemeckej firmy FAGIOLI do blízkosti nového kostola, kde ju umiestnili 

na pripravené základy. Inšpiráciou transferu bol úspešný presun kostola svätej Barbory 

v Moste v Českej republike. Náklady na prevoz dosiahli 11 miliónov Sk. Vedúcim reali-

začného tímu transferu bol riaditeľ Oblastného reštaurátorského ateliéru v Banskej Bystrici 

Miroslav Sura. Pri búraní kostola našli pod oltárom vo fľaši zamurovanú zakladaciu listinu 

zo 16. júna 1940. Vtedy na mieste bývalého kostolíka z konca 14. storočia začali stavať nový 

kostol pre dvetisíc veriacich obce Koš.

JUBILANTSKÉ POBYTY

Vedenie akciovej spoločnosti sa rozhodlo po niekoľkoročnej prestávke vrátiť k tradícii 

oceňovania práce najlepších zamestnancov na firemných oslavách Dňa baníkov udelením 

odznaku „Najlepší zamestnanec HBP, a. s.“ Dlhoroční zamestnanci, pracujúci v spoločnos-

ti 30 a 40 rokov, boli po prvýkrát odmenení ďakovným listom generálneho riaditeľa 

a 5-dňovými pobytmi pre 2 osoby v rekreačných zariadeniach spoločnosti. 

VZNIK HANDLOVSKEJ ENERGETIKY

Spoločnosť Handlovská energetika vznikla v roku 2000. Jej hlavným predmetom pod-

nikania bola výroba, výkup a distribúcia tepla spaľovaním drevnej štiepky. Stala sa prieko-

pníkom na Slovensku v dodávaní tepla z biomasy. 
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Od januára 2000 vznikol centralizovaný úsek cestnej dopravy. V čase vzniku bol najväčším prevádzko-

vateľom stavebných strojov a nákladných vozidiel v okrese Prievidza.

V roku 2000 došlo k spojeniu vlečkovej dopravy v rámci akciovej spoločnosti – vlečky bane Handlová 

a vlečky bane Cigeľ do jedného centra – úseku železničnej dopravy.



45

V roku 2000 bola po 12-ročnej prestávke obnovená súťaž banských záchranárov. Technicky, ale aj fyzicky 

náročnú trasu absolvovali banskí záchranári v dýchacom prístroji BG 174. Súťaž organizovala Hlavná 

banská záchranná stanica za medzinárodnej účasti záchranárskych čiat. Cieľom bolo overenie zručnos-

ti, fyzickej zdatnosti, výmena skúseností a zvyšovanie odbornej úrovne banských záchranných zborov. 

Mala charakter ucelenej záchranárskej akcie. Jej súčasťou bolo nadviazanie spojenia so základňou, me-

ranie oxidu uhoľnatého, strihanie roxoru pomocou hydraulického zariadenia, výmena kyslíkovej fľaše, 

presun bremena reťazovým kladkostrojom, doprava zraneného s oživovacím prístrojom a prelezenie 

cez vetracie potrubie so zabudovaným „žofínskym“ poklopom.
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V roku 2000 sa spoločnosť rozhodla vrátiť k morálnemu oceneniu najlepších zamestnancov pri príležito-

sti stavovského sviatku Dňa baníkov odznakom „Najlepší zamestnanec HBP, a .s.” Do roku 2023 vyjadrila 

touto formou uznanie a poďakovanie takmer 500 zamestnancom.

5. decembra 2000 sa uskutočnil unikátny transfer gotickej kaplnky kostola sv. Andreja apoštola v Koši. 

Nástenné maľby gotickej svätyne kostola sv. Andreja apoštola v Koši, pochádzajúce zo 14. storočia, mo-

tivovali pamiatkarov, aby sa rozhodli previezť svätyňu k novému košskému kostolu, vzdialenému 1700 

m od pôvodného, ktorý bol postavený v roku 1941.
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ROK 2001 – Aktivity v Čiernej Hore

Rok 2001 bol úspešným vo formovaní podmienok podnikania. K najdôležitejším patrila 

schválená novela zákona číslo 401/1998 o poplatkoch za znečisťovanie ovzdušia, ktorou sa 

zreálnili poplatky za emisie síry do konca roka 2006. Vytvorili sa tým podmienky na využitie 

domáceho uhlia a získanie priestoru na riešenie nových podmienok dlhodobého odbytu uh-

lia. Dôležitý bol aj zákon o regulácii sieťových odvetví, ktorý vytvoril podmienky pre 10-per-

centný podiel výroby elektrickej energie z domácich primárnych energetických zdrojov. 

 V spolupráci so švajčiarskou firmou Advanced Power sme začali rozvíjať projekt 

výstavby novej elektrárne s výkonom 270MW. Vyústil do založenia spoločnej projektovej 

firmy Slovenská uhoľná elektráreň. Cieľom bolo dosiahnuť začiatok výstavby elektrárne 

v roku 2003. 

Podnikateľské aktivity smerovali aj do zahraničia. Rozbehli sa práce na revitalizácii hne-

douhoľnej bane Ivangrad v Berane v Čiernej Hore. 

 DEMOLÁCIA KOSTOLA V KOŠI

 28. marca 2001 mohutný výbuch zdemoloval zvyšky rímskokatolíckeho kostola svätého 

Andreja v Koši, ktorý ustúpil banskej činnosti. Počas prípravných prác banskí záchranári 

našli vo veži kovovú pokladničku, obsahujúcu doklady o oprave veže z roku 1777 a 1927, 

krátku správu s odkazom pre budúce generácie a fotografie z opravy veže z roku 1971. 

Správu napísal 18. októbra 1971 farár Anton Šimunek a vložil ju do veže pri príležitosti jej 

pokrývania medeným plechom. Torzo chrámu bolo zdemolované odstrelom, pri ktorom 

žilinská firma Ekodemolácie použila okolo 1400 rozbušiek. 

DOZOROVANIE TUNELOV

 Hlavná banská záchranná stanica dozorovala výstavbu všetkých diaľničných tunelov 

na Slovensku – Branisko, Višňové, Horelica, na ktorých výstavbe sa podieľali Váhostav, Hy-

drostav, Doprastav a Metrostav. 

AKTIVITY V ČIERNEJ HORE

 Podpisom zmluvy 20. apríla 2001 v Podgorici, hlavnom meste Čiernej Hory, medzi 

spoločným podnikom GRADEX-HBP a vtedajšími vlastníkmi došlo k predaju a kúpe 73,57% 

akcií hnedouhoľnej bane Ivangrad v Berane v Čiernej Hore. Odborníci HBP vypracovali pre 

spoločnosť GRADEX projekt revitalizácie ťažby uhlia v bani v Berane. 

KOLAUDÁCIA RODINNÝCH DOMOV

V auguste sa uskutočnila kolaudácia piatich rodinných domov v Novákoch. Ich výstav-

bu, v počte sedem domov, zabezpečovala naša spoločnosť pre obyvateľov časti Laskár

v Novákoch, ktorí museli uvoľniť svoje domy z dôvodu postupujúcej banskej činnosti. 

KÚPA HANDLOVSKEJ TEPLÁRNE 

Hornonitrianske bane Prievidza zakúpili Tepláreň Handlová, ktorá patrila pod Sloven-

ské elektrárne. Prevádzkovateľom teplárne sa stala Handlovská energetika, s. r. o. Hand-

lová, ktorá vznikla v októbri roku 2000. HBP kontrolovali 51-percentný a Mesto Handlová 

10-percentný podiel. Účelom transakcie bolo umožniť pokračovanie v projekte prechodu 

vykurovania Handlovej z parného na horúcovodné a znížiť náklady na vykurovanie, ktoré 

boli v tom čase v Handlovej najvyššie na Slovensku. 
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SPUSTENIE WWW STRÁNOK

 Od 3. septembra 2001 sú v ostrej prevádzke internetové www stránky spoločnosti. Prvé 

základy grafickej prezentácie boli položené v marci 2001, so snahou dodržať dizajn firmy.

TUNELOVÁ OBNOVOVACIA JEDNOTKA

V zmysle smernice Ministerstva hospodárstva SR bola v rámci Hlavnej banskej záchran-

nej stanice v Prievidzi zriadená Tunelová obnovovacia jednotka. Jej poslaním bolo vy-

prosťovanie a záchrana osôb a obnova železničných tunelov v prípade bojovej pohotovosti 

štátu, ale aj za mierových podmienok pri prípadných haváriách, prírodných katastrofách 

a pri hrozbe teroristických útokov. 

CHRÁNENÉ DIELNE

Hornonitrianske bane Prievidza zriadili koncom novembra 2001 dve chránené dielne 

pre deviatich zamestnancov. Prvá bola na výrobu drevených násad do lopát, motýk, sekier 

v priestoroch bane Nováky. Druhá vznikla v areáli BME Nováky na produkciu strmeňov 

M-27, používaných pri budovaní banskej kruhovej výstuže. 

NÁVŠTEVA PREZIDENTA

14. decembra 2001 generálny riaditeľ HBP Peter Čičmanec privítal na pôde bane Nováky 

prezidenta SR Rudolfa Schustera. Témou rokovaní bola príprava výstavby elektrárne 

v areáli bane Nováky, pôvodne plánovaná na rok 2003. 

ROZŠÍRENIE VYŤAŽITEĽNÝCH ZÁSOB

Pre zabezpečenie ťažobnej spôsobilosti sa na základe ekonomického hodnotenia kon-

cepcie prípravy otvárky a dobývania rozhodlo o rozšírení základne vyťažiteľných zásob 

uhlia o ekonomicky efektívne zásoby 12. úseku bane Handlová a 11. úseku bane Nováky 

a potenciálne zásoby 1. úseku Sever bane Handlová. 

Vedenie spoločnosti na prahu nového roka 2001.
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V roku 2001 bol prijatý zákon o regulácii sieťových odvetví, ktorý vytvoril podmienky pre 10-percentný 

podiel výroby elektrickej energie z domácich primárnych energetických zdrojov.

28. marca 2001 mohutný výbuch zdemoloval zvyšky Rímskokatolíckeho kostola svätého Andreja v Koši, 

ktorý ustúpil banskej činnosti. Veriaci dostali ako náhradu nový svätostánok.
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Z dôvodu uvoľňovania nováckeho uhoľného ložiska sa v auguste 2001 uskutočnila kolaudácia rodin-

ných domov v Novákoch. Riešila náhradné bývanie pre obyvateľov z mestskej časti Laskár.

Koncom novembra 2001 sme zriadili dve chránené dielne. Pristúpili sme k novému spôsobu riešenia 

zamestnancov so zníženou pracovnou schopnosťou, ktorí počtom 578 v októbri 2001 tvorili 9-percen-

tný podiel na celkovej zamestnanosti. 
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Na Hlavnej banskej záchrannej stanici bola zriadená Tunelová obnovovacia jednotka. Jedno z prvých 

cvičení absolvovala v priestoroch vetracej šachty nad obcou Cigeľ. 

14. decembra 2001 sme na pôde bane Nováky privítali prezidenta Slovenskej republiky Rudolfa Schus-

tera, ktorý zavítal aj medzi baníkov. Povedal, že k baniam mal vždy blízko, pretože určitý čas pôsobil ako  

banský merač.
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ROK 2002 – Obnovenie baníckeho školstva

V roku 2002 pokračoval proces vnútornej reštrukturalizácie firmy. Pripravovali sa pro-

jekty k centralizácii niektorých činností a k zlúčeniu dvoch odštepných závodov - Bane 

Cigeľ a Bane Nováky. V priebehu roka bol naštartovaný náročný proces zmien a zavádzania 

najmodernejších poznatkov, metód a technológií do činnosti spoločnosti. Jedným zo stra-

tegických zámerov bola príprava spoločnosti na akceptáciu podmienok Európskej únie, 

stanovených pre podnikanie v uhoľnom baníctve. 

OBNOVENIE BANÍCKEHO ŠKOLSTVA

V marci 2002 bolo ukončené schvaľovacie konanie o možnosti opätovného zarade-

nia výučby baníckych odborov na SOU Falešníka v Prievidzi. Vzhľadom na zrušenie zá-

kazu práce v podzemí zamestnancom mladším ako 21 rokov a na základe úsilia našej 

spoločnosti otvorilo SOU Falešníka v Prievidzi v školskom roku 2002/03 trojročný učebný 

odbor „mechanik banských prevádzok“. 

ELEKTRONICKÉ OBCHODOVANIE

So zámerom optimalizovať nákup náhradných dielov a materiálového zabezpečenia 

odštepných závodov začala spoločnosť realizovať program ICS – Internet Controlling Sys-

tem. Podstata spočívala v zavedení elektronického obchodovania medzi podnikateľskými 

subjektmi. 

VYTVORENIE IZS

Začiatkom roku 2002, s účinnosťou od 1. 7. 2002, bol schválený zákon o Integrovanom 

záchrannom systéme (IZS) SR. Súčasťou záchranného systému sa stali aj banskí záchranári 

z HBZS Prievidza spolu s hasičským zborom, zdravotnou záchrannou službou, policajným 

zborom, leteckým útvarom, vojenskými záchrannými útvarmi a chemickými laboratóriami 

civilnej ochrany. 

RATINGOVÝ PRIMÁT

HBP získali, ako prvá spoločnosť hodnotená ratingom v odvetví ťažby nerastných surovín, 

ratingové hodnotenie od medzinárodnej renomovanej ratingovej agentúry CRA Rating 

Agency. Bol jej udelený dlhodobý rating Ba-, ktorý ju zaradil medzi spoločnosti schopné pl-

niť si svoje záväzky. V rámci investičného pásma bol udelený rating skBaa-, čím sa spoločnosť 

zaradila medzi bonitné subjekty so schopnosťou splácať svoje budúce záväzky. 

ZUBNÁ AMBULANCIA NA CIGLI

Od augusta 2002 prešla stomatologická ambulancia na bani Cigeľ pod záchranné krídla 

nového prevádzkovateľa, ktorým sa stali HBP. Zmena sa týkala aj typu ambulancie, ktorá sa 

stala ambulanciou neštátneho typu. 

VZNIK SPOLOČNOSTI EKONATURA

V Sebedraží, v nevyužitých priestoroch bane Cigeľ, vznikol nový výrobný subjekt EKO-

NATURA, ktorý sa plne venoval produkcii ekologických zariadení. Okrem pecí na spaľovanie 

biomasy z polí, lesov a drevospracujúceho priemyslu sa základom výroby stalo tepelné 

čerpadlo na princípe Aurela Stodolu, na báze využitia energie z vody a vzduchu. Činnosť 

spoločnosti EKONATURA prebrala spoločnosť EKOSYSTÉMY, s. r. o., ktorá bola zapísaná do 

obchodného registra 23. júna 2003. Hlavným predmetom činnosti boli špeciálne povrcho-

vé úpravy kovov, ocele, nerezu a hliníka pomocou ochranných náterov. 



53

V marci 2002 bolo ukončené schvaľovacie konanie pre obnovu baníckeho učňovského školstva. Obno-

vený učebný odbor „mechanik banských prevádzok“ privítal prvých študentov v septembri 2002.

JUBILEUM BME NOVÁKY

15. októbra 2002 si zamestnanci Banskej mechanizácie a elektrifikácie Nováky na 

slávnostnom zhromaždení v rekreačnom stredisku Púšť pripomenuli 20 rokov odvtedy, čo 

na povrchu dorúbanej bane Mier vyrástol strojársky závod. 

KONKURZNÉ KONANIA

V súvislosti s rozhodnutím o zrušení odštepného závodu Bane Cigeľ k 1. 1. 2003 bol 

v závere roka 2002 riešený výber technicko-hospodárskych zamestnancov do reštruk-

turalizovaného závodu Baňa Nováky. Uskutočnilo sa 145 konkurzov a výberových konaní, 

počas ktorých sa uchádzalo o pracovnú pozíciu 400 zamestnancov. 

HOREC V PREVÁDZKE

V júni 2001 sa uskutočnila rozsiahla rekonštrukcia penziónu Horec na Remate, ktorú 

zabezpečoval úsek investičnej výstavby bane Cigeľ a firma ROKOgips Prievidza. Moderni-

zované zariadenie bolo uvedené do prevádzky v marci 2002. Prvými návštevníkmi boli 

maďarskí basketbalisti zo Siofoku. Penzión prevádzkoval aj vlastný lyžiarsky vlek s dĺžkou 

500 m, ktorý mal prepojenie na Ski centrum Remata. 

VÝROBA VÝSTUŽE BMV-18

Pre obnovenie ťažby vo Východnej šachte bane Handlová bolo pripravené nové tech-

nické riešenie banskej mechanizovanej výstuže. Počas augusta až októbra 2002 boli vo 

výrobných prevádzkach BME Nováky vyrobené dva kusy prototypov výstuže BMV-18. 

Začiatkom roka 2003 bola nová výstuž nasadená do podzemia bane Handlová. V roku 

2003 sa výrobný program BME Nováky zameral na výrobu 40 kusov sekcií novej výstuže. 
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V nevyužitých priestoroch bane Cigeľ vznikol nový výrobný subjekt Ekonatura. Jeho činnosť od júna 

2003 prebrala spoločnosť Ekosytémy.

Po rozsiahlej rekonštrukcii bolo modernizované zariadenie Chata Horec na Remate, v blízkosti Han-

dlovej, znovu uvedené do prevádzky v marci 2002. Chata sa nachádza v horskom prostredí Kremnických 

vrchov. Prekrásne okolie ponúka po celý rok dostatok možností pre aktívny oddych, turistiku a športové 

vyžitie. Poloha penziónu je predurčená na turistiku, cykloturistiku a kúpanie.



55

Časť stenárskeho kolektívu Dušana Kováča. V roku 2001 vyťažili 422 400 ton, čím získali prvenstvo 

v objeme ťažby. V tom istom roku prešli na rúbanie 7. ťažobného úseku, aby spustili ťažbu uhlia pod 

asanovaným košským kostolom.

K úspešným prípravárskym kolektívom patrili raziči Miroslava Kopica. V roku 2001 dosiahli vyrazením 

1 167 m najvyšší objem vyrazených banských diel. 
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V roku 2003 vyrazil kolektív Jozefa Furku (predtým Jána Píša) 1 469 m banských diel, čím dosiahol prven-

stvo medzi razičskými osádkami. 

Kolektív Milana Sojku pracoval na páskových poruboch. Predák Milan Sojka na jednokrídlovom steno-

vom porube 108 015. 
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ROK 2003 – Zlúčenie baní Cigeľ a Nováky

Rok 2003 bol prvým rokom fungovania od 1. januára zlúčených závodov - baní Cigeľ a 

Nováky a od 1. októbra pričlenenej bane Handlová k riaditeľstvu spoločnosti. Sledovalo 

sa tým najmä racionálne riadenie výroby, všestranné využitie zamestnancov riaditeľstva 

a závodov, ale aj skvalitnenie práce a vyššia ekonomická zainteresovanosť na dosiahnutých 

výsledkoch. 

ZMENA V ORGANIZÁCII NÁKUPU

Zásadnou systémovou zmenou v organizácii nákupu a zásobovania od 1. januára 2003 

bol prechod na centralizovaný systém zabezpečovania nákupu, skladovania a zásobova-

nia. Organizačnou zložkou zabezpečujúcou centrálne riadenie nákupu a zásobovania sa 

stal odbor nákupu na riaditeľstve spoločnosti. 

CENTRALIZÁCIA KRÍZOVÝCH ÚTVAROV

Od 1. januára 2003 sa v odštepnom závode Hlavná banská záchranná stanica zria dil 

odbor krízových situácií s pôsobnosťou pre celú akciovú spoločnosť. Vznikol zlúčením 

vtedajších útvarov krízových situácií v odštepných závodoch a na riaditeľstve spoločnosti. 

FIREMNÉ NOVINY

Po desaťročiach vydávania troch rozličných závodných novín snahy o ucelenejšiu 

a komplexnejšiu informovanosť všetkých zamestnancov viedli k rozhodnutiu nahradiť tro-

je noviny – Cigliansky baník, Hlas baníka a Kahanec – jednými novinami pre celú akcio-

vú spoločnosť. Dôvodom bola aj potreba racionalizácie práce a znižovania nákladov. Od 

1. januára 2003 začali v HBP vychádzať dvakrát do mesiaca, v baníckych farbách, na formáte 

A3, noviny Hornonitriansky baník. Sídlo redakcie bolo v rokoch 2003 – 2006 na bani Cigeľ, 

od roku 2007 na riaditeľstve spoločnosti. Prvé číslo Hornonitrianskeho baníka vyšlo 

10. januára 2003. 

MODERNIZÁCIA STRAVOVANIA

 Závodná kuchyňa s jedálňou na bani Mládeže v Novákoch slúžila stravníkom od roku 

1973. Po troch desaťročiach už nespĺňala prísne európske hygienické normy. Vedenie 

spoločnosti rozhodlo o rekonštrukcii, ktorá skultúrnila priestory prípravy a výdajne varenej 

stravy a desiatových balíčkov. Stavebnú časť projektu realizovala firma BIRMONT. Od apríla 

2003 bola prevádzka závodnej kuchyne v Cigli ukončená. 

PROCESNÉ RIADENIE VÝROBY

 Významnou zmenou, ktorá sa začala uplatňovať od januára 2003, bolo procesné riade-

nie výroby. Vznikol nový prvok – úsek hlavnej banskej činnosti, zastrešujúci všetky procesy 

spojené s prípravou a dobývaním uhlia, vrátane obslužných činností, bez plošného ob-

medzenia, v rozsahu celého závodu baňa Nováky. 

OZDRAVNÉ POBYTY

Medzi preventívne opatrenia, ktorými chcela akciová spoločnosť prispieť k zlepše-

niu zdravotného stavu zamestnancov, zaradila od roku 2003 do Kolektívnej zmluvy tzv. 

ozdrav né pobyty. Boli určené pre zamestnancov pracujúcich v podzemí, ktorým nevznikol 

nárok na rekondičný pobyt a zamestnancov pracujúcich na povrchových pracoviskách 

v III. a IV. kategórii rizika, za predpokladu, že nemali nárok na rekondičný pobyt. 
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Kolektív Pavla Halašku bol vytvorený na zabezpečenie montáže a demontáže 

stenového porubu a zároveň rozbiehal nové pracoviská. 

ODBOR TECHNICKÉHO ROZVOJA

Pre zabezpečenie rastu výkonnosti jednotlivých procesov v bani, prostredníctvom 

zvyšovania využívania a zdokonaľovania banských technológií a techniky, bol od januára 

2003 vytvorený odbor technického rozvoja. 

CENTRALIZÁCIA OPRÁV

Jednou zo systémových zmien vedľajšej obslužnej činnosti bola centralizácia opráv 

banských strojov a zariadení, zlúčenie rozhodujúcich výrobno-opravárenských kapacít 

a ľudských zdrojov v rámci spoločnosti a ich začlenenie pod priame riadenie strojárskeho 

závodu BME Nováky. 

LOŽISKOVÝ PRIESKUM 11. POLE NOVÁKY

 Od februára 2003 vykonávala firma OPTIMA Nová Baňa ložiskový prieskum 11. poľa 

ťažobného úseku Nováky. Pozostával zo šiestich povrchových ložiskových vrtov s celkovou 

metrážou 2 790 m, čo si vyžiadalo náklady 4,7 miliónov Sk. 

REKONŠTRUKCIA HOTELA BARBORA

V závere roka 2003 boli ukončené rekonštrukčné práce v Hoteli Barbora vo Vyšnej Boci, 

ktoré začali v roku 2002. Cieľom bolo zvýšiť ubytovaciu kapacitu, rozšíriť denný bar a zaria-

denia slúžiace na regeneráciu tela o relaxačnú vaňu, solárium a hydromasážny kút. Re-

konštrukciou prešla aj kolkáreň. 

NOVÉ VOZIDLÁ KAMAZ

V novembri dostal úsek cestnej dopravy dve nové vozidlá značky KAMAZ 65111, vy-

rábané a expedované z Tatarstanu. Vozidlá vyhovovali na realizáciu cestných a terénnych 

dopravných výkonov v rámci spoločnosti, ako aj pre externých odberateľov. 
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Rok 2003 bol prvým rokom fungovania dvoch zlúčených závodov – bane Nováky a bane Cigeľ do jed-

ného celku. Od 1. októbra 2003 bola baňa Handlová pričlenená k riaditeľstu HBP.

Závodná kuchyňa bane Nováky prešla v roku 2003 rozsiahlou modernizáciou. V apríli v tom istom roku 

bola ukončená príprava a výdaj stravy v bani Cigeľ.
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Od 1. januára 2003 začali vychádzať v spoločnosti jedny firemné noviny – Hornonitriansky baník. Na-

hradili dovtedy vychádzajúce závodné noviny – v bani Nováky Kahanec, v bani Handlová Hlas baníka 

a v bani Cigeľ Cigliansky baník, ktoré mali tradíciu vydávania od roku 1950. 
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Od januára 2003 sa začalo uplatňovať procesné riadenie banskej výroby. Využívalo ho viacero európ-

skych firiem zaoberajúcich sa ťažbou nerastných surovín. Jednou z nich bola firma Premogovnik Baňa 

Velenje zo Slovinska. Na základe poznatkov z tejto bane a po vzore ostravsko-karvinského revíru sa 

začala uplatňovať táto metóda aj v HBP.

V roku 2003 došlo k zlúčeniu rozhodujúcich výrobno-opravárenských kapacít a k ich začleneniu pod 

strojársky závod BME Nováky. Sledovalo sa tým zlepšenie technickej úrovne vykonávaných opráv, 

predĺženie životnosti opravovaných strojov, efektívnejšie využitie strojov a zariadení, možnosť kon-

centrácie pracovných síl, zvýšenie zmennosti a produktivity práce, znižovanie stavu zásob náhradných 

dielov a riadenie prác z jedného centra.
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Od roku 2003 sa súčasťou Kolektívnej zmluvy stalo poskytovanie ozdravných pobytov pre zamestnan-

cov, ktorí nespĺňali podmienky nároku na rekondičný pobyt.

Vo vyťažených priestoroch bane Cigeľ, približne 300 m pod povrchom zeme, v 5. úseku Juh, vznikol 

nový produkt cestovného ruchu – banský skanzen. Exponáty Hornonitrianskeho banského skanzenu 

si môžu návštevníci prezrieť od júla 2003.
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Uprostred nízko-tatranskej prírody, v malebnej obci Vyšná Boca, poskytuje služby od februára 1986 Ho-

tel Barbora. V bezprostrednej blízkosti sa nachádzajú lyžiarske vleky SKI centra Bačova roveň.

V roku 2003 boli ukončené rekonštrukčné práce Hotela Barbora, ktorých cieľom bolo zvýšiť ubytovaciu 

kapacitu, modernizovať interiéry a rozšíriť zariadenia slúžiace na regeneráciu tela.
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ROK 2004 – Založenie Nadácie Bane pre zdravie, 

vzdelanie, kultúru a šport regiónu

Podiel našej produkcie na slovenskom trhu dosiahol 65% a potvrdil pozíciu Hornoni-

trianskych baní Prievidza, ako rozhodujúceho výrobcu a predajcu hnedého uhlia na 

domácom trhu. Vstup Slovenskej republiky do Európskej únie od 1. mája 2004 zdôraznil 

potrebu neustáleho zvyšovania konkurencieschopnosti produkcie v podmienkach libera-

lizovaného trhu s elektrickou energiou. 

Aktívne sme sa podieľali na spracovaní návrhu programu ďalšej ťažby uhlia na Sloven-

sku, surovinovej a novej energetickej politiky štátu. Bol prijatý zákon o energetike a nove-

la zákona o regulácii v sieťových odvetviach, ktoré vymedzili podmienky pre našu pod-

nikateľskú činnosť. 

Pre plnenie humanitárnych a sponzorských cieľov bola založená Nadácia Bane pre zdra-

vie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu. 

MODERNIZÁCIA ČISTIČKY NA BME

Po rozsiahlej rekonštrukcii uviedli po ročnej skúšobnej prevádzke 20. februára 2004 

v Banskej mechanizácii a elektrifikácii v Novákoch do prevádzky čistiareň odpadových 

vôd. Pôvodná čistiareň bola uvedená do života súčasne s výstavbou závodu v roku 1985. 

Zastaraná technológia nespĺňala prísne vodohospodárske limity. 

OCHRANA MAJETKU 

Od 1. mája 2004 sa uskutočnili zmeny vo výkone ochrany majetku a priestorov 

spoločnosti. Došlo k prechodu práv a povinností z HBP na dcérsku spoločnosť HBP Se-

curity, spol. s r. o. , so sídlom na bani Cigeľ. Predmetom jej podnikania sa stala strážna 

a technická služba. Cieľom zmeny bolo vytvorenie prostredia umožňujúceho poskytovať 

služby v oblasti ochrany majetku aj pre iné subjekty, zefektívnenie výkonu strážnej služby 

a rozšírenie oprávnenia vykonávať väčšie množstvo činností v rámci prevádzkovania 

strážnej služby. 

VÝVOJ VYSTUŽE BMV 1MI

Od roku 1989 boli v BME Nováky vyvinuté alebo inovované výstuže BMV-1M, BMV-5, 

BMV-6, BMV-7, BMV-9, BMV-10. V roku 2002 bola vyvinutá a vyrobená výstuž BMV-18. Stále 

náročnejšie geologické podmienky si v závere roka 2003 vyžiadali vývoj novej výstuže. 

Pod názvom BMV-1MI bola v roku 2004 v spolupráci so zamestnancami technického roz-

voja HBP a bane Nováky vyvíjaná nová výstuž, vzhľadovo pripomínajúca BMV-1M, ale 

kvalitou výrazne prevyšujúca. Rozdiel spočíval vo využití vysokopevnostných materiálov, 

v zmene konštrukcie stropnice, čo spolu s použitím výkonnejších hydraulických valcov 

a stojok umožnilo zvýšenie jej nosnosti o 50 %. 

ZÁCHRANÁRI OBSTÁLI

Z pätnástich družstiev banských záchranárov z celého sveta získalo družstvo z Hlavnej 

banskej záchrannej stanice v Prievidzi 7. miesto na štvrtých neoficiálnych majstrovstvách 

sveta v tejto profesii. Uskutočnili sa od 3. do 5. júna 2004 v poľskom meste Glogow. 

REKONŠTRUKCIA SKIPU

Ťažné zariadenie K-6008 – skip v bani Nováky bolo v prevádzke už od roku 1976. Pos-

tupne dochádzalo k jeho modernizácii. V roku 1995 sa uskutočnila rekonštrukcia riadenia 
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ťažného a zabezpečovacieho zariadenia. O rok neskôr rekonštrukcia silovej časti. V roku 

2000 sa vymenili rýchlovypínače na ochranu ťažného motora proti preťaženiu. Z dôvodu 

poruchovosti v priebehu leta 2004 došlo k rekonštrukcii násypnej a výsypnej stanice 

a nástreku ťažného motora izolačným lakom. Veľký rozsah prác si vynútil odstávku ťažného 

zariadenia a pre časť baníkov znamenal celozávodnú dovolenku v dňoch od 19. do 23. 

júla 2004. Na hranici možností pracovali zamestnanci dodávateľskej organizácie PEG Praha 

v spolupráci s obsluhou elektrozariadenia skipu. 

PREDNOSTNÉ CT VYŠETRENIE

Na základe zmluvného vzťahu medzi Nemocnicou s poliklinikou v Bojniciach a našou 

spoločnosťou sa bojnická nemocnica zaviazala prednostne vyšetrovať pacientov – zamest-

nancov HBP, vrátane ich rodinných príslušníkov a dôchodcov na vyšetrení počítačovým to-

mografom – tzv. CT-vyšetrení. Okrem toho sa nemocnica zaviazala poskytovať 20 % zľavu 

našim zamestnancom na rehabilitačné služby. 

CERTIFIKÁT PRE ÚCD

V roku 2004 sme začali budovať systém kvality v dopravných službách úseku cestnej do-

pravy, ktorý bol najväčším dopravcom v okrese Prievidza. V apríli bola podpísaná dohoda 

s firmou IMS Žilina na poradenské, konzultačné a vzdelávacie služby počas implementá-

cie a na overenie systému kvality pre úsek. 15. novembra 2004 odovzdal certifikát riaditeľ 

a vedúci certifikačného orgánu SKQS Jozef Šíma Petrovi Čičmancovi, predsedovi pred-

stavenstva a generálnemu riaditeľovi HBP. Certifikát mal garantovať zákazníkom služby na 

profesionálnej úrovni.  Nový systém manažérstva kvality mal pozdvihnúť firemnú kultúru, 

orientáciu na zákazníka, vyššiu konkurencieschopnosť a znížiť náklady.

Úsek cestnej dopravy získal certifikát kvality.
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V roku 2004 bola založená Nadácia Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu, ktorej jedným 

z cieľov je podpora mladých talentov a nadaných detí.

Malé tanečnice z klubu Xoana boli ozdobou firemných spoločenských podujatí. 
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Nadácia pravidelne podporovala organizovanie športového dňa pre zamestnancov. Jedno z týchto 

podujatí sa uskutočnilo v areáli okrasných rybníkov v Sebedraží.

Od 1. mája 2004 ostrahu majetku spoločnosti zabezpečuje dcérska spoločnosť HBP Security. Národný 

bezpečnostný úrad ukončil v decembri 2004 bezpečnostnú previerku spoločnosti HBP Security vydaním 

potvrdenia o priemyselnej bezpečnosti. Spoločnosť sa tak mohla uchádzať o zákazky, pri ktorých sa 

predpokladalo oboznamovanie s utajovanými skutočnosťami, čo zlepšilo jej konkurenčné postavenie.
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V roku 2004 bola vyvinutá a v strojárskom závode BME vyrobená nová výstuž s označením BMV -1MI. 

Dve inovované sekcie BMV- 1MI boli nasadené do overovacej prevádzky 12. marca 2005 v 8. poli bane 

Nováky, ako súčasť KMP 108 063, kde prevádzkoval kolektív prvého predáka Attilu Lukáča. 

V roku 2004 sa uskutočnila rekonštrukcia násypnej a výsypnej stanice ťažného zariadenia skip – Južná 

jama Nováky.
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ROK 2005 – Využívanie domáceho uhlia pri výrobe 

elektriny vo všeobecnom hospodárskom záujme

Z hľadiska vytvárania podmienok na ťažbu uhlia na Slovensku bol rok 2005 mimoriadne 

dôležitý. Vláda SR prijala v máji 2005 uznesenie 356/2005, ktorým bolo úspešne zavŕšené 

úsilie o vytvorenie priaznivého legislatívneho prostredia na ťažbu uhlia v SR. Výroba elek-

triny z domáceho uhlia sa stala všeobecným hospodárskym záujmom do roku 2011. 

Aktivity smerujúce k dlhodobému zaisteniu odbytu produkcie po roku 2006 vyústili do 

prijatia novely zákona o ochrane ovzdušia a poplatkov za znečisťovanie ovzdušia, ktoré 

umožnili prevádzkovanie blokov 3 a 4 v ENO spaľujúcich naše uhlie do roku 2011.

V medzinárodných aktivitách v rámci Európskej únie sme sa v roku 2005 stali riadny-

mi členmi Európskej asociácie pre uhlie a lignit - EURACOAL. Členstvo nám malo pomôcť 

v získavaní informácií o európskom a celosvetovom uhoľnom a energetickom odvetví, ako 

aj v monitorovaní koncepčných a legislatívnych materiálov v Európskej únii. 

DOPRAVNÁ ZDRAVOTNÁ SLUŽBA

Na podnet Všeobecnej zdravotnej poisťovne Prievidza sa Hlavná banská záchranná 

stanica v novembri 2004 zúčastnila výberového konania na zabezpečovanie dopravnej 

zdravotnej služby, ktorú prevádzkovala Nemocnica s poliklinikou v Bojniciach. Od 

1. januára 2005 začala v plnej miere zabezpečovať dopravnú zdravotnú službu, t. j. pre-

pravu a prevoz pacientov v nie akútnom stave. Do svojho pracovného kolektívu pribrala 

25 zamestnancov bojnickej nemocnice, časť zariadenia dispečerských pracovísk a sanit-

né vozidlá pre výkon dopravnej zdravotnej služby. Vozový park však tvorili dodávky 1203 

s priemerným vekom 20 rokov. Z toho dôvodu sa s jeho obmenou začalo už v roku 2005. 

RÁDIODIAGNOSTIKA V NOVÁKOCH

Hlavná banská záchranná stanica rozšírila závodné zdravotné stredisko o ďalšiu neštát-

nu ambulanciu. Dve neštátne ambulancie všeobecného lekárstva sa nachádzali: jedna 

v areáli HBZS (MUDr. Daniela Mazánová), druhá v budove riaditeľstva HBP (MUDr. Soňa 

Chrenková). Neštátna stomatologická ambulancia v areáli bane Cigeľ (MUDr. Rastislav 

Hustý). Vo štvrtej neštátnej ambulancii na Poliklinike v Novákoch bola od 1. februára 2005 

zriadená prevádzka rádiodiagnostiky, ktorá zahŕňala röntgenologické práce. Odbornou 

lekárkou sa tu stala MUDr. Mária Turcerová. V roku 2009 bolo na nováckej poliklinike zria-

dené aj nové sonografické pracovisko, vybavené výkonným sonografom. 

ZAVEDENIE KAMEROVÉHO SYSTÉMU

Od januára 2005 bol vo všetkých vnútorných organizačných jednotkách spoločnosti za-

vedený kamerový systém. Priemyselné kamery mali vyvedený signál na pracovisko stálej 

služby HBP Security so zabezpečením digitálneho záznamu. 

REKONDIČNÉ POBYTY NA PÚŠTI

Pre zamestnancov bane Nováky a BME sa uskutočňovali internátnou formou v hote-

li Barbora vo Vyšnej Boci a ambulantnou formou v rehabilitačnom stredisku bane Cigeľ. 

Baníci z Handlovej absolvovali pobyty ambulantne na plavárni v Handlovej. Vedenie 

spoločnosti rozhodlo, že od 1. mája 2005 sa mení miesto a spôsob organizovania re-

kondičných pobytov. Začali sa organizovať výlučne internátnou formou, a to v Hoteli Bar-

bora a v rekreačnom stredisku Púšť Prievidza. 
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SPOLUPRÁCA S GOR BUD SK

V januári 2005 začala dodávateľská firma GOR BUD SK, s. r. o., v bani Handlová s razením 

investičného banského diela SO-194 v 8. poli. Dodávateľská organizácia začala svoje pôso-

benie v HBP 1. decembra 2004, keď poľskí baníci v spolupráci s domácimi baníkmi zabez-

pečovali demontáž stenového porubu 211 054 a montáž nového pracoviska 211 063. 

DREVOREZBY V BAZALE

Nevšedné spojenie banských priestorov a umeleckých diel zhliadli účastníci, ktorí od 

novembra 2004 do marca 2005, sfárali do handlovskej štôlne Bazal, kde do roku 1930 boli 

ustajnené kone. Ľudový rezbár, bývalý baník Ján Procner, tu vystavoval 56 drevených relié-

fov, na ktorých ožili jedinečné príbehy viacerých generácií baníkov. 

VLÁDNA PODPORA UHLIU

Vláda SR na svojom zasadnutí 4. mája 2005, na návrh rezortu ministra hospodárstva 

SR rozhodla, že výroba elektriny z domáceho uhlia bude minimálne do roku 2010 pova-

žovaná za všeobecný hospodársky záujem. Bol podporený aj v politike štátov Európskej 

únie, v ktorej sa do popredia dostalo využívanie domácich energetických zdrojov s cieľom 

znížiť ich závislosť a diverzifikovať energetické zdroje. 

PORUCHA NA ŤAŽNOM STROJI

Prevádzka ťažného zariadenia ČKD 6000S na Východnej šachte bane Handlová bola od 

2. mája 2005 zastavená z dôvodu poruchy na elektrickom motore pohonu sústroja Ward 

Leonard. Ťažný stroj bol prevádzkovaný od roku 1952, postupom času bol modernizovaný. 

Porucha nastala pri ťažbe kameňa na povrch Východnej šachty, poškodila statorové vinu-

tie. Prevádzka zariadenia bola obnovená 6. júna. 

ČLENSTVO V EURACOAL

Hornonitrianske bane Prievidza sa stali riadnym členom na oficiálnom zasadnutí výkon-

nej rady a valného zhromaždenia Európskej asociácie uhlia a lignitu – EURACOAL 20. júna 

2005, spolu s uhoľnou banskou spoločnosťou Banoviči z Bosny a Hercegoviny. Zároveň 

sme získali členstvo vo výkonnej rade a v jednotlivých pracovných výboroch. 

SKÚŠKA DEGAZÁCIE

Po schválení Obvodným banským úradom Prievidza bol 3. augusta 2005 uvedený do 

skúšobnej prevádzky degazačný systém v podzemí 8. poľa bane Handlová. Zavŕšil sa tým 

dlhodobý proces realizácie projektu bezpečného razenia a dobývania v podmienkach 

bane s nebezpečenstvom prietrží hornín a plynu. 

MODERNIZÁCIA BUDOVY RIADITEĽSTVA

Zámer rekonštruovať budovu riaditeľstva HBP, ktorá už mala vyše 40 rokov, bol v in-

vestičnom pláne od roku 2000. Výmenu 364 okien, ktoré sa začali meniť v auguste 2005 

zabezpečovala HBZS, ktorá od roku 2004 rozvíjala aktivity v dodávke a montáži plastových 

okien. Nadviazala pritom kontakt s poľským výrobcom plastových okien firmou PLAST-

BUD. Štyri podlažia budovy boli prenajímané cudzím nájomníkom, z ktorých najväčším je 

Sociálna poisťovňa, pobočka Prievidza. Ako prenajímateľ sme sa zaviazali riešiť vstupné 

priestory do budovy formou bezbariérového vstupu spolu s osadením klimatizácie 

a modernizáciou sociálnych zariadení. Financovanie investičných prác bolo riešené úve-

rom, ktorý mal byť splácaný prevažne tržbami za nájom.
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CERTIFIKÁT PRE VLEČKU

10. októbra 2005 konateľ certifikačnej spoločnosti SKQS Žilina Zdenek Sýkora odovzdal 

vedúcemu úseku železničnej dopravy Hornonitrianske bane zamestnanecká akciová 

spoločnosť Jozefovi Bónovi certifikát kvality ISO 9001 s platnosťou do 11. júla 2008. Roz-

sah certifikácie sa týkal hlavných činností úseku, prevádzkovania dráhy a dopravy na dráhe 

a súvisiacich opravárenských procesov dopravných náležitostí a traťového zvršku. 

ŠTUDENTI V NOVÁKOCH

18. októbra 2005 sa 44 študentov Fakulty baníctva, ekológie a riadenia geotechnológií 

Technickej univerzity v Košiciach vydalo na historický Mikovíniho pochod študentov. 

S dobovým banským vozíkom putovali z Košíc cez Rožňavu, Jelšavu cez Nováky do Banskej 

Štiavnice. Na pôde bane Nováky ich očakával predseda predstavenstva Peter Čičmanec, 

podpredseda predstavenstva Stanislav Gurský a primátor Novák Dušan Šimka. Predseda 

predstavenstva odovzdal študentom symbolický dar, hnedé uhlie. 

TLAKOVÉ SKÚŠKY VÝSTUŽE BMV 18

V strojárskom závode BME Nováky boli 20. októbra 2005 vykonané tlakové skúšky ino-

vovaných konštrukčných uzlov sekcií mechanizovanej výstuže BMV 18. Uskutočnili sa za 

prítomnosti zástupcov technických laboratoří Opava. Skúšky pevnosti boli vykonané pod 

lisom CDN 400C. Výsledky dopadli pozitívne. Predpoklad nasadenia výstuží bol vo Východ-

nej šachte bane Handlová a v bani Cigeľ. 

Od 1. januára 2005 začala Hlavná banská záchranná stanica v Prievidzi prevádzkovať dopravnú zdra-

votnú službu. Zabezpečuje dopravu osôb do zdravotníckych zariadení, vrátane prepravy pacientov na 

,,diaľkové cesty“ podľa aktuálnych požiadaviek lekárov. Systém riadenia požadovaných prepráv koordi-

nuje dispečing. Tu sa kumulujú všetky požiadavky na prepravu pacientov alebo biomateriálu, rozdeľu-

jú sa podľa jednotlivých smerov a časov prepravy tak, aby vozidlá boli kapacitne a časovo maximálne 

využité.
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Neštátne zdravotnícke zariadenie HBZS sa od februára 2005 rozšírilo o prevádzku rádiodiagnostiky 

v Novákoch.

Od januára 2005 bol v spoločnosti zavedený kamerový systém. Cieľom realizácie technického riešenia 

bolo zvýšenie výkonu strážnej služby a bezpečnosti monitorovaných priestorov.



73

Od 1. mája 2005 sa rekondičné pobyty začali organizovať výlučne internátnou formou v Hoteli Barbora 

vo Vyšnej Boci a v rekreačnom stredisku Púšť Prievidza.

Nevšedné spojenie banských priestorov a umeleckých diel v bani Handlová. V štôlni Bazal vystavoval 

svoje práce ľudový rezbár, bývalý handlovský baník Ján Procner. 
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Držitelia rezortných ocenení Čestný odznak ministra hospodárstva SR v roku 2005. 

10. októbra 2005 úsek železničnej dopravy získal certifikát kvality ISO 9001. 
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Mikovíniho pochod študentov Fakulty Baníctva, ekológie a riadenia geotechnológií Technickej univer-

zity v Košiciach 18. októbra 2005.

V roku 2005 sa uskutočnila modernizácia budovy riaditeľstva spoločnosti, ktorá zahŕňala výmenu okien 

za plastové a vybudovanie bezbariérového prístupu do budovy.
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ROK 2006 – Obnovenie ťažby vo Východnej šachte bane 

Handlová, prieval nadložných hornín v bani Nováky

Rok 2006 bol dôležitý z hľadiska zmien v organizácii riadenia. Boli prijaté významné 

rozhodnutia, ktorými sa zavŕšil proces reštrukturalizácie. Došlo k zrušeniu odštepného 

závodu Baňa Nováky k 31. decembru 2006 a k zlúčeniu jeho činností s riaditeľstvom Hor-

nonitrianskych baní Prievidza. 

OBNOVENIE ŤAŽBY VO VÝCHODNEJ ŠACHTE

Po viac ako 15-tich rokoch sme v roku 2006 obnovili ťažbu uhlia vo Východnej šachte 

bane Handlová. O jej útlme rozhodla ešte federálna česko-slovenská vláda, ktorá to 

zdôvodnila nízkou ekonomickou efektívnosťou. Geológovia tu pritom odhadli 7,79 

milióna ton kvalitného hnedého uhlia s vysokou výhrevnosťou, čo malo pozitívny vplyv 

na ekonomiku firmy. Príprava 8. poľa prebiehala už od roku 1996. V januári 2005 sme s 

poľ skou dodávateľskou firmou GOR-BUD začali investične sprístupňovať uhoľné zásoby 

G-bloku. Koncom roka 2005 razičské osádky postupne opúšťali základnú časť bane a spus-

tila sa obfáravka ťažobného bloku 208 095. Prvý stenový porub Jána Bystrianskeho bol 

spustený do prevádzky 12. júna 2006 s prvou dennou ťažbou 450 ton. Na obnovení ťažby 

sa preinvestovalo približne 300 miliónov korún. Počítalo sa so zamestnanosťou pre 400 - 

500 baníkov.

LIKVIDÁCIA DIOXÍNOV

Hlavná banská záchranná stanica v Prievidzi pokračovala v rozvíjaní komerčných aktivít, 

akými boli servis hasiacich prístrojov a tlakových akumulátorov, plnenie tlakových nádob 

a zabezpečovanie dopravnej zdravotnej služby. Veľkou zákazkou, ktorú realizovala v roku 

2006 bola likvidácia jednej z najväčších ekologických záťaží v strednej Európe, dioxínov 

v priestoroch bývalého podniku Spolana Neratovice v Českej republike. Problém sa objavil 

po povodniach, kedy hrozil únik chemikálií do vodných tokov.

PÄŤ NOVÝCH SANITIEK

V januári 2006 HBZS Prievidza podpísala lízingovú zmluvu a zakúpila päť nových sanit-

ných vozidiel značky FIAT na prevádzkovanie dopravnej zdravotnej služby, čím výrazne 

zvýšila technický stav prevádzkových vozidiel. Pri nezmenenej cene sa doprava pre pa-

cientov stala komfortnejšia, rýchlejšia a bezpečnejšia. O rok neskôr, v roku 2007, bol vozový 

park rozšírený o tri nové sanitky a dve osobné vozidlá na prepravu biomateriálu. 

MINISTERKA V BANI

Ministerka práce, sociálnych vecí a rodiny Iveta Radičová sfárala 8. marca 2006 na pra-

covisko, komplexne mechanizovaný stenový porub Attilu Lukáča v 8. poli ťažobného úse-

ku Nováky. Návšteva bola iniciovaná plánovaným protestným zhromaždením invalidných 

baníckych dôchodcov proti novele zákona o sociálnom zabezpečení. Ministerka sa rozhod-

la spoznať prácu a pracovné prostredie ľudí, ktorí sa cítia byť novelou zákona poškodení.

OPTIMALIZÁCIA ZAMESTNANOSTI 

V januári 2006 bolo prijaté rozhodnutie o racionalizácii a znížení stavov k 1. marcu. 

Konzultačná spoločnosť INVENTIO CONSULTING od 3. apríla vykonávala analýzu vo všet-

kých odštepných závodoch a na riaditeľstve spoločnosti. Obsahom boli rozbory orga-

nizačnej štruktúry, činností, výkonov a produktivity. Počet THZ po racionalizácii bol stano-

vený na 473 zamestnancov. 
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DVERE OTVÁRA DALAS

V marci 2006 bola spustená skúšobná prevádzka systému otvárania dverí na 4. – 6 pos-

chodí riaditeľstva HBP na čipy Dalas. Čipy boli prepojené na elektronický prístupový sys-

tém riadiaceho počítača.

REKONŠTRUKCIA ŤAŽNÉHO ZARIADENIA NA G - JAME

Ťažné zariadenie ČKD-2K-3212 na G-jame bane Nováky bolo v prevádzke od roku 1984. 

Toto elektrostrojné zariadenie sa opotrebovalo a bolo potrebné pristúpiť k jeho moder-

nizácii. V prvej etape sa od 12. do 19. februára 2006 vykonala výmena regulátora rýchlosti, 

budenia a riadidla jazdy ťažného stroja. V druhej etape v júli sa uskutočnila rekonštrukcia 

prevodovky a kontrola rýchlosti ťažného stroja. 

MEDIÁLNE ZNÁME TVÁRE V BANI

Exminister hospodárstva Pavol Rusko a ďalšie mediálne známe tváre Slovenska – 

úspešná a divácky obľúbená moderátorka Aneta Parišková, režsiér filmovej trilógie Fontá-

na pre Zuzanu Dušan Riapoš, novinárka Viera Rusková, hovorkyňa Magda Krasulová, spe-

vák a šoumen Ibrahim Maiga navštívili 18. mája 2006 baňu Nováky. Sfárali na 8. ťažobné 

pole, na stenový porub kolektívu Štefana Debnára. 

V auguste, počas svojho reportérskeho putovania po Slovensku, zavítal známy cesto-

vateľ a redaktor TV JOJ Rasťo Eckert do bane Nováky medzi stenárov Štefana Debnára. 

ZAVEDENIE WORKFLOW FAKTÚR

Po preverení funkčnosti systému bola 1. mája 2006, po viac ako ročnej fáze zavádza-

nia, nasadená aplikácia workflow faktúr. Elektronický obeh faktúr bol logickým vyústením 

riešenia problémov vznikajúcich pri fyzickom obehu dokladov, akými boli napr. strata fak-

túr, ich komplikované presúvanie medzi strediskami a pod. 

PREDSEDA VLÁDY MEDZI BANÍKMI

Predseda vlády SR Robert Fico 1. septembra 2006 sfáral na Východnú šachtu, aby sa 

stretol s baníkmi zo stenárskeho kolektívu Jána Bystrianskeho. Zaujímal sa nielen o proces 

ťažby uhlia, razenia a dopravy uhlia, ale aj o pracovné a mzdové ohodnotenie baníkov. 

GUINESSOV REKORD V BANI

Do knihy Guinessových rekordov sa 6. októbra 2006 zapísala hudobná skupina SHER-

PA BAND koncertom v bani, 300 metrov pod povrchom, v hĺbke 45 metrov pod hladi-

nou mora, teda na najnižšie položenom mieste Slovenska. Šesťčlenná skupina sfárala na 

8. ťažobné pole Nováky, kde si jej obľúbené skladby mali možnosť vypočuť aj baníci. V ten 

istý deň sa skupina presunula do Vysokých Tatier, aby si v sprievode horských vodcov za-

hrala na najvyššie položenom bode Slovenska na Gerlachovskom štíte. 

PRÍRASTOK V STROJNOM VYBAVENÍ

Investície v BME Nováky, okrem horizontálnych vŕtačiek, smerovali aj do sústruženia 

a frézovania. Investičná komisia v máji rozhodla o nákupe dvoch CNC sústružníckych 

centier SBL 500/1500 a jedného CNC vertikálneho frézovacieho obrábacieho centra VF-

5B/50HE. Novým prírastkom techniky sa urobil krok vpred v oblasti presnosti, produktivity 

práce a konkurencieschopnosti opracovania frézovaním. 

PRIEVAL V BANI NOVÁKY

16. novembra 2006, krátko pred 7 hodinou, došlo k prievalu vôd a zvodnelých hornín 

do podzemia 7. poľa ťažobného úseku bane Nováky, na pracovisku 107 090. Vo chvíli, keď 
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baňu zasypalo, bolo na mieste jedenásť baníkov. Siedmim sa podarilo pred valiacou sa 

masou bahna a vody uniknúť. Pri banskom nešťastí vyhasli životy štyroch baníkov – Joze-

fa Nečeya, Vladimíra Ondrejku, Pavla Papaja a Milana Zrneka. Posledná rozlúčka s prvou 

obeťou banského nešťastia Jozefom Nečeyom sa konala 28. novembra 2006 v Oslanoch 

za účasti rodiny, blízkych priateľov, zástupcov akciovej spoločnosti, spolupracovníkov 

a širokej verejnosti. Zúčastnili sa jej aj predseda vlády SR Robert Fico a minister hospodár-

stva SR Ľudovít Jahnátek. Banícka pospolitosť vyjadrila svoju úprimnú spoluúčasť rodi-

nám, postihnutým banským nešťastím. Na ťažobných úsekoch bane Nováky sa začalo 

s organi zovaním finančnej zbierky pre pozostalých. 

Práce na sanácii časti podzemia, ktorá bola postihnutá prievalom, boli ukončené až za-

čiatkom roka 2008. Ich súčasťou bolo vybudovanie dvoch betónových protiprievalových 

hrádzí, ktoré definitívne a bezpečne izolovali miesto prievalu od ostatnej časti podzemia. 

SPOLUPRÁCA S ELGEO TRADING

Ukončením ťažobnej činnosti v B-bloku a obnovením ťažby vo Východnej šachte 

bane Handlová bolo na uzatváranie 11. poľa vypísané výberové konanie. Na základe jeho 

výsledkov bola od novembra 2006 likvidáciou a uzatvorením banských diel 11. poľa Han-

dlová poverená dodávateľská firma ELGEO TRADING, ktorá začala s plienením potrubných 

rozvodov, závesnej dráhy a výstuže v trojzmennom pracovnom režime. 

SILVESTER NA PÚŠTI

Pre kolektív, ktorý dosiahol najlepšie percento splnenia plánovaných úloh v ťažbe a v ra-

zení v 4. štvrťroku 2006, bola ako mimoriadna motivácia pripravená odmena vo forme pou-

kazu na Silvestrovskú zábavu v rekreačnom stredisku Púšť Prievidza. Zo stenárov najlepšie 

výsledky dosiahol kolektív Ferdinanda Laštiaka. Najúspešnejšími razičmi boli prípravári 

Jozefa Furku. Silvestrovské menu bolo pripravené pre 110 baníkov s partnerkami. 

Za najlepšie splnenie výrobných úloh v roku 2006 dostali dva kolektívy – stenári Ferdinanda Laštiaka 

a raziči Jozefa Furku odmenu silvestrovskú zábavu na Púšti.
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V januári 2006 zakúpila HBZS päť nových sanitiek značky Fiat pre prevádzkovanie Dopravnej zdravotnej 

služby v regióne hornej Nitry.

Likvidácia dioxínov znamenala prácu v zdraviu škodlivom prostredí, blízku banskému záchranárstvu. 

Záchranári z HBZS Prievidza ju vykonávali  v protichemických izolačných oblekoch vybavených diaľ-

kovým prívodom vzduchu, chladením a kamerovým systémom. Ich úlohou bolo všetok kontaminovaný 

materiál dodávať pre dekontaminačnú linku.
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Ministerka práce, sociálnych vecí a rodiny SR Iveta Radičová sfárala 8. marca 2006, symbolicky na Me-

dzinárodný deň žien, medzi nováckych baníkov. Návštevu iniciovali banícki odborári, ktorí ju oboznámili 

s plánovaným protestným zhromaždením. Počas fárania sa oboznámila s technológiami dobývania a ra-

zenia, banskou mechanizáciou, bansko-geologickými podmienkami a stratégiou spoločnosti. V dialógu 

sa hovorilo najmä o problémoch sociálneho zabezpečenia baníkov. 

Moderátorka Aneta Parišková a spevák a zabávač Ibrahim Maiga sa tešili zo záujmu baníkov 18. mája 

2006. Sfárali na 8. ťažobné pole Nováky, do kolektívu Štefana Debnára. 
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Predseda vlády SR Robert Fico sfáral 1. septembra 2006 na Východnú šachtu, kde sa pri príležitosti Dňa 

baníkov stretol so stenármi Jána Bystrianskeho. 

Celoslovenské oslavy Dňa baníkov v roku 2006 v Banskej Štiavnici. Odovzdávanie rezortných ocenení 

Čestný odznak ministra hospodárstva SR z rúk Ľubomíra Jahnátka. 
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V mieste tragického prievalu zo 16. novembra 2006 sa na povrchu vytvoril kráter s priemerom 11 met-

rov, s hĺbkou 30 metrov.

Pri banskom nešťastí 16. novembra 2006 tragicky vyhasli životy 

štyroch baníkov.                                                           Česť ich pamiatke! 
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ROK 2007 – Začlenenie odštepného závodu baňa Nováky 

pod riaditeľstvo akciovej spoločnosti

K 1. januáru 2007 došlo k zrušeniu odštepného závodu Baňa Nováky a k jeho začlene-

niu pod riaditeľstvo akciovej spoločnosti. Zmenu si vyžiadala snaha o zjednodušenie sys-

tému riadenia. Banskú prevádzku nepriaznivo ovplyvnili dôsledky mimoriadnej udalosti 

zo 16. novembra 2006, prievalu zvodnených nadložných hornín do pracovného priestoru 

stenového porubu v 7. ťažobnom úseku Nováky. 

Kľúčovou úlohou bolo pripraviť na dobývanie 11. pole ťažobného úseku v Novákoch, 

ako náhradu za dobývané polia. Išlo o najvýznamnejšiu investíciu ostatného obdobia. 

Predstavovala celkovo 10 miliónov ton bilančných zásob, pričom vyťažiteľné zásoby vo 

výške 7,2 miliónov ton. S prevádzkovaním prvých mechanizovaných stenových porubov 

sa počítalo v roku 2009. 

Strojársky závod Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky úspešne realizoval zá-

kazky v oblasti výroby banskej techniky. Najvýznamnejšou bola výroba 44 kusov výstuží 

BMV-1MiT pre tureckú banskú spoločnosť Park Teknik. 

REDAKCIA V NOVÝCH PRIESTOROCH

Redakcia firemných novín Hornonitriansky baník sa z kancelárií na bani Cigeľ od 

1. januára 2007 presťahovala na riaditeľstvo akciovej spoločnosti.

ZBIERKA PRE POZOSTALÝCH

9. februára 2007 zorganizovala odborová organizácia stretnutie s rodinami baníkov, 

ktorí zahynuli pri novembrovom banskom nešťastí v roku 2006. Okrem nováckych baníkov 

sa k iniciatíve pripojila takmer celá banícka pospolitosť, Baňa Záhorie, Nižná Slaná, Jelšava 

a pod. Vyzbieralo sa 492 366 korún, ktoré komisia rovným dielom rozdelila medzi šesť detí, 

ktoré po baníkoch zostali. 

NÁVŠTEVA Z TURECKA

16. marca 2007 navštívili HBP zástupcovia firmy Park Teknik z Turecka. Turecká banská 

spoločnosť hľadala dodávateľa mechanizovaných výstuží pre svoje ťažobné organizácie. 

Vybrala si našu spoločnosť pre rovnakú technológiu dobývania, a preto, že výstuž, ktorú 

sme vyrábali, sme mali nasadenú a odskúšanú aj vo vlastných prevádzkach. 

VÝBUCH VO VOP NOVÁKY

Našu súčinnosť pri odstraňovaní následkov explózie vo Vojenskom opravárenskom 

podniku v Novákoch ocenil Vladimír Šúr, prednosta Obvodného úradu v Prievidzi. Listom 

poďakoval za ústretovosť pri vykonávaní záchranárskych prác pri výbuchu 2. marca 2007. 

Pohotovo sme vyslali banských záchranárov, ktorí pomáhali pri odstraňovaní následkov 

havárie.

PRVÍ RUMUNSKÍ BANÍCI

Od 11. apríla do 30. septembra 2007 sme na základe riadnej pracovnej zmluvy prijali 

do stavu prvých 27 baníkov - rubačov, razičov a dopravárov z rôznych miest Rumunska, 

z oblastí, kde fungovali banské prevádzky. Oslovili sme bývalého zamestnanca rumun-

ského pôvodu, pána Antonio Niculae, ktorý nám sprostredkoval prvých 27 rumunských 
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baníkov rôznych profesií. Dôvodom nedostatku slovenských baníkov boli zmeny v legis-

latíve v 90-tych rokoch, ktoré priniesli obmedzenie pre výkon práce v podzemí pre osoby 

mladšie ako 21 rokov, čo sa prejavilo zánikom baníckeho učňovského školstva. 

NATÁČANIE VILOMENÍN

Atmosféra banského prostredia zaujala zástupcov produkčnej spoločnosti JAMFILM 

1999, ktorá pre televíziu Markíza pripravovala zábavno-súťažnú reláciu VILOMENINY. Au-

tor a moderátor relácie Vilo Rozboril s režisérom Jeffom Minaříkom sfárali do 8. ťažobného 

úseku medzi stenárov Juraja Baka s prvým súťažným tímom, ktorý tvorili sestry Darina 

a Marianna Ďurianové. Farby baníkov hájili stenári Braňo Švec a Vladimír Bujna. 

DEGAZÁCIA VO VÝCHODNEJ ŠACHTE

 Po schválení orgánmi štátnej banskej správy bola 18. apríla 2007 uvedená do skúšobnej 

prevádzky nová degazačná stanica v areáli Východnej šachty ťažobného úseku Handlová. 

Za účasti zamestnancov TEDOMU a dodávateľskej firmy INTECH boli v prvý deň skúšobnej 

prevádzky po prvýkrát spustené aj kogeneračné jednotky. 

ČESTNÝ DOKTORÁT

Technická univerzita Košice udelila titul Doctor honoris causa predsedovi predstaven-

stva a generálnemu riaditeľovi akciovej spoločnosti Hornonitrianske bane Prievidza Petro-

vi Čičmancovi. Ako špičkový manažér, uznávaná osobnosť, ktorá sa spoluprácou s Technic-

kou univerzitou v Košiciach zaslúžila o šírenie jej dobrého mena doma i v zahraničí, si 

čestný titul prevzal 22. mája 2007 na pôde košickej univerzity. 

FUNKCIA TLAČOVÉHO HOVORCU

S cieľom zverejňovania objektívnych informácií, udržania pozitívneho obrazu, dôvery-

hodnosti a priaznivej verejnej mienky o spoločnosti bola od 1. mája 2007 vytvorená funk-

cia tlačového hovorcu. 

MHD NA PÚŠŤ

Po rokovaniach s Mestom Prievidza bola od 15. júna 2007 zavedená pravidelná au-

tobusová linka mestskej hromadnej dopravy č. 18, ktorá premáva z autobusovej stanice 

v Prievidzi a končí pri rekreačnom stredisku Púšť. 

HUDOBNÝ FOND PO NOVOM

Hornonitrianske bane Prievidza a Kultúrne a spoločenské stredisko v Prievidzi podpísa-

li novú dohodu o tvorbe, spravovaní a použití hudobného fondu, tvoreného z príspev-

kov zamestnancov a sociálneho fondu. Z hudobného fondu sa financovalo účinkovanie 

dychového orchestra počas rozlúčky pri úmrtí zamestnanca a dôchodcu HBP, ktorí boli 

platiteľmi hudobného fondu.

ODHAĽOVANIE RIZÍK 

Od augusta bol zavedený systém odhaľovania bezpečnostných rizík, ktorý mal v súlade 

so smernicou „Zisťovanie nebezpečenstiev a ohrození v HBP, a. s.“ zlepšiť bezpečnosť pra-

covísk a vytvoriť predpoklady pre zníženie pracovnej úrazovosti. 

MINISTER V BANI

Minister hospodárstva Ľubomír Jahnátek 10. augusta 2007 sfáral v 7. ťažobnom úse-

ku bane Nováky do prístupových chodieb prievalom postihnutého stenového porubu 
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107 090, aby osobne skontroloval stav pripravenosti prác na vyčistenej zavalenej zbernej 

chodbe po novembrovom banskom nešťastí v roku 2006. 

OCENILI BANSKÝCH ZÁCHRANÁROV

Deň baníkov v Handlovej sa niesol v znamení 90. výročia vzniku banskej záchran-

nej služby, ktorej kolískou sa stala v roku 1917 baňa Handlová. Pri tejto príležitosti boli 

ocenení dvadsiati banskí záchranári, z toho siedmi za celoživotnú prácu a trinásti za mi-

moriadne pracovné nasadenie počas novembrového banského nešťastia v bani Nováky 

v roku 2006. Za obetavosť a profesionálny prístup im poďakovali predseda vlády SR Ro-

bert Fico a mi nister životného prostredia SR Jaroslav Izák. Ocenené boli záchranárske 

legen dy: František Šcavnický a Alojz Pikulík z HBZS Prievidza, Anton Bálek z bane Nováky, 

Stanislav Poliak a Pavol Bachar z bane Cigeľ, Michal Zubál a Jozef Škrek z bane Hand-

lová. Morálne ocenenie prevzali dve čaty záchranárov s lekárkou a mechanikom pohoto-

vostnej služby HBZS Prievidza: Ondrej Bednár, Vladimír Gašparovič, Rastislav Rosinský 

a Jozef Kristl z úseku vetrania a odvodňovania, Vladimír Král z úseku elektroúdržby, Jozef 

Matiaško, Juraj Šuník a Peter Smoleň z bane Handlová, Daniela Mazánová a Igor Hromada 

z HBZS Prievidza, Rastislav Hutár, Miroslav Píš a Peter Polák zo 7. ťažobného úseku bane 

Nováky. 

NOVÝ INFORMAČNÝ SYSTÉM

V septembri 2007 bolo ukončené výberové konanie na zavedenie nového infor-

mačného systému. Výberová komisia odporučila za víťaza vyhlásiť spoločnosť IFS Slovakia 

s informačným systémom IFS Applications. 

BEZ MOKREJ ÚPRAVNE

Uhlie vyťažené v dobývacích priestoroch Nováky a Handlová bolo na odbytové 

sortimenty spracúvané suchou cestou. V bani Cigeľ bola v prevádzke tzv. mokrá úpravňa. 

Jednou z možností ako znížiť náklady na úpravu uhlia v cigeľskej úpravni bola čiastočná 

úprava technologickej linky v objekte „starého prádla“. Zabezpečila spracovanie surovej 

ťažby na energetické uhlie suchou cestou, bez prevádzkovania mokrej úpravne. Rekon-

štrukciu realizovali vo vlastnej réžii zamestnanci úseku, strediska Cigeľ a Nováky, súbežne 

so zabezpečovaním chodu úpravne.

UKONČILI VYŠETROVANIE PRIEVALU

Obvodný banský úrad Prievidza 8. októbra 2007 ukončil vyšetrovanie prievalu vôd 

a zvodnených nadložných hornín zo 16. novembra 2006, kedy utrpeli smrteľné zranenie 

štyria zamestnanci bane Nováky. K vyšetrovaniu príčin banského nešťastia boli prizvaní 

odborníci z Čiech, Slovenska a Poľska na vypracovanie znaleckých posudkov. OBÚ preštu-

doval tri desiatky podkladových materiálov a vypočul asi 6000 telefonátov. Hlavnou 

príčinou vzniku mimoriadnej udalosti boli viaceré nepriaznivé geologické faktory pôso-

biace priamo v nadloží uhoľného sloja, ako aj vo vyššom nadloží. 

SANÁCIA CINTORÍNA V KOŠI

Dobývanie uhoľných zásob sa prejavilo zlomovým poklesom a vytvorením priehlbiny 

na cintoríne v Koši. Pre riešenie vzniknutého stavu bol vypracovaný projekt sanácie nového 

cintorína na ulici Novej v Koši. Projektová dokumentácia od Banských projektov Bratislava 

zahŕňala sanáciu 262 poškodených hrobov. Od augusta 2007 ju zabezpečovala Košovská 

stavebná spoločnosť. Prvá etapa sanačných prác bola ukončená pred Sviatkom všetkých 

svätých, v druhej etape sa pokračovalo v roku 2008. Komplexnú sanáciu hrobov, ktorých 
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pomníky alebo konštrukcie boli znehodnotené deformáciami povrchového reliéfu, zabez-

pečovala Košovská stavebná spoločnosť.

ŠTART RTV PRIEVIDZA

15. novembra 2007 sa uskutočnilo ustanovujúce valné zhromaždenie Regionálnej 

televízie (RTV) Prievidza. Akciová spoločnosť Priamos, zastupujúca Televíziu Prievidza 

a zástupcovia miest a obcí hornej Nitry sa po niekoľkomesačnom rokovaní dohodli na 

zlúčení TV Prievidza a 3. TV Handlová. V novom zložení a s novou vysielacou štruktúrou 

začala RTV Prievidza vysielať od 1. januára 2008. 

POSLEDNÁ ROZLÚČKA S BANÍKMI

16. novembra, presne rok po prievale zvodnených nadložných hornín v 7. ťažobnom 

úseku Nováky, pri ktorom tragicky zahynuli štyria naši spolupracovníci, sa vo farskom 

kostole na cintoríne v Prievidzi uskutočnila posledná rozlúčka s Vladimírom Ondrejkom 

a Pavlom Papajom. 

Zúčastnili sa jej manželky s rodinami, priatelia a široká banícka pospolitosť. Za zamest-

nancov spoločnosti sa so zosnulými baníkmi s pietou rozlúčil bývalý riaditeľ bane Nováky 

Stanislav Gurský. Hlbokú a úprimnú sústrasť vyslovil najbližšej rodine aj Peter Čičmanec, 

generálny riaditeľ a predseda predstavenstva HBP. 

Až po štrnástich mesiacoch od tragédie, vo februári 2008,  podzemie vydalo smutné 

svedectvo, keď boli nájdené telesné pozostatky nezvestných baníkov.

Rada pre vysielanie a retransmisiu 19. februára 2008 posvätila zrod novej regionálnej televízie. Jej ria-

diteľkou sa vo výberovom konaní stala Daniela Remiašová, dlhoročná redaktorka Slovenského rozhlasu. 

Na informovanosti mali participovať všetky mestá a obce regiónu so svojím podielom a právom rozho-

dovania. Premiéra prvých spravodajských novín sa uskutočnila 7. marca 2008. 
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V marci 2007 navštívili HBP zástupcovia tureckej banskej spoločnosti Park Teknik, ktorí sa zaujímali 

o možnosti dodávok banskej výstuže BMV.

Výbuch vo Vojenskom opravárenskom podniku Nováky 2. marca 2007 spôsobil škody aj na povrcho-

vých objektoch spoločnosti.
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V roku 2007 sme prijali do zamestnania prvých 27 kvalifikovaných rumunských baníkov, aby posilnili ko-

lektívy na produktívnych pracoviskách. Dôvodom nedostatku slovenských baníkov bol zánik baníckeho 

učňovského školstva začiatkom 90-tych rokov minulého storočia. 

V apríli 2007 v podzemí bane Nováky TV Markíza nakrúcala zábavnú reláciu VILOMENINY, ktorú mo-

deroval Vilo Rozboril. Súťažnými rivalmi dvoch nováckych baníkov – Braňa Šveca a Vladimíra Bujnu zo 

stenárskeho kolektívu Juraja Baka boli sestry Ďurianové. 
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18. apríla 2007 bola uvedená do skúšobnej prevádzky degazácia vo Východnej šachte Handlová. Na 

snímke sú kogeneračné jednotky.

22. mája 2007 Technická univerzita Košice udelila Petrovi Čičmancovi, predsedovi predstavenstva 

a generálnemu riaditeľovi HBP čestný doktorát.
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Minister hospodárstva SR Ľubomír Jahnátek spolu so zástupcami štátnej banskej správy 10. augusta 

2007 sfáral na 7. ťažobný úsek Nováky, aby skontroloval stav podzemia po prievale.

Pri príležitosti regionálnych osláv Dňa baníkov v Handlovej predseda vlády SR Robert Fico poďakoval 

banským záchranárom za mimoriadne pracovné nasadenie počas likvidácie následkov novembrového 

prievalu v roku 2006 v bani Nováky.
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Pri príležitosti 90. výročia vzniku organizovanej banskej záchrannej služby si morálne ocenenie prevzali 

aj legendy banského záchranárstva na hornej Nitre. 

Rezortné ocenenie pre najlepších zamestnancov z rúk ministra hospodárstva SR Ľubomíra Jahnátka 

počas celoslovenských osláv Dňa baníkov 7. septembra 2007.
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Obvodný banský úrad v Prievidzi 8. októbra 2007 ukončil vyšetrovanie prievalu vôd a zvodnených 

hornín v bani Nováky. So závermi vyšetrovania oboznámil pozostalé rodiny a prostredníctvom tlačovej 

besedy aj verejnosť. 

V auguste 2007 začali práce na sanácii zlomových poklesov a priehlbín na cintoríne v obci Koš, ktoré 

vznikli v dôsledku banskej činnosti. Projekt zahŕňal sanáciu 262 poškodených hrobov. Od augusta 2007 

ich zabezpečovala Košovská stavebná spoločnosť. Prvá etapa sanačných prác bola ukončená pred Sviat-

kom všetkých svätých, v druhej etape sa pokračovalo v roku 2008.
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ROK 2008 – Povrchové investície pre sprístupnenie 

zásob 11. poľa Nováky

Pokračovanie dobrých makroekonomických výsledkov v roku 2008 v rámci Slovenskej 

republiky priaznivo ovplyvňovalo ekonomické výsledky spoločnosti. Dôležitým cieľom 

bolo zabezpečenie ťažobnej spôsobilosti v nastávajúcom období. Z tohto pohľadu bol 

rok 2008 v oblasti investícií výnimočný. Investovali sme takmer 673 miliónov korún (22,3 

miliónov eur), čo bol po dvoch desaťročiach najvyšší objem investovaných prostriedkov. 

MILIÓNOVÁ POKUTA

Obvodný banský úrad (OBÚ) v Prievidzi udelil našej spoločnosti pokutu vo výške 

1 milión korún za porušenie predpisov v súvislosti s prievalom z novembra 2006. Počas 

vyšetrovania OBÚ zistil porušenia predpisov, ktoré boli technického a administratívneho 

charakteru, ale nemali vplyv na geostabilitu a neohrozovali bezpečnosť zamestnancov. 

Neboli príčinou vzniku prievalu, nemali vplyv na jeho priebeh a ani pri ich dodržaní sa 

vznik prievalu nedal vylúčiť. Spoločnosť udelenú sankciu po právnej analýze v stanovenej 

lehote 15 dní uhradila. 

MONTÁŽ PRACOVISKA V TURECKU

V roku 2007 strojársky závod Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky realizoval 

výrobu a dodávku 44 kusov sekcií BMV IMi pre tureckého zákazníka. Ten však mal mini-

málne skúsenosti s dobývaním nadstropu mechanizovanými výstužami, preto požiadal 

našu spoločnosť, aby ako súčasť komplexnej dodávky sekcií bola aj odborná technická 

pomoc pri ich montáži a obsluhe v tureckých podmienkach. Túto časť dohody sme začali 

plniť od januára 2008. 

LIKVIDÁCIA G-JAMY

Rok 2008 bol z pohľadu vykonávanej banskej činnosti prelomový. Dochádzalo k útlmu 

banskej činnosti v 8. poli bane Nováky a začalo sa s realizáciou otvárky 11. poľa Nováky. 

Z dôvodu úbytku plôch v 7. poli Nováky bolo nutné pristúpiť k uvoľneniu dočasne via-

zaných uhoľných zásob v ochrannom pilieri G-jamy, v ktorom bolo viazaných 4 030 688 t 

geologických zásob uhlia, čo predstavovalo 2,3 milióny t vyťažiteľných zásob. Na rúbanie 

uhoľných zásob v ochrannom pilieri G-jamy bolo nutné zlikvidovať, resp. inak zabezpečiť 

aj povrchové objekty ovplyvnené banskou činnosťou. Odbor technickej prípravy výroby 

spracoval v decembri 2007 projekt likvidácie G jamy, v dvoch etapách. S likvidáciou povr-

chových objektov sa začalo 1. júla 2008. Realizáciou prác bola poverená Hlavná banská 

záchranná stanica Prievidza. Povrchové objekty boli zlikvidované podľa harmonogramu 

k 31. októbru 2008. Celkové ukončenie likvidácie zasypaním jamy bolo naplánované do 

konca roku 2009.

PREZIDENTSKÁ NÁVŠTEVA

Do regiónu hornej Nitry uskutočnil svoj pracovný výjazd 17. apríla 2008 prezident Sloven-

skej republiky Ivan Gašparovič. Zaujímal sa o regionálnu politiku a rozvojový program miest. 

Zúčastnil sa aj pracovného rokovania na pôde našej spoločnosti, kde ho privítal predseda 

predstavenstva a generálny riaditeľ Peter Čičmanec. Pri tejto príležitosti mu odovzdal sym-

bolický dar od baníkov, drevorezbu z lipového dreva zobrazujúcu Svätú Barboru, patrónku 

baníkov. Pochádzala z dielne umeleckého rezbára, baníka Jána Procnera, ktorý v handlovskej 

bani odpracoval 33 rokov. Išlo v poradí už o druhú návštevu hlavy štátu Ivana Gašparoviča 

u nás. Prvýkrát k nám zavítal v septembri v roku 1995 pri príležitosti Dňa baníkov.
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OBHLIADKA POVRCHU 11. POĽA NOVÁKY

 Od 1. mája 2008 prekládkou 2 700 m vedenia optických káblov začali práce na 

sprístupnení uhoľných zásob 11. poľa ťažobného úseku Nováky. Išlo o najnáročnejšiu in-

vestíciu ostatného obdobia, ktorá si vyžiadala prekládku časti korýt riek Nitra a Handlovka, 

prekládku časti železničnej trate medzi Košom a Novákmi a realizáciu ďalších stavieb. Otvár-

ka 11. poľa bola súčasťou výjazdového zasadnutia vlády SR v Prievidzi. V obci Koš si miesto 

budúcej prekládky vodných tokov a železničnej trate Prievidza-Nováky, časti za obcou Koš, 

prezreli minister dopravy, pôšt a telekomunikácií Ľubomír Vážny a minis ter hospodárstva 

SR Ľubomír Jahnátek. Prieskumné vrty potvrdili, že sa v tejto oblasti nachádza 7,2 miliónov 

ton vyťažiteľných zásob hnedého uhlia, čo znamenalo ťažobnú spôsobilosť Hornonitrian-

skych baní Prievidza v rokoch 2009 až 2023 pre 500 zamestnancov. Pripravovaná ťažobná 

kapacita bola charakteristická priaznivými bansko-geologickými podmienkami, hrúbkou 

sloja 14 m a dobrou kvalitou uhlia. 

CENA MESTA PRIEVIDZA

Počas Prievidzských mestských dní 15. mája 2008 prevzalo 42 jednotlivcov morálne 

ocenenie od primátora mesta Jána Bodnára. Uznanie za dlhoročný rozvoj a perspek-

tívy baníctva sa dostalo aj predsedovi predstavenstva a generálnemu riaditeľovi Petrovi 

Čičmancovi, ktorému bola udelená Cena mesta Prievidze za opätovné zaradenie hnedého 

uhlia k strategickým domácim energetickým surovinám, čím došlo k predĺženiu ich ťažby 

a zachovaniu pracovných možností v regióne. 

OZDRAVNÉ POBYTY PO NOVOM

Zamestnávateľ sa v spolupráci s odborovou organizáciou rozhodol vo väčšej miere 

podporiť ozdravné pobyty. V rozpočte Sociálneho fondu na ne vyčlenil 1 milión Sk. Odbor 

ľudských zdrojov oslovil 200 zamestnancov, ktorí odpracovali v HBP viac ako 30 rokov. Mali 

možnosť absolvovať 7-dňový ozdravný pobyt spolu s rodinnými príslušníkmi v rekreačných 

zariadeniach spoločnosti. 

PODPÍSALI ŠTATÚT OCENENIA

Vyhlasovatelia ocenenia „Plaketa za rozvoj baníctva na hornej Nitre“, Peter Čičmanec, 

predseda predstavenstva a generálny riaditeľ HBP, Ján Bodnár, predseda Združenia miest 

a obcí hornej Nitry a Rudolf Podoba, primátor Handlovej 9. júna 2008 spoločne podpísali 

štatút nového ocenenia, ktoré sa stalo najvyšším profesijným a stavovským uznaním za 

výsledky činnosti v prospech baníctva v regióne. 

SPOJENIE ÚSEKOV

Z dôvodu racionálneho a operatívneho riadenia výroby došlo od 1. júla 2008 k or-

ganizačnej zmene, k zlúčeniu 7. a 8. ťažobného úseku do jedného ťažobného úseku 

Nováky. Došlo tým k vytvoreniu najväčšieho úseku s počtom 809 robotníkov a 76 tech-

nicko-hospodárskych zamestnancov. Vedúcim ťažobného úseku Nováky sa stal Emil Le-

tavaj. 

PREZIDENT MEDZI BANÍKMI

V dňoch 29. a 30. augusta 2008 sa v Handlovej uskutočnili regionálne oslavy Dňa baní-

kov. Banícku verejnosť prišiel pozdraviť aj prezident Slovenskej republiky Ivan Gašparovič, 

ktorý pri tejto príležitosti slávnostne odhalil nový monument „Pamätník obetiam banských 

nešťastí na hornej Nitre“ na cintoríne v Handlovej. Počas osláv boli po prvýkrát udelené re-

gionálne ocenenia „Plaketa za rozvoj baníctva na hornej Nitre“. 
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PREMIÉR V BANI

Už tretí rok po sebe počas osláv stavovského sviatku sfáral do podzemia, tentokrát 

medzi stenárov Milana Sabotu v ťažobnom úseku Cigeľ, predseda vlády SR Robert Fico, 

aby sa porozprával s baníkmi. Sprevádzali ho podpredseda vlády SR Robert Kaliňák, minis-

ter hospodárstva Ľubomír Jahnátek a minister životného prostredia Ján Chrbet. 

UNIKÁTNY NÁLEZ

Pri budovaní nového koryta rieky Nitra, pri príprave 11. poľa Nováky, našiel bagrista 

začiat kom októbra pod nánosom bahna, v hĺbke 5 – 7 metrov obrovskú fosíliu, asi päť met-

rov dlhý kmeň stromu s obvodom 3 m. Nález posúdil paleontológ, zástupca riaditeľa Geo-

logického ústavu SAV v Banskej Bystrici Ján Soták. Nezvyčajný exponát, kmeň pri bližne 

5000 rokov starého duba, bol umiestnený na nádvorí pri vstupe do povrchového areálu 

bane Nováky. 

AKREDITÁCIA PRE BANSKÚ ZÁCHRANKU

Po ročnom snažení získala Hlavná banská záchranná stanica v Prievidzi zriaďovací dekrét, 

oprávňujúci Slovenskú zdravotnícku univerzitu v Bratislave zriadiť školiace praco visko 

v Prievidzi a v Handlovej. Dekrét si 23. septembra 2008 prevzal z rúk rektora Jána Šten cla, 

za prítomnosti vedenia univerzity, riaditeľ HBZS Prievidza Stanislav Paulík. Cieľom získa-

nia akreditácie bola snaha o odovzdávanie skúseností novým nastupujúcim generáciám 

v študijných programoch záchranárstvo a urgentná medicína. 

SPOLUPRÁCA S UKRAJINOU

Skupina troch zamestnancov 11. - 14. novembra 2008 uskutočnila pracovné stretnutie 

v 2 700 km vzdialenom Donecku na Ukrajine. Cieľom návštevy bolo upresniť technické 

parametre novej lavicovej výstuže, výrobu ktorej si ukrajinská baňa plánovala objednať 

v BME Nováky. Rozhodli sa tak na základe pozitívnych skúseností šachty Komsomolskaja 

s dobývaním pomocou výstuže BMV-14. Partneri z Ukrajiny, zo šachty Belozerskaja, usku-

točnili pracovné rokovania na BME Nováky začiatkom decembra 2008. 

Časť popredného stenárskeho kolektívu Ivana Mišáka, ktorý ako prvý začal ťažiť v 11. poli ťažobného 

úseku Nováky. 
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Od januára 2008 naši strojári a baníci pomáhali s rozbehom stenového porubu v tureckej bani spoločnos-

ti Park Teknik. Poskytovali inšpekčné služby, v rámci ktorých odovzdávali skúsenosti tureckým baníkom. 

Počas troch týždňov sa im podarilo namontovať prvý stenový porub. Súčasťou zmluvy so spoločnosťou 

Park Teknik bola aj pomoc pri dobývaní stenového porubu až do fázy jeho demontáže a premontáže na 

novú stenu. 

17. apríla 2008 navštívil spoločnosť prezident SR Ivan Gašparovič. Zaujímal sa o regionálnu politiku 

a rozvojový program miest.
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Výjazdové rokovanie vlády SR v Prievidzi v máji 2008. Obhliadka územia na povrchu 11. poľa ťažobného 

úseku Nováky, ktoré malo byť dotknuté banskou činnosťou.

V máji 2008 bola ako uznanie za dlhoročný rozvoj a úsilie o perspektívy baníctva udelená predsedovi 

predstavenstva a generálnemu riaditeľovi spoločnosti cena Mesta Prievidza.
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Vyhlasovatelia najvyššieho regionálneho stavovského ocenenia „Plaketa za rozvoj baníctva na hornej 

Nitre“ podpísali jeho štatút 9. júna 2008.

Autorom grafického návrhu plakety je akademický maliar Rudolf Cigánik z Handlovej. 50 kusov zlatých 

plakiet bolo vyrobených v mincovni v Kremnici. Na obrázku je bronzový odliatok predlohy.
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Prezident SR Ivan Gašparovič zavítal v auguste 2008 na regionálne oslavy Dňa baníkov do Handlovej. 

V sprievode generálneho riaditeľa HBP Petra Čičmanca a primátora Handlovej Rudolfa Podobu sa prešiel 

baníckym jarmokom.

Štátny tajomník ministerstva hospodárstva SR Ivan Rybárik odovzdal rezortné ocenenia Čestné odznaky 

ministra hospodárstva SR najlepším zamestnancom spoločnosti.
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Pri budovaní nového koryta rieky Nitra našiel bagrista unikátny nález – 5000-ročnú fosíliu starého duba. 

Fosília bola uložená pod prístreškom v areáli bane Nováky. Je spomienkou na dávne časy, keď na hornej 

Nitre vznikalo hnedé uhlie. 
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ROK 2009 – Začiatok rúbania v 11. poli ťažobného 

úseku Nováky, najväčšia banská tragédia v histórii 

slovenského baníctva v bani Handlová

Rok 2009 mal byť pre Hornonitrianske bane Prievidza rokom storočnice priemyselnej 

ťažby uhlia na Slovensku. Namiesto radosti a osláv život pred našu spoločnosť postavil jed-

nu z najťažších skúšok. 10. augusta 2009 nás postihlo v bani Handlová doposiaľ najväčšie 

banské nešťastie, ktoré pripravilo o život dvadsať banských záchranárov a baníkov. Z tohto 

pohľadu bol rok 2009 historicky najťažší. 

Celosvetová finančná kríza čiastočne zasiahla aj do hospodárenia spoločnosti. Pokles 

priemyselnej produkcie Slovenska sa premietol do mierneho zhoršenia odbytu uhlia pre 

hlavného odberateľa. Dopad krízy sme pocítili v napĺňaní externých výkonov v oblas tiach 

strojárskej výroby, hotelových služieb a cestnej preprave. Počas roka sme prekonávali 

prekážky, ale tešili sa aj z dokončených diel a úspechov, akými bolo zavŕšenie najväčšej 

investičnej akcie a spustenie ťažby v novej ťažobnej kapacite v 11. poli ťažobného úseku 

Nováky. 

POŽIAR V ENO

Nadránom 12. januára 2009 začalo horieť v Elektrárni Nováky. Vznietil sa dopravníkový 

pás prepravujúci uhlie na spaľovanie do blokov B1 a B2. Požiar spôsobil majetkové škody 

a vyradenie týchto blokov z prevádzky. Naša spoločnosť ponúkla Slovenským elektrárňam 

súčinnosť pre čo najrýchlejšie odstránenie následkov havárie a obnovenie prevádzky blo-

kov. Keďže došlo k zničeniu zauhľovacích dopravníkových pásov, navrhli sme elektrárňam, 

že im namontujeme novú dopravnú trasu v rozsahu 150 metrového poškodeného úseku. 

Montáž zabezpečovali dva banské kolektívy, čím významne znížili výpadok na ťažbe, ktorý 

by HBP vznikol neskorším nábehom blokov. 

KRSTY DVOCH KNÍH 

Nestor banského záchranárstva František Ščavnický, uznávaný odborník na Slovensku 

aj v Čechách, výrazným spôsobom zasiahol do diania banskej záchrannej služby v 50–tych 

až 80–tych rokoch minulého storočia. Svoje bohaté poznatky trvalo uchoval v publikácii 

„Spomienky banského záchranára“. Do života ju v priestoroch HBZS Prievidza 17. marca 

2009 uviedol krstný otec Peter Čičmanec. Vydanie publikácie podporila Nadácia Bane pre 

zdravie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu. 22. apríla 2009 v Dome kultúry v Necpaloch sa 

konal krst knihy „Zdar Boh, baníci!“ Vydalo ju Občianske združenie Benedikt v Prievidzi. Jej 

autorom je novinár, ktorý trinásť rokov odfáral v bani Cigeľ, Pavol Remiaš. Atmosféru krstu 

novej publikácie dotváral otvárací cere moniál Handlovského baníckeho spolku s klopač-

kou, kahancami a baníckymi insígniami. Baníckou močkou, uhlím a tabakom ju uviedol do 

života predseda predstavenstva.

ŠKÔLKARI V BANI

Handlovský banícky spolok v spolupráci s našou spoločnosťou pripravil pri príležitosti 

100–ročného jubilea priemyselnej ťažby uhlia na hornej Nitre pre deti z materskej školy 

v Handlovej fáranie do bane Handlová. 26 detí sprevádzaných rodičmi, starými rodičmi 

a paniami učiteľkami sa 18. marca 2009 odviezlo banským vláčikom do bane. V lampárni si 

pozreli výstavku prác s baníckou tematikou a odniesli si kúsok uhlia pre šťastie. 
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PRESMEROVANIE RIEKY NITRA

Súčasťou vyvolaných investícií pre sprístupnenie uhoľných zásob 11. poľa ťažobného 

úseku Nováky bola aj náročná prekládka 1850 m koryta rieky Nitra, ktorá začala v auguste 

2008. Po siedmich mesiacoch práce sa presmerovanie toku vody do nového koryta usku-

točnilo 24. marca 2009. Prvé litre vody do nového koryta symbolicky naliali prezident SR 

Ivan Gašparovič a predseda vlády SR Robert Fico.

PRVÝ VLAK NA NOVEJ TRATI

Z dôvodu uvoľňovania povrchovej zástavby pre dobývací priestor 11. pole Nováky bola 

na železničnej trati medzi Prievidzou a Novákmi výluka. Odstávka bola využitá na prepo-

jenie trate na novovybudovaný úsek medzi obcou Koš a Novákmi. Za železničnou stanicou 

v Koši sa pôvodná trať prepojila na nové koľaje a pred železničnou stanicou v Novákoch 

opäť pripojila na starú trať. Po novej trati sa cestujúci po prvýkrát odviezli 20. mája 2009 

v podvečerných hodinách. Pôvodná železničná trať bola v dĺžke 2 400 metrov, nový úsek 

trate s celkovou dĺžkou 2 950 metrov je o 550 metrov dlhší. 

KONFERENCIA O SPLYNOVANÍ UHLIA 

Využívanie čistých uhoľných technológií zohrávalo prím v čase znižovania environ-

mentálnych záťaží. Diskutovalo sa o tom, akým spôsobom čo najefektívnejšie vyťažiť zem-

ské zdroje. Práve k tejto problematike 11. júna 2009 v Hoteli Repiská v Demänovskej Doline 

zorganizovala naša spoločnosť medzinárodnú konferenciu „Podzemné splynovanie uhlia 

na Slovensku a vo svete“. Zúčastnil sa jej uznávaný odborník, akademik Vachab Rachimov 

z Uzbekistanu, expert na podzemné splynovanie uhlia. 

Hornonitrianske bane spolupracovali s Technickou univerzitou Košice na projekte 

,,Podzemné splynovanie uhlia termickým rozkladom“. V tom období spoločne realizova-

li osem pokusov splynovania uhlia v laboratórnych podmienkach. Sedem na cigeľskom 

uhlí a jeden na nováckom. Záverečným výstupom mala byť ekonomická bilancia a zhod-

notenie efektivity technológie na našich ložiskách.

KONFERENCIA K STOROČNICI ŤAŽBY

Historické výročie – 100 rokov od začiatku priemyselnej ťažby uhlia v Handlovej, pod-

nietilo Hornonitrianske bane Prievidza, v spolupráci s mestom Handlová, k myšlienke 

usporiadať pre odbornú banícku verejnosť medzinárodnú konferenciu. Odbornú záštitu 

nad jej konaním prevzal Ľubomír Jahnátek, minister hospodárstva Slovenskej republiky. 

Viac ako šesť desiatok účastníkov konferencie, banských odborníkov zo Slovenska, Čiech 

a Poľska, malo možnosť 26. júna 2009 vypočuť si v priestoroch Podnikateľského inkubáto-

ra v Handlovej jedenásť prednášok. Konferencia zdokumentovala ucelené obdobie dejín 

uhoľného baníctva, načrtla jeho vízie, smerovanie a perspektívy v kontexte hospodárst-

va Slovenskej republiky a zároveň ponúkla pohľad na energetickú stratégiu zahraničných 

susedov. 

ODSTREL G–JAMY

Jednu z dominánt obce Koš, 39 metrov vysokú šachetnú budovu s ťažnou vežou, 30. 

júla 2009 špecialisti Hlavnej banskej záchrannej stanice v Prievidzi v spolupráci s firmou 

Demolex Košice odstrelom navždy poslali do histórie. Trhacie práce povolil Obvodný ban-

ský úrad v Prievidzi. Na odstrelenie jedenástich oceľových nosníkov 137 tonovej oceľovej 

konštrukcie bolo použitých 24 kg trhaviny Da nubit Geofex 2. Išlo o mimoriadne náročnú 

a zložitú akciu, aká sa v histórii spoločnosti dovtedy nevykonávala. Zasypanie telesa jamy 

bolo naplánované až v roku 2014. Jama dovtedy slúžila ako vťažné vetracie banské dielo. 
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NOVÁ VYHLIADKA A CHODNÍK 

Súčasťou prípravných prác nevyhnutných k otvárke 11. poľa ťažobného úseku Nováky 

bolo odlesňovanie priestoru pre preložku optických vedení, vysokého napätia a veľmi vy-

sokého napätia. Práve tu, už na odlesnenom kopci, vyrástla v auguste 2009 nová vyhliadka 

slúžiaca na náučné a oddychové aktivity obyvateľov regiónu. Návštevníkom sa z vyhliadky 

naskytne panoráma od Novák až po Prievidzu, kde sa nachádza celý dobývací priestor 

bane Nováky. Myšlienku umožniť verejnosti poznať, akým územím prechádza a čo sa na 

ňom nachádza, sa Hornonitrianske bane Prievidza rozhodli realizovať cez novovybudo-

vaný náučný chodník. Jeho súčasťou je orientačná tabuľa s panoramatickým pohľadom na 

celé územie nováckeho uhoľného ložiska a okolitým pohorím s odkazmi na kopce, ktoré 

ho obklopujú. Pre úplný obraz o živote na povrchu nováckeho ložiska tu bola osadená aj 

druhá náučná tabuľa vykresľujúca novú faunu poddolovaného územia, ktorá vznikla ako 

dôsledok banskej činnosti. Vytvorili sa tu mokrade, na ktorých sa zahniezdilo migrujúce 

vtáctvo, ktoré sa tu predtým nevyskytovalo. Novovzniknutý areál, bez dopravných ciest 

a áut, ponúkol príležitosť na vybudovanie úplne nového chodníka. Tiahne sa v ochrannom 

pásme popri novom koryte rieky Nitra. Je príležitosťou pre cyklistov, korčuliarov či bežcov 

na nerušené športovanie. Spája mesto Nováky s obcou Opatovce nad Nitrou a je prístupný 

širokej verejnosti. 

VÝBUCH V BANI HANDLOVÁ

Pondelok 10. august 2009 sa natrvalo zapísal do čiernej histórie baníctva na Sloven-

sku. Krátko pred pol desiatou došlo k nečakanému a nesmierne tragickému banskému 

nešťastiu v bani Handlová. Pravdepodobný výbuch požiarnych splodín si vyžiadal životy 

dvadsiatich chlapov. 

V ranných hodinách, krátko po 7.00 h, výrobný dispečing zaznamenal požiar v banskej 

chodbe vo Východnej šachte bane Handlová. Požiar začali likvidovať pracovníci ťažobného 

úseku Handlová. Následne boli privolaní záchranári z Hlavnej banskej záchrannej stanice 

z Prievidze, ktorí prevzali hasenie požiaru – dve kompletné čaty banských záchranárov 

v počte 11 mužov. Práve slúžila čata záchranárov z Novák, druhá z Veľkého Krtíša.

 Približne o 9.30 h došlo k výpadku telefonického spojenia a k výpadku meracích čidiel 

indikujúcich stav banských plynov, pravdepodobne ako dôsledok výbuchu splodín pri 

požiari. Od tej doby sa spojenie s čatami záchranárov nadviazať nepodarilo. Nezvestných 

ostalo 20 chlapov. Okrem jedenástich záchranárov aj deväť pracovníkov ťažobného úseku. 

Výbuch nastal v hĺbke 330 metrov pod povrchom, v časti, kde sa ťažba už nevykonávala. 

Ihneď sa začali organizovať záchranárske práce v podzemí i na povrchu. Na ošetrenie 

do nemocnice bolo odvezených 9 zamestnancov s ľahšími zraneniami. Do bane sfárala 

ďalšia skupina banských záchranárov. Na základe prieskumu zistila, že podmienky v oblas-

ti, kde došlo k mimoriadnej udalosti, sú nezlučiteľné so životom. Na druhý a tretí deň po 

tragédii baňa vydala smutné svedectvo. Nik z nezvestných tragickú udalosť neprežil.

Na miesto nešťastia v popoludňajších hodinách prišiel predseda vlády Robert Fico, 

minister hospodárstva Ľubomír Jahnátek a minister vnútra Róbert Kaliňak. Na riešenie 

vzniknutej situácie a odstraňovanie následkov mimoriadnej udalosti bol operatívne zria-

dený krízový štáb na čele s ministrom hospodárstva. 

Práce pri epicentre výbuchu prebiehali podľa príkazu vedúceho likvidácie havárie pries-

torovým uzatváraním plavenými hrádzami. Oblasť v mieste požiaru sa priestorovo uza-

tvárala dvomi šesť metrov od seba vzdialenými protivýbuchovými hrádzami za stálej iner-

tizácie prostredia dusíkom, čím sa zamedzilo prístupu kyslíka. Ovzdušie sa monitorovalo 
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banským plynovým laboratóriom. Práce na uzatváraní miesta mimoriadnej udalosti pre-

biehali za dozoru banských záchranárov. Tí sa nepretržite počas jedenástich dní striedali 

v troch zmenách. Denne to bolo 60 ľudí, vrátane mechanikov a vedenia záchranárskych čiat. 

Príčiny banského nešťastia začal vyšetrovať Obvodný banský úrad v Prievidzi. Ťažba 

vo Východnej šachte bola obnovená so súhlasom OBÚ Prievidza týždeň po mimoriadnej 

udalosti, až v momente, keď si vedenie spoločnosti bolo isté bezpečným zaistením miesta 

požiariska. 

Pri plnení pracovných povinností prišli o život: 

•  Pavol ČAVOJSKÝ – vedúci pohotovostnej služby na Hlavnej banskej záchrannej stani-

ci v Prievidzi. Banským záchranárom bol 27 a pol roka.

•  Pavel DOBIŠ – rubač stenárskeho kolektívu. Banským záchranárom bol 11 a pol roka.

•  Vladimír GAJDOŠÍK – prevádzkový elektromechanik na úseku elektroúdržby. 

Banským záchranárom bol 16 a pol roka.

•  Vladimír GAŠPAROVIČ – baník hlbinnej ťažby uhlia. Banským záchranárom bol 

18 a pol roka.

•  Peter GÜRTLER – rubač. Banským záchranárom bol 2 a pol roka.

•  Milan HINCA – razič v bani. 17 rokov bol banským záchranárom. 

•  Roman KOLÁR – elektromechanik strojov a zariadení. Banským záchranárom 

bol 14 rokov. 

•  František KOLESA – rubač stenárskeho kolektívu. Banským záchranárom bol 

4 a pol roka.

•  Boris KOPRNA – ako baník vykonával asanačné práce na úseku vetrania. Ako banský 

záchranár pôsobil 15 a pol roka.

•  František KRIZSÁK – revírnik, zástupca vedúceho vetrania. Banským záchranárom 

bol 15 rokov. 

•  Roman KUBÁLEK – mechanik koľajových vozidiel, motorových lokomotív v podzemí.

•  Miroslav KURCINÍK – revírnik na úseku vetrania a odvodňovania. Banským 

záchranárom bol 21 a pol roka.

•  Miroslav MADAJ – prevádzkový elektromechanik v podzemí. Banským záchranárom 

bol 18 rokov.

•  Ľudovít MORAVČÍK – prevádzkový elektromechanik. 

•  Róbert NAGY – výrobný dispečer v Bani Dolina. Záchranárom bol 20 a pol roka, bol 

vedúcim závodnej banskej záchrannej stanice.

•  Róbert ONDRUŠKA – mechanik úseku pre razenie.

•  Peter PÚPAVA – banský lokomotivár v Bani Dolina. Banským záchranárom 

bol 12 a pol roka.

•  Róbert RÉG – baník hlbinnej ťažby uhlia v Bani Dolina. Banským záchranárom 

bol 7 rokov. 

•  Július UJČEK – baník, vykonával asanačné práce na úseku vetrania. 

•  Roman ZAMEC – baník na asanačných prácach úseku vetrania. 

VEREJNÁ ROZLÚČKA

Katolícka verejnosť sa v nedeľu 16. augusta 2009 pomodlila za obete banského nešťas-

tia. Bohoslužbu v Kostole sv. Kataríny v Handlovej celebroval banskobystrický biskup Ru-

dolf Baláž. Zúčastnili sa jej aj zástupcovia vedenia Hornonitrianskych baní Prievidza.
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Verejnou rozlúčkou si 20. augusta naša spoločnosť spoločne s mestom Handlová uctila 

česť a pamiatku dvadsiatich obetí najväčšieho banského nešťastia na Slovensku. Už od 

rána im príbuzní, priatelia a celá banícka verejnosť s pietou zapaľovali sviečky, prinášali 

kvety, symbolicky venovali posledné slová. Námestie baníkov pokryli nespočetné kytice 

kvetov a smútočných vencov. Ťaživá atmosféra pohltila desať dní po najväčšej slovenskej 

banskej tragédii celé mesto. 

V smútočnom príhovore sa so zosnulými baníkmi rozlúčili predseda predstavenstva 

a generálny riaditeľ našej spoločnosti Peter Čičmanec a primátor Mesta Handlová Rudolf 

Podoba. Česť pamiat ke obetí a účasť na bolesti pozostalých svojou účasťou vyjadrili aj 

traja najvyšší ústavní činitelia štátu, prezident SR Ivan Gašparovič, predseda Národnej rady 

SR Pavol Paška, predseda vlády SR Robert Fico. Nechýbali minister hospodárstva Ľubomír 

Jahnátek, minister vnútra Róbert Kaliňák, ministerka práce sociálnych vecí a rodiny Viera 

Tomanová, predstavitelia národnej rady a niekoľko tisíc smútkom pohltených občanov. 

Baníckym Zdar Boh a hymnou sa na druhý deň rozlúčili s tromi banskými záchranármi 

aj vo Veľkom Krtíši. V nasledujúcich dňoch sa uskutočnili individuálne smútočné obrady 

zosnulých baníkov a záchranárov. 

PRIESKUM POŽIARISKA 

28. októbra 2009 uskutočnili banskí záchranári prieskum miesta požiaru vo Východnej 

šachte bane Handlová, kde 10. augusta 2009 došlo k banskému nešťastiu. 5. novembra 

2009 sa cez prielezné otvory v protivýbuchových hrádzach dostali na miesto nešťastia ex-

perti jednotlivých vyšetrovacích zložiek, aby ho preskúmali. Bezpečný vstup do podzemia 

zabezpečovali banskí záchranári. Prieskum miesta nehody bol plne v kompetencii vyšet-

rovacích orgánov. 

POZOSTALÍ NA REPISKÁCH

Občianske združenie Na pomoc sirotám a vdovám pripravilo pre 35 rodinných príslušní-

kov, pozostalých po tragédii v bani Handlová, relaxačný pobyt v Nízkych Tatrách. Uskutočnil 

sa v posledný augustový víkend od piatka do nedele v Hoteli Repiská v Demänovskej doline. 

PREMIÉR SFÁRAL MEDZI POPLUHÁROVCOV

Predseda vlády SR Robert Fico zablahoželal baníkom k 100-ročnej priemyselnej ťažbe 

uhlia na hornej Nitre. Urobil tak 5. septembra 2009 pri príležitosti stavovského sviat-

ku baníkov, keď sfáral 380 metrov pod povrch Východnej šachty bane Handlová medzi 

stenárov Ľubomíra Popluhára, na komplexne mechanizovaný stenový porub 208 081. 

POKRSTILI BANÍCKU PUBLIKÁCIU

Počas smútočného šachtágu, venovaného pietnej spomienke na dvadsať obetí ban-

ského nešťastia vo Východnej šachte bane Handlová, ktorý sa konal v sobotu 5. septembra 

v Dome kultúry v Handlovej pri príležitosti Dňa baníkov, zástupcovia baníckych spolkov 

a cechov na Slovensku uviedli do života knihu „100 ROKOV ŤAŽBY UHLIA V BANI HAN-

DLOVÁ“. Jej autorom je dlhoročný skúsený banský odborník Igor Reiff, ktorý jej tvorbe 

veno val veľký kus svojho voľného času.

FINIŠ NA POVRCHU 11. POĽA NOVÁKY

Na ukončenom diele povrchových stavieb 11. poľa ťažobného úseku Nováky sa 8. 

septembra 2009 zišli zástupcovia projektantov, generálneho dodávateľa Váhostav SK 

Žilina, subdodávateľov, stavebného dozoru, starostovia obcí Koš a Opatovce nad Nitrou, 

primátor mesta Nováky, predstavitelia bankových a ďalších zainteresovaných inštitúcií, 
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aby sa stali svedkami oficiálneho ukončenia tejto významnej stavby. V rokoch 2008–2009 

bolo vydaných celkovo 11 stavebných povolení na stavebných a špeciali zovaných staveb-

ných úradoch. Za historický dátum možno považovať 30. apríl 2008, kedy sa na výjazdo-

vom zasadnutí v Prievidzi vláda Slovenskej republiky prihlásila k podpore výstavby novej 

ťažobnej kapacity. 1. mája 2008 sa začalo s odlesňovaním terénu pre prekládku optického 

vedenia. V auguste 2008 generálny dodávateľ Váhostav SK Žilina začal s odklonením vod-

ných tokov riek Nitra a Handlovka, aby sa uvoľnilo územie pre stavbu. V nasledujúcich me-

siacoch intenzívne pracovali aj subdodávatelia na úpravách objektov vojenského útvaru, 

na preložke železničnej trate medzi Košom a Novákmi, železničnej vlečky do vojenského 

útvaru, prekládke vysokotlakového plynu, veľmi vysokého napätia a 22 KV linky. 

ZÁCHRANÁRI U PREMIÉRA

Významného uznania sa 8. októbra 2009 dostalo banským záchranárom, ktorí bezpros-

tredne po augustovom banskom nešťastí v ťažobnom úseku Handlová nastúpili do mi-

moriadneho zásahu na záchranu nezvestných baníkov a banských záchranárov. Denne 

sa na záchrannej akcii podieľala päťdesiatka banských záchranárov, dvadsiatichôsmich 

z nich, ktorí zasahovali v deň nešťastia v I. a II. zmene, prijal na Úrade vlády SR predse-

da vlády SR Robert Fico. Premiér daroval záchranárom na pamiatku náramkové hodinky, 

ďakovný list a VIP lístok na kvalifikačný futbalový zápas Slovensko – Slovinsko. Za ocenených 

záchranárov poďakoval premiérovi Marián Paulík.

NÁVŠTEVA Z OSTRAVY

V dňoch 15. – 16. októbra 2009 sme v našej spoločnosti privítali vrcholových pred-

staviteľov Ostravsko – karvinských baní z Českej republiky. Cieľom návštevy bolo nadvia-

zanie obchodných vzťahov najväčších ťažobných organizácií Čiech a Slovenska a dohod-

nutie vzájomnej spolupráce v oblasti strojárstva a baníctva. Predstaviteľov OKD zaujímal 

centra lizovaný systém opráv banskej techniky, ktorý mala naša spoločnosť spoľahlivo za-

behnutý. 

ZÍSKALI SME NÁRODNÚ CENU

Z iniciatívy Asociácie priemyselnej ekológie na Slovensku (ASPEK), pod záštitou Mi-

nisterstva životného prostredia SR, sa v tomto roku uskutočnil druhý ročník súťaže 

o Národnú podnikateľskú cenu za životné prostredie v SR. Pri príležitosti slávnostného ot-

vorenia medzinárodného festivalu EKOTOPFILM sa 19. októbra 2009 v Primaciálnom paláci 

uskutočnilo vyhlásenie výsledkov súťaže. Do súťaže bolo prihlásených 18 aktivít v troch 

kategóriách – Manažérstvo, Produkt a Proces. Práve v poslednej kategórii Proces obsadila 

naša spoločnosť s projektom Degazácia a kogenerácia na Východnej šachte bane Han dlová 

druhé miesto. Jeho podstatou bolo spracovanie banského plynu v kogeneračnej tech-

nológii na užitočnú energiu pri minimálnych nákladoch a ochrana životného prostredia. 

ORGANIZAČNÁ ZMENA

Od 1. novembra 2009 došlo k začleneniu BME Nováky do materskej spoločnosti Hor-

nonitrianske bane zamestnanecká akciová spoločnosť. Dôvodom bola snaha o zvýšenie 

konkurencieschopnosti strojárskeho závodu v trhovom podnikateľskom prostredí, 

možnosť uchádzať sa prostredníctvom projektov o čerpanie prostriedkov z fondov Európ-

skej únie na modernizáciu a ekologizáciu technológií. 

SPUSTENIE ŤAŽBY V 11. POLI NOVÁKY

Slávnostným prestrihnutím pásky premiér Robert Fico 2. novembra 2009 oficiálne spus-

til ťažbu v 11. poli ťažobného úseku Nováky. Spolu s ním sfárali 315 metrov pod povrch na 

prvý stenový porub KMP 111 004 aj minister hospodárstva Ľubomír Jahnátek a predseda 
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Trenčianskeho samosprávneho kraja Pavol Sedláček. Príprava 11. poľa od štúdie až po vy-

razenie banského diela trvala desať rokov. Ťažbu uhlia v novej ťažobnej kapacite rozbe-

hol 66–členný stenársky kolektív Ivana Mišáka. 300–metrový stenový porub bol vybavený 

57 sekciami banskej mechanizovanej výstuže BMV1Mi, dobývacím kombajnom KGS 324 

a novým stenovým dopravníkom HDF 255/785, špeciálne vyrobeným pre tento porub 

v strojárskom závode Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky. Vláda SR od začiatku 

podporovala projekt otvárky uhlia v 11. poli ťažobného úseku Nováky. Približne 30 percen-

tami ho aj spolufinancovala. Najväčšia investičná akcia, ako zdôraznil premiér, bola nevyh-

nutná pre zachovanie zamestnanosti v regióne. Rúbanie tohto pracoviska bolo úspešne 

ukončené 19. mája 2010. Dosahovalo priemernú dennú ťažbu 1 457 ton. Najúspešnejším 

dňom z pohľadu objemu ťažby bol 28. marec 2010, kedy sa denná ťažba vyšplhala na 2 300 

ton. Za 199 dní prevádzky mišákovci vyťažili 251 600 ton hnedého uhlia, o 23 360 ton viac 

oproti plánovanej kapacite. 

 BANÍCI DEŤOM

Hornonitrianske bane Prievidza prispeli malou nádielkou darčekov pred blížiacimi sa 

vianočnými sviatkami k predvianočnej atmosfére v školských zariadeniach v Handlovej. 

18. decembra 2009 odmenili 17 študentov gymnázia Ivana Bellu a žiakov Základnej školy 

na Mierovom námestí, ktorí získali ocenenie vo výtvarnej a literárnej súťaži „Môj dedo bol 

baník“ a „Sedíme na čiernom zlate“. Darčeky boli malým poďakovaním za originálny pohľad 

mladých autorov na bohatú históriu ťažby uhlia v Handlovej. Najväčšie prekvapenie zažili 

pod stromčekom škôlkari z Materskej školy na Ulici SNP, ktorí si prevzali tri netbooky. Práve 

deti z tejto materskej školy v marci v rámci projektu „Poznaj dary Zeme“ navštívili baňu 

Handlová. 

PRÍSPEVOK POZOSTALÝM

Občianske združenie na pomoc sirotám a vdovám zriadilo v Dexia banke konto pre 

pozostalých po obetiach výbuchu v handlovskej bani. Vďaka ľudskej spolupatričnosti sa 

na ňom vyzbieralo 52 000 eur. V predvianočnom období boli tieto prostriedky rozdelené 

20 rodinám. Do každej rodiny smerovalo 2 600 eur. 

Uznávaný banský odborník, zakladateľ banskej záchrannej služby na Slovensku, František Ščavnický pri 

krste publikácie „Spomienky banského záchranára“ v priestoroch HBZS Prievidza.
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Krst knihy „Zdar Boh, baníci!“, ktorej autorom je bývalý cigeľský baník, novinár Pavol Remiaš. Uhlím, ta-

bakom a baníckou močkou ju uviedol do života predseda predstavenstva a generálny riaditeľ spoločnos-

ti Peter Čičmanec.

Handlovský banícky spolok pripravil pre deti z materskej školy v Handlovej nezabudnuteľný zážitok. 

Odviezol ich banským vláčikom do podzemia najstaršej uhoľnej bane na Slovensku.
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Presmerovanie koryta rieky Nitra 24. marca 2009 v súvislosti s prípravou novej ťažobnej kapacity 

11. poľa ťažobného úseku Nováky. 

Zúčastnili sa ho dvaja najvyšší ústavní činitelia – prezident SR Ivan Gašparovič a predseda vlády SR Ro-

bert Fico s ministrom hospodárstva Ľubomírom Jahnátkom.
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Prvý vlak na novej trati medzi Novákmi a Košom prešiel 20. mája 2009.

Medzinárodná konferencia k splynovaniu uhlia sa konala v júni 2009 v hoteli Repiská v Demänovskej 

Doline. Cieľom bolo získať informácie o nových možnostiach využívania čistých uhoľných technológií 

pre efektívne využitie zemských zdrojov. 
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Konferencia s medzinárodnou účasťou k storočnici ťažby uhlia v Handlovej 26. júna 2009.

Konferencia zdokumentovala ucelené obdobie dejín uhoľného baníctva, načrtla jeho vízie, smerovanie 

a perspektívy v kontexte hospodárstva Slovenskej republiky a zároveň ponúkla pohľad na energetickú 

stratégiu zahraničných susedov. 
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30. júla 2009 špecialisti Hlavnej banskej záchrannej stanice v spolupráci firmou Demolex Košice odstre-

lom poslali do histórie G-jamu v Koši.

Oceľová konštrukcia G-jamy vážila 137 ton. Na odstrel bolo použitých 24 kg trhaviny Danubit Geofex 2. 
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Na náučné a oddychové aktivity môžu obyvatelia hornej Nitry využívať od augusta 2009 novú vyhliad ku 

a cyklotrasu spájajúcu mesto Nováky a Opatovce nad Nitrou. Návštevníkom poskytne jedinečný pohľad 

na panorámu od Novák až po Prievidzu, kde sa nachádza dobývací priestor bane Nováky.
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Tragický výbuch v bani Handlová 10. augusta 2009 si vyžiadal dvadsať obetí na ľudských životoch. 

Každoročne si ich pripomíname v tichosti, s úctou a pietou, aká im prináleží počas Pamätného dňa obetí 

banských nešťastí.                                                                                                                                 Česť ich pamiatke!
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Verejná rozlúčka so zosnulými baníkmi, ktorí zahynuli pri výbuchu v bani Handlová, sa uskutočnila 

20. augusta na Námestí baníkov v Handlovej.

Občianske združenie Na pomoc sirotám a vdovám pripravilo pre 35 pozostalých po tragédii v Handlovej 

relaxačný pobyt v Nízkych Tatrách. 
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Predseda vlády SR Robert Fico 5. septembra 2009 pri príležitosti storočnice priemyselnej ťažby uhlia 

sfáral do handlovskej bane, do kolektívu Ľubomíra Popluhára. 

Počas smútočného šachtágu, venovaného pamiatke obetí bane Handlová, pokrstili novú banícku pub-

likáciu „100 rokov ťažby uhlia v Bani Handlová“, ktorej autorom je jeden z bývalých riaditeľov tohto

ťažobného závodu - Igor Reiff. Bádaním v archívoch, štúdiom dobových dokumentov, stretnutiami 

s pamätníkmi poskladal pre ďalšie generácie jedinečnú mozaiku histórie najstaršej hnedouhoľnej bane 

na Slovensku.
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Salamandrové dni v Banskej Štiavnici v roku 2009. Ich súčasťou bolo odovzdávanie najvyšších rezort-

ných ocenení najlepším zamestnancom našej spoločnosti a ostatných organizácií ťažobného a hut-

níckeho priemyslu. Ocenenia osobne odovzdával vtedajší minister hospodárstva SR Ľubomír Jahnátek 

a predseda Odborového zväzu pracovníkov baní, geológie a naftového priemyslu Jozef Škrobák.



118

Finišovanie s prácami na povrchu pri príprave 11. poľa ťažobného úseku Nováky. V rokoch 2008-2009 

bolo vydaných 11 stavebných povolení na špecializovaných úradoch. Práce si vyžiadali prekládku 2 600 

m vodných tokov riek Nitra a Handlovka, 3800 m železničnej trate Koš-Nováky  a železničnej vlečky do 

objektov ministerstva obrany, 2600 m optických vedení, 1 800 m veľmi vysokého napätia a 2 900 m 

vysokotlakového plynovodu. Všetky prekládky povrchových objektov boli ukončené a funkčné k 3. júnu 

2009.
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Záchranárov, ktorí bezprostredne po banskom nešťastí 10. augusta 2009 v bani Handlová nastúpili do 

mimoriadneho zásahu na záchranu nezvestných, 8. októbra 2009 prijal v reprezentatívnych priestoroch 

Úradu vlády SR predseda vlády SR Robert Fico.

Darčekom od premiéra boli hodinky, ďakovný list a lístok na medzinárodný turnaj vo futbale.
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Predseda vlády SR Robert Fico 2. novembra 2009 oficiálne spustil ťažbu na prvom stenovom porube 

v 11. poli ťažobného úseku Nováky.

Ťažbu na novej ťažobnej kapacite rozbiehal stenársky kolektív Ivana Mišáka. 300-metrový steno-

vý porub bol vybavený 57 sekciami banskej mechanizovanej výstuže BMV1Mi, dobývacím kombaj-

nom KGS 324 a novým stenovým dopravníkom HDF 255/785, špeciálne vyrobeným pre tento porub 

v strojárskom závode Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky. 
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Darčeky pre deti z materskej a základnej školy v Handlovej, ktoré sa zapojili do výtvarných súťaží na 

banícke témy, sme odovzdali v decembri 2009. 
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ROK 2010 – Výstavba skleníkového hospodárstva 

AGRO GTV NOVÁKY 

Rok 2010 bol významný z pohľadu strategických koncepčných a legislatívnych rámcov 

pre podnikanie v ťažbe uhlia. S podporou vlády SR bol predĺžený všeobecný hospodársky 

záujem až do roku 2020, s výhľadom do roku 2035. Racionálne využívanie vlastného ne-

rastného bohatstva, domáceho hnedého uhlia sme vnímali vo vyváženosti všetkých troch 

pilierov: hospodárskeho, sociálneho a environmentálneho. 

ZÁCHRANA MOTÝĽA 

Výstavbou prekládky 220 kV linky veľmi vysokého napätia z dôvodu uvoľnenia povrcho-

vej zástavby pre exploatáciu uhoľných zásob v 11. poli nováckeho uhoľného ložiska sme 

museli zasiahnuť do biotopu národného významu, klasifikovaného ako dubovo-hrabové 

lesy karpatské v katastrálnom území Opatovce nad Nitrou. Štátny správny orgán - Obvodný 

úrad životného prostredia v Prievidzi nás vo svojom súhlase k uvedenému zásahu zaviazal 

zabezpečiť revitalizačné opatrenia. Bolo potrebné odstrániť nálet sekundárnych drevín 

a krovín na ploche 7 364 m2. V októbri a novembri 2009 sme zabezpečili výrub drevín 

a krovín s odstránením odrezkov na pozemkoch v katastrálnych územiach Jasenovo a Sol-

ka s celkovými nákladmi 12 943,68 eur. Realizovanými revitalizačnými opatreniami sme 

prispeli k záchrane vzácneho motýľa Jasoňa červenookého, ktorý je zapísaný v zozname 

ohrozených druhov Slovenska.

DAROVALI SME UHLIE

Trinásť ton triedených druhov uhlia naša spoločnosť 7. januára 2010 bezplatne expe-

dovala neziskovej organizácii TEEN CHALLENGE SLOVAKIA zameranej na liečbu drogovo 

závislých do resocializačného strediska v Seredi. 

PREDĹŽILI VŠEOBECNÝ HOSPODÁRSKY ZÁUJEM

Vláda Slovenskej republiky schválila 19. januára 2010 uznesenie vlády č. 47/2010 na 

predĺženie využívania domáceho uhlia pri výrobe elektriny vo všeobecnom hospodár-

skom záujme na roky 2011 - 2020 s výhľadom do roku 2035. Potvrdila tým koncepčné 

zámery zo Stratégie energetickej bezpečnosti SR do roku 2030 pre oblasť elektro-energe-

tiky vo väzbe na domáce primárne energetické zdroje a ENO Zemianske Kostoľany. 

VÝMENA OSOBNÝCH SVIETIDIEL

S prechodom zamestnancov podzemia zo 7,5 na 9,5 hodinovú pracovnú dobu vznikol 

problém so zabezpečením svietivosti osobných svietidiel. Používané banské osob-

né svietid lo G 16623 zaručovalo dobu svietivosti na 8 hodín. Riešením bola inovácia 

používaných svietidiel výmenou riadiacej elektroniky a klasickej žiarovky na Led diódy. 

Takto inovované banské osobné svietidlo typu H 16623 zabezpečilo svietivosť až 15 hodín. 

V 1. štvrťroku 2010 už 450 zamestnancov podzemia používalo inovované banské svietidlá. 

CERTIFIKÁTY PRE BME NOVÁKY

S cieľom rozšíriť sortiment, výrobné možnosti a priestor na získanie nových zákaziek, ab-

solvovala Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky v závere roka 2009 niekoľko auditov 

zameraných na certifikáciu systémov manažérstva kvality pre zváranie tlakových nádob 

a tlakových nádob vagónových cisterien. BME Nováky splnila požiadavky na kvalitu a bol 

jej vydaný certifikát s európskou platnosťou pre výrobu tlakových nádob a železničných 
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koľajových vozidiel a oprávnenie na výrobu tlakových nádob železničných koľajových 

vozidiel so slovenskou platnosťou. 

POMOC MESTU

Naša spoločnosť prejavila ochotu pomôcť Mestu Prievidza, ktoré sa dostalo do ekono-

mických problémov. Podpísalo sa na tom mimosúdne vysporiadanie s ďalšou organizáciou, 

ktorej muselo vyplatiť 2,3 milióny eur. Nakoľko mesto tieto prostriedky nemalo, rozhodlo sa 

pre odpredaj 41 percent akcií Prievidzského tepelného hospodárstva nemeckej spoločnos-

ti VNG Slovakia Bratislava. Získalo by chýbajúce finančné zdroje a súčasne stratilo majorit-

ný podiel na akciách PTH Prievidza, ktoré zabezpečuje teplo a rozvody pre občanov mesta. 

Hrozilo riziko, že zmenou väčšinového vlastníka by mohlo dôjsť k odstaveniu centrálneho 

zdroja tepla v ENO a k vybudovaniu vlastného, ktorý by nevyrábal teplo z uhlia. Aby sme 

riziko eliminovali, ponúkli sme prostredníctvom mestského zastupiteľstva mestu finančnú 

výpomoc vo výške mimosúdneho vysporiadania. 7. apríla 2010 rokovali zástupcovia našej 

spoločnosti s predstaviteľmi mesta Prievidza o riešení pomoci. 

SNAHA PRESADIŤ SA V TURECKU

So zámerom oboznámiť sa s podmienkami v tureckých baniach vycestovala v prie-

behu marca 2010 pracovná skupina našej spoločnosti do oblasti Tunčbileku, kde sa na-

chádzala povrchová baňa, a tak isto aj hlbinná baňa v počiatočnom rozvoji. Práve v nej 

zamestnanci HBP rozbiehali projekt kombajnového razenia pre spoločnosť Yapi- tek. Od 

februára v tureckej bani Tuncbilek jedenásť kombajnérov, elektrikárov a mechanikov 

z našej spoločnosti zaškoľovalo tureckých baníkov technológiu kombajnového raze-

nia na dvoch kombajnoch AM-50, ktoré im dodala naša spoločnosť. Na vzájomnú spo-

luprácu sa prišiel v závere apríla pozrieť mimoriadny a splnomocnený veľvyslanec SR 

v Turecku Vladimír Jakabčin. 

PREZIDENTSKÉ POĎAKOVANIE IN MEMORIAM 

Ocenenie „Zlatý záchranársky kríž“ vyhlasovala redakcia časopisu RESCUE report. 

Gestorom boli prezident SR, minister vnútra SR a minister zdravotníctva SR. Tejto cti sa 

za rok 2009 dostalo in memoriam aj 12 banským záchranárom, ktorí zahynuli pri zása-

hu počas banského nešťastia v Handlovej. Ocenenie z rúk Róberta Kaliňáka si 29. apríla 

2010 v Nitre prevzali ich najbližší. Cenu najlepší profesionálny kolektív za mimoriadne na-

sadenie a riadenie prác v extrémne náročných podmienkach po augustovom výbuchu 

v handlovskom podzemí udelili Hlavnej banskej záchrannej stanici v Prievidzi. Prebral ju 

jej riaditeľ Stanislav Paulík spolu so Zsoltom Zaťkom, banským záchranárom z Veľkého 

Krtíša, ktorý poskytoval zraneným baníkom prvú pomoc tesne po výbuchu. O deň neskôr 

na pôde prezidentského paláca poďakoval všetkým oceneným záchranárom aj prezident 

SR Ivan Gašparovič. 

AKTÍV K 70. VÝROČIU BANE NOVÁKY

Vyťaženie prvej tony nováckeho uhlia pred sedemdesiatimi rokmi na nováckom 

uhoľnom ložisku si spoločne pripomenuli súčasníci aj pamätníci nováckej baníckej pospo-

litosti na slávnostnom aktíve 11. júna 2010 v Rekreačnom stredisku Púšť. Pri príležitos-

ti 70-ročného jubilea bane Nováky Peter Čičmanec poďakoval všetkým terajším, ale aj 

bývalým zamestnancom nováckej bane za úsilie a iniciatívu vynaloženú pri budovaní 

modernej ťažobnej organizácie. Stovku bývalých aj súčasných zamestnancov pozdravil 

štátny radca ministra hospodárstva Slovenskej republiky Rudolf Šembera. Šestnásti bývalí 

poprední zamestnanci nováckej bane si prevzali morálne ocenenie - plaketu „100 rokov 

priemyselnej ťažby uhlia na Slovensku“.
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PIETNA SPOMIENKA PO ROKU

Pri príležitosti smutného 1. výročia sa 10. augusta 2010 konala v Handlovej pietna 

spomienka. Už od rána ju pripomínali bijúce zvony na Kostole sv. Kataríny, ktoré sa rozo-

zvučali mestom o 9,30 h, v čase posledného kontaktu s banskými záchranármi. Pokloniť sa 

tragicky zahynutým baníkom a banským záchranárom prišla aj predsedníčka vlády SR Iveta 

Radičová. Položiť kvety a zapáliť sviečky prišli aj podpredseda vlády a minister hospodár-

stva a výstavby Juraj Miškov a podpredseda vlády a minister práce, sociálnych vecí a rodi-

ny Jozef Mihál. V doobedných hodinách vzdali hold dvadsiatke mužov aj podpredseda NR 

SR Robert Fico a poslanec NR SR a predseda Slovenskej národnej strany Ján Slota.

Spomienka pokračovala podvečer zádušnou svätou omšou v Kostole sv. Kataríny, ktorú 

celebroval dôstojný pán Ján Holbík. Po jej skončení sa za zvukov bijúcich kostolných zvo-

nov konal sviečkový sprievod k soche baníka na ul. 29. augusta. Zapojilo sa do neho pri-

bližne šesťsto účastníkov. 

POMÁHALI SME PRI ZÁPLAVÁCH 

Počas nedele 15. augusta 2010 postihli hornú Nitru rozsiahle záplavy. Pomáhali pri nich 

aj banskí záchranári z Hlavnej banskej záchrannej stanice v Prievidzi. V čase začatia záplav 

boli na cvičnom výjazde v bani Handlová. Z jej administratívnych zaplavených priestorov 

zachraňovali techniku a zariadenie. Ako prví prešli pohotovostnými vozidlami z Handlovej 

do Prievidze, zmonitorovali mimoriadnu situáciu a podali informáciu vojsku ohľadom nasa-

denia ťažkej techniky. Vodu odčerpávali aj v našich zariadeniach v Prievidzi. Boli privolaní 

aj na pomoc pri evakuácii osemdesiatročného pána, ktorý ostal uväznený na ostrovčeku 

uprostred vody na starom sídlisku v Prievidzi. Na pomoc záchranárov bolo odkázaných aj 

štyridsať detí baníkov, ktoré sa vracali z detskej rekreácie vo Vyšnej Boci. Autobus s nimi 

uviazol vo vode na ceste medzi Malou a Veľ kou Čausou. Záchranári evakuovali deti na 

bezpečné miesto, na obecný úrad. Mesto Handlová, ktoré bolo zasiahnuté ničivou silou 

záplav, požiadalo našu spoločnosť o pomoc pri odstraňovaní následkov škôd. Pomocnú 

ruku im podali zamestnanci z úseku cestnej dopravy, ktorí s ťažkou technikou v zložitých 

podmienkach intenzívne pracovali na sprejazdnení cestných komunikácií, uvoľnení korýt 

vodných tokov a sanácii okolia rodinných domov v postihnutých lokalitách. Za nezištnú 

pomoc pri záplavách poďakoval našej spoločnosti handlovský primátor Rudolf Podo-

ba. Ocenil, že pomoc bola okamžitá, hneď, keď ešte nefungovalo spojenie, nefungovali 

krízové štáby. Urýchlene sa prikročilo k záchrane mostov a regulovaniu tokov, aby nevy-

tvárali ďalšie škody. Baníci boli prví, ktorí zasahovali. Preto niekoľko rodín v časti mesta 

Ligeta práve im vďačí za záchranu obydlí.

PRÍSPEVOK ZAMESTNANCOM

Hornonitrianske bane Prievidza sa rozhodli pomôcť zamestnancom s trvalým byd-

liskom v Prievidzi, Handlovej a okolitých obciach, ktorých 15. augusta 2010 postihli ničivé 

záplavy na hornej Nitre. Každému zamestnancovi, ktorý v dôsledku povodní mimoriadne 

požiadal na dni 15. až 17. augusta 2010 o dovolenku, náhradné voľno alebo neplatené 

voľno na odstraňovanie škôd na majetku v mieste svojho bydliska, poskytol zamestná-

vateľ na tieto dni pracovné voľno s náhradou mzdy vo výške jeho priemerného zárobku. 

Túto možnosť využilo 89 zamestnancov našej spoločnosti v rozsahu 194 pracovných dní, 

s výškou náhrady 8 000 eur. 

VÝSTAVBA NOVÁCKYCH SKLENÍKOV

Vybudovanie skleníka na pestovanie paradajok súvisí s prípravou novej ťažobnej 

kapacity 11. poľa ťažobného úseku Nováky. Pre vytvorenie vhodných klimatických pod-
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mienok v podzemí bolo nevyhnutné vybudovať novú tepelnú centrálu, ktorá využíva na 

výrobu tepla geotermálny vrt. V skleníku len efektívnejšie zhodnocujeme prebytočné tep-

lo z  tepelnej centrály a tepelnú energiu banských vôd. Na jeseň 2010 finišovali práce na 

dobudovaní skleníka v Novákoch s rozlohou 1,52 hektára. V apríli a máji prebiehali búracie 

práce stavebného objektu, koncom mája a začiatkom júna sme realizovali zemné práce. 

Premiestnili sme 28 000 kubíkov zeminy a pláň vyrovnali na definitívnu nadmorskú výšku 

264,70. Vytvorili sme ideálnu rovinu vhodnú na skleníkové pestovanie. 23. júla 2010 začali 

poľskí dodávatelia stavebné práce. V novembri sa začalo s inštaláciou nosných prvkov na 

osadenie pestovateľských matracov z minerálnej vaty, do ktorých sa vysádzali priesady raj-

čín. Prvé priesady boli nasadené 15. decembra 2010. Prvú úrodu odrody Levanzo a cherry 

paradajok začali zbierať vo februári 2011. Prvých 15 kg cherry paradajok sa dostalo do 

bufetu v bani Nováky 7. marca 2011. 

Najväčšia časť produkcie putuje veľkoodberateľom, ktorí ich distribuujú do veľko-

obchodných reťazcov a do predajní. Občania  regiónu si ich môžu zakúpiť priamo v pre-

dajniach AGRO GTV Nováky. 

„Banícke rajčiny“ sú konkurencieschopné vďaka svojej kvalite. Ich prednosťou je eko-

logické pestovanie. Na rozdiel od dovozových, ktoré sa oberajú nezrelé, AGRO GTV Nováky 

oberá len rajčiny, ktoré dozreli na koreni, nie v skladoch bez slnka. Zo skleníka sa k zákaz-

níkom dostávajú len čerstvo obraté tvrdé plody, pravej chuti a vône paradajok. Zárukou 

ich zrelosti je strapcovitý zber, zabezpečujúci rovnomerné dozrievanie celého strapca. Čím 

sú plody zrelšie, tým je u nich vyšší obsah cenných látok prospešných pre zdravie.   

PAMÄTNÝ DEŇ OBETÍ BANSKÝCH NEŠŤASTÍ

S účinnosťou od 1. apríla 2011 pribudol do kalendára Slovenskej republiky pamät-

ný deň. 10. augusta si odvtedy pripomíname Deň obetí banských nešťastí. Vyplynulo to 

z novely zákona o štátnych sviatkoch, dňoch pracovného pokoja a pamätných dňoch, 

ktorý poslanci Národnej rady SR v októbrovom hlasovaní 2010 definitívne schválili.

Pôvodný návrh bol reakciou na najväčšiu banskú tragédiu v dejinách slovenského 

baníctva, ktorá sa udiala 10. augusta 2009 v bani Handlová. V tento pamätný deň si Slo-

vensko pripomína celkove viac ako 470 obetí banských nešťastí, ktoré sa stali v baniach 

v regióne horná Nitra a viac ako 300 doteraz historicky zmapovaných banských tragédií 

v baniach ťažiacich kovy na Slovensku. 

VYTVORENIE ÚSEKU OBSLUŽNÝCH ČINNOSTÍ

S účinnosťou od 15. októbra 2010 Hornonitrianske bane Prievidza začali vykonávať čin-

nosti obsluhy technologických zariadení zauhľovania a škváro-popolového hospodárstva 

pre rozhodujúceho odberateľa energetického uhlia - Slovenské elektrárne, ENO Zemian-

ske Kostoľany. V tejto súvislosti bol v úseku riadenia vrchného výrobného riaditeľa, v od-

bore odbytu a úpravy uhlia, vytvorený úsek obslužných činností ENO. Prijali sme do neho 

68 zamestnancov z Elektrárne Nováky, ktorí naďalej vykonávali obsluhu technologických 

zariadení v ENO. Vedúcim úseku sa stal František Dobravský. 

CVIČENIE TUNELOVEJ OBNOVOVACEJ JEDNOTKY

Jednou z činností HBZS Prievidza bola aj príprava, koordinácia a riadenie Tunelovej ob-

novovacej jednotky, ktorá je v prípade mimoriadnych udalostí na cestných a železničných 

tuneloch pripravená vykonať rýchly a účinný zásah. Ako jedna zo zložiek záchranného in-

tegrovaného systému zorganizovala v spolupráci so spoločnosťou SKANSKA SK cvičenie 
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Nové banské svietidlá dokážu zabezpečiť svietivosť až po dobu 15 hodín. Ich prínosom bola väčšia 

spokojnosť zamestnancov podzemia, menšia poruchovosť svietidiel, a tým aj nižší nákup náhradných 

dielov. Zámerom bolo do konca roka 2010 inovovať približne 1 600 svietidiel.

v razenom tuneli Turecký Vrch. Konalo sa 20. októbra 2010 za účasti pohotovostných 

a jedného sanitného vozidla HBZS Prievidza. 

OBDAROVALI SME DETI

K predvianočnej atmosfére v Materskej škole na Ulici SNP v Handlovej opäť prispela 

naša spoločnosť zaujímavým darčekom. Presne na Mikuláša im Občianske združenie Na 

pomoc sirotám a vdovám darovalo v poradí už štvrtý netbook. 15. decembra 2010 na pôde 

svojej školy žiaci a vedenie ZŠ Rastislavova v Prievidzi, presne štyri mesiace po tom, ako 

im vodný živel spustošil priestory školy, odovzdali symbolický vianočný dar perníkového 

anje la všetkým, ktorí jej pomohli zvládnuť náročné obdobie po povodňových udalos tiach. 

Jedným z dobrovoľných darcov boli aj Hornonitrianske bane Prievidza, ktoré bezpros-

tredne po záplavách prostredníctvom Nadácie Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru a šport 

regiónu poukázali prievidzskej Základnej škole na Rastislavovej ulici 1000 eur. Okrem toho 

naša spoločnosť v snahe pomôcť najviac postihnutým oblastiam vyhlásila verejnú zbierku 

medzi zamestnancami. Jej výťažok vo výške 4 654,53 € vrchný personálny riaditeľ Tibor 

Schvartz odovzdal riaditeľke školy Václave Juríkovej.

TELEVÍZORY VO FALESCIMRÁCH

S cieľom zvýšenia bezpečnostného povedomia zamestnancov fárajúcich do podzemia 

a oboznamovania zamestnancov so základnými zásadami prevencie a podmienkami na 

zaistenie bezpečnosti a ochrany zdravia pri práci, rozhodlo vedenie spoločnosti o inštalácii 

audiotechniky vo všetkých troch ťažobných úsekoch. V polovici decembra 2010 boli 

v priestoroch výdaja desiatových balíčkov vo „falescimrách“ nainštalované tri plazmové te-

levízory s uhlopriečkou 127 cm a DVD prehrávače, na ktorých boli prehrávané bezpečnos-

tné a výchovno-vzdelávacie spoty z povrchových prevádzok a podzemia našej spoločnosti 

s bezpečnostnou tematikou ochrany života a zdravia pri práci. 
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„Zlatý záchranársky kríž“ v rukách riaditeľa Hlavnej banskej záchrannej stanice Stanislava Paulíka.

Prijatie pozostalých po záchranároch a baníkoch, ktorí zahynuli 10. augusta 2009 v Handlovej, u prezi-

denta SR Ivana Gašparoviča.
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70-ročné jubileum Bane Nováky si bývalí aj súčasní zamestnanci pripomenuli v Rekreačnom stredisku 

Púšť Prievidza 11. júna 2010. Plaketu „100 rokov ťažby uhlia na Slovensku“ si prevzali: Ján Bobocký, Igor 

Čurilla, Jozef Dobrovolný, Michal Gaďo, Pavol Grich, Ľudovít Jančošek, Alojz Kučera, Ivan Lalúch, Karol 

Mikuláš, František Pešadík, Bohumil Schwarc, Viktor Vavruška a František Verbich st. 
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Súčasťou pietnej spomienky po roku od tragédie v bani Handlová bola aj zádušná svätá omša v Kostole 

svätej Kataríny za účasti predsedníčky vlády SR Ivety Radičovej. Zľava predseda predstavenstva Peter 

Čičmanec, vpravo primátor mesta Handlová Rudolf Podoba.

15. augusta 2010 postihli hornú Nitru rozsiahle záplavy, ktoré si vyžiadali značné materiálne škody. Ne-

obišli ani areály našich ťažobných prevádzok.
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V roku 2010 sa začali práce na výstavbe skleníkov v Novákoch. Prvé priesady tu boli nasadené v decem-

bri. Technológia ekologického pestovania je na báze hydroponického roztoku. Priesady sú vysadené 

do pestovateľských matracov z  minerálnej vaty. Boj proti škodcom je formou biologického boja – na-

sadením predátorov požierajúcich škodcov. Rastliny opeľujú čmeliaky. Ide o holandsko-izraelskú tech-

nológiu pestovania, ktorej výsledkom v kombinácii s prácou našich ľudí, sú výborné rajčiny, kvalitnejšie 

ako ponúka dovoz. 
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Pracovisko velína zauhľovania elektrárne Nováky. Od 15. októbra 2010 bol v našej spoločnosti zriadený 

úsek obslužných činností ENO.

Cvičenie banských záchranárov, ako súčasti Tunelovej obnovovacej jednotky Integrovaného záchran-

ného systému Slovenska, v tuneli Turecký Vrch.
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ROK 2011 – Otvorenie kaviarne Top cafe

Rozhodujúcou úlohou roka bolo zabezpečiť dodávky strategickému obchodnému par-

tnerovi. Do Elektrárne Nováky sme odbytovali viac ako 2 milióny ton energetického uhlia, 

čím sme pokryli viac ako 87 % jej spotreby. Pre ďalší rozvoj spoločnosti sme investície do 

obnovy udržali na vysokej úrovni predchádzajúcich rokov. So Slovenskými ele ktrárňami 

sme podpísali dohodu o spolupráci na spoločnom rozvoji nového energetického výrob-

ného zariadenia na báze obnoviteľných zdrojov v Elektrárni Nováky. Patrili sme medzi 

najväčších stabilných zamestnávateľov v Trenčianskom kraji, s bohatým sociálnym pro-

gramom pre zamestnancov. 

DOHODA O SPOLUPRÁCI S ENERGETIKMI 

Hornonitrianske bane Prievidza a Slovenské elektrárne 10. februára 2011 v Zemian skych 

Kostoľanoch podpísali „Dohodu o spolupráci a spoločnom rozvoji nového energetického 

výrobného zariadenia tepla na báze obnoviteľných zdrojov v Elektrárni Nováky“. Za Slo-

venské elektrárne podpísal dohodu predseda predstavenstva a generálny riaditeľ Paolo 

Ruzzini, za HBP predseda predstavenstva a generálny riaditeľ Peter Čičmanec. Nový zdroj 

spaľovaním biomasy a zhodnocovaním triedeného komunálneho odpadu mal pokrývať 

dlhodobé potreby regiónu Prievidze a vyrábať tepelnú energiu pre užívateľov napojených 

na centrálne zásobovanie tepla. Dodatočná tepelná energia mala byť využívaná na výrobu 

elektriny v ročnom objeme približne 115 GWh, t. j. pre spotrebu pri bližne 40 tisíc domác-

ností. Nový blok mal byť uvedený do prevádzky v roku 2015 pri plnení najvyšších envi-

ronmentálnych štandardov. Cieľom projektu malo byť posilnenie konkurencieschopnosti 

a spoľahlivosti dodávok tepla a elektriny v regióne hornej Nitry. Zároveň mal vytvoriť 400 

pracovných miest pri výstavbe a jeho realizácii.

BÝVANIE VO VÝŠKOVEJ 

Hornonitrianske bane Prievidza začali v apríli 2011 ponúkať na prenájom bytové prie-

story v rekonštruovanej ubytovni Výšková na ulici Š. Králika 28 v Prievidzi. Ponuka sa 

týkala malometrážnych jednoizbových bytov s rozlohou 28,20 m2 + balkón. Nájomné 

bolo 171 € + záloha za dodávky služieb 44,86 € mesačne. Za jednoizbové byty s rozlo-

hou 28,20 m2 bez balkóna zaplatili nájomníci 168 € + záloha za dodávky služieb 44,86 €

mesačne. Byty boli vybavené kuchynskou linkou, elektrickým sporákom, klímou a so-

ciálnym zariadením so sprchovacím kútom. V kuchynke a v izbe bola plávajúca podlaha. 

V ponuke boli aj garsónky s rozlohou 19,41 m2, vybavené kuchynskou linkou so zabu-

dovanou dvojplatničkou, chladničkou a sociálnym zariadením so sprchovacím kútom, 

v chodbe so vstavanou šatníkovou skriňou. Nájomné bolo 123 € + záloha za dodávky 

služieb 32,49 € mesačne. Ku každej bytovej jednotke prislúchalo 1 parkovacie miesto.

AKTIVITY DO INDONÉZIE

Hornonitrianske bane Prievidza začali v januári 2011 spoluprácu s indonézskou 

spoločnosťou Sugico Graha PT, ktorá sa zaoberala prieskumom a ťažbou nerastných su-

rovín. V marci sme podpísali memorandum o spolupráci pri hlbinnej ťažbe. Jeho súčasťou 

bola aj dodávka technologických zariadení pre ťažbu v podzemí. 12. mája 2011 najvyšší 

predstavitelia Indonézskej republiky na Slovenku, Joesoef E. Harsha, mimoriadny a spl-

nomocnený veľvyslanec, Dwiandika Firdauzie, prvý tajomník veľvyslanectva a Vladimír 

Pristaš, vedúci obchodno-ekonomického oddelenia veľvyslanectva SR v Jakarte osobne 

navštívili našu spoločnosť, aby sa zoznámili s naším výrobným programom a obchodnými 

aktivitami. 
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SEMINÁR HYDROGEOLÓGOV

Poprední odborníci hydrogeológie sa 4. - 5. mája 2011 stretli v Rekreačnom stredisku 

Púšť na odbornom seminári „50 rokov výskumu a ochrany termálnych vôd v centrálnej 

časti Hornonitrianskej kotliny počas ťažby na nováckom uhoľnom ložisku“. Mnohí z nich sa 

problematike ochrany termálnych vôd venovali niekoľko desaťročí. Počas semináru odzne-

li témy: Bojnice – významné kúpeľné mesto Slovenska, Nové prieskumné práce v oblasti 

Hornonitrianskej kotliny, Ťažba uhlia a ochrana prírodných liečivých zdrojov v rokoch 1960 

– 1972, Bojnice – Nováky v rokoch 1978 – 2008 a Nové poznatky o geologickej stavbe 

hronika v Handlovskej a Hornonitrianskej kotline. Súčasťou seminára bola aj prehliadka 

tepelnej centrály geotermálneho vrtu Š1-NB-II, v ktorom sa spracúva teplo na vykurovanie 

1,59 ha skleníka v Laskári. 

SÚŤAŽ PRE ZAMESTNANCOV

Podporiť bezpečnostné povedomie zamestnancov sa naša spoločnosť rozhodla 

súťažným kvízom pre zamestnancov. Kupón so súťažnými otázkami, týkajúcimi sa bez-

pečnosti práce, bol uverejnený v 7. vydaní Hornonitrianskeho baníka. Do súťaže sa zapoji-

lo celkom 113 súťažiacich, 64 z nich odpovedalo na všetky otázky správne. 

NÁVŠTEVA Z VIETNAMU

Na pôde našej spoločnosti sme 29. - 31. mája 2011 na pracovnom rokovaní o možnos-

tiach spolupráce v hlbinnej ťažbe uhlia na ázijskom kontinente prijali delegáciu dvanástich 

zástupcov vietnamskej banskej spoločnosti Vinacomin, ktorú viedol viceprezident Vu 

Thanh Lam. Vietnamskí baníci sfárali na komplexne mechanizovaný porub 111 011 

v 11. poli ťažobného úseku Nováky, kde sa zoznámili s našou technológiou dobývania 

a závesnej dopravy. Navštívili aj všetky prevádzky banských strojárov v BME Nováky. 

VZDELÁVANIE Z EUROFONDOV

Naša spoločnosť využila možnosť čerpania prostriedkov z fondov Európskej únie 

a na základe predloženého projektu v oblasti vzdelávania požiadala o poskytnutie príspev-

ku. Podpísali sme zmluvu s Ministerstvom práce, sociálnych vecí a rodiny SR o poskytnutí 

nenávratného finančného príspevku vo výške takmer 155 tisíc eur, t. j. 60 percent z celko-

vej výšky nákladov, ktoré predstavovali viac ako 258 tisíc eur. Cieľom projektu bolo kon-

tinuálne prehlbovanie kvalifikácie zamestnancov a ich ďalší odborný rast. Do projektu 

bolo zapojených 180 zamestnancov, ktorých sme školili v rámci rekvalifikačného kurzu 

baník, zváračského kurzu, kurzu strelmajster pre plynujúce bane a pod. Prvé kurzy sa roz-

behli v máji 2011. 

MAĎARSKÍ BANÍCI SFÁRALI 

Ťažobný úsek Nováky navštívili hostia z Maďarska. Trinásťčlenná skupina maďarského 

baníckeho spolku z Miškolca, pozostávajúca z bývalých banských technikov, sfárala 

10. júna 2011 na komplexne mechanizovaný stenový porub 111 003 prvého predáka Ivana 

Mišáka, kde sa oboznámili s bansko-geologickými podmienkami 11. poľa a technológiou 

dobývania vyuhľovania nadstropu. 

ZAVÁDZANIE PROGRAMU CI 

Jedným inovatívnych riešení bolo zavedenie metódy trvalého zlepšovania tzv. Conti-

nuous Improvement (CI). Systém úspešne fungoval vo viacerých svetových spoločnostiach. 

V baníckom prostredí najmä v OKD, kde ho používali od roku 2009. Podstatou bolo zapo-

jiť čo najväčší počet pracovníkov spoločnosti do vymýšľania nápadov na zefektívnenie 
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jednotlivých procesov v spoločnosti. Systém sa v priebehu júna 2011 rozbiehal v našej 

spoločnosti. Stačilo vyplniť „Kartu nápadov“ a vhodiť ju do zbernej schránky. Za každý ra-

cionálny nápad bola autorovi vyplatená odmena 30 €. 

GENERAČNÁ VÝMENA PRÍSTROJOV

Generačná výmena pracovných dýchacích prístrojov banskej záchrannej služby pre-

biehala v celosvetovom meradle. Dôvodom bolo ukončenie výroby náhradných dielov na 

existujúcu dýchaciu techniku v roku 2006 v súvislosti s novou legislatívou. Slovenské ban-

ské záchranárstvo zastihla výmena dýchacej techniky v roku 2011. Pre banskú záchrannú 

službu v SR bolo zakúpených 148 prístrojov BG-4 PSS s príslušenstvom. Podstatnej časti 

dovtedy používanej prístrojovej základne BG-174 Dräger skončila životnosť v septembri 

2011. Tieto prístroje za viac ako 35 ročnú životnosť odpracovali státisíce hodín v náročných 

zásahoch. 

REKONŠTRUKCIA CHATY JAKOBINA

Chata Jakobina v Račkovej doline je vhodná na celoročnú rekreáciu. V roku 2011 sa 

uskutočnila jej rekonštrukcia. Ubytovacia kapacita sa zmenila z 12 na 10 lôžok. Stavebnou 

modernizáciou prešla hlavne spoločenská miestnosť. Mimo prázdninových mesiacov (júl 

– august) využívali zamestnanci chatu podľa záujmu, spravidla na predĺžené víkendové 

pobyty. Počas letných mesiacov (júl – august) boli poskytované týždňové pobyty (od so-

boty do soboty). V súčasnosti sa o správu chaty stará Wellness hotel Repiská. Záujemcovia 

o prenájom si ju môžu rezervovať prostredníctvom jeho recepcie.

BUDOVANIE PARKOVISKA

Parkovisko HB zamestnanecká na ulici Matice slovenskej 10 bolo od 1. júla 2011 

mimo prevádzky z dôvodu jeho rekonštrukcie. Projektovú dokumentáciu vypracovala 

spoločnosť Varga projekt Prievidza. Práce realizovala firma NoPe Trade. Zahŕňali zemné 

práce, vodovodné konštrukcie, kladenie zámkovej dlažby, úpravu povrchov, rúrové vede-

nie, osadenie rampy pre vjazd motorových vozidiel a založenie trávnika. Trvali do 15. au-

gusta 2011. Vytvorilo sa 25 parkovacích miest, z toho 1 miesto pre telesne postihnutých 

občanov. 

KRÁTER V KOŠI

Jedenásť metrov hlboký a 5 metrov široký kráter sa vytvoril v sobotu 6. augusta 2011 

v poli obce Koš. Všimol si ho počas žatvy jačmeňa kombajnista. V tejto oblasti pred 54 

rokmi dobývala uhlie baňa Mier. Naposledy sme tu ťažili v roku 1955. Prepadnutá oblasť 

bola okamžite v bezpečnej vzdialenosti ohradená, monitorovaná a meraná zamestnan-

cami. V pondelok, 8. augusta, kráter vyplnilo zhruba 300 m3 zásypového materiálu, čo je 

približne 50 plne naložených tatroviek. Kráter neohrozil bezpečnosť banskej prevádzky ani 

životy a zdravie zamestnancov. 

DETI V BANI

V rámci osláv Dňa baníkov 1200 detí v Handlovej a 420 detí v Novákoch sfáralo v sprie-

vode rodičov do podzemia. V Novákoch sa 1. septembra severnou jamou spustili fára-

cou klietkou 300 metrov pod povrch zeme. Ďalších 500 metrov už po hlavnom prekope 

putovali banským vláčikom. V Handlovej sfárali 3. septembra hlavným prekopom do blíz-

kosti severnej bane. Tisíctristo metrov dlhú cestu dvanástimi osobnými vozmi zvládli za 20 

minút tam aj späť. 
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OTVORENIE TOP CAFE

Na najvyšších poschodiach Výškovej budovy v Prievidzi pribudla nová kaviareň 

s vyhliad kovou terasou - Top cafe. Po prvýkrát privítala hostí 7. septembra 2011 počas 

stretnutia obchodných partnerov HBP pri príležitosti Dňa baníkov. Prvou vedúcou zaria-

denia sa stala Oľga Trybulová. 

MODERNIZÁCIA PÚŠTE

Pred letnou sezónou 2011 sme pristúpili k skrášleniu a k čiastočnej rekonštrukcii 

Rekreačného strediska Púšť Prievidza. V júni došlo ku skultúrneniu ubytovania zakúpením 

nového nábytku a stavebnými prácami v umyvárňach. V relaxačnej časti sa robili nové 

stierky a zmodernizovali sprchy. Služby relax centra sa rozšírili o novú infra saunu a rok 

predtým aj o murovanú parnú saunu. Návštevníci mali možnosť neobmedzene využívať 

suchú, parnú a infrasaunu. Hydromasážna vaňa bola premiestnená do exteriéru, zakrytá 

dreveným altánkom. V septembri sa začali práce na uzatvorení prestrešenej vonkajšej te-

rasy. Pre lepšiu teplotnú pohodu bola z vonkajšej časti zateplená a zmodernizovaná fasáda 

barovej časti reštaurácie kameninovým obkladom. Pre vyššiu bezpečnosť zastrešené scho-

disko pri vstupe na terasu. Okrem toho sa rozšírilo pôvodne štrnásťmiestne parkovisko 

o 16 nových parkovacích miest a v areáli strediska od baru k ubytovacej časti bol betónový 

chodník nahradený zámkovou dlažbou.

ARCHEOLOGICKÝ PRIESKUM

Dcérska spoločnosť AGRO GTV Nováky začala v októbri výstavbu ďalšieho sklení-

ka v Novákoch, v časti Laskár. Počas prác sa pri skrývke ornice našli pozostatky včasno 

stredovekého osídlenia. Podľa archeologičky Andrey Kušnierovej z banskobystrickej 

spoločnosti ITHAKA BB, pochádzali z 9. – 10. storočia nášho letopočtu. Pri zemných prá-

cach si 7. októbra 2011 bagrista Ľubomír Ďurina z úseku cestnej dopravy všimol, že časť od-

krytej pôdy sa farebne odlišuje od ostatného ílu. Na nález sme upozornili Pamiatkový úrad 

v Trenčíne. V mieste skrývky začal 26. októbra 2011 archeologický prieskum. Na ploche 50 

metrov štvorcových Andrea Kušnierová za pomoci Ondreja Hancka z odboru meračstva 

a geológie našej spoločnosti v priebehu troch dní objavili deväť archeologických objek-

tov, väčšinou odpadových jám nepravidelného tvaru priemeru jeden meter. Našli v nich 

úlomky stredovekých hrncov, uhlíky, kosti a mazanice (prepálená hlina), kostené šidlo 

a železný predmet pripomínajúci list kopije. Najvýznamnejším objektom nálezu bola 50 

centimetrov hlboká zemnica pôdorysného rozmeru 2 x 4,5 metra, ktorá v minulosti slúžila 

ako ľudské obydlie. Nálezy mali veľkú historickú hodnotu. Vypovedali o bežnom živote, 

o vtedajšom osídlení, osídlencoch, ich kultúre v danom čase v našom regióne. Poskytli 

svedectvo o tom, s akými nástrojmi ľudia pred 1200 rokmi pracovali. Našlo sa kostené šid-

lo, do hladka opracovaná ostrá kosť, ktorá slúžila na opracúvanie a prebíjanie kože. Všetky 

fragmenty boli predmetom podrobnejšieho skúmania.

UHLIE AKO DAR

Desať ton triedených druhov uhlia sme 10. novembra 2011 bezplatne vyexpedovali ako 

dar pre Združenie Dživipen – Život. Na vlastné náklady sme ho dopravili z úpravne bane 

Cigeľ do novozriadeného „Domova na polceste – Križovatka“ v obci Tŕnie, miestna časť 

Kašova Lehôtka. Príspevkom 1 156 eur sme podporili projekt „Cez deti k rodine“, ktorý riešil 

ťažkú životnú situáciu mládeže po odchode z detských domovov a špeciálnych internát-

nych škôl v rámci ich adaptácie na samostatný život.
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Elektrárenský komín dokonale preveril psychickú odolnosť aj fyzické sily banských záchranárov. Potvr-

dil, že si dokážu poradiť 300 metrov pod aj nad zemou. Na prácach sa podieľali špecialisti pre prácu vo 

výškach a nad voľnou hĺbkou - Ľubomír Kubíček, Miloš Šimka, Peter Mrtvik a Branislav Mlatko.

REKONŠTRUKCIA TEPELNÝCH ROZVODOV

V období rokov 2009 až 2011 bola vykonaná rozsiahla rekonštrukcia tepelných rozvodov 

a zariadení HBP na bani Nováky. S podporou Európskej banky pre obnovu a rozvoj (EBRD), 

v spolupráci s ministerstvom hospodárstva SR, sa podarilo uskutočniť náročnú investičnú 

akciu. Investície boli sústredené najmä na rekonštrukciu a hydraulické vyregulovanie 

hlavných rozvodov tepla, rekonštrukciu tepelných rozvodov a vyregulovanie ústredného 

kúrenia a prípravy teplej úžitkovej vody, využitie odpadového tepla z kompresorov, termo-

statizáciu tepelných spotrebičov, využitie odpadového tepla z kúpeľní, montáž meracej 

a regulačnej techniky v jednotlivých objektoch a uzloch, rekonštrukciu ohrevu vetrov, 

rekonštrukciu prípravy teplej úžitkovej vody, vizualizáciu, diaľkové sledovanie a riadenie 

tepelného hospodárstva. Do skúšobnej prevádzky boli rekonštruované zariadenia nasa-

dené na jeseň roku 2010, celá rekonštrukcia bola ukončená v 1. štvrťroku 2011.

ZÁCHRANÁRI NA KOMÍNE ENO

V závere roka štyria banskí záchranári, špecialisti pre prácu vo výškach a nad voľnou 

hĺbkou, opravovali 300-metrový komín v ENO Zemianske Kostoľany. Na požiadanie firmy 

VERTICAL vymenili za plnej prevádzky, v náročných podmienkach hlavu komína. Sálalo 

z neho 150 stupňové teplo, koncentrácie oxidu uhoľnatého a siričitého presahovali do-

volené limity. Pri práci používali izolačné kyslíkové prístroje BG-174, lezeckú a špeciálnu 

techniku.

Komín patril k najvyšším stavbám na Slovensku. Železobetónový monolit nadoblačnou 

výškou kraľuje širokému okoliu a patrí k dominantám hornej Nitry. Dolný vonkajší priemer 

komína má 28,5 m a hrúbku steny 0,75 m. Naopak, horný priemer len 8,5 m a hrúbku steny 

0,4 m. Vysunutú základňu si banskí záchranári zriadili vo výške 296 metrov.
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Hornonitrianske bane Prievidza a Slovenské elektrárne 10. februára 2011 v Zemianskych Kostoľanoch 

podpísali „Dohodu o spolupráci a spoločnom rozvoji nového energetického výrobného zariadenia tepla 

na báze obnoviteľných zdrojov v Elektrárni Nováky“.

Od apríla 2011 sa mohli prví nájomníci nasťahovať do modernizovaných bytov vo Výškovej budove 

v Prievidzi. 
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Rokovanie s indonézskou spoločnosťou Sugico Graha PT, zaoberajúcou sa prieskumom a ťažbou neras-

tných surovín. 

Účastníci seminára hydrogeológov 5. mája 2011 v rekreačnom stredisku Púšť. 



139

Pracovné rokovanie s vietnamskou delegáciou o možnostiach spolupráce pri ťažbe uhlia. Prehliadka 

prevádzok strojárskeho závodu BME Nováky. 

Generačná výmena dýchacích prístrojov banských záchranárov. Staré BG 174 Dräger nahradili nové 

BG-4 PSS.
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Chata Jakobina v Račkovej doline prešla modernizáciou. Patrí k obľúbeným miestam rodinnej rekreácie. 

Je vhodná na celoročné využitie. Široká verejnosť ju v prípade záujmu môže využiť prostredníc tvom re-

cepcie Wellness hotela Repiská. K dispozícii je osem lôžok v troch izbách, spoločenská miestnosť, kuchyňa, 

krb, parkovanie pri chate a ohnisko.

Počas Dňa otvorených dverí pri príležitosti Dňa baníkov sfáralo v septembri 2011 do podzemia bane 

Handlová 1200 a do útrob bane Nováky 420 detí s rodinnými príslušníkmi.
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Udeľovanie rezortných ocenení na celoslovenských oslavách Dňa baníkov v Banskej Štiavnici.

 Kaviareň Top cafe privítala prvých hostí 7. septembra 2011. 
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V septembri 2011 bola v Rekreačnom stredisku Púšť uzatvorená zastrešená terasa. 

Andrea Kušnierová za pomoci Ondreja Hancka v priebehu troch dní objavila deväť archeologických 

objektov. Archeologický prieskum predchádzal výstavbe druhého skleníka AGRO GTV Nováky.
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ROK 2012 – Polstoročie bane Cigeľ

Záruky ťažby a odbytu v rámci všeobecného hospodárskeho záujmu z dôvodu bez-

pečnosti dodávok energie sme mali garantované na obdobie do konca roka 2020, 

s výhľadom do roku 2035. V súlade so stratégiou spoločnosti sme sa pripravovali na pokles 

ťažby uhlia po roku 2015, ktorý sme plánovali kompenzovať inými aktivitami.

V spolupráci so Slovenskými elektrárňami sme pripravovali investičné rozvojové zámery 

ENO reagujúce na záväzky a legislatívu Európskej únie. Aktuálny bol projekt nového flu-

idného kotla FK2 na bloku A na spoluspaľovanie uhlia s drevnou štiepkou. Išlo o moder-

nú technológiu s minimálnym dopadom na životné prostredie, spĺňajúcu prísne kritériá 

ochrany životného prostredia, zvlášť nároky na ochranu ovzdušia. Rozvíjali sme aktivity 

s obnoviteľnými zdrojmi energie, najmä s drevoštiepkou pre dodávky do ENO a pripra-

vovali nový kogeneračný zdroj na výrobu tepla a elektriny v Handlovej. Naším zámerom 

bolo zvýšiť výrobu a export banskej techniky zo strojárskeho závodu Banská mechanizácia 

a elektrifikácia Nováky. Zviditeľnili sme sa celoročným pestovaním rajčín v dvoch skleníkoch 

a vo fáze prípravy bol projekt rybej farmy s využitím zvyškového tepla z banských vôd. 

NOVÉ LAMPY

Novácki baníci si pri práci v podzemí od januára 2012 svietili novými osobnými svie-

tidlami. Po niekoľkých mesiacoch skúšobnej prevádzky boli staré typy 16623 G a 16623 H 

vymenené za hmotnostne a rozmerovo menšie a modernejšie svietidlá. V ťažobnom úse-

ku Nováky bolo od januára nasadených 1 600 nových svietidiel so svietivosťou 2 680 luxov 

a dobou svietenia minimálne 14 hodín. 1 300 starých žiarovkových svietidiel s označením 

G, ktoré sme mali v prenájme, sme vrátili majiteľovi – firme Elektrosvit Ostrava. Ich svieti-

vosť 7,5 hodiny už nevyhovovala 9,5 hodinovému pracovnému režimu v podzemí.1 200 

pôvodných ,,H“ svietidiel vybavených led žiarovkami, ktorých svietivosť vyhovovala pre-

vádzke, sme presunuli na ostávajúce ťažobné úseky. Nahradili klasické žiarovkové svie-

tidlá. Polovicu z nich využívali cigeľskí baníci a druhú polovicu baníci v Handlovej. 

PRESUN OPRAVÁRENSKÝCH ČINNOSTÍ

V zmysle schváleného projektu boli od 1. januára 2012 presunuté opravárenské čin-

nosti z Banskej mechanizácie a elektrifikácie Nováky do Hornonitrianskych baní Prievidza. 

Z tohto dôvodu bol na BME zrušený úsek riaditeľa pre opravy a investície a prevádzky opráv. 

Odštepný závod BME sa orientoval najmä na výrobnú strojárenskú činnosť. Opravárenskú 

činnosť banskej techniky po novom v HBP sme vykonávali v dvoch strojárskych prevádz-

kach: centrálne obhospodarovanie vybraného hmotného majetku a mechanická dielňa 

v úseku strojnej údržby a prevádzka elektroopráv v úseku elektroúdržby. Organizačne 

boli začlenené do úseku vrchného výrobného riaditeľa, pod odbor riadenia výroby. Orga-

nizačnou zmenou prešli všetky práva a povinnosti z pracovnoprávnych vzťahov voči 152 

zamestnancom BME Nováky na Hornonitrianske bane Prievidza. Na úsek strojnej údržby 

bolo zaradených 112 zamestnancov, na úsek elektroúdržby 39 a jeden na odbor hlavného 

mechanika.

NÁVŠTEVA NA ZÁCHRANKE

O perspektívach uhoľného baníctva a poslaní banskej záchrannej služby na hornej Nitre 

hovorili 27. januára 2012 na pôde Hlavnej banskej záchrannej stanice v Prievidzi zástupco-

via Národnej rady SR a našej spoločnosti. Podpredseda Robert Fico a poslanci NR navštívili 

slúžiacich banských záchranárov v pohotovostnej službe. 
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DAR PRE NEMOCNICU

10 000 eur sme v marci 2012 poukázali na účet Nemocnice s poliklinikou Prievidza 

so sídlom v Bojniciach na nákup zdravotníckej techniky, flexibilného cytoskopu a en-

doskopického resekčného prístroja pre urologické oddelenie. Na základe poskytnutého 

finančného príspevku sme mali s bojnickou nemocnicou zmluvne zabezpečené prednos-

tné ošetrenie zamestnancov. 

ŠPORT V TOP CAFE

15. marca 2012 si rýchlostným behom do schodov otestovali kondíciu študenti, peda-

gógovia Obchodnej akadémie a obyvatelia mesta Prievidza. Cieľom bolo v čo naj kratšom 

čase vybehnúť po 185 schodoch na deviate poschodie najvyššie položenej kaviar-

ne v okrese - Top cafe. Beh do schodov „Prievidza UP“ organizovali druháci Obchodnej 

akadémie. Cenami, občerstvením a priestormi ho podporila naša spoločnosť. Iniciátorom 

myšlienky bol pedagóg Stanislav Malega z Obchodnej akadémie. Na štart sa postavilo 48 

súťažiacich v troch kategóriách.

TV PAPRIKA V HLIVÁRNI

 13. apríla 2012 na nádvorí bane Nováky vzbudil záujem zamestnancov televízny štáb 

TV Paprika. Pricestoval z Budapešti, aby natočil nový diel relácie „Mlynek na recepty“, 

venovaný jedlám z hlivy ustricovitej. Šesťčlenný štáb, sprevádzaný Dušanom Šamajom, 

vedúcim hlivárne, najskôr sfáral do priestorov hlivárne na 1. horizonte bane Nováky, aby 

divákom na Slovensku, v Čechách, Maďarsku a Rumunsku predstavil európsky unikát 

pestovanie hlivy ustricovitej v bani. Na nádvorí bane Nováky varil jedlá z hlivy ustricovitej 

kuchár Laci Horňáček, známy z varenia v Teleráne, víťaz súťaže „Absolute Chef“, ktorá mu 

priniesla vlastnú reláciu na TV Paprika. 

ŠTÁTNY TAJOMNÍK MH SR 

Posledný aprílový deň sme privítali na pôde bane Nováky štátneho tajomníka minis-

terstva hospodárstva SR Dušana Petríka. Po úvodnom rokovaní s generálnym riaditeľom 

a predsedom predstavenstva našej spoločnosti Petrom Čičmancom sfáral do 2. bloku 

11. poľa ťažobného úseku Nováky. V doprovode riaditeľa pre vonkajšie vzťahy Rastislava 

Januščáka sa oboznámil so systémom ťažby a razenia a odbytu uhlia do ENO Zemianske 

Kostoľany. 

NÁVŠTEVA V AGRO GTV NOVÁKY

Členovia predstavenstva a dozornej rady Zväzu hutníctva, ťažobného priemyslu 

a geológie SR 26. apríla 2012 navštívili skleníkové hospodárstvo AGRO GTV Nováky. Oboz-

námili sa s technológiou pestovania paradajok priamo v skleníku. Program predchádzal 

rokovaniu, ktoré mali popoludní v kaviarni Top cafe.

SPOLUPRÁCA S GHH

Spoločnosť GHH Fahrzeuge patrila medzi najdôležitejších obchodných partnerov, 

s ktorými BME Nováky spolupracovala. Dôkazom bola výroba ďalších desiatich banských 

nakladačov. S výrobou prvého kusa začali ešte v roku 2011. Novácki strojári pre nemeckého 

obchodného partnera vyrábali hlavnú konštrukciu nakladača, ale i montážne diely. V máji 

2012 pripravovali technickú a technologickú dokumentáciu pre výrobu desiatich kusov. 

Po nákupe a príprave materiálu začal skúsený kolektív s výrobou už v poradí 23-tieho na-

kladača.
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UKONČILI BAKALÁRSKE ŠTÚDIUM

Na Technickej univerzite v Košiciach, Fakulte baníctva, ekológie a riadenia geotech-

nológií sa 19. a 20. apríla 2012 konali záverečné skúšky bakalárskeho štúdia v študijnom 

programe baníctvo a geotechnika v odbore baníctvo. Úspešne ich absolvovalo aj devät-

násť našich zamestnancov. 21. mája 2012 im zástupcovia dekanátu Fakulty BERG slávnos-

tne odovzdali diplomy s titulom „bakalár“. Pätnásť z nich od septembra pokračovalo v in-

žinierskom štúdiu. 

MEDZINÁRODNÁ ZMLUVA ZÁCHRANÁROV

Spolupráca v oblasti banskej záchrannej služby sa v novodobej histórii začala rozvíjať 

v období 90-tych rokov zásluhou aktívneho prístupu vtedajšieho vedenia HBZS Prievidza, 

hlavne Vladimíra Pipíšku, jej bývalého riaditeľa. K podpisu zmluvy medzi HBZS Prievidza 

a Centralnou Stacjou Ratownictwa Górniczego v poľskej Bytomi došlo 18. mája 2012 

v poľskej Ustróni. Podstatou bola výmena informácií o organizácii záchranných služieb, 

záchranných akciách, metódach a zásadách školenia banských záchranárov, technickom 

vybavení záchranných služieb, zásadách zásahov banských záchranárov, o nových tech-

nických riešeniach a vzájomná pomoc pri záchranných akciách spojená s výmenou špe-

cialistov pri likvidáciách mimoriadnych udalostí.

ŠPORTOVÝ DEŇ NA PÚŠTI

Takmer 850 zamestnancov s rodinnými príslušníkmi sa zúčastnilo tradičného špor-

tového dňa zamestnancov, ktorý bol spojený s oslavami Medzinárodného dňa detí. Us-

kutočnil sa 26. mája 2012 v priestoroch Rekreačného strediska Púšť. Takmer 330 detí 

zamestnancov súťažilo v zábavných disciplínach. Nechýbal guláš, čapované pivo a kofola. 

Atmosféru akcie spríjemňovala hudobná skupina Country limit club. Sponzorom poduja-

tia bola Nadácia bane pre zdravie vzdelanie, kultúru a šport regiónu. 

CIGEĽČANIA SPOMÍNALI

Polstoročie ťažby uhlia v najmladšej z trojice baní našej spoločnosti si 14. júna 2012 na 

slávnostnom aktíve pripomenuli aktívni aj bývalí zamestnanci bane Cigeľ. Približne 150 

cigeľčanov v Rekreačnom stredisku Púšť zaspomínalo na časy, keď vyzdobený banský 

vlak vyviezol na povrch prvé tony uhlia. Bolo to presne 18. augusta 1962, keď sa začala 

písať história bane Cigeľ. Predseda predstavenstva a generálny riaditeľ HBP Peter Čičma-

nec poďakoval všetkým jej terajším aj bývalým zamestnancom za úsilie a iniciatívu pri bu-

dovaní a rozvoji. Viac ako tridsiatke bývalých zamestnancov odovzdal Pamätnú medailu 

,,100 rokov priemyselnej ťažby uhlia na Slovensku“. V príjemnej atmosfére sa najmä bývalí 

cigeľčania ponorili do spomienok na obdobie, keď fárali na pracoviská. Zaspomínali si na 

históriu a oboznámili sa s vyhliadkami bane Cigeľ. 

ZMLUVA S INDONÉZIOU

12. júna 2012 sa predseda predstavenstva a generálny riaditeľ Peter Čičmanec zúčastnil 

zasadnutia šiesteho Slovensko-indonézskeho obchodného fóra, ktoré sa konalo v brati-

slavskom hoteli Carlton. Záštitu nad podujatím prevzalo veľvyslanectvo Indonézskej re-

publiky na Slovensku a slovenské veľvyslanectvo v Indonézii. Predseda predstavenstva 

a generálny riaditeľ našej spoločnosti Peter Čičmanec spolu s riaditeľom a prezidentom 

spoločnosti SUGICO Leo Lim Kokosom podpísali rámcovú zmluvu o spolupráci, zameranú 

na prieskum, otvárku, prípravu a podzemné dobývanie uhlia na území Južného Kaliman-

tanu. 
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TRETÍ BANÍCKY SPOLOK

Osemnásť nadšencov baníckych tradícií 25. júla 2012 na zakladajúcom valnom zhro-

maždení založilo Hornonitriansky banícky spolok. Predsedom riadiaceho výboru spolku 

je Vladimír Tulis. K Handlovskému baníckemu spolku, založenému 5. septembra 2006 

a občianskemu združeniu Spolok priateľov bane Nováky, ktoré vzniklo ako ôsmy banícky 

spolok na Slovensku 13. februára 2007, pribudol v regióne tretí spolok.

VLÁDNA NÁVŠTEVA V BANI CIGEĽ

Predseda vlády Robert Fico, minister hospodárstva Tomáš Malatinský a minister život-

ného prostredia Peter Žiga navštívili 31. augusta 2012 baňu Cigeľ. Pri príležitosti Dňa baní-

kov sfárali 200 metrov pod povrch zeme na komplexne mechanizovaný stenový porub 

172 016-70 medzi stenárov Milana Sabotu. 

ZÁCHRANÁRI V DONECKU

Družstvo banských záchranárov HBZS Prievidza sa zúčastnilo 8. ročníka majstrovstiev 

sveta banských záchranárov, ktoré sa konali v dvojročnom cykle. Uskutočnili sa 12. – 13. 

septembra 2012 v Donecku na Ukrajine. Otvoril a zahájil ich predstaviteľ asociácie ban-

ských záchranárov IMRB (International Mines Rescue Body) Alex Griska z Kanady. Dovtedy 

sa ich banskí záchranári HBP zúčastnili len raz, v roku 2004 v poľskom Glogowe. V hlavnej 

súťaži zvíťazilo domáce družstvo Ukrajiny. Organizátori vyhlásili len prvé tri miesta, preto 

presné umiestnenie hornonitrianskych záchranárov nebolo známe. 

PRÍPRAVA PROJEKTU RYBEJ FARMY

Po úspešnom rozbehnutí pestovania rajčín pripravovala naša spoločnosť v roku 2012 

nový poľnohospodársky projekt, pozostávajúci z výstavby rybej farmy a skleníkového 

hospodárstva. Zahŕňal výstavbu areálu zloženého z troch prevádzkových celkov - chov 

rýb, spracovanie rýb a skleníkové hospodárstvo. Išlo o originálny projekt v rámci celej EÚ 

z hľadiska využitia banských vôd, ako obnoviteľných zdrojov energie. 

NOVÉ E-MAILOVÉ ADRESY 

Z dôvodu zjednotenia formy e-mailových adries v HBP a HB zamestnanecká boli v roku 

2012 vytvorené nové e-mailové adresy pre zamestnancov, ktorí nemali e-adresu v tvare 

prvé písmeno krstného mena + priezvisko + @hbp.sk. 

CENTRALIZÁCIA DOPRAVNÝCH PROSTRIEDKOV

Od 1. novembra 2012 došlo k centralizácii dopravných prostriedkov do správy úseku 

cestnej dopravy. Cieľom bolo efektívne využívanie vozidiel, posúdenie opodstatnenos-

ti využívania dopravných prostriedkov a racionalizácia vozového parku HBP. Pod správu 

bolo presunutých 49 dopravných prostriedkov bez vodičov, avšak stav pracovníkov ostal 

nezmenený. Od 1. januára 2013 bol uvedený do prevádzky systém objednávania referent-

ských vozidiel. 

DRUHÁ ZÁKAZKA DO TURECKA

Strojári BME opäť získali zákazku na výrobu výstuží BMV-1MiT pre tureckého odbera-

teľa. Zákazka predstavovala výrobu 44 výstuží BMV-1MiT, pričom montáž porubu a jeho 

uvedenie do prevádzky bolo vedené pracovníkmi HBP. Dobývacia metóda stenovanie 

s pribierkou nadstropu sa ukázala ako vhodná pre podmienky na tureckom ložisku. V zá-

vere roka 2012 sme vyrobili a vyexpedovali 50 výstuží BMV 1MiT pre tureckého zákazníka 

v Some. 
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Podpredseda Národnej rady SR Robert Fico spolu s poslancom NR SR Jaroslavom Baškom počas návšte-

vy na HBZS Prievidza v januári 2012.

Banská mechanizovaná výstuž BMV1-MI pre tureckého partnera.  
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Študenti Obchodnej akadémie v Prievidzi rýchlostným behom zdolali 185 schodov Top cafe. 

Televízny štáb TV Paprika sfáral do hlivárne v bani Nováky. Víťaz súťaže „Absolute Chef“ Laci Horňáček 

priamo na nádvorí bane pripravil oškvarky z hlivy ustricovitej a dva druhy nátierok.
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Bakalárske skúšky na Fakulte BERG Technickej univerzity Košice v apríli 2012 úspešne absolvovalo 

19 zamestnancov našej spoločnosti.

Na Športový deň zamestnancov 26. mája 2012 v rekreačnom stredisku Púšť Prievidza prišlo 850 účastní-

kov – zamestnancov s rodinnými príslušníkmi. 
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Polstoročie ťažby uhlia v najmladšej z trojice baní našej spoločnosti si 14. júna 2012 na slávnostnom 

aktíve pripomenuli aktívni aj bývalí zamestnanci bane Cigeľ. Viac ako tridsiatke bývalých zamestnancov 

odovzdal predseda predstvanenstva Pamätnú medailu ,,100 rokov priemyselnej ťažby uhlia na Sloven-

sku“. Prevzali si ju Otto Ország, Jozef Kielar, Pavol Minich, Jozef Randa, Pavel Horňáček, Jozef Müller, Ju-

raj Szemeš, Jozef Belokostolský, Milan Pružinec, Ján Pšenák, Ján Lalík, Ondrej Lalík, Adam Mahút, Ján 

Varínsky, Stanislavov Michalík, Ján Pažický, Anton Perniš, Ján Mokrý, Ján Hraňo, Eugen Hantabál, Albert 

Hagara, Marián Kollár, Štefan Magdina, Miroslav Lauko, Timotej Puťoš, Ján Slobodník, Jozef Hepner, Jozef 

Paulík, Pavol Vanečko, Ján Szabo, Jozef Vyskok, Jozef Baran a Lambert Píš. 
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Premiér vlády SR Robert Fico s ministrom hospodárstva SR Tomášom Malatinským na stenovom porube 

v bani Cigeľ 31. augusta 2012. 

Odovzdávanie Čestných odznakov ministra hospodárstva SR počas Salamandrových dní 2012. Vyzna-

menanie preberá Róbert Kankula.
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Banskí záchranári z HBZS Prievidza na medzinárodnej súťaži v Donecku na Ukrajine. 

V roku 2012 sme začali s projektovou 

prípravou výstavby rybej farmy a sklení-

kového hospodárstva v areáli bane 

Hand lová. 

Letecký pohľad na areál novovybudo-

vaného závodu AGRO RYBIA FARMA 

Handlová, zameraného na chov sumčeka 

afrického.

Lahodná a zdraviu prospešná ryba z do-

máceho chovu sa do obchodnej siete 

dostáva po značkou SUMČEK OMEGA.
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ROK 2013 - Začiatok ťažby v 12. poli Handlová

Priority nášho smerovania pri zabezpečovaní energetickej bezpečnosti štátu boli pod-

porené aj Vládou SR, ktorá Uznesením č. 381/2013, v rámci „Návrhu programov vytvára-

nia nových pracovných miest v regióne horná Nitra v spolupráci s a. s. Hornonitrianske 

bane Prievidza“ schválila optimalizáciu výroby elektriny z domáceho uhlia vo všeobecnom 

hospodárskom záujme do roku 2030. 

 Naďalej pokračovala spolupráca so Slovenskými elektrárňami na spoločnom projekte 

obnovy Elektrárne Nováky. Okrem modernizácie dvoch blokov ENO B zvažovalo sa s výstav-

bou nových zdrojov, s čiastočnou diverzifikáciou súčasnej palivovej základne o palivo na 

báze obnoviteľných zdrojov. Ďalší významný projekt „Integrovaný projekt Rybej farmy 

a skleníkového hospodárstva“ získal právoplatné stavebné povolenie a bol pripravený na 

realizáciu.

V bani Handlová bolo 30. augusta 2013 uvedené do prevádzky prvé pracovisko v novej 

ťažobnej kapacite, v 12. poli ťažobného úseku Handlová. Ťažobné pole malo prevádzkovať 

minimálne 10 rokov, s očakávanou celkovou ťažbou 2 900 000 ton hnedého uhlia. 

PREMIÉR V SKLENÍKOCH

Predseda vlády Robert Fico navštívil 19. januára 2013 hornú Nitru. Zavítal medzi štu-

dentov SOU Kalinčiaka v Prievidzi, stretol sa s baníkmi a prezrel si skleníkové hospodárstvo 

Agro GTV Nováky.

REVITALIZÁCIA POTOKA CIGLIANKA

V rámci ochrany exploatácie uhlia v DP Cigeľ bol potok Ciglianka v roku 1971 zatrub-

nený oceľovým potrubím DN 800 mm v dĺžke 1 247 m. V roku 2013 zatrubnenie poto-

ka splnilo svoju funkciu, preto bolo potrebné ho zlikvidovať a koryto upraviť do užívania 

schopného stavu. Na základe výberového konania zadala naša spoločnosť Banským pro-

jektom Bratislava vypracovanie projektovej dokumentácie na stavbu „Revitalizácia potoka 

Ciglianka v oblasti preložky v k. ú. Cigeľ“. Úprava potoka začala v nultom kilometri, v blíz-

kosti tzv. pomocnej šachty bane Cigeľ a končila v 1,277 kilometri, v oblasti tzv. Magurovej 

chaty. Zemné a stavebné úpravy vo vlastnej réžii, v spolupráci s Cigeľskou stavebnou 

spoločnosťou, začali 26. septembra 2012. 

ZÁCHRANÁRI V TRENČÍNE

Na oslavách Európskeho dňa tiesňovej linky 112, ktoré sa pod názvom “Deň otvorených 

dverí” 11. februára 2013 uskutočnilo v Trenčíne, mali svoje zastúpenie aj banskí záchranári 

z Prievidze. Svoj prezentačný stánok obohatený videoprojekciou, záchrannou technikou 

a praktickými ukážkami si rozprestreli v priestoroch obvodného úradu. 

KALAMITA V CIGLI 

S prosbou o pomoc pri riešení snehovej kalamity sa na Hornonitrianske bane Prievidza 

obrátil Štefan Mjartan, starosta Obecného úradu Cigeľ. Naša spoločnosť operatívne poda-

la pomocnú ruku. V rámci sponzorských aktivít sme v dňoch 12. a 13. februára 2013 obci 

Cigeľ pomohli formou bezplatného poskytnutia výkonov dopravnej a stavebnej techniky. 

Nasadením mechanizmov úseku cestnej dopravy, nákladného auta Tatra a traktorbágra, 

sme zabezpečili zjazdnosť prístupových ciest a odvoz snehu. Aj vďaka našej pomoci ľudia 

bývajúci v odľahlejších častiach Cigľa nezostali odrezaní od svojich domovov. 
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NOVÁ LAKOVACIA LINKA 

Pre zvýšenie konkurencieschopnosti odštepného závodu Banská mechanizácia a elek-

trifikácia Nováky sa začali od konca roka 2011 inštalovať do výrobného procesu nové 

ino vatívne technológie: CNC sústruh pre sústruženie rotačných súčiastok do Ø 1050 mm 

a dĺžky 4000 mm, robotizované pracovisko na úkosovanie pred zváraním, tryskací stroj 

s valčekovou dráhou a lakovacia linka. Projekt zavádzania nových technológií a nákup 

strojov bol realizovaný s podporou Európskej únie z Európskych fondov regionálneho roz-

voja. Od modernizácie technického vybavenia sa očakávalo zvýšenie produkcie a zefek-

tívnenie výroby. Poslednou časťou inovácie bola rekonštrukcia lakovacej linky. Išlo o jednu 

z najrozsiah lejších stavebných a technologicky náročných riešení osádzania technolo-

gických zariadení pre lakovanie a sušenie výrobkov v BME. Zariadenie bolo vybudované 

v hale povrchových úprav, v lodi 9, v prevádzke zvarovňa. Zavedením modernej tech-

nológie sa zvýšila kvalita povrchu výrobkov a vytvorilo sa priaznivé pracovné prostredie 

pre zamestnancov, vykonávajúcich tieto práce.

UHLIE PRE CHARITU 

Predseda občianskeho združenia Dobrý pastier v Kláštore pod Znievom Vladimír Maslák 

poďakoval našej spoločnosti za dar v hodnote 1 400 eur, ktorý poskytla združeniu Nadá-

cia Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu, prostredníctvom darovania 10 

ton uhlia, vrátane dopravy do obce Bzovík. Občianske združenie Dobrý pastier poskytova-

lo prístrešie a prácu 160 mužom, ktorí sa ocitli v sociálnej núdzi. Pomáhalo aj osamelým 

matkám a týraným ženám. S Rímskokatolíckou cirkvou, farnosťou v Prievidzi v spoločnej 

koope rácii vytvorili projekt nového domu pre sociálne odkázaných. 

MINISTER V SKLENÍKOCH

Minister pôdohospodárstva Ľubomír Jahnátek 21. júna 2013 navštívil skleníkové 

hospodárstvo AGRO GTV v Novákoch. Podľa ministra pôdohospodárstva je dôležité zabez-

pečiť ľuďom kvalitné potraviny. Vedenie spoločnosti oboznámilo ministra aj s ďalším pro-

jektom, integrovaným chovom rýb a skleníkovým hospodárstvom v areáli bane Handlová. 

NOVÁ ŤAŽOBNÁ KAPACITA 

V bani Handlová sme začali ťažbu na prvom pracovisku novej ťažobnej kapacity - 12. 

poľa ťažobného úseku Handlová. Pre našu spoločnosť a hornonitriansky región to zna-

menalo zachovanie zamestnanosti pre viac ako 600 baníkov, ktorí sa sem presunuli po 

doťažení Východnej šachty. Do prevádzky ho 30. augusta 2013, pri príležitosti Regionál-

nych osláv Dňa baníkov, slávnostne spustil premiér SR Robert Fico. Predstavitelia vlády 

a poslanci NR SR sfárali na nový 380 metrov dlhý komplexne mechanizovaný stenový 

porub 212 001-95 prvého predáka Ferdinanda Laštiaka. Pri plánovanej 900 tonovej den-

nej ťažbe sa z neho plánovalo celkovo vyťažiť 160 000 ton kvalitného hnedého uhlia 

s výhrevnosťou 13,20 GJ/t. 

PREMIÉR MEDZI STROJÁRMI 

5. septembra 2013 predseda vlády SR Róbert Fico navštívil Banskú mechanizáciu 

a elek trifikáciu Nováky. Práve banská výstuž typu BMV, vyvinutá do zložitých banských 

podmienok, ktorú premiér videl pracovať na vlastné oči v handlovskom podzemí, pritiahla 

jeho pozornosť natoľko, že sa s jej výrobou chcel oboznámiť osobne. ,,Som prekvapený, 

že prakticky všetko strojné zariadenie, s ktorým baníci v podzemí dobývajú uhlie, si vyrábajú 

sami vo svojom strojárskom závode špecializujúcom sa na výrobu banských strojov“, uviedol 

predseda vlády SR. 
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NOVÉ WELLNESS V PREVÁDZKE

Od 13. mája do konca septembra 2013 sa uskutočnila v hoteli Repiská v Demänovskej 

Doline rekonštrukcia wellness centra. Od 4. októbra bolo sprístupnené pre širokú verej-

nosť aj ubytovaných hostí. Cieľom rekonštrukcie bolo vybudovať balneoterapiu, zvýšiť 

atraktivitu hotela a rozsah poskytovaných služieb. Od 1. októbra 2013 došlo k premenova-

niu hotela na Wellness Hotel*** Repiská“. V hoteli bol vybudovaný relaxačný bazén s atrak-

ciami, presklená terasa s lehátkami a výhľadom na Chopok a vírivka s horúcou morskou 

vodou. Saunová časť bola vybavená fínskou a parnou saunu, sprchou „Zážitok“ a sanáriom. 

Novinkou sa stala oxygenoterapia - liečenie kyslíkom. V blízkosti wellness centra bolo na 

ploche 110 m2 vybudované aj nové fitness centrum pre aktívny šport. 

ZÁKLADNÝ KAMEŇ RYBEJ FARMY

Poklepaním základného kameňa symbolicky odštartoval 9. októbra 2013 výstavbu 

rybej farmy a skleníkového hospodárstva na povrchu areálu ťažobného úseku Handlová 

premiér SR Robert Fico. Pomáhali mu pri tom minister životného prostredia Peter Žiga 

a predseda predstavenstva a generálny riaditeľ našej spoločnosti Peter Čičmanec. Cieľom 

projektu bol chov, spracovanie a expedícia rýb. Nová poľnohospodárska výroba mala 

pozostávať z troch prevádzkových celkov - chovu sumčeka afrického, jeho spracovania 

a skleníkového hospodárstva. Chov rýb mal prebiehať v uzavretých halách, tzv. „indoor“ 

spôsobom, ktorý umožňuje chov teplomilných rýb, najmä kláriusa panafrického (sumče-

ka afrického). Spoločným menovateľom projektu bolo využitie podzemných vôd vyteka-

júcich z portálu starej a novej štôlne, ktoré na základe laboratórnych rozborov je možné 

využívať bez obmedzenia na poľnohospodárske účely, na rastlinnú výrobu aj chov rýb. 

V rámci skleníkového hospodárstva boli vybudované dva samostatné skleníky. Pe-

ter Čičmanec po oficiálnom začatí výstavby Rybej farmy uviedol: ,,Verím, že tak ako je 

v baníckej zástave v symbióze čierna farba so zelenou, tak aj my dokážeme harmonicky spojiť 

naše podnikanie v podzemí aj na povrchu. Čierna predstavuje remeslo, ktoré už v bani Han-

dlová robíme viac ako 100 rokov. Zelená reprezentuje aktivity na povrchu. Začali sme rajčinami, 

pokračovať chceme chovom rýb. Naším zámerom je využiť zdroje a kapacity, ktoré tu máme. 

Z bane Handlová vyteká 100 – 120 litrov vody za sekundu. Jej teplota je 15 – 18 stupňov Celzia. 

Naším zámerom je zhodnotiť a ekonomicky využiť vodu na chov rýb a zároveň na výrobu tepla 

pomocou tepelných čerpadiel. Doteraz, viac ako 100 rokov, odchádzala nevyužitá do vodného 

toku“. Plánované investičné náklady Integrovaného projektu rybej farmy a skleníkového 

hospodárstva v bani Handlová boli na úrovni 12,8 miliónov eur. Financovanie projektu 

bolo sčasti z vlastných prostriedkov HBP a časť nákladov bola pokrytá z úverových zdrojov. 

ZÍSKALI SME OCENENIE CECGA

Za dodržiavanie princípov Corporate Governance a transparentné zverejnenie súladu 

s Kódexom správy a riadenia spoločností na Slovensku vo Výročnej správe za rok 2012 

bola naša spoločnosť vyhodnotená ako jedna z najlepších. Rozhodla o tom Stredoeuróp-

ska asociácia správy a riadenia spoločností (Central European Corporate Governance 

Association - CECGA). Na slávnostnej recepcii, ktorá sa konala 8. októbra 2013 v Hoteli 

Radisson Blu Carlton v Bratislave prevzal za našu spoločnosť ocenenie Stanislav Ruman, 

riaditeľ finančného odboru. Odovzdal mu ho predseda Správnej rady CECGA Tibor Bôrik. 

Ocenených bolo sedem spoločností. CECGA bolo neziskové občianske združenie v evi-

dencii Ministerstva vnútra SR, založené za podpory viac ako dvoch desiatok zakladajúcich 

členov. Jeho poslaním bolo monitorovať celosvetový výboj v oblasti corporate gover-

nance, prinášať informácie, rozvíjať poznatky, všestranne podporovať verejnú, odbornú 

a politickú diskusiu na aktuálne témy riadenia a správy spoločností.
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Predseda vlády SR Robert Fico navštívil v januári 2013 skleníky AGRO GTV Nováky.

Výsledok úspešne zvládnutej revitalizácie potoka Ciglianka v roku 2013. 
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Na Európskom dni tiesňovej linky v Trenčíne sa prezentovali aj banskí záchranári. 

Nová lakovacia linka v strojárskom závode BME Nováky. Rekonštrukciou lakovacej linky a zavedením 

modernej technológie predúpravy výrobkov pred nanášaním náterových látok a procesom nanášania 

náterových látok sa podstatne zvýšila kvalita povrchu výrobkov a zároveň sa vytvorilio priaznivé pracov-

né prostredie pre pracovníkov vykonávajúcich tieto práce. 



158

Minister pôdohospodárstva SR Ľubomír Jahnátek sa zaujímal o podnikanie v agrosektore počas návštevy 

v prevádzke AGRO GTV Nováky. 

30. augusta 2013 bola za účasti vládnych činiteľov slávnostne uvedená do prevádzky nová ťažobná 

kapacita 12. pole ťažobného úseku Handlová.
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Výrobu banských výstuží, ktorými boli vybavené stenové poruby HBP, si na mieste ich výroby v strojár-

skom závode BME Nováky prezrel premiér vlády SR Robert Fico. 

Zamestnanci ocenení na oslavách Dňa baníkov 2013 v Banskej Štiavnici. 



160

Od októbra 2013 majú možnosť návštevníci využívať modernizované oddychové a relaxačné zariade-

nia Wellness hotela Repiská. Blahodarný relax poskytuje bazén s masážnymi tryskami, vírivka, sanárium,

sprcha „Zážitok“ a dve sauny.
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9. októbra 2013 bol položený základný kameň moderného závodu na chov domácich sladkovodných 

rýb v halách AGRO RYBIA FARMA Handlová. 
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ROK 2014 – Vstup HBP do spoločnosti 

Prievidzské tepelné hospodárstvo

Nová Energetická politika SR vytvorila predpoklady pre racionálne vydobytie zos-

távajúcich zásob uhlia vo výške optimálnej ťažobnej spôsobilosti. Finalizovali sme pro-

jekt rozšírenia výroby tepla výrobou elektrickej energie formou splyňovania drevnej 

štiepky. Pokračovali sme v realizácii Integrovaného projektu rybej farmy a skleníkového 

hospodárstva v areáli bane Handlová. 

Na mimoriadnom valnom zhromaždení spoločnosti Prievidzské tepelné hospodárstvo 

Prievidza (PTH), ktoré sa konalo 3. júna 2014, akcionári schválili predaj 49% akcionárske-

ho podielu spoločnosti VNG Slovakia. Akcionársky balík odkúpila a novým akcionárom 

spoločnosti PTH sa stala akciová spoločnosť Hornonitrianske bane Prievidza. Vstupom 

HBP do spoločnosti PTH sa potvrdilo jej strategické smerovanie: zabezpečovanie domácej 

ťažby hnedého uhlia na výrobu elektrickej energie a tepla. Význam tejto investície pre 

bane a región bol v zachovaní odbytu uhlia a zamestnanosti. Partnerom HBP a druhým 

akcionárom spoločnosti PTH sa stalo Mesto Prievidza s 51%-ným podielom akcií. 

BANÍCI NA ÚRADE VLÁDY

Banícka hymna zaznela na pôde Úradu vlády SR. Premiérovi Robertovi Ficovi ju zaspie-

valo 40 zástupcov Slovenskej banskej komory a baníckych spolkov Slovenska 30. januára 

2014 v zrkadlovej sále. Hornonitrianske bane Prievidza reprezentovala deväťčlenná 

delegácia vedená predsedom predstavenstva a generálnym riaditeľom Petrom Čičman-

com. Za banícke kolektívy sa jej zúčastnili prví predáci na rúbaní Milan Sabota a Slavomír 

Bielik a prví predáci na razení Ján Daubner a Marián Lagin. Ako poďakovanie za prijatie šty-

roch desiatok členov SBK odovzdal P. Čičmanec premiérovi obraz zobrazujúci symboliku 

baníckej práce, historickú banskú lampu karbidku. Umelecky ju stvárnil akademický maliar 

Alojz Petráš. 

PODPORILI SME NEVIDOMÉHO ŠPORTOVCA

Umožnili sme štartovať na Majstrovstvách sveta v halovom veslovaní v americkom Bos-

tone zrakovo postihnutému športovcovi Milanovi Lackovičovi z Prievidze. Po úspešnom 

získaní zlata v halovom veslovaní na Majstrovstvách Európy 2014, ktoré sa uskutočnili 

v januári v Kodani, si 40 ročný Milan Lackovič pootvoril dvere na majstrovstvá sveta. Vďaka 

sponzoringu našej spoločnosti sa 16. februára 2014 postavil na štart v halovom veslovaní 

v Bostone a vytvoril nový slovenský rekord 3:01,3, ktorý mu priniesol zlatú medailu. Za jeho 

úspech mu generálny riaditeľ Peter Čičmanec, ako uznanie za športové úspechy, ktoré do-

siahol napriek ťažkému životného príbehu, odovzdal pamätnú medailu ,,100 rokov prie-

myselnej ťažby uhlia na Slovensku“. 

ZVÝŠILI TRŽBY AJ NÁVŠTEVNOSŤ

Kaviareň Top Cafe prešla od 1. januára 2013 pod Rekreačné stredisko Púšť. Dôvodom 

bolo ekonomické hľadisko a efektívnejšie personálne a materiálne zabezpečenie prevádz-

ky. Pri porovnaní s rokom 2012 dosiahla zvýšenie tržieb o približne 10 percent. Prispeli 

k tomu viaceré kroky, napríklad zakúpenie chladiacej vitríny na zákusky, na vonkajšiu te-

rasu bol zabudovaný ďalekohľad, ktorý zatraktívnil letné posedenie s výhľadom na celú 

Prievidzu a jej okolie. 
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UHLIE PRE DOMOV NA POLCESTE 

Desať ton triedených druhov uhlia sme vyexpedovali 15. apríla 2014 pre Zduženie 

Dživipen – Život. Vyťažené uhlie sme na vlastné náklady dopravili z úpravne bane Cigeľ do 

„Domova na polceste – Križovatka“ v obci Tŕnie, miestna časť Kašova Lehôtka. Darom sme 

podporili projekt riešiaci ťažkú životnú situáciu mládeže po odchode z detských domovov 

a špeciálnych internátnych škôl v rámci ich adaptácie na samostatný život. 

NOVÝ DOCHÁDZKOVÝ SYSTÉM

Nahradiť manuálne zadávanie vstupov o príchode a odchode a zvýšiť dozor nad po-

hybom vlastných a cudzích zamestnancov medzi pracoviskami bolo cieľom zavedenia 

nového dochádzkového systému. Skúšobná prevádzka začala od 30. apríla 2014. Do ostrej 

prevádzky bol spustený od 1. decembra 2014. Bol zavedený do 16 vstupných priestorov, 

na osobné a nákladné vrátnice a vysunuté pracoviská v Handlovej a v Koši. Na hlavných 

osobných vrátniciach v Novákoch, Handlovej, Cigli, BME Nováky a HBZS Prievidza pribudli 

turnikety, aby riadili prístupy na miestach s najväčším pohybom osôb. 

NÁVŠTEVA AKCIONÁRA VNG

Zástupcovia firmy VNG Slovakia, od ktorej 3. júna 2014 naša spoločnosť odkúpila 49 

percentný akcionársky podiel Prievidzského tepelného hospodárstva, sfárali v doprovode 

predsedu predstavenstva a generálneho riaditeľa Petra Čičmanca na KMP 107 074-95 Sla-

vomíra Bielika. Po vyfáraní z nováckej bane navštívili skleníky Agro GTV Nováky. 

NOVÍ INŽINIERI

Dvanásť zamestnancov úspešne ukončilo inžinierske štúdium „Technológie baníctva 

a tunelárstva“ na Fakulte Baníctva, ekológie a riadenia geotechnológií Technickej univerzi-

ty v Košiciach. Reagovali sme na akútny nedostatok kvalifikovaných odborníkov. Baníkom, 

ktorí sa osvedčili v banskej prevádzke, sme umožnili v roku 2009 rozšíriť si odborné te-

oretické vedomosti externým bakalárskym štúdiom „Baníctvo a geotechnika“. Záverečné 

skúšky úspešne absolvovali a titul bakalára v roku 2012 získali 19 zamestnanci. Dvanásti 

z nich externé štúdium doviedli do úspešného záveru a po obhájení diplomových prác 

a štátnych skúšok získali inžiniersky titul. 

UMENIE V PARKU

V parku pred budovou riaditeľstva spoločnosti pribudla nová plastika - nosorožec zo 

sochárskej tvorby akademického maliara Alojza Petráša. Stala sa prvou sochou zo série, 

ktorú si verejnosť mohla postupne pozrieť z tvorby tohto uznávaného, 81-ročného 

akademického maliara z Prievidze. Voľne postavené sochy v exteriéri boli inštalované 

v blízkosti kamennej mozaiky, rovnako pochádzajúcej od Alojza Petráša. Začiatkom de-

cembra sochu tematicky vystriedala plastika „Svätá Barbora“. 

BANÍCKE PRÍBEHY POKRSTILI UHLÍM

V  jaskyni Bojnického zámku predstavil 20. júna 2014   Pavol Remiaš, bývalý baník, skúsený 

publicista a fotograf už druhý diel baníckych príbehov pod názvom ZDAR BOH, BANÍCI! 

2. diel. Nachádza sa v nej 101 úsmevných aj vážnych príbehov zo života hornonitrianskych 

baníkov. Prvý diel vydal v roku 2009. Zlatým prachom a uhlím knihu pokrstili podpredseda 

predstavenstva HBP Stanislav Gurský a starostka Malinovej Mária Luprichová. 
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OBSTÁLI V DOZORNOM AUDITE ISO

Účelom zavedeného systému manažérstva kvality ISO 9001 v BME Nováky bolo trvalé 

zlepšovanie práce a zvyšovanie spokojnosti zákazníkov. Certifikát ISO 9001 udeľovala 

certifikačná spoločnosť na obdobie troch rokov, počas ktorých každoročne v rámci do-

zorného auditu kontroluje súlad systému s požiadavkami normy. V dňoch 24. - 25. júna 

2014 bol v BME Nováky vykonaný dozorný audit systému manažérstva kvality ISO 9001. 

Vykonala ho certifikačná a inšpekčná spoločnosť TÜV SÜD Slovakia. V rámci schváleného 

plánu auditu boli postupne auditované jednotlivé procesy a ich súlad s požiadavkami 

normy ISO 9001:2008. Pri záverečnnom vyhodnotení výsledkov dozorného auditu, za 

účasti vedenia závodu, audítor konštatoval, že systém manažérstva kvality je funkčný 

a odporúčania z auditu budú zapracované do správy z auditu.

PETÍCIA ZA NEMOCNICU 

Zadĺženie Nemocnice s poliklinikou Prievidza so sídlom v Bojniciach bolo obrovské, 

stav financií veľmi zlý. Existovala preto možnosť jej privatizácie. Aktivisti sa rozhodli na 

tieto problémy upozorniť petíciou. Žiadali zaradenie nemocnice do koncovej siete posky-

tovateľov zdravotnej starostlivosti a jej vrátenie do zriaďovateľskej pôsobnosti Minister-

stva zdravotníctva SR. Zamestnanci HBP, ktorí súhlasili s požiadavkami členov petičného 

výboru, ako občania regiónu mali možnosť vyjadriť svoj postoj pripojením svojho podpisu 

pod petičný hárok priamo na pracoviskách spoločnosti. 

MEDZINÁRODNÝ CERTIFIKÁT 

Začiatkom augusta 2014 získala spoločnosť Agro GTV Nováky Medzinárodný certifikát 

GLOBALG.A.P za správne postupy pestovania zeleniny. V tom čase sa už štvrtý rok zaobe-

rala skleníkovým pestovaním rajčín technológiou hydropónie. Dodávala ich na domáci aj 

zahraničný trh. Slovenský produkt z hornej Nitry chuťou a kvalitou  oslovil mnohých zákaz-

níkov.

PREMIÉR MEDZI BANÍKMI

Predseda vlády Robert Fico navštívil 5. septembra 2014 pri príležitosti stavovského sviat-

ku baníkov z ťažobného úseku Nováky. V spoločnosti ministra hospodárstva Pavla Pavlisa 

a ministra životného prostredia Petra Žigu sfáral k stenárom Slavomíra Bielika na 115 m 

dlhý komplexme mechanizovaný porub KMP 107 074-95. Baníci predostreli zástupcom 

vlády požiadavku obnovenia odchodu do dôchodku v 55-ke, ktorý zrušila predchádzajúca 

vláda, živo diskutovali na tému valorizácie osobitného príspevku baníkom a vernostného 

prídavku baníkov a zavedenia výsluhového dôchodku pre baníkov. 

PRIJATIE DO BANÍCKEHO STAVU

Ministra hospodárstva SR Pavla Pavlisa baníci oficiálne prijali do banského cechu. Stalo 

sa tak na 7. stretnutí baníckych miest a obcí v Kremnici, ktoré sa konalo 22. – 24. augusta 

2014. Počas slávnostného baníckeho šachtágu, po skoku cez kožený flek a pasovaní hut-

manskou palicou, sa Pavol Pavlis stal čestným členom baníckej komunity. Jeho krstným 

otcom počas slávnostného ceremoniálu bol predseda predstavenstva Peter Čičmanec. Do 

baníckeho stavu bola na tomto podujatí prijatá aj primátorka Prievidze Katarína Macháč-

ková. 

ZÁCHRANÁRSKE SVETOVÉ STRIEBRO

Sviatočnú atmosféru stavovského sviatku znásobila vynikajúca správa. Prišla od 

súťažného tímu našich banských záchranárov, priamo z dejiska Majstrovstiev sveta ban-



165

ských záchranných zborov v poľských Katoviciach. Náš súťažný tím získal striebro na maj-

strovstvách sveta „IMRC 2014“. Od 6. do 13. septembra 2014 sa banskí záchranári zúčastnili 

IX. ročníka Medzinárodných pretekov banských záchranárov v Katoviciach v Poľskej re-

publike. Okrem nášho družstva súťažilo ďalších 16 zahraničných tímov. Celkovo sa zapojilo 

21 súťažných družstiev z 13 štátov. Úspešné splnenie náročných súťažných úloh prinieslo 

hornonitrianskym banským záchranárom fantastické druhé miesto, vo veľmi tesnom od-

stupe asi šesť minút za víťazným poľským družstvom z Bytomi. Dosiahnutý úspech pred-

stavoval pre záchranárov dovtedy nepokorenú métu. Súťažný tím tvorili Branislav Mlátko, 

Roman Jurík, Miloš Šimka, Branislav Lalík, Stanislav Paulík, riaditeľ HBZS Prievidza, Jaroslav 

Vojtáš, Michal Oršula st., Marián Žiak a Ľubomír Neuschl.

ZÁCHRANÁROV PRIJAL GENERÁLNY RIADITEĽ

Strieborné družstvo banských záchranárov prijal 23. septembra 2014 na pôde Top cafe 

Peter Čičmanec, predseda predstavenstva a generálny riaditeľ. Ako poďakovanie za vzornú 

reprezentáciu odovzdal banským záchranárom ďakovný list a malú spomienku, ktorá im 

bude pripomínať úspešné účinkovanie na svetovom šampionáte. K striebru banským 

záchranárom zablahoželali aj bývalý generálny riaditeľ baní Augustín Machata a jeden 

z najstarších baníkov Karol Mikuláš. Popoludní ich prijala v obradnej sieni mesta aj 

primátorka Prievidze Katarína Macháčková. 

SKÚŠALI SME KLIMATIZAČNÚ JEDNOTKU

V podzemí ťažobného úseku Handlová sme overovali technológiu, ktorá dovtedy 

v našej spoločnosti nebola využívaná, a to strojové chladenie banského ovzdušia. Vzhľadom 

na zhoršujúci sa stav klimatických podmienok na pracoviskách 11. poľa ťažobného úseku 

Nováky, a hlavne 12. poľa ťažobného úseku Handlová, sme museli pristúpiť k riešeniu tejto 

problematiky strojovým chladením banských vetrov. 

OBHÁJILI SME OCENENIE CECGA

Už po druhýkrát sme sa zaradili medzi tri najlepšie firmy Slovenska. Na základe posúde-

nia základných atribútov úrovne riadenia firiem, úrovne informácií, ktoré o svojej činnosti 

poskytujú jednotlivé spoločnosti, to vyhodnotila Stredoeurópska asociácia správy a ria-

denia spoločností CECGA. Ocenenie CECGA za rok 2013 prevzal 21. októbra 2014 v Hoteli 

Crowne Plaza v Bratislave vrchný ekonomický riaditeľ Daniel Rexa.

DREVNÝ OPÁL V UHLÍ

21. novembra 2014 počas razenia na čelbe 107 273-05 v ťažobnom úseku Nováky ob-

javil kombajnér Peter Gašpar, z razičského kolektívu Reného Kalaša, nezvyčajný nález, kus 

prekremenelého dreva. Išlo o silicifikované drevo, tzv. drevný opál. I keď z pohľadu ťažby 

išlo o nehorľavú, jalovú zložku (odpad), bol to ojedinelý nález, rarita nájdená v uhlí. 

TRENČIANSKY ŽUPAN POZDRAVIL ZÁCHRANÁROV 

V druhý sviatok vianočný zavítal na Hlavnú banskú záchrannú stanicu poslanec Národ-

nej rady Slovenskej republiky a predseda Trenčianskeho samosprávneho kraja Jaroslav 

Baška. Dve čaty banských záchranárov, z Cigľa a Novák, nastúpili do nepretržitej poho-

tovostnej služby práve v ten deň, v piatok 26. decembra 2014. Keďže záchranárska poho-

tovosť trvá týždeň, Silvester a Nový rok prežili na banskej záchranke. Trenčiansky župan ich 

zastihol v čase prípravy na cvičenie v dymovom polygóne. 
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Delegácia zástupcov Slovenskej banskej komory na Úrade vlády SR 30. januára 2014.

Oddych s hlavou v oblakoch s výbornou kávou a výhľadom na okolie Prievidze ponúkala zo svojej terasy 

najvyššie položená kaviareň v Prievidzi - Top cafe. 
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Park pred budovou spoločnosti zdobia umelecké diela od prievidzského akademického maliara Au-

gustína Petráša. 

Druhý diel baníckych príbehov od autora Pavla Remiaša „Zdar BOH, BANÍCI!“ pokrstili v podzemí 

Bojnického zámku symbolicky zlatým prachom a uhlím. 
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Deň baníkov 2014 na stene Slavomíra Bielika v ťažobnom úseku Nováky, kde zavítal aj predseda vlády SR 

spolu s ministrom hospodárstva. 

Najlepší zamestnanci ocenení počas Salamandrových dní v roku 2014 Čestným odznakom ministra 

hospodárstva SR. 
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Záchranársky tím HBZS Prievidza získal striebro na Majstrovstvách sveta banských záchranných zborov 

v Katoviciach. Zľava Branislav Mlátko, Roman Jurík, Miloš Šimka, Branislav Lalík, Stanislav Paulík, Jaroslav 

Vojtáš, Michal Oršula st., Marián Žiak a Ľubomír Neuschl.

K úspechu im zablahoželal aj predseda predstavenstva a generálny riaditeľ spoločnosti Peter Čičmanec. 
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Nevidiaci športovec Milan Lackovič sa vďaka príspevku baníckej nadácie zúčastnil majstrovstiev sveta 

v halovom veslovaní, kde získal zlatú medailu.

Overovanie novej klimatizačnej jednotky v 12. poli bane Handlová. 
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V bani Nováky našli drevený opál. 

Počas vianočnej služby pozdravil banských záchranárov župan Trenčianskeho kraja Jaroslav Baška. 
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ROK 2015 – Začiatok prevádzkovania 

AGRO RYBIA FARMA Handlová

Začiatkom septembra 2015 vydalo Ministerstvo hospodárstva SR rozhodnutie 

č. 23/2015 o výrobe elektriny z domáceho uhlia pre obdobie rokov 2017 až 2030 v in-

tenciách schváleného všeobecného hospodárskeho záujmu. Z hľadiska budúcnosti ťažby 

uhlia na nováckom ložisku pokračovali práce na projekte otvárky 12. poľa bane Nováky. 

Popri ťažbe uhlia boli realizované agro projekty na zmysluplné využitie energetického 

potenciálu obnoviteľných zdrojov. 15. augusta 2015 bola spustená prevádzka najmoder-

nejšieho zariadenia na chov rýb AGRO RYBIA FARMA Handlová. Pokračovali sme v rozví-

janí projektu rozšírenia skleníkového hospodárstva pre pestovanie paradajok v AGRO GTV 

Nováky. 

V oblasti sociálnej starostlivosti sme intenzívne pripravovali podklady pre tvorbu 

a schválenie novelizácie zákona o osobitnom príspevku baníkom, ktorým sa osobitný 

príspevok zvýšil a uzákonila sa aj jeho valorizácia. Tento proces bol úspešne zavŕšený 

schválením zákona č. 408/2015 s účinnosťou od 1. januára 2016, ktorým sa zmenil a dopl-

nil zákon 98/1987 Zb. o osobitnom príspevku baníkom v znení neskorších predpisov. 

NAVŠTÍVILI NÁS POĽSKÍ BANÍCI

Vedúci predstavitelia poľskej banskej spoločnosti PGE Belchatów, na čele s generál-

nym riaditeľom Kazimierzom Koziolom, navštívili 2. februára 2015 našu spoločnosť. Poľská 

delegácia sfárala na komplexne mechanizovaný porub 107 075–95 v 7. poli ťažobného 

úseku Nováky. Kolektív Jána Hajducha predstavil technologické operácie a výhody me-

chanizovanej výstuže BMV 1Mi. 

PRESUN OBCHODNÉHO ÚSEKU BME NOVÁKY

Od 1. apríla 2015 došlo k presunu obchodného úseku BME do HBP a k jeho začleneniu 

do odboru marketingu a zásobovania. Tým sa vytvoril útvar obchodu, ktorý na základe 

mandátnej zmluvy vykonával obchodnú činnosť pre strojársku výrobu. 

NOVINKY NA PÚŠTI

V decembri 2014 sme v Rekreačnom stredisku Púšť uskutočnili kompletnú rekonštruk-

ciu suchej sauny aj s technológiou a zvýšili jej kapacitu na 15 návštevníkov. Vo februári 

2015 sme začali s rekonštrukciou banketovej miestnosti, ktorá bola využívaná na menšie 

spoločenské akcie s kapacitou do 28 osôb. Rodiny s deťmi uvítali detské ihrisko. 

CENTRALIZÁCIA TLAČE

V roku 2014 sme v Prievidzi prevádzkovali 41 tlačových zariadení, v Novákoch 165, 

čo bolo výrazne nákladné. Bolo potrebné zásadným spôsobom znížiť počty tlačových 

zaria dení a zjednodušiť prostredie. Dovoz nových zariadení sme zabezpečili v závere 

marca, po softvérovom nastavení a zaškolení používateľov bol uvedený do prevádzky 

v apríli 2015. 

LANOVKA V PREVÁDZKE

Od júna 2015 bolo v prevádzke zariadenie pre podpornú chôdzu osôb v 7. poli ťažob-

ného úseku Nováky. V banskom diele 1102 pomocou lanového vleku nekonečným la-

nom umožňovalo prekonať 460 metrový úsek úpadnice na pracoviská. Predchodca tohto 
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podporného spôsobu chôdze bol používaný v ťažobnom úseku Handlová počas v oblasti 

Východnej šachty v chodbe 08 341-0. 

KONTROLY NA ALKOHOL PO NOVOM

S účinnosťou od 1. júla 2015 bol do praxe zavedený nový spôsob kontroly požitia alko-

holu dychovou skúškou pri vstupe do priestorov zamestnávateľa. Náhodný výber zamest-

nancov bol riešený pomocou softvéru, ktorý bol súčasťou dochádzkového systému. 

NOVINKY VO WELLNESS HOTELI REPISKÁ 

Vo Wellness hoteli Repiská bola pre deti zakúpená nafukovacia atrakcia „ Žralok“, skrýva-

júca v sebe skákaciu plochu, preliezkovú časť a šmýkaľu. Ďalšou novinkou bolo vybudo-

vanie letnej terasy pri detskom ihrisku pod Lobby barom s kapacitou 50 miest na sedenie 

a s časťou na opaľovanie. Otvorená bola v priebehu júla 2015. Pre nadšencov zábavy bol 

modernizovaný Retro bar. Pre vyznávačov cykloturistiky pribudli crossové bicykle. 

DUÁLNE VZDELÁVANIE STROJÁROV

Podpisom zmluvy medzi Strednou odbornou školou Terézie Vansovej v Prievidzi sa 

strojársky závod Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky aktívne zapojil do systému 

duálneho vzdelávania. Praktická realizácia projektu začala 1. septembra 2015 nástupom 

20 žiakov do systému duálneho vzdelávania. 

PODPORILI SME HASIČOV

Dve vyradené motorové hasičské striekačky našli uplatnenie u nového majiteľa, v do-

brovoľnom hasičskom zbore v Kolačne. Mladí hasiči ich repasovali, opravili a s ich pomo-

cou testovali svoju zručnosť na súťažiach. Za dar poďakovala našej spoločnosti starostka 

Kolačna Lýdia Petríková. 

OTVORENIE PREVÁDZKY RYBEJ FARMY 

15. augusta 2015 premiér SR Robert Fico, minister hospodárstva SR Ľubomír Jahnátek 

a predseda predstavenstva a generálny riaditeľ Peter Čičmanec prestrihnutím pásky ot-

vorili v areáli bane Handlová prevádzku najmodernejšieho zariadenia na chov rýb. Rybia 

farma vyrástla v hnedom parku, v bývalých priemyselných priestoroch bane. Chov rýb sa 

začal uskutočňovať v uzavretých halách v recirkulačno-aquakultúrnom systéme pomocou 

okysličovania vody, tzv. ODS Flow systémom. Zámerom bolo postupne, z dôvodu klesa-

júcej ťažby, nahrádzať banské aktivity novými a využiť pri tom prírodné zdroje, podzemnú 

vodu a jej energetický potenciál. Chov sumčeka afrického začal dovezením prvej násady 

3. septembra 2015 v počte 75 000 kusov rybiek s priemernou hmotnosťou 0,5 g. V októbri 

a novembri sme zakúpili ďalšie dve násady sumčeka afrického, dvakrát po 80 000 kusov. 

Tým celkový počet chovaných rýb v AGRO RYBEJ FARME dosiahol 220 000 kusov.

STALI SME SA ČLENMI OVOZELY 

V júni 2015 vzniklo združenie pestovateľov OVOZELA, ktorého sme sa stali členom. 

Zastrešilo veľkých slovenských pestovateľov zeleniny, ktorí sa spojili za účelom zvýšenia 

domácej produkcie a predaja slovenských produktov. Medzi zakladajúcich členov patrili 

Agro GTV Nováky a Agro Rybia Farma Handlová. Okrem nich firmy Salemix Veľké Zlievce, 

Premier Travel Komárno a Farma Kameničany. 

VZNIKOL NOVÝ RYBÁRSKY REVÍR

Vplyvom hlbinnej ťažby v 11. poli ťažobného úseku Nováky došlo v oblasti bývalej 

mestskej časti Laskár k rozsiahlemu poklesu terénu a jeho zaplaveniu vodou. Súčasťou 
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Dočasný rybársky revír Ťakov potok sa nachádza v Novákoch, v časti Laskár.

tohto vodného útvaru boli okrem poľnohospodárskych pozemkov aj pozemky bývalého 

koryta vodného toku Ťakov. V dôsledku prepojenia s vodami v bývalom koryte rieky Nit-

ra, ktoré je evidované ako rybársky revír č. 3-2661-1-1 OR Nitra, došlo k migrácii rýb do 

tohto priestoru. V záujme zabezpečenia ochrany rybej osádky, ako aj v snahe zamedziť 

lovu rýb neoprávnenými osobami vytvorilo Ministerstvo životného prostredia SR na tejto 

vodnej ploche dočasný rybársky revír č. 3-2941-1-1 Ťakov potok. Bol v užívaní Slovenského 

rybárskeho zväzu Žilina, Mestskej organizácie Prievidza. Naša spoločnosť uzatvorila s uží-

vateľom písomnú dohodu, v ktorej boli dohodnuté podmienky užívania rybárskeho revíru 

pre výkon rybárskeho práva pri súbežnom vykonávaní banskej činnosti. 

ROZŠÍRILI SME PODNIKANIE O BAŇU ČÁRY

V novembri 2015 sme uskutočnili akvizíciu 100 % podielu akcií v spoločnosti Baňa Čáry, 

a. s. Od prvého decembra prešla na pracovisko montáže a následne rúbania časť kolektívu 

prvého predáka Ferdinanda Laštiaka v počte dvadsaťjeden. Od januára 2016 bol pláno-

vaný presun dvoch cigeľských razičských kolektívov, ktoré začali s investičnou výstavbou, 

s razením otvárkových diel SO 301, SO 302 na sprístupňovanie zásob lignitu v severnej 

časti deviateho úseku a otvárkového diela SO 303, zabezpečujúceho spojenie s vetracou 

nemeckou šachtou.

KÚPA SPOLOČNOSTI SINA

V roku 2015 došlo ku kúpe spoločnosti SINA, s. r. o., ktorá zabezpečovala prevádzku 

chaty Kožiar na Repiskách v Demänovskej Doline. Zámerom bolo zvýšenie ubytovacích 

kapacít, rozšírenie športových, rekreačných možností a ponuky na aktívny oddych. 
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V roku 2015 pribudlo v Rekreačnom stredisku Púšť nové detské ihrisko. 

Retro bar vo Wellness hoteli Repiská v štýle paletového sedenia. 
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Poďakovanie od starostky Kolačna Lýdie Petríkovej za našu pomoc dobrovoľnému hasičskému zboru 

v Kolačne. 

Udeľovanie rezortných ocenení pri príležitosti Dňa baníkov 2015 v Banskej Štiavnici. Ocenenie preberá 

Jozef Beck, riaditeľ odboru meračstva a geológie.
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Slávnostné otvorenie prevádzky AGRO RYBIA FARMA Handlová vykonali 15. augusta 2015 minister 

hospodárstva Ľubomír Jahnátek, predseda vlády SR Robert Fico a predseda predstavenstva a generálny 

riaditeľ HBP, a. s. Peter Čičmanec. Súčasťou podujatia bola prehliadka jedinečnosti izraelskej technológie, 

spočívajúcej v recyklovanom systéme biologického čistenia chovnej vody, kvality vody a unikátnom 

spôsobe jej okysličovania. Výhodou je, že celá produkcia  živej ryby je spracovaná priamo na mieste.
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ROK 2016 – Začlenenie bane Čáry do HBP, a. s.

 Po akvizícii akcií Bane Čáry v roku 2015 sa po fúzii k 1. októbru 2016 stala ťažobným 

úsekom našej spoločnosti. Prebiehali tu práce na projekte sprístupnenia zásob uhlia na 

roky 2016 – 2030.

Slovenské elektrárne od 1. januára 2016 odstavili z prevádzky dva bloky Elektrárne 

Nováky, čo sa premietlo v nižšom odbyte uhlia oproti rokom, keď boli v prevádzke štyri 

bloky. Na riešenie situácie, po dohode so Slovenskými elektrárňami a v súlade so zákonom, 

sme v závere roka 2016 uskutočnili skúšobnú prevádzku na bloku ENO B3, aby sme overili 

možnosti jeho využitia ako záložného zariadenia. 

V rámci prípravy nových ťažobných kapacít na ťažbu uhlia začal proces posudzovania 

vplyvu na životné prostredie projektu otvárky 12. poľa bane Nováky. 

VÝHODNEJŠIE PODMIENKY PRE BANÍKOV

 Od 1. januára 2016 nadobudla účinnosť novela zákona č. 98/1987 Zb. o osobitnom 

príspevku baníkom. Novelizovaný zákon č. 408/2015 Z. z. priniesol baníkom mnohé 

zmeny. Okrem presadenia výhodnejších podmienok pre jeho získanie mal docieliť, aby 

skúsení baníci zotrvali vo svojom zamestnaní aj potom, čo splnia podmienky pre získanie 

príspevku. 

ŠTÁTNY TAJOMNÍK NAVŠTÍVIL RYBIU FARMU

O agroprojekty spoločnosti sa zaujímal štátny tajomník Ministerstva životného prostre-

dia Slovenskej republiky Vojtech Ferencz, ktorý 5. februára 2016 navštívil prevádzku cho-

vu sumčeka afrického a skleníkov v Handlovej. Ocenil investície baníkov aj pri pestovaní 

šalátových uhoriek a rajčín, ktoré sme v Handlovej pestovali v dvoch skleníkoch na ploche 

0,6 hektára. Podľa štátneho tajomníka sú zelené projekty alternatívou zamestnanosti 

v regióne, keď sa raz uhoľné zásoby definitívne doťažia.

POSLANECKÁ NÁVŠTEVA

Poslanec Národnej Rady SR Pavol Pavlis sfáral 23. februára 2016 medzi handlovských 

stenárov prvého predáka Štefana Handlera, zvítal sa so zmenou Ladislava Šuníka. Pozrel 

si rúbanie KMP 212 003-95 v bani zaradenej do kategórie nebezpečenstva prievalu vôd 

a zvodnených hornín. 29. februára 2016 navštívil skleníkové hospodárstvo AGRO GTV 

Nováky. Pokračoval návštevou strojárskych prevádzok Banskej mechanizácie a elektrifiká-

cie Nováky. Popoludní sa priamo v bani stretol so stenármi Ivana Mišáka na komplexne 

mechanizovanom porube 111 011-96 v I. bloku 11. poľa. 

POĎAKOVANIE ZAMESTNANCOM

Veľké poďakovanie zamestnancom Hornonitrianskych baní Prievidza a ich rodinným 

príslušníkom, ktorí 22. januára 2016 zareagovali na výzvu ,,DARUJTE KRV PRE BARBOR-

KU” vyjadrila rodina Mokrišová. Darovať krv pre 11-ročnú Barborku, ktorá sa ako jedno 

z trojčiat narodila s vážnymi zdravotnými problémami, prišlo 67 darcov krvi. Vyjadrili tým 

spolupatričnosť a podporu jej matke, našej spolupracovníčke pani Lívii Mokrišovej z úseku 

stravovacích a ubytovacích služieb. 
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DEGAZÁCIA V NOVÁKOCH

Po nadobudnutí pozitívnych skúseností s prevádzkou degazácie v ťažobných úsekoch 

Cigeľ a Handlová bol v roku 2013 spustený projekt inštalácie strojovej degazácie aj v 6. poli 

ťažobného úseku Nováky. Prioritným cieľom a hlavným dôvodom inštalácie degazačného 

systému v 6. poli bolo zvýšenie bezpečnosti zamestnancov zdržiavajúcich sa v podzemí. 

V roku 2016 prebiehali posledné testovacie merania. Do trvalej prevádzky bola degazačná 

stanica spustená po začatí rúbania stenového porubu 206 031 na sklonku roka. 

PRÍPRAVA ŤAŽBY V 12. POLI NOVÁKY

Hornonitrianske bane Prievidza plánovali ťažbu hnedého uhlia v 12. poli dobývacieho 

priestoru Nováky. V rámci investičného zámeru sa počítalo s tromi variantmi ťažby, ktoré 

mali priniesť od 5,7 do 9,4 milióna ton uhlia. Príprava ťažby uhlia z 12. poľa nadväzovala 

na dobývanie uhlia v prevádzkovaných poliach – v 7. a 11. poli ťažobného úseku Nováky 

a vytvárala podmienky pre racionálne vydobytie zostávajúcich zásob uhlia na nováckom 

uhoľnom ložisku. 

PYROLÝZA DREVNEJ ŠTIEPKY 

V roku 2016 vstúpila Handlovská energetika do tretieho roka spustenia novej investície 

– pyrolýzneho spracovania drevnej štiepky. Dcérska spoločnosť Hornonitrianskych baní 

Prievidza rozšírila svoje portfólio výroby tepla zo spaľovania aj na splyňovanie drevnej 

štiep ky. Zámerom bolo etablovať sa na Slovensku ako producent elektrickej energie, ktorý 

buduje na priemyselnej tradícii hornonitrianskeho regiónu a zároveň ponúka najčistejšie 

a najšetrnejšie riešenia na trhu. Výrobu elektrickej energie na báze výroby syntézneho 

plynu zo špeciálnej bukovej drevnej štiepky spustili v roku 2014. Po roku skúšobných pre-

vádzok reaktorov, generátorov a kogeneračných jednotiek koncom roka 2014 začala os-

trá výroba elektrickej energie a tepla. Cieľom bolo vyrábať elektrickú energiu do siete pre 

Stredoslovenskú energetiku a distribuovať ju odberateľom. 

VOZÍKY GOLFISTOM

Šesť banských vozíkov sme sponzorsky venovali Golfovému klubu Agama v Koši. 

Návštevníkom mali pripomínať, že sú v regióne spätom s uhoľným baníctvom. Prezidentka 

klubu Petra Dzuríková uviedla: „Sme jediné golfové ihrisko, ktoré v priebehu času mení svoju 

konfiguráciu v dôsledku pozitívnych vplyvov z banskej činnosti. Stáva sa tým zaujímavejším a 

atraktívnejším.“ 

UHLIE PRE DIEVČENSKÉ ÚTULKY 

10 ton uhlia sme na vlastné náklady expedovali a dopravili na miesto určenia. Išlo 

o sponzorský príspevok Hornonitrianskych baní Prievidza na podporu projektu „Cez deti 

k rodine“. Uhlie si rozdelili dva útulky pre dievčatá z detských domovov, jeden v obci Lovči-

ca-Trubín v okrese Žiar nad Hronom, druhý v Kremnici.

PREMIÉR MEDZI BIELIKOVCAMI

Predseda vlády Slovenskej republiky Robert Fico sfáral 10. septembra 2016 medzi 

stenárov prvého predáka Slavomíra Bielika na KMP 111 015-96 v 11. poli ťažobného úseku 

Nováky. Tí mu predstavili prevádzku pracoviska vybaveného modernou technológiou, 35 

sekciami banskej mechanizovanej výstuže BMV-1Mi a dobývacím kombajnom MB 9VM. 

Počas fárania premiér pozdravil aj montážnikov Františka Kubíka. 
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ŤAŽOBNÝ ÚSEK ČÁRY 

Od 1. októbra 2016 sa baňa Čáry stala súčasťou Hornonitrianskych baní Prievidza, ako 

štvrtý ťažobný úsek spoločnosti. Všetky práva a povinnosti zaniknutej spoločnosti prešli na 

Hornonitrianske bane Prievidza. 

BANSKÍ ZÁCHRANÁRI V KANADE

Družstvo banských záchranárov z HBP sa 19. – 29. augusta 2016 zúčastnilo X. ročníka 

Medzinárodných pretekov banských záchranárov v Sudbury, v provincii Ontario v Kanade. 

Okrem nášho družstva sa do X. majstrovstiev sveta zapojilo 26 súťažných družstiev z 15 

štátov. Súťažilo sa v šiestich kategóriách. Aj keď sa záchranári HBP v náročnej konfrontácii 

umiestnili v absolútnom poradí na 18. mieste, ich účasť na podujatí predstavuje významný 

prínos z hľadiska nových skúseností. 

PODPORA PRE PUBLIKÁCIU

Nadácia Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu podporila v roku 2016 vy-

danie druhého pokračovania úspešnej knihy prievidzského zberateľa pohľadníc a poslan-

ca Mestského zastupiteľstva v Prievidzi Michala Dobiaša. Prvá kniha s názvom „Prievidza 

na starých pohľadniciach“, ktorá vyšla v roku 2014, bola venovaná histórii mesta od roku 

1890 do roku 1944. Jej druhé pokračovanie „Prievidza na nových pohľadniciach“ zachytáva 

vývoj mesta od skončenia II. svetovej vojny až po súčasnosť. 

VÝROBA NADSTAVIEB NA TATRY 

Pre naplnenie výrobného programu Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky za-

viedla v júli 2016 výrobu nadstavieb na nákladné vozidlá Tatra. Prvým krokom bola výro-

ba častí ženijných nadstavieb na vozidlá TATRA. Ďalším získanie objednávky na výrobu 

vaňových nadstavieb na tri vozidlá TATRA T 158/1. Tieto vozidlá boli určené pre úsek ces-

tnej dopravy HBP. Výroba nadstavieb bola realizovaná pre dodávateľa firmu GTB Liptovský 

Hrádok, ktorá dodala výkresovú dokumentáciu na výrobu. Prvé tri kusy boli odovzdané 

v októbri 2016. 

PREVÁDZKOVÝ POKUS NA 3. BLOKU ENO 

Poslanci strany Sloboda a solidarita 5. decembra 2016 na tlačovej besede upozornili 

verejnosť na prevádzku 3. uhoľného bloku v Elektrárni v Novákoch. Podľa ich vyjadrenia sa 

tu emisné limity nespĺňali a blok bol v prevádzke bez potrebných povolení. Počas roka 2016 

dochádzalo v Elektrárni Nováky k častým a výrazným výpadkom zaria dení na výrobu elek-

trickej energie na prevádzkovaných blokoch B1 a B2, čo malo za následok neplnenie všeo-

becného hospodárskeho záujmu na výrobu elektrickej energie z domáceho uhlia. Našej 

spoločnosti to spôsobovalo vážne výrobné a technicko-ekonomické problémy. Ku koncu 

októbra bol výpadok výroby elektrickej energie viac ako 10 percent z plánovanej povin-

nej výroby v zmysle všeobecného hospodárskeho záujmu. Na základe tejto skutočnosti 

sme požiadali Slovenské elektrárne o riešenie situácie. Z toho vyplynulo, vykonať prevádz-

kový pokus pre zriadenie náhradnej spaľovacej jednotky, na riešenie výpadkov a porúch 

výrobných zariadení Elektrárne Nováky, ktoré by hlavne v zimnom období mohli spôsobiť 

hospodárske škody. V súlade s platnou legislatívou bol pripravený projekt prevádzkového 

pokusu. Na prevádzkový pokus bolo vytipované a prenajaté pôvodné zariadenie – 3. blok 

ENO, technicky upravené tak, aby spĺňalo platné emisné limity. Takýto krátkodobý po kus 

nepodliehal integrovanému povoleniu, postačovalo oznámenie príslušným orgánom, 

čo sme splnili. Prevádzkový pokus sa vykonával na pôvodnom parnom jednobubnovom 

kotle bloku 3 so zmenenými technickými podmienkami pri max. v tepelnom výkone 
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270 MWt, čím sa sledoval pokles strednej teploty spaľovacieho kotla, ktorá má podstatný 

vplyv na tvorbu emisií NOx. Ďalšou technickou úpravou bolo prispôsobenie dávkovania 

bikarbonátu sodného za pomoci mobilnej odsírovacej jednotky pre zníženia emisií síry.

Prevádzkový pokus bol časovo ohraničený od 7. novembra 2016 na cca 4 mesiace. 

Jeho výsledkom mali byť podklady pre technicko-ekonomickú štúdiu vytvorenia náhrad-

nej spaľovacej jednotky. Opatrenie sa vykonávalo pre budúcnosť, s cieľom optima lizovať 

investičné a prevádzkové náklady, aby náhradné zariadenie čo najmenej zaťažilo cenu 

elektriny a plnilo platnú legislatívu. Počas pokusu boli vykonávané emisné merania 

a monitoring spalín akreditovaným laboratóriom. Nedošlo k prekročeniu určeného ob-

jemu spotreby uhlia a výroby elektriny pre rok 2016 v elektrárni Nováky a ani k prekročeniu 

celkových emisných kvót. Predseda vlády SR Robert Fico operatívne zareagoval na útok 

opozičnej strany Sloboda a solidarita voči jej obvineniu o nelegálnej prevádzke 3. bloku 

ENO v Zemianskych Kostoľanoch. Svoj postoj deklaroval 17. decembra 2016 priamo počas 

svojej návštevy medzi nováckymi baníkmi. 

DARČEKOVÉ POUKÁŽKY ZAMESTNANCOM

Vzhľadom na priaznivý zostatok sociálneho fondu k 31. decembra 2016 vedenie 

spoločnosti schválilo použitie sociálneho fondu na poskytnutie darčekových poukážok 

pre zamestnancov HBP a HB zamestnaneckej. Po dohode s odborovou organizáciou každý 

zamestnanec, ktorý bol v pracovnom pomere viac ako 6 mesiacov, dostal v predvianočnom 

období darčekovú poukážku v sume 15 €, delimitovaní zamestnanci bývalej bane Čáry 

v sume 10 €. Bolo možné ich využiť na nákup vo vybraných predajniach. 

Družstvo banských záchranárov z HBP sa 19. – 29. augusta 2016 zúčastnilo X. ročníka Medzinárodných 

pretekov banských záchranárov v Sudbury, v provincii Ontario v Kanade.
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Pre naplnenie výrobného programu Banská mechanizácia a elektrifikácia Nováky zaviedla v júli 2016 

výrobu nadstavieb na nákladné vozidlá Tatra.

Nadácia Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu podporila v roku 2016 vydanie druhého 

pokračovania úspešnej knihy prievidzského zberateľa pohľadníc Michala Dobiaša.
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ROK 2017 – Posledný vozík uhlia z bane Cigeľ

Rok 2017 bol bohatý na významné udalosti. Historicky najcennejším jubileom bola 

storočnica zrodu organizovanej banskej záchrannej služby na Slovensku, ktorej začiatky sa 

datujú od 2. septembra 1917 v Handlovej. 

V auguste uplynulo 55 rokov odvtedy, čo sa v roku 1962 začala písať história naj-

mladšieho ťažobného podniku hornej Nitry - bane Cigeľ. 27. októbra 2017 tu kolektív Mila-

na Sabotu vyťažil poslednú tonu uhlia, čím baňa Cigeľ definitívne ukončila svoju prevádzku 

a symbolicky odišla do baníckeho dôchodku. 

V roku 2017 sme si pripomenuli aj 35 rokov od vytvorenia strojárskeho závodu Banská 

mechanizácia a elektrifikácia Nováky. Jeho vznik, v areáli bývalej bane Mier v januári 1982, 

si vynútila potreba operatívnejšieho a kvalitnejšieho zabezpečovania výrobno-opraváren-

ských činností pre banské prevádzky. Výrobný program bol spočiatku zameraný hlavne 

na opravy a výrobu výstuží, techniky a náhradných dielov pre potreby podzemia. Neskôr 

pribudla aj ostatná strojárska výroba pre efektívnejšie využitie jeho kapacít. 

NÁVŠTEVA NA HBZS 

Pozdraviť banských záchranárov na HBZS Prievidza prišiel 6. januára 2017 predseda 

Trenčianskeho samosprávneho kraja Jaroslav Baška počas trojkráľového piatku. Slúžiacich 

banských záchranárov z HBP a SMZ Jelšava pozdravil a vyzdvihol ich nepretržitú prácu 

v banskej záchrannej službe, jednej z najstarších záchranných systémov na Slovensku. 

ODBORÁRI SFÁRALI 

O prácu baníkov sa zaujímali najvyšší odborárski predstavitelia. 2. februára 2017 sfárali 

predseda Konfederácie odborových zväzov SR Jozef Kollár, predseda Odborového zväzu 

pracovníkov baní, geológie a naftového priemyslu SR Jozef Škrobák, jeho podpredseda 

Ľubomír Novák a predseda Závodného výboru Odborového zväzu pracovníkov baní, geo-

lógie a naftového priemyslu pri HBP Jozef Talian medzi baníkov. Fárali v ťažobnom úseku 

Nováky na stenový porub 111 015 Slavomíra Bielika. 

ŤAŽBA UHLIA KÚPELE NEOHROZILA

Dve najsledovanejšie televízie, TV JOJ a Markíza, priniesli v hlavnom vysielacom čase 

vo svojich spravodajstvách informáciu, že pripravovaná ťažba v 12. poli Nováky je hroz-

bou pre Kúpele Bojnice. Zdôraznili sme, že tieto tvrdenia sú laické, odborne nepodložené 

a zavádzajúce verejnosť. V stanovisku spoločnosti sme uviedli, že dlhodobým hydrogeo-

logickým prieskumom bolo preukázané, že bojnické minerálne vody nemôžu byť ban skou 

činnosťou ovplyvnené, čo potvrdzujú mnohé odborné posudky. Pravidlá pre ochranu 

prírodných liečivých zdrojov sme prísne dodržiavali aj nad rámec zákonných povinností.

MODERNIZÁCIA BUDOV

Od januára 2017 prebiehala rekonštrukcia sociálnych zariadení administratívnej bu-

dovy bane Nováky, ktorá bola daná do užívania v roku 1979. Za 38 rokov používania bol 

technický stav sociálnych zariadení nevyhovujúci. To bol dôvod, prečo sme pristúpili k ich 

kompletnej rekonštrukcii. Začala sociálnymi zariadeniami 2. poschodia, pokračovala na 

1. poschodí. Práce zabezpečovala firma NoPe PLUS. 

ÚTOKY NA PREVÁDZKOVÝ POKUS

Poslanci strany Sloboda a Solidarita spustili začiatkom februára 2017 petíciu za od-
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stavenie tretieho bloku v Elektrárni Nováky, ktorý bol v testovacej prevádzke od no-

vembra minulého roka. Dôvodom bolo podľa nich nadmerné znečistenie ovzdušia jeho 

prevádzkou. Išlo o zavádzajúce tvrdenia, keďže Elektráreň Nováky prešla rozsiahlou re-

konštrukciou. Do modernizácie a ekologizácie funkčných blokov, 1. a 2. bloku, bolo in-

vestovaných viac ako 40 miliónov eur, aby dlhodobo garantovali dodržiavanie emisných 

limitov. Od roku 2016 Elektráreň Nováky plnila prísnu environmentálnu legislatívu Eu-

rópskej únie o priemyselných emisiách. V súvislosti so znečistením životného prostre-

dia, z dôvodu prevádzkového pokusu na 3. bloku Elektrárne Nováky, ktorý prebiehal 

od 7. novembra 2016 do 28. februára 2017, nedošlo k zhoršeniu kvality vzduchu. Spali-

ny zo skúšobnej prevádzky 3. bloku ENO boli vypúšťané prostredníctvom 300 m komí-

na, ktorý zabezpečoval dostatočný rozptyl emisií do širokého okolia. Nachádzal sa nad 

hladinou inverznej vrstvy, ktorá nemala vplyv na dýchateľnú vrstvu ovzdušia. Problémom 

zvýšených koncentrácií prachových častíc, bolo lokálne vykurovanie rodinných do-

mov v súvislosti s charakterom počasia. Slovenský hydrometeorologický ústav v tom 

čase vydal varovania na zhoršenú kvalitu ovzdušia pre viacero lokalít v rámci Slovenska. 

Zvýšené množstvá vypúšťaných znečisťovacích látok, ktoré boli uvádzané v spojitosti 

s blokom č. 3 ENO boli nepresné, stanovené len štatisticky - výpočtom. Pôvodné kon-

tinuálne meranie bolo po odstavení bloku č. 3 ENO k 1. 1. 2016 nefunkčné a ďalej už nebolo 

kalibrované ani certifikované. Výsledky množstva emisií z 3. bloku ENO boli uvádzané len 

na základe výpočtu, z neaktuálnych a skreslených podkladov z minulosti. Výpočet nebral 

do úvahy skúšanú odsírovaciu jednotku, ani používanie menej sírnatého paliva. Celkové 

emisie vypustené do ovzdušia za rok 2016 neboli prekročené. Oficiálne hodnoty vypus-

tených znečisťujúcich látok v porovnaní s predchádzajúcimi rokmi boli nasledovné: 

Rok TZL (t) NOx (t) SO2 (t)

2012 296 3 524 33 349

2013 263 3 270 31 003

2014 277 3 272 24 696

2015 510 3 820 46 755

2016 154 1 792  6 134

TZL – tuhé znečisťujúce látky, NOx – oxidy dusíka, SO2 – oxid siričitý. 

STANOVISKO PROKURATÚRY

Krajská prokuratúra v Trenčíne zamietla trestné oznámenie strany Sloboda a Solidari-

ta na neznámeho páchateľa kvôli prevádzkovému pokusu na 3. bloku ENO. Bolo potvr-

dením faktu, že prevádzkový pokus bol v súlade s platnými právnymi predpismi a nemal 

negatívny vplyv na zdravie obyvateľov hornej Nitry. 

ZÍSKALI SME CERTIFIKÁT KVALITY 

Koncom januára udelilo Ministerstvo pôdohospodárstva a rozvoja vidieka SR, Sekcia 

potravinárstva a obchodu, dcérskej spoločnosti AGRO Rybia farma cenu ,,Značka kvality 

SK“. Certifikát bol pre spotrebiteľov zárukou kvalitných slovenských produktov. Pomáhal 

zvýšiť povedomie domácich spotrebiteľov v konzumácii rýb. O kvalite produktov svedčil 

aj fakt, že logo Značka kvality SK AGRO Rybia farma získala naraz na všetkých devätnásť 

produktov. 
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ŽUPAN NAVŠTÍVIL RYBIU FARMU

O chov sumčeka afrického prejavil záujem aj župan Trenčianskeho samosprávneho kra-

ja Jaroslav Baška. V rámci pracovného výjazdu na hornú Nitru zavítal 5. mája 2017 aj na 

Rybiu farmu v Handlovej. Jedným zo zámerov bolo distribuovať kvalitné mäso sumčeka 

aj do školských zariadení. V prievidzskom okrese už s dodávkami začali. V tom čase začala 

spoločnosť spolupracovať aj s českou firmou Hamé na výrobe pomazánok vyššieho štan-

dardu. 

MIMORIADNA TLAČOVKA

Naša spoločnosť odmietla diskreditačnú kampaň proti baniam, ktorá ohrozovala tisícky 

pracovných miest. Rozhodla sa verejne vystúpiť pred novinármi s celoslovenskou pôsob-

nosťou. Zvolala mimoriadnu tlačovú besedu, ktorá sa konala 1. júna 2017 na Župnom 

námestí, v Dome novinárov v Bratislave. Témou bolo: ,,Ako nezodpovední politici ohrozujú 

11 000 pracovných miest na hornej Nitre”.

ÚSPEŠNÍ BAKALÁRI

Dňa 24. apríla 2017 sa na Technickej univerzite v Košiciach, Fakulta BERG, kona-

li záverečné skúšky bakalárskeho štúdia v študijnom programe baníctvo a geotechnika, 

v študijnom odbore baníctvo. Absolvovalo ich trinásť našich zamestnancov. Všetci úspešne 

ukončili štúdium prvého stupňa vysokoškolského štúdia. 17. mája 2017 im dekan Fakulty 

BERG Michal Cehlár slávnostne odovzdal diplomy s titulom „bakalár“. 

JUBILEUM FAKULTY

Fakulta Baníctva, ekológie, riadenia a geotechnológií (BERG), ktorá je pokračovateľkou 

255-ročnej Baníckej akadémie, oslávila 65. rokov. Vychovala väčšinu banských inžinierov, 

vždy bola prepojená na prax. Svojimi poznatkami, vývojom, výskumom, expertnou čin-

nosťou značne pomáhala ťažobnej a výrobnej sfére. Výročie si pripomenula 8. júna 2017 

na vedeckej rade v Košiciach. Za stavovské organizácie ťažobného priemyslu sa tohto 

slávnostného okamihu zúčastnil aj predseda Slovenskej banskej komory a predseda pred-

stavenstva a generálny riaditeľ Peter Čičmanec. Fakulta BERG bola našej spoločnosti nápo-

mocná pri riešení rôznych geologických zadaní, problémov s exploatáciou alebo úpravou 

uhlia, stabilitou banských diel. Stála pri zdokonaľovaní dobývacích metód, či skúmaní 

vhodných technológií dobývania v zložitých bansko-technických podmienkach. Spoločne 

sme pracovali na využití svorníkovej výstuže a na ťahových skúškach v bani Nováky, ako 

aj na projekte splyňovania uhlia, pri riešení hydrogeologických pomerov, optimalizácii vy-

uhľovania nadstropu v stenových poruboch a pri riešení organizácie a ekonomiky banskej 

údržby. 

KONCERT V TOP CAFE

Sympatický spevák Thomas Puskailer 9. júna 2017 zavítal so svojím koncertným turné 

„Po slovensk(i)y tour“ aj do kaviarne Top cafe. Jej komorná atmosféra umožnila kontakt 

prevažne dámskeho obecenstva so sympatickým spevákom. Prirodzene sa rozprával s 

návštevníkmi o svojom živote, rodine, ale aj o speváckej ceste. Nenútene sa pohyboval v 

priestoroch kaviarne, ochotne sa fotil a rozdával autogramy. Počas vystúpenia bol nadšený 

nielen krásnym výhľadom, ale aj chutným kapučínom. 

MONOPOL NA UHLIE

Kúpele Bojnice „zasypali“ médiá informáciami o tom, že podávajú podnet ma Protimo-

nopolný úrad SR, aby prešetril vážne podozrenia zo zneužívania dominantného postave-
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nia Hornonitrianskych baní Prievidza. Naša spoločnosť sa ohradila proti týmto tvrdeniam, 

pretože rovnako ako vo všetkých ostatných oblastiach, aj v prípade pravidiel ochrany 

hospodárskej súťaže Hornonitrianske bane Prievidza konali vždy v súlade so súťažnými 

predpismi a pri svojej obchodnej činnosti ich plne rešpektovali.

OBNOVENIE KONANIA

Zámerom Hornonitrianskych baní Prievidza, v súvislosti s plánovanou ťažbou hnedého 

uhlia v 12. poli Nováky, sa opätovne zaoberal odbor ministerstva životného prostredia. 

Rozhodnutie Ministerstva životného prostredia SR bolo zrušené z dôvodu procesnej chy-

by, pretože neoslovilo účastníkov konania (Kúpele Bojnice, Vojenské lesy). Na odborných 

stanoviskách sa nič nezmenilo. Aktivity na príprave novej ťažobnej kapacity pokračovali so 

zámerom zachovania pracovných miest a energetickej bezpečnosti štátu.

JAGUAR EXPRES PRE BANÍKOV

Dňa 18. júla 2017 zvolali predstavitelia strany Sloboda a Solidarita tlačovú konferen-

ciu, aby verejnosti oznámili, ako si predstavujú riešenie zamestnanosti na hornej Nitre. 

Konkrétne v nitrianskom Jaguári, kam chceli „SaS-kári“ voziť baníkov vlakom. Na tento účel 

navrhli zriadiť železničné spojenie z Prievidze do Nitry, tzv. Jaguar Expres. 

DENNÝ TÁBOR NA PÚŠTI

Päť dní športových hier a tvorivých dielní zažilo 16 detí v dennom detskom tábore 

„Žmurkove púštne dobrodružstvá“. V rámci letných prázdnin ho v Rekreačnom stredisku 

Púšť pripravila naša spoločnosť pre deti vo veku 6 - 12 rokov. Uskutočnil sa od 17. do 21. 

júla 2017.

8 MILIÓNOV RAJČÍN

V roku 2017 sme v plnom výkone pestovali rajčiny piaty rok, keď sme skleníky rozšírili 

z 1,5 na 3 hektáre. 3. augusta 2017 sme zo skleníkového hospodárstva Agro GTV Nováky 

za celé toto obdobie zobchodovali už 8 miliónov kilogramov rajčín. Všetky smerovali na 

slovenský trh prostredníctvom združenia slovenských farmárov Ovozela.

OSPRAVEDLNENIE OD POLITOLÓGA

Na internetovej stránke www.aktuality.sk bol 29. júla 2017 uverejnený príspevok s náz-

vom „Bane, ktoré dusia región“. Jeho autorom bol politológ Jozef Lenč. Článok uvádzal 

nepravdivé a zavádzajúce informácie a tvrdenia, ktoré poškodzovali našu spoločnosť. 

Preto sme podnikli právne kroky na ochranu obchodného mena. Jozef Lenč na stránke 

www.aktuality.sk zverejnil svoje ospravedlnenie za nepravdivé výroky a ostatné negatívne 

tvrdenia proti spoločnosti Hornonitrianske bane Prievidza, uvedené vo svojom komentári. 

 STOROČNICA ZÁCHRANÁRSTVA

2. septembra oslávila banská záchranná služba okrúhle jubileum - 100 rokov od jej 

organizovania v roku 1917. Pri tejto príležitosti, v rámci regionálnych osláv Dňa baníkov, 

minister hospodárstva SR udelil Čestný odznak ministra vzorný záchranár ôsmim bans-

kým záchranárom. Za nasadenie, osobný prínos a dlhoročné pôsobenie v záchranárskach 

zboroch v baniach nášho regiónu ocenenie z rúk riaditeľa odboru energetickej a surovi-

novej politiky Ministerstva hospodárstva SR Miroslava Jarábeka a podpredsedu Odbo-

rového zväzu Ľubomíra Nováka prevzali: Igor Bielik, Juraj Chrenko, Ján Karak, Marián 

Kollár, Jozef Kubovič, Juraj Pretschner, Ondrej Svinčiak, Ján Špleha. 
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55. VÝROČIE BANE CIGEĽ

18. augusta 2017 uplynulo 55 rokov od slávnostného spustenia ťažby uhlia v bani 

Cigeľ. Táto skutočnosť bola impulzom na priateľské stretnutie bývalých aj súčasných 

cigeľčanov. Uskutočnilo sa 21. septembra 2017 v Rekreačnom stredisku Púšť. Stretnutie 

takmer dvoch stoviek priateľov, kolegov a kamarátov začalo minútou ticha za všetkých 

cigeľčanov, ktorým osud nedoprial dožiť sa tohto významného jubilea. V rámci stretnutia 

mali možnosť vzhliadnuť pre nich vytvorený dokument o histórii a vývoji tejto bane a o 

podnikateľských projektoch HBP. Neformálne stretnutie ľudí, ktorí spoločne zdieľali určitú 

etapu pracovného života, sa nieslo v duchu spomienok na spoločné zážitky. 

DEMAGÓGIA KÚPEĽOV BOJNICE

Bojnické kúpele sa neopodstatnene obávali, že existujúca a plánovaná ťažba hnedého 

uhlia na hornej Nitre poškodí tamojšie termálne liečivé vodné zdroje. S požiadavkami na 

preskúmanie dopadov ťažby sa preto obrátili na Európsky parlament (EP). V petícii, ktorú 

zaslali kúpele do EP tvrdili, že ťažba môže ohroziť štyri pramene, z ktorých bojnické kúpe-

le čerpajú vodu na kúpeľnú liečbu. Odvolávali sa na prieval z roku 1954, keď malo dôjsť 

k poklesu výdatnosti prameňov. Žiadali o zastavenie čerpania vody z nováckeho vrtu na 

priemyselné účely, zastavenie doterajšej ťažby a prípravy ďalšej ťažby HBP v Novákoch v 12. 

ťažobnom poli, ako aj preskúmanie kompenzácie nákladov na výrobu elektriny z domáce-

ho uhlia. Tvrdenia kúpeľov boli neodborné, laické, nepravdivé, demagogické a účelovo 

manipulujúce verejnú mienku. Vzhľadom na to, že poškodzovali podnikateľské aktivity 

a rozvojové zámery HBP, podnikli sme právne kroky na ochranu obchodného mena našej 

spoločnosti.

KONFERENCIA K STOROČNICI ZÁCHRANÁRSTVA

2. septembra 1917 uplynulo 100 rokov od vzniku organizovanej banskej záchrannej 

služby na Slovensku. Vznikla na základe nariadenia Banského kapitanátu v Banskej Bystrici 

zriadiť v uhoľnej bani v Handlovej záchrannú stanicu. Práve storočnica organizovaného ban-

ského záchranárstva bola impulzom usporiadať medzinárodnú konferenciu pre odbornú 

verejnosť. Organizovala ju Hlavná banská záchranná stanica v Prievidzi pod záštitou Minis-

terstva hospodárstva SR a Ministerstva vnútra SR. Konala sa 28. septembra v Rekreačnom 

stredisku Púšť. Cieľom konferencie, ktorej sa zúčastnilo 86 banských záchranárov zo Slo-

venska, Čiech a Poľska, bolo nielen oživenie histórie banského záchranárstva na Sloven-

sku, ale aj výmena poznatkov medzi banskými záchrannými stanicami. 

ODHALENIE PAMÄTNÍKA

Priamo na mieste, kde pred viac ako siedmimi desaťročiami stál najväčší pracovný 

a sústreďovací tábor na riešenie židovskej otázky na Slovensku, vybudovala 26. septembra 

2017 Nadácia Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu pamätník. Podporila 

spoločnú iniciatívu mesta Nováky a gymnázia Prievidza zachovať večnú pamiatku jeho 

obetí a tisícok nevinných ľudí, násilne uväznených v donucovacom pracovnom tábore. 

Dôstojné miesto má pamätník priamo v Laskári, na mieste ktoré je súčasťou dobývacieho 

priestoru našej spoločnosti. 

EKOSYSTÉMY ZÍSKALI ISO 14001

Dcérska spoločnosť Ekosystémy Prievidza úspešne obhájila certifikát manažérstva 

kva lity podľa normy ISO 9001:2016. Jeho držiteľom bola od roku 2011. Zároveň zavied-

la Systém environmentálneho manažérstva podľa STN EN ISO 14001:2016. Stalo sa tak 

28. septembra 2017 v rámci recertifikačného auditu. Audit vykonali zástupcovia košickej 
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spoločnosti EURO CERT SK priamo vo výrobných halách Ekosystémov a v jej adminis-

tratívnych priestoroch. 

BANSKÝ VOZÍK PRE ART POINT

Art point Prievidza oslávil v roku 2017 už piate výročie svojho otvorenia. Pri tejto príleži-

tosti pripravil pre návštevníkov pútavý program. Jeho súčasťou bolo 5. októbra aj oficiálne 

odhalenie banského vozíka, ktorý mu darovala naša spoločnosť prostredníctvom Nadácie 

Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu. Vozík má pripomínať Prievidžanom 

a návštevníkom mesta, že toto mesto vyrástlo na uhlí. Že z malého mestečka vyrástlo pros-

perujúce okresné mesto, v ktorom sa pochodeň baníckeho remesla odovzdávala z generá-

cie na generáciu. Zástupca Nadácie Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu 

Tibor Schvartz ho symbolicky odhalil spolu s primátorkou Prievidze Katarínou Macháč-

kovou.

POSLEDNÁ TONA UHLIA Z BANE CIGEĽ

Emócie, slzy aj potlesk sprevádzali vyťaženie poslednej tony uhlia z ťažobného úseku 

Cigeľ. Stalo sa tak v piatok 27. októbra 2017. Presne o 12,00 h vyviezol banský vlak posled-

né uhlie z útrob cigeľského dobývacieho poľa. Dojímavý slávnostný okamih umocňovali 

aj banícke piesne spevokolu Kahanec. Dorúbaním posledného stenového porubu 270 041

 naša spoločnosť ukončila ťažbu uhlia v dobývacom priestore Cigeľ. Stenársky kolektív 

pod vedením Juraja Holáka, predtým Milana Sa botu, v posledný októbrový piatok vyťažil 

po sledné uhlie z cigeľského podzemia. Vyťažením 180 000 ton za desať mesiacov roka 

2017 splnil plánované úlohy v ťažbe. Baňa Cigeľ po 55 rokoch ťažby hnedého uhlia odiš-

la na zaslúžený banícky dôchodok. Celkovo táto najmladšia uhoľná baňa na hornej Nitre 

podporila slovenskú energetiku vyťažením takmer 62 miliónov ton uhlia. Vyrazilo sa v nej 

619 000 metrov banských diel a vyrobilo takmer 24 miliónov triedených druhov uhlia. Bola 

pracovným útočiskom, živnou pôdou i sociálnym zázemím pre tisícky baníckych rodín. 

S ukončením ťažby spoločnosť začala hľadať nové možnosti vhodného využitia povrcho-

vých priestorov bane Cigeľ na rozvoj podnikateľských aktivít.

UZATVÁRANIE BANE CIGEĽ

 1. novembrom 2017 sa začala likvidácia podzemných priestorov. Ukončením ťažby nas-

tal proces demontáže a vývozu technológie, uzatvárania samostatných vetracích oddelení, 

izolácie vyrúbaných priestorov a v záverečnej fáze likvidácie a plienenia banských diel, od 

prevádzkových cez základné až po úvodné – vychádzajúce na povrch – úvodné štôlne 

a šachty. Zohľadňovala sa hlavne bezpečnosť a efektivita, čo bolo základným podnetom 

pre zriadenie samostatného strediska likvidácie a revitalizácie. Celkovo malo novozria-

dené stredisko 73 zamestnancov, vrátane vykládky a triedenia na povrchu a dvanástich 

technicko-hospodárskych zamestnancov.

VZNIKLO ZDRUŽENIE ZAMESTNÁVATEĽOV 

15. decembra 2017 bolo na Okresnom úrade v Trenčíne zaregistrované Združenie za-

mestnávateľov hornej Nitry. Jeho zakladateľmi sú Hornonitrianske bane Prievidza, Uni-

pharma -1. slovenská lekárnická, Incon a Patria 1. Dlhodobá, výrazná stagnácia rozvoja 

hornej Nitry viedla stabilných zamestnávateľov regiónu k hľadaniu riešení a možností, ako 

tento stav zastaviť. Cieľom Združenia je všestranná podpora rozvoja a záujmov regiónu. 
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Koncom januára 2017 udelilo Ministerstvo pôdohospodárstva a rozvoja vidieka SR, Sekcia potravinár-

stva a obchodu, dcérskej spoločnosti AGRO Rybia farma cenu ,,Značka kvality SK“.

O chov sumčeka afrického prejavil záujem aj župan Trenčianskeho samosprávneho kraja Jaroslav Baška, 

ktorý zavítal na rybiu farmu v rámci pracovného výjazdu na hornú Nitru 5. mája 2017.
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1. júna 2017 sme na Župnom námestí, v Dome novinárov v Bratislave, zorganizovali tlačovú besedu na 

tému: ,,Ako nezodpovední politici ohrozujú 11 000 pracovných miest na hornej Nitre”.

24. apríla 2017 trinásť našich zamestnancov absolvovalo na Technickej univerzite v Košiciach, Fakulta 

BERG, záverečné skúšky bakalárskeho štúdia v študijnom programe baníctvo a geotechnika.
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Hlavná banská záchranná stanica v Prievidzi, pod záštitou Ministerstva hospodárstva SR a Minister stva 

vnútra SR, zorganizovala 28. septembra 2017 v Rekreačnom stredisku Púšť konferenciu k storočnici 

banskej záchrannej služby. Pri tejto príležitosti sa uskutočnil aj krst publikácie „100 rokov orga nizovanej 

banskej záchrannej služby“, ktorú vydala naša spoločnosť. Baníckym fokošom ju uviedli do života 

Stanislav Paulík a Peter Čičmanec, ktorý jej poprial, aby bola cenným zdrojom poznatkov o minulosti 

a súčasnosti banského záchranárstva na Slovensku. Zmapovala začiatky tvorby banských záchranných 

zborov, techniku, ktorú využívali, ale aj spomienky jej zakladateľov. 
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Počas regionálnych osláv Dňa baníkov 2017 boli pri príležitosti storočnice banského záchranárstva 

ocenení bývalí banskí záchranári: Igor Bielik, Juraj Chrenko, Ján Karak, Marián Kollár, Jozef Kubovič, Juraj 

Pretschner, Ondrej Svinčiak a Ján Špleha.

21. septembra 2017 v Rekreačnom stredisku Púšť sa pri príležitosti 55. výročia bane Cigeľ uskutočnilo 

stretnutie jej bývalých zamestnancov.
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Od 17. do 21. júla 2017 si 16 detí užilo denný letný tábor v rekreačnom stredisku Púšť.

Sympatický spevák Thomas Puskailer 9. júna 2017 zavítal so svojím koncertným turné „Po slovensk(i)y 

tour“ aj do kaviarne Top cafe.
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Dcérska spoločnosť Ekosystémy 28. septembra 2017 v rámci recertifikačného auditu úspešne obhájila 

certifikát manažérstva kvality podľa normy ISO 9001:2016, ktorého držiteľom bola od roku 2011.

Predseda Trenčianskeho samosprávneho kraja Jaroslav Baška prišiel pozdraviť slúžiacich banských 

záchranárov na HBZS Prievidza aj na sklonku roka 30. decembra 2017.
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27. októbra 2017 o 12.00 h vyviezol banský vlak posledné uhlie z útrob cigeľského dobývacieho poľa. 

Dorúbaním posledného stenového porubu 270 041 naša spoločnosť ukončila ťažbu uhlia v bani Cigeľ. 

Na snímke zmenový predák Juraj Holák z kolektívu Milana Sabotu, spolu s vedúcim ťažobného úseku 

Cigeľ Jozefom Rečkom podávajú hlásenie riaditeľovi odboru riadenia výroby Emilovi Letavajovi.
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ROK 2018 – Ukončenie podpory pre domáce uhlie

Vláda Slovenskej republiky pristúpila k európskym klimatickým záväzkom v oblasti 

ochrany ovzdušia. 12. decembra 2018 uznesením č. 580 schválila ukončenie podpory pre 

výrobu elektrickej energie z domáceho uhlia vo všeobecnom hospodárskom záujme do 

konca roka 2023, čím prijala útlmový program pre uhoľné baníctvo na hornej Nitre. 

Uznesenie vlády uložilo do konca apríla 2019 vypracovať Akčný plán transformácie 

regiónu horná Nitra, vrátane projektov, ktoré zabezpečia tvorbu nových pracovných miest. 

Naša spoločnosť už v predchádzajúcich rokoch začala s aktivitami smerujúcimi k rozšíreniu 

podnikateľskej činnosti o nebanské aktivity. Vďaka dlhodobému plánovaniu, v rámci ktorého 

sme sa pripravovali na pokles ťažby uhlia, sme na úrad Trenčianskeho samosprávneho kraja 

predložili 23 projektových zámerov, prostredníctvom ktorých by bolo možné čiastočne eli-

minovať negatívne dopady uzatvárania banských polí na zamestnanosť.

NAVŠTÍVIL NÁS ŠTÁTNY TAJOMNÍK

Vysvetliť nováckym baníkom postoj Ministerstva hospodárstva Slovenskej repub-

liky (MH SR) k informáciám o neodvratnom zastavení ťažby uhlia prišiel 18. januára 2018 

štátny tajomník MH SR Vojtech Ferencz. Stretnutiu predchádzalo rokovanie s vedením 

spoločnosti. Hovorilo sa o energetike, spolupráci Elektrárne Nováky a baní, budúcnosti 

ťažby na hornej Nitre a revitalizácii bane Cigeľ. 

ROKOVALI O BUDÚCNOSTI UHLIA 

Začiatkom februára sa v priestoroch Kongresovej sály úradu Trenčianskeho samos-

právneho kraja (TSK) v Trenčíne uskutočnilo rokovanie predstaviteľov Európskej komisie 

(EK), vlády Slovenskej republiky, verejnej správy a súkromného sektora k transformácii 

regiónu hornej Nitry pod názvom „Príprava na prechod od uhlia“. Zúčastnili sa ho pod-

predseda EK Maroš Šefčovič, podpredseda vlády SR Peter Pellegrini a predseda TSK Jaro-

slav Baška. Predseda predstavenstva a generálny riaditeľ Hornonitrian skych baní Prievi-

dza Peter Čičmanec prezentoval tému: „Účasť HBP na transformácii hospodárstva regiónu 

hornej Nitry.“ Záujmom vlády SR bolo pripraviť región hornej Nitry tak, aby sa postupne 

odpojil od prílišnej koncentrácie na ťažobný priemysel, aby sa tu rozvíjali aj iné druhy prie-

myslu. Účastníci konferencie sa dohodli na vypracovaní plánu transformácie, ktorý bude 

pripravovať TSK v spolupráci s Úradom vlády SR, EK a kľúčovými rezortmi. Na rokovaní 

boli po prvýkrát prezentované viac ako dve desiatky aktivít a zámerov, v rôznych štádiách 

rozpracovanosti, ktoré sme považovali za náš príspevok k transformácii hospodárstva 

uhoľného regiónu hornej Nitry. Každý z predložených projektov si však vyžaduje finančné 

náklady, na ktorých by sa mali spolupodieľať štát a Európska únia.  O ich realizácii malo byť 

rozhodnuté po výbere a začlenení do Akčného plánu transformácie regiónu hornej Nitry. 

Účastníci konštatovali, že uhoľné zásoby, ktorými naše ložiská disponujú, poskytujú dosta-

točný časový priestor pripraviť sa na ukončenie ťažby a postupnú premenu regiónu tak, 

aby zmeny, ktoré nastanú, boli sociálne spravodlivé. Maroš Ševčovič uviedol, že snahou je 

pripraviť projekt transformácie tak, aby bol dobrým riešením pre každého jedného baníka 

a pre región ako celok. 

KLARIASKY V PREDAJI

AGRO Rybia farma v januári 2018 uviedla na trh nový výrobok - KLARIASKY. Išlo o rybie 

klobásy zložené z mäsa sumčeka afrického, soli, cesnaku a korenín v bravčovom čreve. 

Tepelne upravený výrobok, vyúdený dymom z bukovej štiepky, bol 25. januára 2018 

predstavený na 24. ročníku medzinárodného veľtrhu cestovného ruchu ITF Slovakiatour 
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Bratislava. Jemne zaúdené, lahodné KLARIASKY sú bez konzervantov, tvarom, chuťou 

a štruktúrou sú na nerozoznanie od tradičnej domácej klobásky. Sú ľahšie stráviteľnou 

alternatívou  pre spotrebiteľov, ktorí si zo zdravotných dôvodov nemôžu pochutiť na 

bravčovej klobáske.   

TECHNICKÁ PORUCHA PRI ZASYPÁVANÍ G-JAMY 

Počas likvidácie bývalej vetracej šachty v obci Koš, ktorej súčasťou je vyplnenie (za-

sypanie) telesa šachty schváleným spevňovacím materiálom, došlo k technickej poruche, 

k poškodeniu jedného z potrubí, ktoré boli v zasypávanej vetracej jame. To spôsobilo vnik-

nutie vody a čiastočne aj používaného materiálu do banskej chodby, slúžiacej na dopravu 

materiálu do bane a fáranie osôb, výlučne koľajovou dopravou. Priamo na pracoviská, 

na razení banských chodieb a na ťažbe uhlia, sa voda nedostala. Vplyvom zvýšeného pH 

v banskej vode u troch zamestnancov, ktorí sa podieľali na odstraňovaní následkov 

poruchy montovaním čerpacej techniky, došlo k ľahkým pracovným úrazom, k poleptaniu 

kože. Nešlo o mimoriadnu udalosť, žiadny zamestnanec neutrpel vážne zranenie, nebola 

ohrozená prevádzka ani životy a zdravie baníkov. Pracoviská fungovali v obvyklom pra-

covnom režime. Porucha v podzemí bola operatívne odstránená 8. marca 2018. Následne 

bolo zabezpečené vyčistenie banskej chodby, v ktorej sa voda vyskytla. Porucha potrubia 

v podzemí mala 9. marca 2018 vplyv na zvýšenie hodnoty pH časti banských vôd, ktoré sme 

z podzemia vyčerpali na povrch. Banská voda vtekala a vypĺňala banské prepadlisko, na-

chádzajúce sa v dobývacom priestore a na pozemkoch našej organizácie. 

V HANDLOVEJ SME ZASTAVILI TRIEDENÉ DRUHY

Po neúspešných pokusoch vo výrobe triedených druhov sortimentu kocka z ťažby 

ťažobného úseku Handlová vo februári, sme v marci 2018 od tejto snahy upustili. Jedným 

z dôvodov bol vysoký obsah kusového kameňa (sprievodné horniny z ťažby uhlia) vo vy-

triedenom uhlí zrnitosti 40 – 120 mm, a to aj napriek plneniu plánovanej výhrevnosti. 

KRAJSKÍ POSLANCI SCHVAĽOVALI ÚZEMNÝ PLÁN

Na základe povinného štvorročného preskúmania Územného plánu Veľkého územného 

celku Trenčianskeho kraja pristúpil Trenčiansky samosprávny kraj (TSK) k zmenám a do-

plnkom tohto dokumentu. Ten bol predpokladom pre realizáciu kľúčových projektov 

a investícií vo všetkých oblastiach župy. Skôr, než poslanecké plénum pristúpilo k hlasova-

niu o územnom pláne, rokovalo sa o doručenej petícii. Priatelia Zeme – CEPA v nej požado-

vali vyňatie doplnkov Územného plánu Trenčianskeho samosprávneho kraja, vypustenie 

zámeru preložky časti železničnej trate a koryta rieky Nitry, ktoré sa mali realizovať v súvis-

losti s pokračovaním ťažby uhlia, v súlade so strategickými dokumentmi samosprávneho 

kraja. Zastupiteľstvo TSK petícii nevyhovelo a schválilo zmeny a doplnky územného plánu 

v ich pôvodnom znení. Následne však poslanci neprijali všeobecne záväzné nariadenie, 

ktorým sa vyhlasuje záväzná časť zmien a doplnkov územného plánu. Súčasťou tohto 

územného plánu boli okrem preložiek 12. poľa ťažobného úseku Nováky aj ďalšie kľúčové 

projekty. Rozhodnutie poslancov ohrozilo investíciu, ktorá mala zabezpečiť spravodlivú 

transformáciu uhoľného regiónu, procesy postupnej premeny z uhoľného na mimoban-

ský priemysel. 

PETÍCIA ZA 12. POLE NOVÁKY

Vzhľadom na to, že poslanci TSK neschválili územný plán, v ktorom sa počítalo 

s pokračovaním ťažby uhlia v regióne, odborová organizácia prostredníctvom petície 

chcela požiadať kompetentných, aby podnikli všetky kroky smerujúce k zachovaniu ťažby 

hnedého uhlia na hornej Nitre v určených dobývacích priestoroch Handlová a Nováky. 
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Obrátili sa preto na každého jednotlivca, ktorému nebola ľahostajná budúcnosť tohto 

regiónu, aby podpísal „Petíciu na podporu zachovania ťažby uhlia v 12. poli ťažobného 

úseku Nováky“. Petícia prebiehala do 4. mája 2018. Petičná akcia bola v súlade s vládou 

schválenými strategickými dokumentmi a s Banským zákonom, ktorý ukladá spoločnosti 

vyťažiť zásoby hnedého uhlia vo výhradnom ložisku racionálne a čo najúplnejšie. 

UKONČENIE PREŠETROVANIA PROTIMONOPOLNÝM ÚRADOM SR

Protimonopolný úrad Slovenskej republiky ukončil prešetrovanie voči Hornonitrian-

skym baniam Prievidza z dôvodu možného zneužívania dominantného postavenia na 

trhu. Úrad uzavrel, že „hospodárske výsledky HBP neindikujú existenciu neprimerane vy-

sokých marží“ a neexistujú indície o neprimerane vysokých cenách. Úrad tak nedal „za 

pravdu“ Kúpeľom Bojnice, ktoré podnet na prešetrovanie podali v júli 2017. Úrad konšta-

toval, že skutočnosť, že ceny, za ktoré HBP predávajú uhlie do Slovenských elektrárni sú 

primerané. Bolo to potvrdené tým, že ceny odobroval Úrad pre reguláciu sieťových od-

vetví (ÚRSO) ako oprávnený náklad Slovenských elektrární. Úrad tak plne odmietol argu-

mentáciu Kúpeľov Bojnice. 

O BUDÚCNOSTI DODÁVOK TEPLA 

Spoločnosť Petit Press, vydávajúca sieť regionálnych novín MY, zorganizovala 10. apríla 

2018 diskusné fórum – okrúhly stôl na tému „Súčasnosť a perspektívy centralizovaného 

zásobovania teplom v mestách Prievidza a Nováky“. Na podujatí, ktorého generálnym part-

nerom bolo Združenie zamestnávateľov Hornej Nitry, sa hovorilo o súčasnosti, budúcnosti 

a rozvoji centralizovaného zásobovania teplom z hľadiska investícií a zachovania zdrojov. 

Našu spoločnosť, ako akcionára PTH, zastupoval Rastislav Januščák, riaditeľ pre stratégiu 

a vonkajšie vzťahy. Podporu centralizovanému zdroju tepla vyjadrila väčšina diskutujúcich. 

LIKVIDÁCIA GALVANIZOVNE 

Po 29 rokoch prevádzka galvanizovne na BME Nováky skončila. Zariadenie prevádz-

ky bolo skorodované a nevyhovovalo moderným technológiám. Technológia bola uve-

dená do činnosti v roku 1989. Zinkovanie a chromátovanie alkalickým spôsobom slúži-

lo na povr chovú úpravu oceľových dielov pri výrobe banskej techniky, zvarencov a pod. 

Keďže rekonštrukcia galvanizovne by bola finančne nákladná, vedenie BME sa rozhodlo 

k 1. januáru 2018 prevádzku zrušiť. 

VIAC AKO 12 000 PODPISOV NA PETÍCII

Petičný výbor Základnej organizácie Odborového zväzu pracovníkov baní, geológie 

a naftového priemyslu SR pri HBP, a. s. a HB zamestnanecká, a. s., 24. apríla 2018 začal so zbe-

rom podpisov pod petíciu. Jej prostredníctvom žiadal kompetentných, aby podnikli všetky 

kroky smerujúce k zachovaniu ťažby uhlia na hornej Nitre v určených dobývacích priestoroch 

Handlová a Nováky. Odborový predák Jozef Talian uviedol, že situácia je kri tická a hornej Ni-

tre reálne hrozí sociálna nestabilita. Apeloval preto na všetkých slušných a pracovitých ľudí, 

aby podporili baníkov a nepripravili 4000 baníckych rodín o živobytie skôr, kým nebude pre 

nich zabezpečené adekvátne pracovné uplatnenie. Občania mali možnosť vyjadriť podpo-

ru pokračovaniu ťažby uhlia v 12. poli Nováky dvomi spôsobmi. Podpisom na písomnom 

petičnom hárku a elektronickým hlasovaním na stránke www.nebertepracubanikom.sk.

Do podateľne Trenčianskeho samosprávneho kraja boli odovzdané len petičné hárky 

v písomnej forme. Zástupcovia petičného výboru Jozef Talian a Milan Minárik odovzdali 

do podateľne Trenčianskeho samosprávneho kraja 1405 písomných podpisových hárkov, 

na ktorých sa nachádzalo 12 034 platných podpisov. Petičný výbor sa 3. mája 2018 obrátil 
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so žiadosťou o zaradenie petície na rokovanie Zastupiteľstva Trenčianskeho samosprávne-

ho kraja, ktoré sa konalo 14. mája 2018. 

PRI HOTELI BARBORA SADILI STROMČEKY 

5. mája 2018 v katastri obce Vyšná Boca partia dobrovoľníkov sadila nové stromčeky. 

Cieľom akcie bolo oživiť lesný fond po katastrofách, ktoré spôsobili v Nízkych Tatrách 

víchrice. Ruku k dielu priložili aj zamestnanci Hotela Barbora, ktorí sadili stromčeky priamo 

za hotelom. 

BANÍCI NA ÚRADE TSK

Stovka aktívnych i bývalých baníkov vycestovala 28. mája 2018 na úrad Trenčianskeho 

samosprávneho kraja, aby podporila petíciu za zachovanie ťažby z 12. poľa Nováky. Tri 

autobusy baníkov sa zúčastnili rokovania TSK. Niektorí priebeh sledovali priamo v rokova-

cej sále, ostatní vo vestibule TSK na obrazovkách cez on–line prenos. Ich nesúhlas s vy-

jadreniami Karola Galeka (SAS) o nezmyselnosti ťažby uhlia, či starostky Opatoviec nad 

Nitrou Dany Meliškovej o hrozbe baníctva pre ich obec bolo počuť až do rokovacej miest-

nosti. Naopak, vecné a logické argumenty zástupcov baní a petičného výboru, ktorými 

zdôvodňovali dôležitosť zachovania kontinuity ťažby z celospoločenského aj regionálne-

ho hľadiska, odmenili hlasným potleskom. 

DOHODY O ÚSPORÁCH ENERGIE 

Naša spoločnosť sa stala jednou z dvanástich firiem na Slovensku, s ktorými 14. júna 

2018 Ministerstvo hospodárstva SR podpísalo dobrovoľné dohody o úsporách energie. 

Ministerstvo ich považovalo za jedno z kľúčových opatrení na dosahovanie úspor energie, 

a to najmä v priemysle. Celkovo by mali pomôcť ušetriť približne 20 % energetickej spo-

treby na Slovensku. 

ELEKTRONICKÝ STRAVOVACÍ SYSTÉM

Od júla 2018 bol zavedený nový stravovací systém. Bol rozšírením dochádzkového sys-

tému. V prvej etape slúžil na objednávanie a výdaj teplej stravy (vrátane raňajok) a mra-

zenej stravy pre zamestnancov HBP a HB zamestnaneckej. Na identifikáciu stravníkov boli 

používané dochádzkové čipy. Teplú stravu bolo možné objednávať prostredníctvom ob-

jednávkových terminálov (zjednodušených počítačov s dotykovou obrazovkou) v mies-

tach, v ktorých obyčajne dochádza aj k výdaju stravy. 

STROJÁRSKI BAKALÁRI

Na Strojníckej Fakulte Technickej univerzity v Košiciach sa 12. júna 2018 konali záverečné 

skúšky bakalárskeho štúdia v študijnom odbore výrobné technológie, v študijnom pro-

grame technológie, manažment a inovácie strojárskej výroby. Úspešne ich absolvovali 

aj štyria naši zamestnanci - Adam Frimmel, Dalibor Krištofec, Štefan Tesarovič a Radoslav 

Perniš, a tak im 27. júna 2018 boli slávnostne odovzdané diplomy s titulom „bakalár“. Od 

septembra pokračovali v inžinierskom štúdiu. 

NÁVŠTEVA Z MACEDÓNSKA 

Transformácia uhoľných regiónov na iné odvetvie zasiahla štyri krajiny Európskej 

únie. Primátori z oblasti západného Macedónska v Grécku navštívili hornú Nitru, aby sa 

inšpiro vali už rozbehnutými aktivitami mimo uhlia. Zaujímali sa o zelené projekty našej 

spoločnosti. 24. júla 2018 zavítali na Rybiu farmu v Handlovej. Ďalším zo zelených pro-

jektov, ktoré videli, bolo skleníkové hospodárstvo Agro GTV v Novákoch. Ich poslednou 

zastávkou bola návšteva banského skanzenu v bani Cigeľ. 
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PROBLÉM NA HLUŠINOVEJ SKLÁDKE V NOVÁKOCH 

Okresný úrad Prievidza, odbor starostlivosti o životné prostredie vykonal na základe 

anonymného podnetu 14. septembra 2018 miestnu obhliadku na úložisku, na hlušinovom 

odvale Nováky – Baňa Mládeže v Hornonitrianskych baniach Prievidza. V anonymnom pod-

nete, ktorý priniesli vo svojich spravodajstvách 28. augusta 2018 televízie JOJ a Markíza, 

bolo uvedené, že halda nebezpečnej uhoľnej hlušiny je horľavá, verejne prístupná, nebez-

pečná pre zdravie ľudí a znečisťuje podzemné vody. 

Kontrola ukázala, že na odval sa ukladá odpad z ťažobného priemyslu, v súlade s pra-

vidlami nakladania. Nebolo pozorované žiadne sekundárne prášenie, väčšia časť odvalu 

bola porastená samonáletom.

Úrad počas miestnej obhliadky nezistil porušenie ustanovení zákona NR SR č. 79/2015 

Z.z. o odpadoch a o zmene a doplnení niektorých zákonov v znení neskorších predpisov, 

vydaných na jeho základe. Nebolo zistené ani porušenie Zákona NR SR č. 137/2010 Z.z. 

o ovzduší v znení neskorších predpisov. Hlušinový odval bane Nováky bol umiestnený 

mimo areálu bane, na pozemkoch našej spoločnosti, mimo zastavanej časti Novák. Ne-

skladoval sa tu žiadny nebezpečný odpad, ale prírodný materiál, horniny vyťažené z bane 

popri ťažbe uhlia. 

10 MILIÓNOV KG RAJČÍN

Počas 8. poľnohospodárskej sezóny pestovania rajčín, presne 2. októbra 2018, si 

spoločosť AGRO GTV Nováky od vzniku skleníkového hospodárstva v roku 2010 pripísala 

na svoj účet 10 000 000 kilogramov predaných rajčín. AGRO GTV Nováky začínala poľno-

hospodársku produkciu v roku 2010 pestovaním raj čín technológiou hydropónie v jed-

nom skleníku s rozlohou 1,52 hektára. V apríli 2010 začali búracie práce, koncom mája 

zemné práce, v júli stavebné práce. Prvé priesady sadili v polovici decembra a prvú úrodu 

zbierali začiatkom marca 2011. V roku 2012 rozšírila AGRO GTV Nováky pestovanie rajčín 

o ďalší skleník, čím sa zvýšila rozloha na pestovanie rajčín na takmer 3 hektáre. Súčasťou 

boli aj nové podzemné klimatizované skladovacie priestory s kapacitou 60 paliet. V roku 

2010 začínali s tromi zamestnancami, v roku 2018 ich zamestnávali 46.

NAJSÚDRŽNEJŠÍ TÍM IMRC 2018

Banskí záchranári z Hornonitrianskych baní Prievidza sa 22. - 29. septembra 2018 zúčast-

nili XI. ročníka Medzinárodných pretekov banských záchranárskych družstiev v Jekaterin-

burgu v Rusku. Súťažilo aj ďalších 23 súťažných družstiev z 12 štátov. Spôsob ich práce 

a vzájomnej komunikácie presvedčil porotcov, že slovenskému tímu bol na záverečnom 

ceremoniále udelený titul „Najsúdržnejší tím IMRC 2018“. Súťažné družstvo tvorili: Jaroslav 

Vojtáš, Roman Boško, Juraj Mlčoch, Branislav Lalík, Róbert Sadloň, Stanislav Falát, Lukáš 

Pružinec a Jozef Buček.

NOVÝ NÁTER SEVERNEJ JAMY

Ťažná veža Severnej jamy bane Nováky slúžila na vedenie dopravných nádob nad jamo-

vou ohlbňou. Jej konštrukcia umožňovala prepravu rúbaniny a materiálu, nástup a výstup

osôb do klietok a nakladanie dlhých a ťažkých predmetov pre prevádzku bane. Bola 

skonštruovaná z oceľových profilov rôzneho tvaru ošetrených ochranným náterom. Keďže 

tento sa naposledy obnovoval v roku 2005, prestával vplyvom poveternostných podmie-

nok plniť svoju ochrannú funkciu. Preto bolo nevyhnutné náter obnoviť. Všetky ťažné 

zariadenia v HBP patrili do správy úseku banskej dopravy, preto táto úloha pripadla jeho 

pracovníkom. S realizáciou pomohol aj technik HBZS pre práce vo výškach a nad voľnou 
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hĺbkou Branislav Mlátko. Očistiť a natrieť celú ťažnú vežu sa aj napriek občasným sťaženým 

poveternostným vplyvom podarilo v stanovenom termíne, v mesiacoch jún až august. 

UKRAJINCI V BANI

V spravodajstve RTVS odznela 13. novembra 2018 informácia, že naša spoločnosť 

plánuje získať 150 zamestnancov z Ukrajiny a bane robia nábor napriek tomu, že Európska 

komisia podporuje zmenu baníckeho priemyslu na inú výrobu. Žiadny hromadný príchod 

150 Ukrajincov do firmy sa nepripravoval. Na úrade práce sme mali dlhodobo nahlásenú 

požiadavku na 120 nových zamestnancov, ktorú nám slovenský trh práce nevedel zabez-

pečiť. Preto sme boli nútení hľadať a priebežne dopĺňať na pracoviská ľudí so skúsenosťami 

a praxou v podzemí aj v zahraničí, vrátane Ukrajiny. V skupine Hornonitrianske bane tvorili 

cudzinci len 3 % z celkového počtu 4000 zamestnancov. V tom čase sme zamestnávali 53 

Ukrajincov a 66 Rumunov.

NÁKUP V KREDITOVOM SYSTÉME

Už koncom roka 2017 sa začala formovať požiadavka na tvorbu finančného kre-

ditu u fárajúcich zamestnancov, použiteľného prostredníctvom dochádzkových čipov 

v rekreačných a stravovacích zariadeniach spoločnosti. Začiatkom roka 2018 bol zriadený 

tím pozostávajúci zo zástupcov viacerých útvarov. Nákup v kreditovom systéme začal 

19. novembra 2018. Stav kreditu si zamestnanci mohli zistiť na objednávkových systémoch. 

Nákupy na kredity pripísané za rok 2018 mohli zamestnanci realizovať do 31. januára 2019.

GREENPEACE NA ŤAŽNEJ VEŽI 

Zástupcovia Greenpeace 28. novembra 2018 neoprávnene vnikli do areálu našej 

spoločnosti. Svojou prítomnosťou na ťažnom zariadení bane Nováky, jedinej dopravnej 

trase na odťažbu uhlia z podzemia, znemožnili jeho kontrolu a funkčnosť. Pre našu 

spoločnosť to znamenalo havarijný stav, v dôsledku ktorého bolo nevyhnutné okamžite 

odstaviť ťažné zariadenie a pracoviská v bani. V zmysle banského práva bol takýto stav 

považovaný za mimoriadnu udalosť. Riešenie vzniknutej situácie bolo plne v kompetencii 

orgánov činných v trestno-právnom konaní. 

Konanie aktivistov spôsobilo Hornonitrianskym baniam Prievidza aj hospodárske 

škody. Nešlo len o výpadok ťažby rannej zmeny, výjazd banských záchranárov, ale aj celý 

rad opatrení, ktoré bolo potrebné vykonať pre zaistenie bezpečnosti prevádzky v dôsled-

ku jej odstavenia a následne po jej obnovení. Tým, že do Novák museli byť povolané 

pohotovostné čaty banských záchranárov z Hlavnej banskej záchrannej stanice (HBZS) 

v Prievidzi, Greenpeace vystavil ohrozeniu bezpečnosti aj ostatné prevádzky podzemných 

stavieb, razenia tunelov a banských spoločností na Slovensku, pre ktoré HBZS Prievidza 

zabezpečovala nepretržitú stálu pohotovostnú službu. Zastávali sme názor, že právo na 

slobodné vyjadrenie názoru by nemalo byť v žiadnom prípade povýšené nad bezpečnosť 

a ochranu ľudských životov a zdravia. Tým, že sa aktivisti organizovane vkradli do areálu 

bane a na ťažné zariadenie, nezodpovedne ohrozili nielen seba, ale aj  baníkov, ktorí s ich 

hnutím a názormi nemajú nič spoločné.

ŽUPAN MEDZI ZÁCHRANÁRMI

Predseda Trenčianskeho samosprávneho kraja Jaroslav Baška 30. decembra 2018 za-

vítal medzi banských záchranárov na HBZS Prievidza. V nepretržitej službe slúžilo desať 

banských záchranárov, dve čaty z ťažobných úsekov Handlová a Čáry, vedúci pohotovosti, 

mechanik, lekár a vodič. Poďakoval im za obetavú prácu a poprial úspešný nový rok. 
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18. januára 2018 sa štátny tajomník ministerstva hospodárstva SR Vojtech Ferencz stretol s baníkmi, aby 

ich ubezpečil o pokračovaní ťažby uhlia na hornej Nitre vo všeobecnom hospodárskom záujme.

Vo februári 2018 sa na pôde Trenčianskeho samosprávneho kraja uskutočnilo rokovanie predstaviteľov 

Európskej komisie, ktorých zastupoval jej podpredseda Maroš Šefčovic, vlády SR, reprezentovanej jej 

podpredsedom Petrom Pellegrinim, zástupcov verejnej správy a priemyselného sektora pod názvom 

„Príprava na prechod od uhlia“.
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24. apríla 2018 začala banícka odborová organizácia so zberom podpisov pre zachovanie ťažby uhlia 

na hornej Nitre. Do podateľne TSK doručila 1405 hárkov, na ktorých bolo 12 034 podpisov. Na snímke 

právnik Milan Minárik a vtedajší predseda základnej organizácie Odborového zväzu pracovníkov baní, 

geológie a naftového priemyslu Jozef Talian.

Stovka aktívnych a bývalých baníkov 28. mája 2018 vycestovala na úrad Trenčianskeho samosprávneho 

kraja, aby podporila petíciu za zachovanie ťažby uhlia. Búrlivo diskutovali s poslancami strany Sloboda 

a Solidarita za NR SR Karolom Galekom a za TSK Miroslavom Žiakom.



204

V roku 2018 si AGRO GTV Nováky pripísalo na svoje konto 10 miliónov ton predaných paradajok.

Banskí záchranári sa 22. až 29. septembra 2018 zúčastnili XI. ročníka Medzinárodných pretekov ban-

ských záchranárskych družstiev v ruskom Jekaterinburgu.
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Stenársky kolektív pod vedením Pavla Liďáka prevádzkoval v bani Nováky. 

Kolektív prvého predáka Milana Moravanského. 
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Stenári prvého predáka Slavomíra Bielika. 

Kolektív predáka Branislava Mendela. 
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Razičský kolektív Jána Matiaška. 

Razenie a rekonštrukciu banských diel zabezpečoval kolektív Tibora Hlinku. 
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Stenári Štefana Handlera prevádzkovali v dobývacom priestore Handlová. 

Raziči Reného Kalaša pripravovali nové ťažobné kapacity v bani Nováky. 
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Severná jama bane Nováky slúžiaca na dopravu fárajúcich sa v roku 2018 dočkala nového zeleno-

žlto-červeného náteru.

Aktivisti Greenpeace 28. novembra 2018 neoprávnene vnikli do areálu bane Nováky. Svojou príto-

mnosťou na ťažnom zariadení - Južnej jame ohrozili bezpečnosť banskej prevádzky.
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ROK 2019 – Akčný plán transformácie hornej Nitry

V júli 2019 vláda SR uznesením č. 336 schválila Akčný plán transformácie uhoľného 

regiónu horná Nitra. Jeho súčasťou bol „Program postupného doťaženia uhoľných zásob“. 

Región horná Nitra, ako jeden z pilotných regiónov transformácie, mal spomedzi 

európ skych krajín pred sebou mimoriadne ambiciózny plán na ukončenie ťažby uh-

lia. Spoločnosť upozorňovala kompetentných najmä na to, že pre naplnenie myšlienky 

o sociálne spravodlivej premene baníckeho regiónu na iný druh priemyslu je nevyhnut-

né, aby sa vláda Slovenskej republiky s rovnakou zodpovednosťou, ako sa postavila ku 

klimatickým záväzkom Európskej únie, zasadila aj za realizáciu novej hospodárskej budúc-

nosti baníckeho regiónu. 

ZRUŠENIE SAMOSTATNÉHO ÚSEKU STROJNEJ ÚDRŽBY

S účinnosťou od 1. februára 2019 došlo z dôvodu racionalizácie k zmene v riadení stroj-

nej údržby. Úsek, so zníženým počtom zamestnancov, bol začlenený pod odbor hlavného 

mechanika a banskí mechanici sa presunuli do ťažobných úsekov Nováky, Handlová a Čáry.

JEDNA PODATEĽŇA

Od 1. februára 2019 došlo k centralizácii podateľní HBP a HB zamestnaneckej do jednej, 

so sídlom v administratívnej budove HBP v Prievidzi na ulici Matice slovenskej 10.

ZÍSKALI SME ZELENÝ CERTIFIKÁT

,,ZELENÝ CERTIFIKÁT“ za zabezpečenie ekologickej recyklácie a spracovania elektrood-

padu a prenosných batérií a akumulátorov v roku 2018 udelila Hornonitrianskym baniam 

19. februára 2019 spoločnosť SEWA, zaoberajúca sa bezplatným zberom elektroodpadu. 

ŠPECIÁLNA ZÁKAZKA PRE EKOSYSTÉMY 

Vo februári 2019 sa na EKOSYSTÉMY obrátila spoločnosť Trnavská stavebná s požiadav-

kou o kompletný servis špeciálneho typu železničných zásobníkových vozňov ZV 35.1. Vy-

robila ich pražská spoločnosť MTH v roku 2006, ktorá už zanikla. Na Ekosystémy boli po 

železničnej trati pristavené 1. marca 2019. S ich opravou začali 4. marca 2019 a dokončili 

27. marca 2019. Pre spoločnosť táto zákazka znamenala výnosy vo výške 49 tisíc eur.

NOVÉ PRODUKTY ZO SUMČEKA OMEGA

Sortiment ponúkaných produktov spoločnosti AGRO RYBIA FARMA Handlová sa rozšíril 

o trojicu noviniek: zmes na špagety SUMČEK, luncheon meat SUMČEK a SUMČEK párky. 

MEDZINÁRODNÉ CVIČENIE BANSKÝCH ZÁCHRANÁROV 

V rakúskom mestečku Eisenerz sa 11. - 12. apríla 2019 po prvýkrát konalo medzinárod-

né cvičenie banských záchranárskych tímov. Ako pozorovatelia sa ho zúčastnili aj zástup-

covia Hlavnej banskej záchrannej stanice Prievidza a Ministerstva vnútra SR. 

NOVÁ TECHNIKA PRE HBZS 

V roku 2018 Hlavná banská záchranná stanica predložila Ministerstvu vnútra SR (MV SR) 

projekt na čiastočné financovanie nákupu novej záchranárskej techniky. Jedným z kritérií 

na pridelenie dotácie z rozpočtu MV SR bola spoluúčasť na financovaní nákupu novej tech-

niky zo strany žiadateľa, a to minimálne vo výške 5 % z celého objemu nákupu. Požado-

vané kritériá HBZS Prievidza splnila a získala dotáciu na nákup novej záchranárskej tech-

niky. Zakúpila špeciálnu termokameru UCF 7000 a elektrické zdvíhacie zariadenie ActSafe 
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ACX na vertikálnu záchranu osôb lanovou technikou. Technika umožnila záchranárom vy-

konávať svoju prácu bezpečnejšie a efektívnejšie. 

MODERNIZÁCIA LAMPÁRNÍ 

V lampárňach bane Nováky, Handlová a Čáry došlo z dôvodu modernizácie osobných 

banských svietidiel k ich výmene. Doterajšie T 166 23 H s akumulátorovými článkami typu 

NKDU 11, tzv. mokré články, nahradili nové typu T 1005. 01A a T 1005. 03 Ma. Pre fárajúcich 

bolo celkom zakúpených 2540 osobných banských svietidiel a 64 nabíjacích stojanov 

v hodnote 453 560 eur. V telese lampy sa nachádzalo snímacie zariadenie na monito-

rovanie pohybu lampy, resp. pracovníka v jednotlivých banských priestoroch. Tým bola 

zabezpečená vyššia bezpečnosť zamestnancov.

NOVÁ PREDAJŇA 

V máji 2019 otvorili AGRO GTV Nováky a AGRO Rybia farma Handlová druhú kamennú 

predajňu rastlinných a živočíšnych produktov na rohu Obchodného centra Rozvoj, na Dl-

hej ulici č. 1. Ponuku tvorili novácke rajčiny, produkty zo sumčeka afrického, hliva ustrico-

vitá z bane Nováky, syry a mliečne výrobky z Farmy Kamenec pod Vtáčnikom. 

DELIMITÁCIA BME NOVÁKY

Valné zhromaždenie akciovej spoločnosti HORNONITRIANSKE BANE zamestnanecká 

na riadnom valnom zhromaždení akcionárov 28. mája 2019 schválilo prevod majetku 

odštepného závodu Banská mechanizácia a elektrifikácia do majetku akciovej spoločnosti 

Hornonitrianske bane Prievidza. Súčasťou zmluvy o predaji podniku bol aj prechod práv 

a povinností z pracovnoprávnych vzťahov zamestnancov spoločnosti Banská mechanizá-

cia a elektrifikácia.

VLÁDA SCHVÁLILA AKČNÝ PLÁN TRANSFORMÁCIE HORNEJ NITRY 

Vláda Slovenskej republiky na rokovaní 3. júla 2019 schválila návrh Akčného plánu 

transformácie uhoľného regiónu horná Nitra, pričom k tomuto materiálu prijala uznesenie 

vlády č. 336/2019. Zavŕšil sa tým proces prípravy Akčného plánu, ktorý trval takmer jeden 

a pol roka.

ÚSPEŠNÍ ABSOLVENTI

29. mája 2019 sa na Technickej univerzite v Košiciach, Fakulta BERG, konali záverečné 

skúšky inžinierskeho štúdia v študijnom programe Technológie baníctva a tunelárstva 

v študijnom odbore Baníctvo. V tento deň úspešne obhájili diplomové práce a vykonali 

štátne skúšky dvanásti naši zamestnanci. 21. júna 2019 si na promóciách prevzali diplomy 

s titulom inžinier. 

LINKA PODNETOV BOZP

Od 1. júla 2019 bola spustená skúšobná prevádzka telefónnej linky pre nahlasovanie 

podnetov súvisiacich s bezpečnosťou práce. Podnety bolo možné podávať zo všetkých 

povrchových pracovísk a čiastočne aj z priestorov podzemia. Sprevádzkovanie linky bolo 

jedným z ďalších nástrojov zvyšovania úrovne bezpečnosti práce.

KYNOLÓGOVIA NA HBZS 

 6. júla 2019 v ranných hodinách zavítal do priestorov Hlavnej banskej záchrannej stani-

ce Kynologický záchranný zbor Slovenskej republiky na súčinnostné cvičenie v dymovom 

polygóne. Sústredenia sa zúčastnilo 25 kynológov z celého Slovenska so svojimi psíkmi. 
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Zamerané bolo hlavne na záchranu, práce vo výškach a na dohľadávanie nezvestných 

osôb v stiesnených priestoroch zadymeného cvičného polygónu. 

PODPREDSEDA VLÁDY NA RYBEJ FARME

Na pozvanie Združenia zamestnávateľov hornej Nitry 19. augusta 2019 navštívil náš 

región Richard Raši, podpredseda vlády SR pre investície a informatizáciu. Pod gesciou 

jeho úradu bol vypracovaný Akčný plán transformácie baníckeho regiónu. Počas krátkej 

pracovnej návštevy si prezrel aj chov sumčeka afrického a skleníky spoločnosti AGRO RY-

BIA FARMA Handlová. 

TRI DESAŤROČIA HOTELA REPISKÁ

V roku 2019 sme si pripomenuli tri desaťročia od dokončenia prvej časti stavby dnešného 

Wellness hotela Repiská v roku 1989, ktoré v tom období patrilo medzi najkraj šie zariadenia 

svojho druhu v Nízkych Tatrách. Vedenie Uhoľných a lignitových baní, koncern Prievidza, 

malo začiatkom 80-tych rokov minulého storočia záujem vybudovať rekreačno-ozdravo-

vacie zariadenie v Demänovskej Doline, v lokalite Repiská. Výnimku zo stavebnej uzávery 

v Národnom parku Nízke Tatry sa vedeniu baní podarilo získať od Stredoslovenského Kraj-

ského národného výboru v Banskej Bystrici ešte v januári 1983. Projektovú dokumentáciu 

vypracovala vtedajšia koncernová účelová organizácia ULB – Banské projekty Bratislava. 

Investorom stavby boli ULB – Banská mechanizácia a elektrifikácia. Proces výstavby od 

apríla 1984 zabezpečoval dodávateľsky koncernový podnik Výstava uhoľných a ligni-

tových baní Holíč. Na výstave rekreačno-ozdravného zariadenia sa podieľali brigádnicky 

aj zamestnanci zo všetkých koncernových podnikov Slovenských uhoľných baní. Chodili 

nielen na víkendovú výpomoc, ale striedali sa aj v pravidelných týždenných turnusoch. Po 

prvýkrát sa Repiská dostali do ponuky letnej dovolenky pre zamestnancov v roku 1990. 

40. VÝROČIE LOMU LEHOTA 

20. septembra 2019 uplynulo presne 40 rokov od začatia prác na povrchovom dobývaní 

uhlia v lome Lehota v obci Lehota pod Vtáčnikom. Za obdobie existencie lomového 

dobývania uhlia, od septembra 1979 do ukončenia ťažby uhlia v lome Lehota, t. j. do kon-

ca roka 1988, bolo vyťažených 1 613 291 ton uhlia. Úsek povrchového dobývania ukončil 

svoju ťažobnú činnosť 30. 9. 1988. Po tomto termíne sa zameral na likvidáciu lomu. Tá, 

v zmysle banského práva, bola definitívne ukončená 31. decembra 1990. Z dôvodu povr-

chového dobývania uhlia v Lome Lehota bolo potrebné asanovať 110 rodinných domov. 

CENTRALIZÁCIA PREVÁDZKY PRÁČOVNE

Z dôvodu ukončenia činnosti kotolne Handlovskej energetiky v areáli bane Cigeľ do 

začiatku vykurovacieho obdobia 2019-2020 úsek povrchových činností zabezpečil presun 

činnosti práčovne z priestorov bane Cigeľ do priestorov bane Nováky. Práce boli rea-

lizované v priebehu augusta a septembra 2019. Pranie pracovných odevov bolo zabez-

pečené len v práčovni Nováky. 

LIKVIDÁCIA BANE CIGEĽ 

Po dorúbaní zásob v siedmom poli Cigeľ bola v októbri 2017 ukončená ťažba uhlia 

v tejto časti ložiska. Každé ukončenie ťažby na ložisku znamenalo následne činnosti, spo-

jené s likvidáciou zostávajúcich podzemných, ale aj povrchových objektov a prevádzok. 

Po ukončení ťažby sa ihneď pristúpilo k plieneniu elektrostrojného vybavenia podzemia, 

s následnou likvidáciou prevádzkových a základných banských diel. V roku 2019 sa aj 

s pomocou dodávateľského kolektívu pristúpilo k záverečnej fáze likvidácie podzemia, 
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a to k plieneniu výstuže a ostatného vybavenia základných a hlavných banských diel. 

Celkovo sa vyplienilo viac ako 15 tisíc segmentov TH-výstuže, včítane príslušného spojova-

cieho materiálu, 5 tisíc metrov potrubných trás, 2600 metrov koľaje a ostatného materiálu. 

OKRESNÝ SÚD ROZHODOL V NÁŠ PROSPECH 

Okresný súd v Prievidzi 9. decembra 2019 rozhodol v spore Hornonitrianskych baní 

Prievidza proti Kúpeľom Bojnice v prospech našej spoločnosti. Súd dospel k záveru, že 

kúpele prekročili ústavou garantovanú slobodu prejavu a neprípustným spôsobom 

zasiah li do práv našej spoločnosti. Kúpele Bojnice boli povinné zverejniť na svojej we-

bovej stránke, vo vydaní časopisu Kúpele Bojnice a v tlačovej správe adresovanej médiám 

ospravedlnenie. Zároveň boli povinné nám zaplatiť 10 000 eur z dôvodu primeraného 

finančného zadosťučinenia. 

VÝUČBA ZDRAVOTNÝCH ZÁCHRANÁROV

Banská záchranná služba si plnila úlohy aj pri výcviku a výchove nových záchranárov, 

nielen členov banskej záchrannej služby, ale aj uchádzačov o prácu v ostatných zložkách 

Integrovaného záchranného systému. V rámci výchovy a výcviku spolupracovala Hlavná 

banská záchranná stanica (HBZS) Prievidza so Slovenskou zdravotníckou univerzitou 

a Prešovskou univerzitou pri výchove zdravotníckych záchranárov. So Žilinskou univerzi-

tou a Technickou univerzitou vo Zvolene sa spolupodieľala na výchove nových pracovní-

kov hasičských a záchranných zložiek. HBZS Prievidza prispievala aj k výchove odborníkov 

Košickej technickej univerzity, Fakulty Baníctva, ekológie a riadenia geotechnológií v od-

bore „Bezpečnostná požiarna a záchranárska technika“. 

LIGNIT NA NEENERGETICKÉ ÚČELY

Od roku 2016, kedy úsek úpravy a triedenia uhlia bol poverený starostlivosťou o strojno-

elektrické zariadenie technologickej linky na úpravu ťaženého uhlia v ťažobnom úseku 

Čáry, bolo realizovaných viacero projektov a zásahov do technológie tejto úpravne uhlia. 

V druhom polroku 2019 pracovali na príprave a montáži linky na výrobu uhlia zrnitosti do 

10 mm, známeho z minulosti bane Čáry ako Lignofert, t. j. uhlie alebo lignit určený na ne-

energetické využitie v oblasti poľnohospodárstva, či už rastlinnej alebo živočíšnej výrobe. 

Záujem prejavila spoločnosť Duslo Šaľa s predpokladom jeho použitia pri výrobe mi-

nerálno dusíkatých hnojív.

POMOC PRE MANŽELKU KOLEGU

V zložitej životnej etape sa ocitol náš spolupracovník, bývalý handlovský baník Miroslav 

Rusnák. Od roku 2009 pracoval ako člen strážnej služby HBP Security. Každý deň sa potýkal 

s obavami o zdravie svojej vážne chorej manželky. Na jej liečbu prispeli viacerí zamestnan-

ci spoločnosti v rámci zbierky. Z decembrových výplat odišlo na transparentný účet 4 733 

eur. K 6. februáru 2020 sa na transparentnom účte vyzbieralo 31 000 eur. 

OBJAVILI POZOSTATKY NOSOROŽCA 

Pri razení banského diela 06 253-0 v 6. poli ťažobného úseku Nováky kolektívom Ma-

tiaška, 281 m pod povrchom v podloží (Kamenské súvrstvie, spodný báden), sa 13. au-

gusta 2019 podarilo pri geologickom dokumentovaní objaviť úlomok sánky a 8 centimet-

rov veľkých zubov. Nález bol pri podrobnejšej obhliadke na povrchu identifikovaný ako 

pozostatky nosorožca z čeľade Rhinocerotidae. Vek treťohorných skúmaných vzoriek bol 

16 miliónov rokov. Na uhoľnom ložisku sa už vyskytli nálezy úlomkov kostí z čeľade no-

sorožcovitých, na bani Mládeže a bani Cigeľ. Sú uchované v Hornonitrianskom múzeu 

v Prievidzi.
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Sortiment výrobkov zo Sumčeka omega sa skúšobne rozšíril o nové produkty – párky, špekačky, zmes 

na špagety a luncheon meat.

Okrúhly stôl k transformácii hornej Nitry sa uskutočnil 26. apríla 2019.
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Slovenská národná akreditačná služba kontrolovala plnenie požiadaviek akreditácie skúšobného labo-

ratória uhlia v septembri 2019.

V máji 2019 otvorila AGRO GTV Nováky novú kamennú predajňu v priestoroch obchodného centra Roz-

voj v Prievidzi.
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Záverečné skúšky študentov baníctva na Fakulte BERG Technickej univerzity v Košiciach. 29. mája 2019 

nám pribudlo dvanásť banských inžinierov.

Spoločné cvičenie kynológov a banských záchranárov na HBZS Prievidza 6. júla 2019.
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Dostatočné množstvo elektrickej energie pre baňu Čáry zabezpečoval nový VN prívod, ktorý bol uve-

dený do prevádzky 12. júna 2019.

V roku 2019 sme si pripomenuli 30 rokov od dokončenia prvej časti stavby dnešného Wellness hotela 

Repiská v roku 1989. V rozhodnutí o povolení stavby, popri maximálnej ochrane zelene, sa nachádzala 

aj požiadavka zabezpečiť ukrytie plnej lôžkovej kapacity strediska a zamestnancov v stálom protira-

diačnom úkryte.
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20. septembra 2019 uplynulo 40 rokov od začatia prác na povrchovom lome Lehota v Lehote pod 

Vtáčnikom. Prvá tona uhlia bola vyťažená presne o rok 20. septembra 1980. Posledným septembrovým 

dňom roku 1988 úsek povrchového dobývania ukončil svoju činnosť.

Podpredseda vlády SR pre investície a informatizáciu Richard Raši 19. augusta 2019 navštívil skleníky na 

pestovanie paradajok AGRO GTV Nováky a modernú prevádzku na chov sumčeka afrického AGRO Rybia 

farma Handlová.
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ROK 2020 – Spustenie projektu rekvalifikácií

Od septembra 2020 bol spustený národný projekt pre podporu zamestnanosti 

v regióne, ktorý zastrešoval Trenčiansky samosprávny kraj. Cieľom bolo zmierniť dopady 

ukončovania ťažby uhlia na zamestnancov a vytvoriť im podmienky pre plynulý prechod 

do nového zamestnania. 

Rok 2020 bol pre celé Slovensko mimoriadne ťažkým rokom, ovplyvneným pandé-

miou koronavírusu. Popri protipandemických a zvýšených hygienických opatreniach sme 

niektoré činnosti museli obmedziť, zatvoriť strediská v oblasti stravovacích a hotelových 

služieb, s dopadom na hospodárenie firmy. Vďaka disciplinovanosti a zodpovednosti 

zamestnancov sme sa nevydali českou cestou a neboli sme nútení pre hromadnú nákazu 

odstaviť banskú prevádzku. Absencia viacerých baníkov na produktívnych pracoviskách 

z dôvodu karantény sa prejavila na nižšej produkcii uhlia. Objem expedovaného uhlia sme 

museli prispôsobiť prevádzke elektrárne, kde z dôvodu opráv a následne karantény od-

borne spôsobilých zamestnancov došlo k odstávke hlavných výrobných zariadení. 

PODPREDSEDA VLÁDY SR NA BME NOVÁKY

13. februára 2020 navštívili hornú Nitru podpredseda vlády SR pre investície a infor-

matizáciu Richard Raši, minister hospodárstva SR Peter Žiga a predseda Trenčianskeho 

samosprávneho kraja Jaroslav Baška. Zavítali do strojárskeho závodu Banská mechanizácia 

a elektrifikácia Nováky. Prehliadli si výrobné haly, v ktorých naša spoločnosť v rámci trans-

formácie hornej Nitry plánovala výrobu podvozkov nákladných železničných vagónov. 

ROKOVANIE EURÓPSKEJ KOMISIE

V Hoteli pod Zámkom v Bojniciach Konzultačná komisia pre priemyselné zmeny Eu-

rópskeho hospodárskeho a sociálneho výboru 4. marca 2020 usporiadala stretnutie 

zain teresovaných strán, zapojených do premeny regiónu pod názvom ,,Okrúhly stôl 

v uhoľných regiónoch v transformácii“. Cieľom bolo identifikovať na hornej Nitre problémy 

s realizáciou plánov zmien štruktúry priemyslu v súvislosti s transformáciou. Výstupom mala 

byť podrobná správa o príprave transformácie s odporúčaniami na riešenie problémov. 

ŠTÁTNY TAJOMNIK FÁRAL 

Štátny tajomník Ministerstva hospodárstva Slovenskej republiky Vojtech Ferencz 

pozdravil nováckych baníkov priamo v podzemí 25. februára 2020. Sfáral na komplexne 

mechanizovaný porub 107 087-95 v 7. poli ťažobného úseku Nováky medzi kolektív Juraja 

Holáka a razičov Milana Moravanského na čelbe 107 194-15.

POSKYTLI SME SANITKU

V súvislosti s pandémiou koronavírusu od 19. marca 2020 začal fungovať mobilný od-

ber vzoriek aj na hornej Nitre. Zdravotníci testovali pacientov s podozrením na ochorenie 

COVID-19 priamo v domácom prostredí a odobraté vzorky operatívne odosielali do labo-

ratória. Mobilný odber vzoriek vznikol spoluprácou Regionálneho úradu verejného zdra-

votníctva Prievidza, Nemocnice s poliklinikou v Bojniciach, ktorá zabezpečila dvoch do-

brovoľných medikov a našej spoločnosti, ktorá bezplatne poskytla sanitku so šoférom. 

ŠILI SME OCHRANNÉ RÚŠKA 

Od 16. marca 2020, vzhľadom na ohrozenie zdravia zamestnancov šíriacim sa koronaví-

rusom, kolektív pracovníčok práčovne úseku povrchových činností začal šiť ochranné rúš-
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ka na tvár pre zamestnancov spoločnosti, ale aj pre strojársky závod BME, HBP Security, pre 

úsek železničnej dopravy a Agro GTV a Agro rybia farma. Dočasne nahradili respirátory, 

ktoré boli po vyhlásení opatrení krízového stavu v SR vysoko nedostatkovým tovarom na 

domácom aj zahraničnom trhu. 

80 ROKOV BANE NOVÁKY

Baňa Nováky, jeden z ťažobných úsekov spoločnosti, začal písať prvé kapitoly svojej 

histórie pred 80-timi rokmi. Svoju činnosť začala 11. marca 1940, ako súčasť Handlovských 

uhoľných baní. 14. júna 1940 bol vyťažený prvý vozík nováckeho uhlia. Spoločnosť si toto 

jubileum pripomenula sériou článkov o histórii bane Nováky na stránkach Hornonitrian-

skeho baníka. 

ELEKTRONICKÉ VÝPLATNÉ PÁSKY

Z dôvodu mimoriadnej pandemickej situácie bol od apríla 2020 zavedený v HBP a HB 

zamestnanecká systém elektronického doručovania výplatných pások.

MERANIE TEPLOTY

Od 24. apríla 2020 pristúpila naša spoločnosť k meraniu telesnej teploty zamestnan-

com pri vstupe do priestorov spoločnosti. Krízový štáb HBP a HB zamestnaneckej, v súlade 

s usmernením hlavného hygienika SR, sa v záujme ochrany zamestnancov rozhodol pre-

ventívne pred vstupom na pracoviská merať teplotu všetkým zamestnancom. Na bani 

Nováky sa meranie vykonávalo automaticky dvomi špeciálnymi termokamerami nainšta-

lovanými vo vstupných priestoroch bane Nováky, vo vestibule a pri vonkajších turniketoch 

pred vstupom cez hlavnú bránu. 

ZATEPLILI SME BYTOVÝ DOM NA NÁBREŽNEJ

Kolaudačným rozhodnutím stavebného úradu Mesta Prievidza z februára 2020 bolo 

povolené užívanie zmeny stavby „Zateplenie bytového domu Nábrežná 2, Prievidza“ 

súpisného čísla 20432 na pozemku parcela číslo 3971 v katastrálnom území Prievidza. Ob-

nova bytového domu začala v roku 2016 výmenou drevených okien za plastové. V roku 

2017 pokračovali projektové práce na zabezpečení projektovej dokumentácie pre staveb-

né povolenie a realizáciu.

NÁVŠTEVA PREZIDENTA KOZ SR

Aktuálny stav transformácie uhoľného regiónu hornej Nitry bol hlavnou témou návšte-

vy Mariána Magdoška, prezidenta Konfederácie odborových zväzov (KOZ) Slovenskej re-

publiky. Na pôde bane Nováky sa 7. júla 2020 stretol s vedením Hornonitrianskych baní 

Prievidza a zástupcami baníckeho odborového zväzu.

ZAČLENENIE AGRO SPOLOČNOSTÍ 

 Rozhodnutím jediného akcionára Hornonitrianske bane Prievidza bolo zmluvne 

schválené zlúčenie AGRO GTV, s. r. o. a AGRO RYBIA FARMA, s .r. o. do HBP, a. s. Obchodný 

register zapísal zlúčenie, ako aj vytvorenie odštepných závodov k 3. júlu 2020. 

E-SHOP PÚŠŤ

Rekreačné stredisko Púšť na začiatku reštrikčných opatrení, súvisiacich so šírením ko-

ronavírusu, hľadalo spôsob ako zabezpečiť tržby. Overovali možnosť predávať obedové 

menu prostredníctvom existujúcich predajných portálov. Ponúknuté obchodné podmien-
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ky viedli k spusteniu predaja prostredníctvom vlastného e-shopu. Programátorské práce 

začali koncom marca 2020 a už 9. apríla 2020 vznikla prvá zákaznícka objednávka.

ÚSEK OBSLUŽNÝCH ČINNOSTÍ OSLÁVIL 10 ROKOV

Pripomenuli sme si 10. výročie vzniku úseku obslužných činností ENO. Vznikol 15. ok-

tóbra 2010 uzatvorením zmluvného vzťahu medzi Hornonitrianskymi baňami Prievidza 

a Slovenskými Elektrárňami (SE) na zabezpečenie služieb predného a zadného cyklu pro-

cesu výroby elektriky a tepla dodávateľským spôsobom. 

PODPORA ZAMESTNANOSTI 

10. novembra 2020 na pôde prievidzského úradu práce slávnostne podpísali minister 

práce sociálnych vecí a rodiny Slovenskej republiky Milan Krajniak a predseda Trenčianske-

ho samosprávneho kraja Jaroslav Baška Zmluvu o poskytnutí nenávratného finančného 

príspevku vo výške 12 miliónov eur na pomoc pri transformácii uhoľného regiónu. Bola 

určená na podporu zamestnanosti, prostredníctvom projektu rekvalifikácii, na hornej Nitre. 

OCENILI DLHOROČNÚ SPOLUPRÁCU

Štátny geologický ústav Dionýza Štúra udelil našej spoločnosti za aktívnu dlhoročnú 

spoluprácu, pri príležitosti 80. výročia založenia Štátneho geologického ústavu Dionýza 

Štúra, pamätnú medailu. Spolupráca Hornonitrianskych baní Prievidza a Štátneho geolo-

gického ústavu Dionýza Štúra sa datuje od roku 1960. Výsledkom spolupráce boli záverečné 

správy, štúdie, legislatívne akty ochrany prírodných liečivých zdrojov v Bojniciach a publi-

kovanie v odborných časopisoch.

REKVALIFIKÁCIA BANÍKOV ZAČALA 

Od 1. septembra 2020 začal projekt rekvalifikácie baníkov. K 17. septembru bolo do 

neho zapojených sedem zamestnancov. Realizáciu zastrešoval 4-členný pracovný riadiaci 

tím na odbore ľudských zdrojov, stredisko rekvalifikácie zamestnancov. Projekt bol pláno-

vaný do 30. novembra 2023. Predpokladaný počet zamestnancov, ktorí by sa do rekvali-

fikácie mali zapojiť, bol stanovený na 700. 
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V závere januára 2020 spoločnosť Petit press v spolupráci s Trenčianskym samosprávnym krajom 

a redakciou novín MY Horná Nitra pripravila diskusné fórum k transformácii regiónu.

Podpredseda vlády SR pre investície a informatizáciu Richard Raši navštívil 13. februára 2020 spolu 

s ministrom hospodárstva SR Petrom Žigom a predsedom TSK Jaroslavom Baškom strojársky závod BME 

Nováky.
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V bojnickom Hoteli pod zámkom 4. marca 2020 organizovala Konzultačná komisia pre priemyselné 

zmeny Európskeho hospodárskeho a sociálneho výboru „Okrúhly stôl v uhoľných regiónoch v tran s-

formácii.“ Krátky čas na prechod od uhlia na iný priemysel na hornej Nitre bol prekvapením pre spo-

lupredsedu Konzultačnej komisie pre priemyselné zmeny pri Európskom ekonomickom a sociálnom 

výbore, člena Informačného a koordinačného centra pre uhoľný priemysel Jacques Glorieux, ktorý sa 

o termíne skončenia ťažby dozvedel až na konferencii.

Okrúhleho stola sa zúčastnili aj novozvolené poslankyne NR SR Anna Záborská a Petra Hajšelová.
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Súčasťou protipandemických opatrení sa stalo od 26. apríla 2020 meranie telesnej teploty zamestnan-

cov pri vstupe do areálu spoločnosti.

Testovanie zamestnancov antigénovými testami na prítomnosť koronavírusu sa uskutočňovalo v pries-

toroch spoločnosti. Na snímke odberný tím počas testovania na Hlavnej banskej záchrannej stanici 

v Prievidzi.
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Na vrátnici sa pravidelne kontrolovali certifikáty o negatívnom výsledku testu na koronavírus.

V období pandémie sa nosenie respirátorov a rúšok stalo pre všetkých samozrejmosťou.
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Od 16. marca 2020 kolektív pracovníkov úseku povrchových činností začal šiť ochranné rúška pre za-

mestnancov. Dôvodom bol akútny nedostatok respirátorov na trhu. 

19. marca 2020 začal fungovať mobilný odber vzoriek na hornej Nitre. Sanitku sponzorsky poskytla 

Hlavná banská záchranná stanica.
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Obnova bytového domu na Nábrežnej ulici v Prievidzi začala v roku 2016. Zavŕšená bola zateplením 

s kolaudačným rozhodnutím o užívaní stavby vo februári 2020.

Prezident Konfederácie odborových zväzov SR Marián Magdoško 7. júla 2020 diskutoval s vedením 

spoločnosti a zástupcami odborovej organizácie o transformácii regiónu. Oboznámil sa s pripravovanými 

projektmi zamestnanosti a navštívil prevádzku odštepného závodu Agro rybia farma Handlová.
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ROK 2021 – Ukončenie ťažby uhlia v bani Handlová

Vývoj v roku 2021 bol až do mesiaca august v súlade s podnikateľským plánom. Odby-

tové možnosti vzhľadom na vývoj cien elektrickej energie výrazne prevyšovali naše výrob-

né možnosti. Od septembra, kedy bola zastavená ťažba na bani Handlová, sme zazname-

nali pokles úrovne ťažby, s negatívnym priemetom aj do odbytu uhlia, čo sa premietlo do 

problémov v plnení ekonomických cieľov a následne aj stability hospodárenia spoločnosti. 

Zintenzívnili sme práce na postupnom uzatváraní banských a povrchových objektov 

v súlade s notifikovaným programom postupného doťaženia a uzatvorenia jednotlivých 

ťažobných polí. Od Ministerstva hospodárstva SR sme získali dotáciu na uľahčenie zatvore-

nia uhoľných baní neschopných konkurencie v súlade so schválenou štátnou pomocou na 

úrovni Európskej komisie. 

Pokračovali sme v spolupráci so spoločnosťou PTH, a. s. Prievidza na prípravných in-

žiniersko-projekčných prácach pre realizáciu projektu zásobovania teplom v regióne. 

Na konci roka 2021 sme finišovali so stavebnými povoleniami a začali sme verejné ob-

starávanie na konkrétne stavebné celky.

DORÚBALI 7. POLE NOVÁKY 

Posledná tona z podzemia 7. poľa ťažobného úseku Nováky vyšla 24. januára 2021. 

Komplexne mechanizovaný porub 107 094-95 dorúbal kolektív Milana Vrabca, čím vydo-

byl posledné zásoby v okolí hlavného prekopu. Prvá stena, spustená v marci 1988 v 7. poli, 

bol komplexne-mechanizovaný porub 107 061-85. Dôveru dostal kolektív Pavla Gricha. 

Od jeho spustenia až do dorúbania úseku uplynulo 33 rokov. Počas tohto obdobia sme 

tu prevádzkovali 78 komplexne mechanizovaných porubov a 8 ručných porubov. Vyťažili 

sme tu 18,9 miliónov ton energetického uhlia a vyrazili 85 km banských diel.

BANSKÍ ZÁCHRANÁRI ZASAHOVALI V STAREJ BANSKEJ ŠTÔLNI

V Banskej Štiavnici, časť Šobov, došlo 25. februára 2021 k mimoriadnej udalosti. Dve 

osoby, pravdepodobne hľadajúce minerály, uviazli v starej banskej štôlni. Operačné stre-

disko integrovaného záchranného systému požiadalo banských záchranárov o súčinnosť 

pri vyhľadávaní nezvestných osôb v podzemí. Prieskum realizovala dvojčlenná čata ban-

ských záchranárov vybavená dýchacími prístrojmi PSS BG 4 plus. V banskom ovzduší na-

merali vysoké koncentrácie oxidu uhoľnatého, ktorý bol pravdepodobnou príčinou úmrtia 

nezvestných osôb. 

HLIVA Z POVRCHU

Hlivu ustricovitú pestujeme od 15. januára 2021 už len na povrchu A – jamy v Laskári. 

Jej prevádzka začala v suteréne pod bývalou prípravovňou substrátu na A – jame, neskôr 

aj v bývalom boxe na preparovanie slamy. 

ORGANIZAČNÉ ZMENY

Od 1. marca 2021 došlo v našej spoločnosti k organizačnej zmene, k zrušeniu troch 

útvarov vrchných riaditeľov. Boli vytvorené dva riadiace úseky: úsek technicko- výrobný 

a úsek ekonomický. Dňom 15.októbra 2021 došlo v akciovej spoločnosti Hornonitrianske 

bane Prievidza k zrušeniu odborov: odbor riadenia výroby, odbor hlavného mechanika 

a odbor hlavného energetika. Vytvorené boli odbory: odbor výroby a likvidácie bane 
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Handlová a odbor hlavného mechanika a energetika. Došlo aj k zrušeniu Ťažobného úseku 

Handlová a k vytvoreniu Strediska likvidácie a revitalizácie bane Handlová.

POMOHLI SME UROLÓGII

Naša spoločnosť prostredníctvom Hlavnej banskej záchrannej stanice v Prievidzi zakú-

pila oddeleniu urológie Nemocnice s poliklinikou v Bojniciach špičkový americký elektro-

kardiografický (EKG) prístroj ELI 250 s modulom WAM. 

NOVÁ PODNIKATEĽSKÁ AKTIVITA EKOSYSTÉMOV

Dcérska spoločnosť Ekosystémy sa v roku 2021 začala orientovať, okrem opráv 

železničných vozňov, aj na nový podnikateľský smer, a to na obchodovanie so železničnými 

nákladnými vozňami.

DODÁVATEĽOM TEPLA PTH

 Projekt vykurovania hornonitrianskej kotliny, konkrétne miest Prievidza, Nováky 

a obce Zemianske Kostoľany, doposiaľ vykurovaných centralizovaným zdrojom Elektrárne 

Nováky, ktorá mala skončiť so systémom vykurovania k 31. decembru 2023, nadobudol 

konkrétnu podobu. Celý systém vykurovania prebrala akciová spoločnosť Prievidzské te-

pelné hospodárstvo (PTH). Jej vlastníkmi sú mesto Prievidza (51 % akcií) a Hornonitrianske 

bane Prievidza (49 %). PTH od 1. 9. 2021 plne prebralo zodpovednosť za dodávky tepla pre 

celý región a stalo sa vlastníkom veľkého tepelného privádzača medzi Elektrárňou Nováky 

a Prievidza a rozvodov v Zemianskych Kostoľanoch. Umožnilo to rozbehnúť prípravu 

a výstavbu zdrojov na výrobu tepla. Vyrábané bude na báze spracovaných banských vôd 

v tepelných čerpadlách, termosolárnych panelov a existujúcej biomasovej kotolne. Pred-

nosťou projektu je predpoklad nižších nákladov na cenu tepla skrátením privádzacích trás, 

čím sa znížia straty počas distribúcie z výroby.

VLÁDNA NÁVŠTEVA V AREÁLI BANE CIGEĽ

Na návštevu hornej Nitry zavítali 29. júla 2021 predseda vlády SR Eduard Heger spolu 

s vicepremiérkou a ministerkou Ministerstva investícií, regionálneho rozvoja a informatizá-

cie SR Veronikou Remišovou. Spoločne navštívili areál bane Cigeľ. Premiér a vicepremiérka 

ocenili, že okrem rozvíjania nových pracovných príležitostí je tu záujem aj o zachovanie 

baníckej histórie regiónu. Hostia si pozreli nový tepelný zdroj pre Prievidzu.

PAMIATKÁRI NA BAZALE

28. septembra 2021 sa v bani Handlová konalo pracovné stretnutie k projektu budova-

nia Baníckeho skanzenu. Jeho cieľom bolo zachovať pre budúce generácie technické pa-

miatky a budovy neoddeliteľne späté s mestom Handlová ako kolískou uhoľného baníctva 

na Slovensku. 

UKONČENIE ŤAŽBY V BANI HANDLOVÁ

Najstaršia uhoľná baňa na Slovenku – baňa Handlová zavŕšila v septembri svoje 

112-ročné obdobie priemyselnej ťažby uhlia. Posledných 80 ton uhlia bolo vyťažených 

14. septembra 2021. Predstavenstvo akciovej spoločnosti 30. septembra 2021 schválilo 

znižovanie stavu v počte 237 zamestnancov. Súviselo to s realizáciou útlmového progra-

mu vyhláseného vládou SR (uznesením č. 580/2018 v decembri 2018) z dôvodu ukončenia 

všeobecného hospodárskeho záujmu na využívaní domáceho hnedého uhlia v energetike 

SR. V podzemí bane Handlová začala technická likvidácia bane demontážou elektro-stroj-

ného zariadenia, vyplienením banskej techniky, ako aj výstroja banských diel.
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POMOC PĽÚCNEMU ODDELENIU

Po podpore urológie a v minulosti aj neurológie a interného oddelenia, sme tentokrát 

ponúkli finančnú pomoc oddeleniu pľúcnych chorôb. 18. októbra 2021 tu riaditeľ Hlavnej 

banskej záchrannej stanice v Prievidzi Stanislav Paulík odovzdal nové vybavenie v hod-

note 1 800 eur. 

LIKVIDÁCIA OBJEKTOV BANE CIGEĽ

Z dôvodu plánovanej asanácie povrchových objektov bane Cigeľ v 4. štvrťroku 2021 

bolo potrebné pristúpiť k realizácii prípravných prác pred ich asanáciou. Zoznam objek-

tov vypracoval odbor stratégie a vonkajších vzťahov. Likvidácia bola plánovaná v rozpätí 

rokov 2021 až 2023. 

NADÁCIA ROZDELILA 12 000 EUR

Banícka nadácia aj v roku 2021 pokračovala vo svojich aktivitách. Vďaka dobrosrdečnos-

ti zamestnancov a ostatných darcov, ktorí sa jej rozhodli venovať 2 % zo zaplatenej dane, 

mohla rozdeliť medzi žiadateľov viac ako 12 000 eur. 

Posledný vozík uhlia z bane Handlová. Hornonitrianske bane Prievidza 12. októbra 2021 vyexpedova-

li z úpravne bane Handlová  do Elektrárne Nováky posledných 800 ton uhlia. Handlovské uhlie bolo 

známe svojou vysokou kvalitou. Vďaka dosahovanej priemernej výhrevnosti 16,5 GJ/t sa handlovské 

triedené druhy uhlia stali u odberateľov vyhľadávanými. Počas histórie bolo v úpravni handlovskej bane 

vyrobených 34 331 000 ton triedených druhov, čím ich podiel dosiahol 42% na celkovom objeme ťažby. 

Využívalo sa na vykurovanie domácností, škôl, kotolní, drobných výrobných prevádzok a na výrobu tep-

la v lokálnych zdrojoch.  Najúspešnejším rokom v histórii z hľadiska objemu ťažby 1 672 131 ton uhlia 

bol rok 1977, kedy bola baňa Handlová samostatným závodom, koncernu Uhoľných a lignitových baní 

Prievidza. Maximum zamestnanosti dosiahla v roku 1962 počtom 4 363 zamestnancov. V prelomovom 

období spoločenských zmien v roku 1989 tu pracovalo 3 775 zamestnancov, ktorí zabezpečili ročnú 

ťažbu 1 350 000 ton uhlia.
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24. januára 2021 sme vyťažili poslednú tonu z podzemia 7. poľa ťažobného úseku Nováky, ktorého do-

minantou a sídlom úseku bola G-jama v Koši.

V závere februára 2021 banskí záchranári pomáhali pri hľadaní dvoch nezvestných tiel v opustenej bani 

v blízkosti Banskej Štiavnice.
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Hlivu ustricovitú pestujeme od 15. januára 2021 už len na povrchu A – jamy v Laskári.

V rámci sponzorských aktivít sme pre skvalitnenie zdravotnej starostlivosti pre Nemocnicu s polikli nikou 

v Bojniciach zakúpili špičkový americký elektrokardiografický (EKG) prístroj ELI 250 s modulom WAM.
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Katarína Macháčková, primátorka Prievidze, Eduard Heger, predseda vlády SR, Stanislav Gurský a Rasti-

slav Januščák pri prezentovaní výhod využitia energetického potenciálu banskej vody na vykurovanie 

Prievidze. Podpredsedníčka vlády SR Veronika Remišová sa v rozhovore s konateľom Ekosystémov Pav-

lom Klopanom zaujímala o možnosti vytvorenia nových pracovných miest.   
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Hornonitrianske bane Prievidza 12. októbra 2021 vyexpedovali z úpravne bane Handlová do Elektrárne 

Nováky (ENO) posledných 800 ton uhlia a začali etapu uzatvárania a likvidácie najstaršej hnedouhoľnej 

bane na Slovensku. Rozhodnutie o ukončení ťažby v bani Handlová bolo v súlade s časovým rámcom 

postupného uzatvárania ťažobných polí v súvislosti so  zmenou uplatňovania všeobecného hospodár-

skeho záujmu na výrobu elektriny v elektrárni Nováky do konca roka 2023. Harmonogram predčasného 

ukončenia jednotlivých ťažobných polí bol schválený Európskou komisiou v novembri 2019.
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18. októbra 2021 riaditeľ Hlavnej banskej záchrannej stanice v Prievidzi Stanislav Paulík odovzdal pľúc-

nemu oddeleniu bojnickej nemocnice vybavenie v hodnote 1 800 eur.

21. októbra 2021 sa v sídle spoločnosti v Prievidzi uskutočnilo školenie k uplatňovaniu Zákona NR SR 

č. 395/2002 Z.z. a neskorších predpisov o archívoch a registratúrach.
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Dcérska spoločnosť Ekosystémy sa v roku 2021 začala orientovať aj na obchodovanie so železničnými 

nákladnými vozňami. Jeden z rozvojových projektov Akčného plánu transformácie hornej Nitry počí-

ta s rozšírením jej prevádzky, so zabezpečením komplexnej opravy železničných nákladných vozňov 

s väčším rázvorom. Nový projekt by popri inovácii, modernizácii výroby a rozšírení výrobného programu 

o nové typy vagónov priniesol aj vytvorenie viac ako 60 pracovných miest.

V roku 2021 prebiehali prípravné práce k realizácii asanácie povrchových objektov bane Cigeľ. Likvidá-

cia bola plánovaná v rozpätí rokov 2021 až 2023. V roku 2023 bolo zbúraných deväť veľkých objektov. 

Plocha drevoskladu a uhoľnej skládky bola pripravená pre budúce využívanie v energetike.
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ROK 2022 – Návšteva prezidentky SR v skleníkoch AGRO 

GTV Nováky a na bani Cigeľ, prerušenie ťažby v bani Čáry

V roku 2022 sme zavŕšili štvrtý rok od prijatia uznesenia vlády č. 580/2018, ktorým bolo 

rozhodnuté o útlme uhoľného baníctva a ukončení výroby elektrickej energie z domáce-

ho uhlia v roku 2023. Kontinuálne sme vykonávali organizačné zmeny a konsolidáciu vy-

braných činností. 

V októbri 2022 sme napriek dodržaniu všetkých technicko-bezpečnostných opatrení 

boli nútení prerušiť práce na ťažbe lignitu v bani Čáry pre zložité banskotechnické a geo-

logické podmienky. Odvtedy pokračovala ťažba uhlia len v bani Nováky. Pracovali sme 

na uzatváraní banských a povrchových objektov, v súlade s Európskou komisiou notifi-

kovaným programom postupného doťaženia a uzatvorenia ťažobných polí. 

Útlm ťažby citeľne zasiahol oblasť zamestnanosti. Na úrad práce sme ohlásili dve hro-

madné prepúšťania: od apríla do júla 2022 pre 107 zamestnancov a v súvislosti s pre-

rušením ťažby v bani Čáry, od októbra do decembra, pre 134 zamestnancov. V roku 2022 

odišlo z našich prevádzok 508 ľudí. Doklad pre nárok na poberanie kompenzačného 

príspevku baníkov sme vystavili 171 baníkom. 

PRESUN AGRO GTV

K 1. januáru 2022 bol odštepný závod AGRO GTV transformovaný do akciovej spoločnos-

ti Hornonitrianske bane zamestnanecká. 

CHATA JAKOBINA

Prevádzkovanie chaty Jakobina bolo od 10. februára 2022 preradené z odboru ľud-

ských zdrojov do správy Wellness hotela*** Repiská. Záujemcovia o rekreačný pobyt 

v tomto zariadení majú možnosť prihlásiť sa na pobyt cez webové stránky Wellness 

hotela *** Repiská.

K SVETOVÉMU DŇU ZDRAVIA

 7. apríla 2022, pri príležitosti Svetového dňa zdravia, dcérska spoločnosť Agro rybia far-

ma Handlová a Rekreačné stredisko Púšť predstavili zástupcom hotelov, gastroprevádzok, 

zdravotníctva a športu zdravotné benefity a kulinárske kvality slovenskej ryby z domáceho 

chovu – sumčeka afrického. 

ŠTÁT FINANČNE PODPORIL UZATVÁRANIE BANÍ 

Ministerstvo hospodárstva Slovenskej republiky poskytlo našej spoločnosti štátnu 

pomoc vo výške 7 269 943 eur. Bola určená výlučne na uľahčenie zatvorenia uhoľných 

baní, na mimoriadne výdavky nesúvisiace s výrobným procesom a každodennou prevádz-

kou spoločnosti (podľa článku 4 rozhodnutia Rady 2010/787/EÚ z 10. decembra 2010). 

Finančné prostriedky boli využité na eliminovanie mimoriadnych výdavkov na likvidáciu 

banských prevádzok v období od januára 2020 do konca marca 2022. 

ORGANIZAČNÉ ZMENY 

K 15. aprílu 2022 bol zrušený ťažobný úsek Nováky a ťažobný úsek Čáry. Bol vytvorený 

jeden ťažobný úsek, rozdelený na dva dobývacie priestory. K 1. máju 2022 bol zrušený od-

bor hlavného mechanika a energetika a odbor meračstva a geológie. 
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KOŠSKO – NOVÁCKE MOKRADE OSTANÚ ZACHOVANÉ

30. júna 2022 Okresný úrad Trenčín, odbor starostlivosti o životné prostredie vydal 

rozhodnutie, v ktorom nesúhlasil so zmenou stavu Košskej a Laskárskej mokrade. To zna-

mená, že mokrade, ako prírodný unikát, zostanú zachované, bez zasypávania, odvodňova-

nia a rekultivácie územia. 

POCTA STOROČNÉMU BANÍKOVI

Klopaním baníckej klopačky začal 30. júna 2022 v Dome kultúry v Novákoch slávnostný 

šachtág pri príležitosti stých narodenín Karola Mikuláša, najstaršieho žijúceho slovenského 

baníka. Storočnicu Karola Mikuláša si prišla uctiť stovka bývalých aj súčasných baníkov 

z rôznych baníckych spolkov. Pri príležitosti vzácneho životného jubilea mu zablahoželal 

predseda predstavenstva a generálny riaditeľ Peter Čičmanec. 

NÁVŠTEVA PREZIDENTKY

Prezidentka SR Zuzana Čaputová navštívila 12. júla 2022 hornú Nitru. Počas pracov-

ného výjazdu sa zaujímala o rozbehnuté projekty - pestovanie rajčín a centralizované 

vykurovanie regiónu po ukončení ťažby. Navštívila skleníkové hospodárstvo Agro GTV 

Nováky. Pracovný program ukončila prehliadkou areálu bývalej bane Cigeľ, kde spoločnosť 

PTH Prievidza pripravovala vykurovanie regiónu na báze obnoviteľných zdrojov energie. 

Pri tejto príležitosti ocenila, že ide o  reálny zámer, ktorý bude hlavne v letných mesiacoch 

fungovať na báze obnoviteľných zdrojov a len v zimnom období bude jeho menšinovým 

doplnkom plyn, čo je z hľadiska zelenej tranzície Slovenska dôležité.

LAHODNÉ TRIO NOVINIEK 

AGRO RYBIA FARMA Handlová priniesla na slovenský trh novinku. Pod obchodnou 

značkou SUMČEK OMEGA ponúkala zákazníkom produkty bleskového, ale pritom chut-

ného a zdravého obeda alebo večere. Do siete predajní ich priniesla vo forme mrazených 

polotovarov:

• sumček africký obaľovaná fileta,

• mletý rezeň zo sumčeka afrického,

• burger zo sumčeka afrického. 

PAMÄTNÝ KAMEŇ V HANDLOVEJ

Pri príležitosti 112 rokov priemyselnej ťažby uhlia v bani Handlová, v rámci regionál-

nych osláv Dňa baníkov 2. septembra 2022, slávnostne odhalili pred areálom Slovenského 

banského múzea v Handlovej pamätný kameň. Bude spomienkou na ťažbu uhlia v rokoch 

1909 – 2021 a vyťažených viac ako 82 miliónov ton uhlia z handlovského podzemia. Jeho 

autorom je bývalý baník a domáci umelecký rezbár a sochár Ján Procner. Monument bude 

pripomínať, že ťažba uhlia v handlovskej bani prebiehala nepretržite viac ako storočie 

a nezanikla ani v najťažších etapách histórie Slovenska. 

ÚTLA KNIHA S BOHATÝM OBSAHOM 

V predajniach AGRO GTV Nováky (na Rozvoji, sídlisku Zapotôčky, pri skleníkoch 

v Novákoch) alebo v rekreačnom stredisku Púšť, ale aj v e-shope si záujemcovia mohli 

zakúpiť obsahovo a grafický príťažlivú knihu „RECEPTY ZO SUMČEKA“. Pripravili ich známi 

šéfkuchári – Jeanette Majzlanová z Rekreačného strediska Púšť a Peter Ďurčo z Top Res-

taurant Žilina.
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PRERUŠENIE ŤAŽBY UHLIA V BANI ČÁRY

V dobývacom priestore Gbely III, na bani Čáry, sme v októbri pozastavili práce na ťažbe 

uhlia. Dôvodom prerušenia boli zložité banskotechnické a geologické pomery, súvisiace 

s prírodnými podmienkami. V spolupráci so štátnou banskou správou boli pripravené 

technicko-bezpečnostné opatrenia na zabezpečenie bane. Na úrad práce sme od októbra 

2022 nahlásili hromadné prepúšťanie, ktoré sa dotýkalo 134 zamestnancov. 

NA SKELET ŠPIČKOVEJ KOTOLNE UMIESTNILI „GLAJCHU“

Pri príležitosti výstavby nového tepelného zdroja pre mesto Prievidza a dosiahnutí 

míľnika na stavbe záložného a špičkového zdroja bola 24. októbra 2022 na najvyššom bode 

stavby špičkovej kotolne umiestnená „glajcha“. Všetky časti prípravy a výstavby náhrady 

vykurovania regiónu postupovali podľa plánu. Osadené boli aj tri plynové kotly. 

POKRAČOVANIE PROJEKTU REKVALIFIKÁCIÍ

Vďaka národnému projektu Podpora zamestnateľnosti v regióne horná Nitra si zamest-

nanci Hornonitrianskych baní Prievidza mali možnosť zvýšiť svoju uplatniteľnosť na trhu 

práce. Do projektu sa od začiatku jeho realizácie do 31.12.2022 zapojilo 318 zamestnancov 

HBP. V roku 2022 doň vstúpilo 171 zamestnancov. 

BANÍCKA NADÁCIA POMÁHALA ĽUĎOM Z REGIÓNU 

Nadácie Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu v roku 2022 rozdelila me-

dzi žiadateľov 26 569 eur. 

V prievidzskej galérii Imricha Vysočana vystavoval bývalý cigeľský baník, výtvarník – 77-ročný Igor Lac-

kovič. Vo svojich dielach zachytáva všedné okamihy baníckeho života, ktorý spoznával v banskej pre-

vádzke od roku 1966. Podujatie finančne podporila Nadácia Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru a šport 

regiónu.
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Počas Svetového dňa zdravia 7. apríla 2022 pripravili v Rekreačnom stredisku Púšť Prievidza  5-chodové 

menu zo sumčeka šéfkuchári Jeanette Majzlanová a Peter Ďurčo. Riaditeľka hotelov, ubytovacích za-

riadení a kancelárie generálneho riaditeľa Petra Sládečková so zástupkyňou vydavateľstva Direct Press 

Zlaticou Kramárovou zároveň predstavili novú knihu receptov zo sumčeka afrického.
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Záchranári z HBZS Prievidza 12. apríla 2022 uskutočnili prieskum uzatvorených banských diel na ložisku 

Železorudných baní Nižná Slaná. 

Odovzdávka renovovaných vozňov Res67 KnS v spoločnosti Ekosystémy 28. júna 2022 obchodnému 

partnerovi ZOS Holding. 
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30. júna 2022 Okresný úrad Trenčín, odbor starostlivosti o životné prostredie vydal rozhodnutie, 

v dôsledku ktorého zostanú vzácne ekologické biotopy Košsko-novácke mokrade zachované. Zavŕšilo 

sa tým viac ako 25-ročné úsilie našej spoločnosti o ich ochranu. V zmysle Banského zákona mala naša 

spoločnosť po skončení ťažby uhlia povinnosť vrátiť územie do pôvodného stavu, na poľnohospodárske 

využitie, čím by došlo k znehodnoteniu cenných biotopov. 

Od roku 1985 sa vplyv banskej činnosti v dobývacom priestore Nováky začal  prejavovať aj na povrchu. 

V okolí starého koryta rieky Nitra, medzi mestom Nováky a obcou Koš, sa  vytvárali terénne depresie, 

ktoré sa postupne plnili povrchovou a podzemnou vodou. Časom sa z nich vyvinuli rozsiahle územia 

mokraďového charakteru, ktoré pomerne rýchlo kolonizovali spoločenstvá rastlín a živočíchov. Dnes 

sú Košsko-novácke mokrade bio topmi s množstvom vzácnych rastlín, vtákov, obojživelníkov a bezsta-

vovcov. Zohrávajú významnú úlohu zadržiavania vody v krajine, odparovaním v lete ochladzujú celú 

Hornonitriansku kotlinu. Plnia aj dôležitú funkciu zadržania veľkej vody pri povodniach.
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V Dome kultúry v Novákoch sa 30. júna 2022 uskutočnil slávnostný šachtág na počesť životného jubilea 

- 100 rokov najstaršieho slovenského baníka Karola Mikuláša. Ako 17-ročný nastúpil do bane v Han-

dlovej. Do Nováckych baní sa dostal s osádkou Banských stavieb v roku 1963. Na zaslúžený dôchodok 

odišiel v roku 1977 ako prvý predák na razení. Bol spoluzakladateľom Spolku priateľov Bane Nováky, 

jeho obetavým a aktívnym členom až do posledných chvíľ svojho života.

Prezidentka SR Zuzana Čaputová 12. júla 2022 navštívila hornú Nitru, aby sa oboznámila s prebiehajúcim 

procesom transformácie uhoľného regiónu. Prezrela si areál bane Cigeľ, kde finišovala príprava nového 

zdroja vykurovania regiónu a navštívila aj skleníky na pestovanie paradajok v AGRO GTV Nováky. 
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Do predajnej siete v roku 2022 pribudli nové mrazené polotovary zo SUMČEKA OMEGA od spoločnosti 

AGRO RYBIA FARMA Handlová, ideálne na prípravu rýchleho a zdravého pokrmu. 

Útla kniha z vydavateľstva Direct press s netradičnými receptami na využitie sumčeka bola zaradená do 

predaja, aby inšpirovala spotrebiteľov k modernej a výživovo hodnotnej príprave pokrmov. 
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Úctu obetiam banských nešťastí vzdala delegácia našej spoločnosti spolu s banskými záchranármi 

Hlavnej banskej záchrannej stanice v Prievidzi 10. augusta 2022 v ranných hodinách na cintoríne 

v Handlovej, neskôr v dopoludňajších a večerných hodinách aj pri soche baníka. 

Pietnej spomienky pri príležitosti Dňa bielych ruží 10. augusta 2022 sa zúčastnili aj najvyšší ústavní či-

nitelia – predseda NR SR Boris Kollár a predseda vlády SR Eduard Heger. Vedľa poslankyňa NR SR Petra 

Hajšelová.
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Počas Regionálnych osláv Dňa baníkov bol ocenený celoživotný prínos banských odborníkov – zľava 

Jozef Fazekaš, Irena Lauková, Stanislav Gurský a Fedor Boroška. Na snímke s predsedom predstaven stva 

HBP Petrom Čičmancom.

Odhalenie pamätného kameňa, pripomínajúceho ťažbu uhlia v Handlovej v rokoch 1909 – 2021, počas 

Regionálnych osláv Dňa baníkov 2. septembra 2022 pred Slovenským banským múzeom.
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Čestný odznak ministra hospodárstva SR si na celoslovenských oslavách Dňa baníkov v Banskej Štiav nici 

prevzali Ľuboš Šnirc, Stanislav Radošani, Peter Drobec a Ján Cintula. 

V apríli 2022 sme spustili búranie najväčších povrchových objektov bane Cigeľ. 
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Pri príležitosti výstavby nového tepelného zdroja pre mesto Prievidza a dosiahnutí míľnika na stavbe 

záložného a špičkového zdroja bola 24. októbra na najvyššom bode stavby špičkovej kotolne umiest-

nená „glajcha“. Projekt výstavby zdroja pre systém centrálneho zásobovania sa uchádzal o príspevky z 

európskych štrukturálnych a investičných fondov z Operačného programu Kvalita životného prostredia. 

Predpokladané náklady na realizáciu projektu boli vo výške 23,5 milióna eur, pričom sa počítalo s pod-

porou z európskych fondov na úrovni 13 miliónov.

Symbolicky zelenú stužku na glajchu uviazal predseda predstavenstva a generálny riaditeľ HBP Peter 

Čičmanec.
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ROK 2023 – posledný rok ťažby hnedého uhlia 

na Slovensku

V poslednom roku ťažby uhlia spoločnosť očakávala ročnú produkciu 790 000 ton. Do 

prevádzky boli uvedené posledné produktívne pracoviská na ťažbe uhlia: v júli KMP 111 

022 Ferdinanda Laštiaka, v auguste KMP 102 004 Juraja Holáka a v septembri KMP 102 003 

Milana Vrabca. Pokračovala v hlavnej podnikateľskej činnosti pre splnenie hospodárskych 

záväzkov, súbežne uzatvárala a likvidovala bývalé ťažobné prevádzky a vyvíjala aktivity 

na prechod spoločnosti na novú ekonomickú budúcnosť po skončení ťažby uhlia. Pod-

nikateľské aktivity mali pokračovať len v ekonomicky opodstatnených činnostiach a oblas-

tiach, riadených na báze samofinancovania a ekonomickej samostatnosti. 

V rámci transformácie Európska komisia v závere roka 2022 schválila základný dokument 

„Program Slovensko“ pre nové programové obdobie čerpania eurofondov. Zo strany štátu 

dochádzalo k posunom termínov vyhlasovania výziev z nového programového obdobia 

2021 – 2027, ktorého súčasťou je aj Fond na spravodlivú transformáciu. Kroky v transformácii 

nenapĺňali deklarované ciele, v dôsledku čoho horná Nitra nebola z hľadiska vytvárania 

nových pracovných príležitostí pripravená na ukončenie ťažby uhlia na konci roka.

K 30. júnu 2023 percentuálny podiel zamestnancov v podzemí stále tvoril 49 percent. 

Spoločnosť stála pred zmenou organizačnej štruktúry a racionalizáciou zamestnanosti. 

K 30. septembru, v súvislosti s realizáciou útlmového programu, nahlásila na úrad práce 

hromadné prepúšťanie v počte 116 zamestnancov. V období od októbra do decembra 

v počte 444 zamestnancov. Postupné znižovanie stavov zasiahlo všetky skupiny z podzemia 

i povrchu, robotníkov aj technicko-hospodárskych zamestnancov.

ŠTÁTNE VYZNAMENANIE V RUKÁCH BANÍKA 

Prezidentka SR Zuzana Čaputová udelila pri príležitosti 30. výročia vzniku Sloven-

skej republiky štátne vyznamenanie Rad Ľudovíta Štúra I. triedy za mimoriadne zásluhy 

o demokraciu a jej rozvoj, ľudské práva a slobody a ich ochranu najstaršiemu baníkovi 

100-ročnému Karolovi Mikulášovi. Slávnostný ceremoniál sa uskutočnil v prvý novoročný 

deň v Redute, v koncertnej sieni Slovenskej filharmónie. Kniha života Karola Mikuláša sa 

navždy uzatvorila 13. marca 2023. Poctu mu vzdala banícka pospolitosť, zástupcovia mes-

ta Prievidza a čestná stráž prezidentky SR. 

ŤAŽISKO PRÁC NA 1. HORIZONT 

Od začiatku roka 2022 začalo byť rušnejšie na 1. horizonte ťažobného úseku Nováky. 

Súviselo to s plánovaným ukončením ťažobnej činnosti v 6. poli, kde v priebehu apríla 

mal ukončiť dobývanie stenový porub 106 015-95, ako aj s ukončením ťažby v revíri P-1 

dorúbaním stenového porubu 111 021-95. V činnosti ostali dve ťažobné polia - 2. pole 

(1. horizont) a 11. pole (revír P-4). Ťažiskom banskej činnosti sa stal 1. horizont, pretože od 

polovice roka do konca roka 2023 tu boli v dobývaní súčasne dva stenové poruby. 

REKONŠTRUKCIA CESTY V OBCI KOŠ 

Dobývaním uhoľných zásob v 7. poli bane Nováky došlo k ovplyvneniu územia v obci 

Koš. Týkalo sa to aj štátnej cesty 3. triedy č. III/1773 (ulica Nová). Od roku 2004 bola na nej 

obmedzená doprava. Projektovú dokumentáciu na rekonštrukciu cesty v dĺžke 1 620 m vy-

pracovala firma Banské projekty z Bratislavy. Z výberového konania na zhotoviteľa stavby 

vyšla víťazne firma TMG Prievidza. Práce na stavbe začali 17. októbra 2022. Rekonštruovaný 
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úsek cesty bol 3. júla 2023 odovzdaný vlastníkovi, ktorým je Trenčiansky samosprávny 

kraj. Odstránením zákazových značiek bola premávka na tejto ceste po dvoch desaťro-

čiach obnovená bez obmedzení. Obstarávacia cena stavebných objektov dosiahla viac ako 

831 000 eur €. Pri financovaní bola využitá štátna pomoc ministerstva hospodárstva SR. 

UKONČILI SME ŤAŽBU V REVÍRI P-1 

Po polovici februára 2023 dorúbal kolektív Ferdinanda Laštiaka stenový porub 111 021-

95 – posledné pracovisko na ťažbu uhlia v revíri P-1. V prevádzke bol od záveru roka 2022. 

S prípravou 11. poľa v časti revír P-1 sa začalo na sklonku roka 2007 rekonštrukčnými prá-

cami. Intenzívne raziace práce prebiehali až do roku 2009. Prvý nadstropový stenový porub 

111 004-96, ktorý začal dobývať stenársky kolektív Ivana Mišáka, bol slávnostne spustený 

do prevádzky 2. 11. 2009. Etapa dobývania medzistropových stenových porubov, čo zna-

menalo dobývanie hrubého uhoľného sloja na dvakrát, začala vo februári 2012. Počas 

14-tich rokov činnosti 11. poľa bolo vyťažených 6 058 670 ton uhlia z 26-tich stenových 

porubov, z ktorých 22 bolo dobývaných metódou vyuhľovania nadstropu. Historicky naj-

vyššiu mesačnú ťažbu 63 670 ton dosiahol kolektív Slavomíra Bielika na medzistropovom 

stenovom porube 111 004-96 v marci 2012, rekordnú dennú ťažbu 2 750 ton dosiahol 31. 

januára 2013 na stenovom porube 111 002-95. Revír P-1, po vyplienení a uzatvorení ne-

potrebných banských diel, ďalej slúžil ako základňa pre úsekovú dopravu. 

POSLANECKÝ PRIESKUM K ÚTLMU 

Predseda výboru Národnej rady Slovenskej republiky pre hospodárske záležitosti 

a poslanec NR SR Peter Kremský spolu s členmi výboru Petrom Libom a Karolom Gale-

kom uskutočnili 26. apríla 2023 poslanecký prieskum v našej spoločnosti. Počas neho 

sa zaoberali aktuálnymi témami súvisiacimi s útlmom uhoľného baníctva na Slovensku 

a prebiehajúcim procesom transformácie hornej Nitry. V dopoludňajších hodinách fára-

li na produktívne pracovisko, na komplexne mechanizovaný stenový porub 102 001-95 

prvého predáka Milana Vrabca, prevádzkujúci v revitalizovanom 2. úseku, na I. horizonte 

Bane Nováky. 

VYHORENIE METÁNU NA I. HORIZONTE BANE NOVÁKY

26. apríla 2023 o 16.30 h došlo na komplexne mechanizovanom stenovom porube 102 

001-95 ťažobného úseku Nováky, v hĺbke 200 metrov pod povrchom, pravdepodobne 

k vyhoreniu banského plynu - metánu. V čase vzniku mimoriadnej situácie sa v novác-

kom podzemí nachádzalo 78 baníkov, z toho na 1. horizonte 24. Na pracovisku, stenovom 

porube 102 001-95 Milana Vrabca, sa v tom čase nachádzalo desať zamestnancov. Deväť 

z nich utrpelo popáleniny. Štyroch transportoval vrtuľník do bratislavskej a košickej nemoc-

nice. Piatich, ľahšie zranených, ošetrila a hospitalizovala Nemocnica s poliklinikou v Bojni-

ciach. Na miesto mimoriadnej udalosti sfárali dve pohotovostné čaty banských záchranárov 

spolu s lekárom Hlavnej banskej záchrannej stanice v Prievidze. Pracoviská 1. horizontu 

bane Nováky plne ovetrali a stabilizovali. Záchranársky zásah bol ukončený 27. 4. 2023 

o 12,00 h. V deň banského nešťastia sa prišli informovať o vývoji situácie vtedajší po-

verený predseda vlády SR Eduard Heger a poverený minister hospodárstva Karel Hir-

man. Vyšetrovacia komisia Obvodného banského úradu v Banskej Bystrici 27. apríla 2023 

v ranných hodinách sfárala na miesto mimoriadnej udalosti. V ten istý deň, o 9,45 h, vydala 

povolenie na uvoľnenie všetkých pracovísk 1. horizontu na pokračovanie ich prevádzky 

v obvyklom pracovnom režime. 
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MINISTERSKÁ NÁVŠTEVA U STROJÁROV

Na sklonku roka mal banícky región stáť pred veľkými zmenami. Nový minister in-

vestícií a regionálneho rozvoja SR Peter Balík navštívil 25. mája našu spoločnosť. Témou 

diskusie bola spravodlivá transformácia regiónu. „Tento rok sa v regióne po dlhých de-

saťročiach ukončí ťažba a spaľovanie hnedého uhlia. Pre banícku oblasť je to veľká zmena, 

ale vďaka Fondu na spravodlivú transformáciu máme plán, ako hornú Nitru zmeniť na zdravý 

a úspešný región,“ vyhlásil minister investícií Peter Balík. Prvé výzvy na čerpanie fondu, ktorý 

je súčasťou Programu Slovensko, mali byť vyhlásené v naj bližších týždňoch. Kľúčovým 

cieľom pri transformácii regiónu je podľa ministra Petra Balíka tvorba nových pracovných 

miest a hľadanie náhrady za pracovné miesta v Hornonitrianskych baniach. Ministrovi Pet-

rovi Balíkovi bol predstavený výrobný program odštepného závodu Banská mechanizácia 

a elektrifikácia Nováky, ktorý je príkladom efektívneho využitia hnedého parku Bane Mier, 

po skončení ťažby uhlia v roku 1978. 

UZATVÁRANIE V SÚLADE S HARMONOGRAMOM

Ministerstvo hospodárstva Slovenskej republiky (MH SR), ako poskytovateľ, uzatvori-

lo zmluvu o poskytnutí dotácie so spoločnosťou Hornonitrianske bane Prievidza (HBP). 

V roku 2023 dotácia na uľahčenie zatvorenia uhoľných baní predstavuje 14 686 211 Eur. 

Finančný príspevok bude vyplatený zo štátneho rozpočtu Slovenskej republiky. Je určený 

na pokrytie mimoriadnych nákladov na uzatváranie uhoľných výrobných jednotiek 

v dobývacom priestore Nováky, konkrétne 6. , 7. a 11. ťažobného poľa. Týka sa aj povrcho-

vých objektov centrálneho závodu baňa Handlová a centrálneho závodu baňa Nováky II. 

v katastrálnom území Sebedražie. 

20 ROKOV V ŽIVOTE EKOSYSTÉMOV

23. júna 2003 bola do Obchodného registra SR zapísaná nová dcérska spoločnosť 

skupiny Hornonitrianske bane Ekosystémy Sebedražie. Jej predchodcom bola strojár-

ska spoločnosť Ekonatura, ktorá sa zaoberala banskou strojnou výrobou pre Baňu Cigeľ. 

Dostala sa do záporných čísiel a postupne zanikla. A tak vznikla úplne nová spoločnosť, 

s novým výrobným programom – povrchové úpravy strojov a zariadení. Konateľmi pri 

založení spoločnosti boli Andrej Kalfas, Rastislav Januščák a Pa vel Klopan. V apríli 2004 

vystriedal Andreja Kalfasa na poste konateľa Peter Skalický. Pri založení spoločnosti, k 1. 7. 

2003, mala táto s. r. o. len 13 zamestnancov. V júni 2023 zamestnávala 65 zamestnancov.

V roku 2005 Ekosystémy rozšírili výrobný program o opravy železničných koľajových 

vozidiel a opravy kontajnerov a tlakových zariadení. Na začiatku predstavovali tržby voči 

skupine HBP cca 20 až 45 %. V roku 2022 je to už len 5,34 %. Ostatné tržby získavajú Eko-

systémy zákazkami z externého prostredia. 

V roku 2005 Ekosystémy získali prvé oprávnenie na zváranie vagónov, opravy kon-

tajnerov ISO rady 1 a opravy tlakových zariadení. V roku 2020 rozšírili svoje portfólio aj 

o činnosti súvisiace s nákupom a predajom nákladných železničných vagónov. 

POSLANEC SA ZAUJÍMAL O TRANSFORMÁCIU REGIÓNU

Poslanec Národnej rady SR Peter Pellegrini 20. júla 2023 navštívil baňu Nováky, 

aby spoznal nielen pracovné podmienky v podzemí hlbinnej bane, ale oboznámil sa aj 

s aktuálnym stavom transformácie. V sprievode Stanislava Paulíka, riaditeľa úseku tech-

nicko-výrobného a Pavla Bernáta, vedúceho ťažobného úseku, následne sfáral na kom-

plexne mechanizovaný porub 102 001-95 Milana Vrabca, kde sa živo zaujímal o všetky as-

pekty súvisiace s prácou v podzemí. Poslanecká návšteva bola zavŕšená krátkou exkurziou 
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v skleníkovom hospodárstve AGRO GTV Nováky, kde sa oboznámil so zeleným projektom 

využitia obnoviteľných zdrojov, s technológiou pestovania paradajok a s odbytovými pod-

mienkami. 

V PIETE SME SPOMÍNALI

Handlovské zvony na kostole sa opäť rozozvučali 10. augusta, aby pripomenuli tragédiu 

spred 14-tich rokov, keď z podzemia Východnej šachty nevyfáralo dvadsať chlapov.  Naša 

spoločnosť, vedená predsedom predstavenstva a generálnym riaditeľom Petrom Čičman-

com, sa poklonila pamiatke zosnulých kolegov na cintoríne v Handlovej a symbolicky 

v čase posledného spojenia so záchranármi zapálila sviečky a položila kyticu bielych kvetov 

pri Pamätníku baníkov v Handlovej. O 18 hodine sa pripojila k pietnej spomienke mesta, 

ktorej sa zúčastnil aj predseda NR SR Boris Kollár. 

BANÍCI NA FOTOGRAFIÁCH

11. augusta 2023 sa v Meštianskom dome v Prievidzi uskutočnila vernisáž výstavy foto-

grafií s baníckou tematikou. Zámerom bolo vzdať úctu baníckej profesii, ktorá formovala 

náš región už viac ako sto rokov a sprístupniť ju na fotografiách širokej verejnosti. Farebné 

aj čierno-biele snímky z podzemia i povrchu baní na hornej Nitre zachytávali baníkov pri 

rôznych činnostiach. Pochádzali z dielne viacerých fotografov. Fotografie Pavla Remiaša,  

viacerých autorov a archívu spoločnosti boli vystavené na Námestí slobody, na Námestí 

J. C. Hronského a v Meštianskom dome. 

NOSITELIA PLAKETY

25. augusta v obradnej sieni Mestského úradu Handlová sa pri príležitosti Dňa baníkov 

uskutočnilo oceňovanie prínosu významných osobností baníctva. Nominačná komisia sa 

rozhodla morálne odmeniť posledné dve banícke osobnosti. Plaketu za rozvoj baníctva 

na hornej Nitre, za významnú podporu baníctva, udelila Miroslavovi Gazdíkovi a za ce-

loživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre Jozefovi Doležalovi, in memoriam. 

Na slávnostnom podujatí plaketu prevzala jeho dcéra Mária Karpišová.  

LIKVIDÁCIA KOMÍNA V BANI HANDLOVÁ

V októbri začali práce na odstránení komína v povrchovom areáli bane. 118 metrový

komín elektrárne bol viditeľný už z diaľky, stal sa symbolom dlhej histórie energetického 

priemyslu v regióne hornej Nitry.  Do prevádzky bol uvedený  v roku 1987 ako súčasť 

mo dernizácie teplárne, ktorá vyrábala teplo pre mesto Handlová. Demolačné práce 

si vyžia dali návrh optimálnej technológie z hľadiska prevádzkového, ekonomického 

a bezpeč nostného. Lezecké práce realizovala firma Gavyp Slovakia, strojné búranie 

bágrom zavŕšila spoločnosť Recyklácia, s. r. o. História handlovského banského a ener-

getického priemyslu sa písala od začiatku 20. storočia. Krátko po začatí priemyselnej ťažby 

hnedého uhlia, v rokoch 1910 – 1914, bola v banskom areáli vybudovaná silocentrála - 

viacúčelové energetické zariadenie, ktoré spaľovalo hnedé uhlie. Elektráreň Handlová, 

ktorá po prestavbe v rokoch 1938 až 1941 zvýšila výkon až na 35 MW, zostala najväčšou 

a najmo dernejšou tepelnou elektrárňou na Slovensku až do roku 1953, kým neotvorili 

elektráreň v Novákoch. 118-metrový komín bol vybavený elektrostatickými odlučovačmi 

popolčeka na znižovanie emisií znečisťujúcich látok do ovzdušia a ochranu životného 

prostredia.  
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Karol Mikuláš si prevzal štátne vyznamenanie od prezidentky SR Zuzany Čaputovej.

Vo februári 2023 kolektív Ferdinanda Laštiaka dorúbal posledný stenový porub v revíri P-1 bane Nováky.
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Pokládka asfaltovej zmesi na štátnej ceste 3. triedy č. III/1773, ulica Nová v Koši. 

Odovzdanie novej cesty do užívania Trenčianskemu samosprávnemu kraju a obci Koš 3. júla 2023. Pás-

ku spoločne prestrihli: Stanislav Gurský, podpredseda predstavenstva HBP, Jaroslav Baška, predseda 

Trenčianskeho samosprávneho kraja a Rastislav Píš, starosta obce Koš. Po takmer dvoch desaťročiach 

bola na ceste obnovená premávka bez akýchkoľvek obmedzení. 

Rekonštrukciu cesty, ktorá predstavuje jediné dopravné spojenie nielen medzi horným a dolným kon-

com obce Koš, ale aj medzi obcami Sebedražie a Opatovce nad Nitrou, zabezpečovali Hornonitrian-

ske bane Prievidza. Išlo o úsek v dĺžke 1 620 m od križovatky pri bývalom motoreste až po golfový 

klub Agama. Okresný úrad Prievidza, odbor cestnej dopravy a pozemných komunikácií, ako príslušný 

špeciálny stavebný úrad pre cesty II. a III. triedy, vydal 1. júla 2023 kolaudačné rozhodnutie. Odovzdanie 

rekonštruovanej cesty do užívania verejnosti bolo pozitívnym príspevkom ku skvalitneniu dopravy 

v regióne hornej Nitry.
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Poslanecký prieskum v bani Nováky v apríli 2023. Poslanci NR SR krátko po vyfáraní. Zľava Karol Galek, 

predseda výboru pre hospodárske záležitosti Peter Kremský, tajomníčka Eva Kičinová a referentka výbo-

ru Katarína Bírová, Rastislav Januščák, predseda dozornej rady HBP a riaditeľ pre stratégiu a vonkajšie 

vzťahy, poslanec NR SR Peter Liba a Stanislav Paulík, riaditeľ úseku technicko-výrobného. 

Spôsob búrania handlovského komína bol postupným rozoberaním zhora, lezeckými prácami, 

s použitím elektrických ručných zbíjacích kladív. Po rozobratí komína na výšku 30 m sa ďalšie práce 

vykonávali za pomoci bágra. Suť sa vhadzovala do komínového telesa a odtiaľ priebežne odoberala. 

Následne bola zhodnotená a  využitá na stabilizovanie svahu v areáli bane Cigeľ. 
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Po vyhorení banského plynu – metánu zasahovali počas záchranárskych prác aj vrtuľníky rýchlej zdra-

votnej služby. V deň banského nešťastia sa prišli informovať o vývoji situácie vtedajší poverený predseda 

vlády SR Eduard Heger a poverený minister hospodárstva Karel Hirman.
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Peter Balík minister investícií a regionálneho rozvoja, Ján Gašparovič, riaditeľ strojárskeho závodu BME 

Nováky, Radoslav Perniš, výrobno-technický riaditeľ s Petrom Čičmancom, predsedom predstavenstva 

a generálnym riaditeľom HBP počas prehliadky výrobných priestorov strojárskeho závodu. 

Na spodnej foto počas brífingu pred budovou spoločnosti. Predseda predstavenstva HBP uviedol, že 

nové možnosti pracovného uplatnenia baníkov vidíme vo využití strojárskych kapacít, ktoré máme 

k dispozícii. Osvedčili sa v predchádzajúcich obdobiach pri realizácii objednávok na dodávky kompo-

nentov poľnohospodárskych, stavebných a  dopravných strojov.
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Peter Pellegrini s vedúcim ťažobného úseku Pavlom Bernátom a vedúcim zmeny Marošom Gregušom 

na produktívnom pracovisku v bani Nováky a neskôr počas návštevy v skleníkoch AGRO GTV Nováky.
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Delegácia našej spoločnosti spolu s banskými záchranármi počas pietnej spomienky na cintoríne 

v Handlovej v Pamätný deň obetí banských nešťastí na Slovensku 10. augusta 2023. 

Náročnosť fotografovania v podzemí počas vernisáže baníckych fotografií prítomným priblížil projektový 

manažér Karsten Ivan, pre ktorého sa fotografovanie stalo záľubou.  Podľa neho sa v bani fotí predo-

všetkým  ťažko a dlho. V bani je pomerne málo svetla, pokiaľ nefotíte s bleskom, ktorý robí ostré tiene. 

Potrebujete buď silné svetlo, alebo dlhú expozíciu. Fotenie v bani je podobné tomu v jaskyniach alebo 

v  noci. Dôležitý je cit pre tmu.
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Tibor Čičmanec za Združenie miest a obcí hornej Nitry, Stanislav Gurský, podpredseda predstaven-

stva Hornonitrianskych baní Prievidza, ocenený Miroslav Gazdík, Mária Karpišová, dcéra – im memo-

riam oceneného Jozefa Doležala a Radoslav Iždinský, viceprimátor mesta Handlová počas slávnostného 

udeľovania „Plakety za rozvoj baníctva na hornej Nitre“.

Počas Salamandrových dní, v Kostole svätej Kataríny v Banskej Štiavnici, preukázali úctu najlepším 

za mestnancom, ktorí prispeli k rozvoju hospodárstva krajiny.  Slávnostného ceremoniálu sa zúčastni-

li aj deviati zamestnanci spoločnosti. Zľava štátny tajomník ministerstva hospodárstva SR Peter Švec  

a ocenení zamestnanci našej spoločnosti: Roman Greschner, predák na razení banských diel, Ladislav 

Baránek, predák na opravách, údržbe banskej mechanizácie a ťažných zariadení, Juraj Lanči, predák 

pre údržbu pásových dopravníkov, Igor Moravčík, zmenový predák pre vedenie banských diel a údržbu 

a Ján Tešlár, zmenový predák pre rúbanie a premontáž mechanizovaných porubov. V mene Slovenskej 

banskej komory a Zväzu hutníctva, ťažobného priemyslu a geológie SR sa im prihovoril  Peter Čičma-

nec. Poďakoval za to, že dokázali čeliť novým výzvam, sú iniciatívni pri riešení náročných problémov a v 

každej situácii preukazujú profesionalitu a lojálnosť. 
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V. 

Prínos baníctva pre región

Hornonitrianske bane Prievidza, ako významný hospodársko-ekonomický subjekt, 

najväčší zamestnávateľ hornej Nitry, na ktorého sa s nádejou obracali rôzne inštitúcie, 

spoločenské zoskupenia a občania, považovali podporu regiónu za neoddeliteľnú súčasť 

svojich verejných aktivít. Od svojho vzniku sponzorsky prispievali do všetkých oblastí živo-

ta, podporovali rozvoj kultúry, školstva, vedy, vzdelávania a športu. Nemalé prostriedky 

venovali do zdravotníctva, na starostlivosť o postihnutých ľudí a nezaopatrené deti. 

K tradične podporovaným patrila nemocnica v Bojniciach, ktorej sme viackrát prispeli 

na nákup modernej diagnostickej techniky, napr. optického koherentného tomografu pre 

očné oddelenie a flexibilného cytoskopu - endoskopického resekčného prístroja pre uro-

logické oddelenie bojnickej nemocnice. 

Dlhodobej podpore sa tešili mládežnícke športové kluby – tenisový klub, zápasnícky 

oddiel, mladí basketbalisti, karatisti, futbalisti, hádzanári, ktorým spoločnosť pravidelne 

prispievala na rozvoj športových aktivít a organizovanie súťažných zápolení. S podporou 

akciovej spoločnosti sa v regióne dlhé roky organizovali viaceré podujatia - Pochod vďaky 

z Cigľa do Handlovej, vatry zvrchovanosti v mestách a obciach regiónu, oslavy SNP na Se-

kaninách, cyklistické preteky Okolo Slovenska, tenisový turnaj mamičiek s deťmi a ďalšie 

zaujímavé turisticko-športové akcie. 

Spoločnosť finančne prispievala aj na mnohé kultúrne podujatia v Prievidzi, v Novákoch 

a v ďalších obciach regiónu. Dlhodobo podporovala regionálne oslavy Dňa baníkov 

v Handlovej, podujatia pre handicapované deti a verejnosť. Filantropické aktivity rea-

lizovala aj darovaním uhlia neziskovým organizáciám a ľuďom v hmotnej núdzi. 

Tragický okamih 16. novembra 2006, prieval zvodnelých nadložných hornín v bani 

Nováky, bol impulzom pre založenie Občianskeho združenia na pomoc sirotám a vdovám, 

zameraným na pomoc deťom, ktorým jeden z rodičov zomrel na následky pracovného 

úrazu v baníctve. Poslanie občianskeho združenia neskôr prevzala Nadácia bane pre zdra-

vie, vzdelanie, kultúru a šport regiónu. 

V auguste 2010, keď región hornej Nitry postihli rozsiahle ničivé záplavy, bane opera-

tívne poskytli občanom, mestám a obciam rôzne formy pomoci pri odstraňovaní násled-

kov škôd po záplavách. 

ZALOŽENIE NADÁCIE BANE PRE ZDRAVIE, VZDELANIE, 

KULTÚRU A ŠPORT REGIÓNU – ROK 2004

Hornonitrianske bane Prievidza v roku 2004 založili „Nadáciu Bane pre zdravie, vzdela-

nie, kultúru a šport regiónu“. Jej cieľom bolo podporovať vytváranie podmienok pre rozvoj 

regiónu hornej Nitry a skvalitnenie života jeho obyvateľov prostredníctvom:

•  podpory zdravotníctva, najmä zvyšovaním odbornej úrovne personálu a kvality vyba-

venia zdravotníckych zariadení, ako aj poskytovanie pomoci zdravotne postihnutým 

osobám,
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•  podpory kultúry, najmä múzeí, knižníc, divadiel, galérií, organizovaných kultúrnych 

podujatí a jednotlivých umelcov,

•  podpory vzdelávania, najmä školských zariadení a poskytovanie pomoci osobitne na-

daným žiakom a študentom,

•  podpory športu, najmä podpory športových klubov a združení, ako aj jednotlivých 

športovcov.

Všetky orgány nadácie boli obsadené zamestnancami HBP. Po splnení podmienok bola 

nadácia zapísaná do registra oprávnených právnických osôb na prijímanie 2 percentného 

podielu zaplatenej dane z príjmu za zdaňovacie obdobie rok 2005. V období rokov 2010 – 

2022 rozdelila nadácia žiadateľom takmer 394 000 eur. 

Súčasťou jej poslania bolo aj zachovávanie kultúrneho dedičstva. Podporila tvorbu 

viacerých literárnych a umeleckých diel, ktorých kultúrny a spoločenský rozmer presia-

hol hranice regiónu, vrátane vybudovania sochy Svätopluka v areáli Bratislavského hradu 

v roku 2010. 

ODHALENIE PAMÄTNÍKA OBETIAM BANSKÝCH NEŠŤASTÍ

NA HORNEJ NITRE – ROK 2008

Tri bane v regióne hornej Nitry napísali za viac ako 110 rokov priemyselnej ťažby uhlia 

kus slávnej, ale i smutnej histórie. Pri plnení pracovných povinností vyhasli životy viac ako 

štyroch stoviek baníkov. 

 Z úcty k zosnulým kolegom a kamarátom vybudovali handlovskí baníci v roku 1997 

pietne miesto na cintoríne v Handlovej. V regióne hornej Nitry však chýbal priestor, kde 

by bolo možné uctiť si pamiatku obetí banských nešťastí aj z ďalších baní regiónu - z bane 

Cigeľ a bane Nováky. 

Symbolicky k prvému výročiu tragickej udalosti v bani Nováky zo 16. novembra 2006, 

kedy došlo k prievalu zvodnelých nadložných hornín v 7. ťažobnom úseku, pri ktorom 

vyhasli životy štyroch baníkov, sa Hornonitrianske bane Prievidza v spolupráci s mes-

tom Handlová rozhodli vytvoriť spoločné pietne miesto, na ktorom by bolo možné vzdať 

hold pamiatke všetkých obetí banských nešťastí na hornej Nitre. 17. novembra 2007 bol 

položený na cintoríne v Handlovej základný kameň nového monumentu. Tri nové piliere 

pamätníka slávnostne odhalili počas Regionálnych osláv Dňa baníkov v Handlovej 29. au-

gusta 2008 Ivan Gašparovič, prezident Slovenskej republiky, Peter Čičmanec, predseda 

predstavenstva Hornonitrianskych baní Prievidza a Ján Bodnár, predseda Združenia miest 

a obcí hornej Nitry. 

Baňa Handlová bola najstaršou hnedouhoľnou baňou na Slovensku. Vychádzajúc 

z historických súvislostí založilo mesto Handlová s Hornonitrianskymi baňami Prievidza 

a Združením miest a obcí hornej Nitry v roku 2007 tradíciu regionálnych osláv Dňa baníkov. 

Ich súčasťou sa stal aj pietny akt kladenia vencov pri Pamätníku obetiam banských nešťastí. 

Centrálnym motívom pamätníka je reliéf z umelého mramoru doplnený o sedem 

mramorových tabúľ osadených v pylónoch. Na nich sú vyryté mená baníkov, ktorí zahynuli 

pri výkone povolania v baniach Handlová, Cigeľ a Nováky. Pylóny sú zhotovené z kameňa, 

ktorým boli vydláždené cesty v baníckej kolónii a baníci po nich každodenne kráčali za 

prácou. Na výstavbe pamätníka pracovali banícki dôchodcovia pod dohľadom autora re-
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liéfu, bývalého baníka, známeho handlovského umeleckého rezbára Jána Procnera. Hor-

nonitrianske bane Prievidza a mesto Handlová aj touto formou vyjadrili poctu pamiatke 

baníkov, ktorí pri práci stratili to najcennejšie – ľudský život. Pamätník obetiam banských 

nešťastí na hornej Nitre mal za cieľ ďalším generáciám dôstojne pripomínať odkaz, že tony 

uhlia vyťažené počas storočnej histórie baníctva boli skropené nielen baníckym potom, 

ale neraz vykúpené aj hodnotou najcennejšou – ľudským životom. 

V roku 2010 bol pamätník vyhlásený za Národnú kultúrnu pamiatku.

REGIONÁLNE OCENENIE: PLAKETA ZA ROZVOJ BANÍCTVA 

NA HORNEJ NITRE – ROK 2008

Pri príležitosti regionálnych osláv Dňa baníkov v Handlovej bolo 30. augusta 2008 po 

prvýkrát udelené ocenenie „Plaketa za rozvoj baníctva na hornej Nitre“. Vyhlasovateľmi 

ocenenia sa stali: mesto Handlová, Hornonitrianske bane Prievidza a Združenie miest 

a obcí hornej Nitry. Nové ocenenie malo byť najvyšším stavovským uznaním za prácu 

v prospech rozvoja baníctva v hornonitrianskom regióne. 

Plaketa za rozvoj baníctva na hornej Nitre mala za cieľ spoločensky a morálne oceniť 

významné činy, aktivity a prínos jednotlivcov pri rozvoji baníctva na hornej Nitre. Ocenenie 

bolo udeľované každoročne pri príležitosti Regionálnych osláv Dňa baníkov v Handlovej. 

Osobnosti baníckeho spoločenstva si ho prevzali za celoživotný aktívny prínos pre baníct-

vo, významnú podporu baníctva, vedecké a výskumné práce podporujúce rozvoj baníctva 

na hornej Nitre a mimoriadne záslužné činy v banskej prevádzke. 

Kandidátov na udelenie ocenenia navrhovali odborné spolky a spoločenské skupiny 

(Hornonitrianske bane Prievidza, Združenie miest a obcí hornej Nitry, mesto Handlová, 

Slovenská banská komora, Slovenská banícka spoločnosť, Odborový zväz pracovníkov 

baní, geológie a naftového priemyslu a banícke spolky pôsobiace v regióne). Z návrhov 

vybrala nominačná komisia nominácie. Ročne bolo možné udeliť najmenej jednu a naj-

viac päť cien. Ocenenie sa udeľovalo aj im memoriam. Súčasťou ocenenia bola plaketa vo 

forme umeleckej plastiky a finančná odmena 332 eur.

Autorom grafického návrhu plakety je akademický maliar Rudolf Cigánik z Handlovej. 

Výrobu 50 kusov pozlátených plakiet s motívom svätej Barbory objednali v Mincovni 

Kremnica Hornonitrianske bane Prievidza.

10. AUGUST - PAMÄTNÝ DEŇ SR – DEŇ OBETÍ BANSKÝCH 

NEŠŤASTÍ – ROK 2010 

10. august je zapísaný v slovenskom kalendári ako pamätný deň - Deň obetí ban-

ských nešťastí Slovenskej republiky. Reaguje na banské nešťastie, ku ktorému došlo 10. 

augusta 2009 v bani Handlová, kedy pri výkone svojho povolania zahynulo 20 baníkov 

a záchranárov. 

Poslanci Národnej rady Slovenskej republiky na svojom rokovaní 26. októbra 2010 

schválili návrh zákona, ktorým sa mení a dopĺňa zákon NR SR č.241/1993 Z. z. o štátnych 

sviatkoch, dňoch pracovného pokoja a pamätných dňoch v znení neskorších predpisov, 

na vyhlásenie pamätného dňa - 10. august Deň obetí banských nešťastí. Návrh podpo-
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rilo z prítomných 136 poslancov 129, pričom siedmi sa zdržali a jeden poslanec nehlaso-

val. Zákon nadobudol účinnosť 1. apríla 2011. Predkladaný návrh zákona iniciovalo najmä 

Združenie baníckych spolkov a cechov Slovenska. 

V tento pamätný deň si Slovensko spomína na viac ako 470 obetí banských nešťastí, ktoré 

sa stali v baniach v regióne hornej Nitry a viac ako 300 doteraz historicky zmapovaných 

banských tragédií, ktoré sa udiali v baniach ťažiacich kovy na slovenskom území.

Každoročne si tento pamätný deň v Handlovej pripomínajú zástupcovia Hornonitrian-

skych baní Prievidza, banskí záchranári z Hlavnej banskej záchrannej stanice, predstavite-

lia mesta, ústavní činitelia a široká verejnosť ako Deň bielych ruží. 

Delegácia HBP spolu s banskými záchranármi v ranných hodinách od roku 2010 každo-

ročne položí veniec k Pamätníku obetiam banských nešťastí na hornej Nitre na mestskom 

cintoríne, aby si uctila obete baníckej práce v regióne hornej Nitre. V čase posledného spo-

jenia so záchranármi a baníkmi v podzemí o 9.30 h, sa symbolicky na kostole sv. Kataríny 

rozozvučia zvony. Banícka delegácia v tom čase kladie biele ruže k pamätníku na Ul. 29 

augusta. V podvečerných hodinách sa koná pietne stretnutie pri pamätníku, organizované 

Mestom Handlová. 

Pamätník baníkov na Ul. 29. augusta v Handlovej si obyvatelia spontánne vybrali v roku 

2009 ako miesto piety a spomienky. Rok po tragédii v roku 2010 tu bola osadená pamätná 

tabuľa, vytvorená Handlovčanom, akademickým maliarom Rudolfom Cigánikom.

 Položením bielej ruže vzdávajú ľudia úctu baníkom aj v iných mestách po celom Slo-

vensku. Biela farba ruže sa stala symbolom nevinnosti a zelené lístky sú farbou nádeje, aby 

sa takáto tragédia už nikdy nestala. 

VYBUDOVANIE PAMÄTNÍKA OBETIAM PRACOVNÉHO 

TÁBORA NOVÁKY LASKÁR – ROK 2017

Niekdajší pracovný a sústreďovací tábor, ktorý bol najväčším na Slovensku, od 26. sep-

tembra 2017 pripomína pamätník. O jeho osadenie, medzi obcou Koš a bývalou obcou 

Laskár v Novákoch, kde tábor stál, sa pričinila Nadácia Bane pre zdravie, vzdelanie, kultúru 

a šport regiónu Hornonitrianskych baní Prievidza. Rozhodla sa vybudovať a sprístupniť 

verejnosti jednoduchý pomník, skromnú pripomienku temného obdobia minulosti a tisí-

cok nevinných ľudí, násilne uväznených v nováckom donucovacom pracovnom tábore. 

Symbolicky pripomína stĺp pôvodnej vstupnej brány.

 Tábor sa nachádzal na mieste, ktoré je súčasťou dobývacieho priestoru baní. Denne 

okolo prechádzali ľudia, pričom mnohí ani netušili, aký príbeh bolesti, utrpenia a ľudského 

poníženia bol s ním spojený. 

V rokoch 1941 až 1951, v kontinuite troch rozdielnych politických režimov, slúžil na 

nútený pobyt osôb za ich rasový a sociálny pôvod a politické zmýšľanie. S poslednou eta-

pou jeho dejín sa spája aj baníctvo. V januári 1950 bol v tábore nútených prác zriadený 

prvý odborný banícky preškoľovací kurz. Zaradenci tábora sa stali baníkmi v nováckej bani.

Pamätník slávnostne odhalili pani Ružena Becková a pani Dagmar Lieblová. Prievidžan-

ka pani Becková, rodená Steinerová, v nováckom tábore žila so svojou rodinou. Štyrmi 

tábormi, v Terezíne, Auschwitzi-Birkenau, pri Hamburgu a v Bergen-Belsene prešla pani 

Lieblová, ktorá bola predsedníčkou Terezínskej iniciatívy. 
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KAVIAREŇ TOP CAFE - DOMINANTA SÍDLISKA PÍLY

– ROK 2011

Na najvyšších poschodiach Výškovej budovy prievidzského sídliska Píly pribudla v roku 

2011 kaviareň s reštauráciou a vyhliadkovou terasou. Na jej podobe sa podpísal projekčný 

ateliér Trija Banská Bystrica, architekt Jaroslav Janek a architektka Jaroslava Kubániová. 

Realizátorom stavby bola spoločnosť HBH Považská Bystrica, ktorá zhmotnila predstavu 

architektov do finálnej podoby. 

Nová kaviareň v Prievidzi po prvýkrát privítala hostí 7. septembra 2011 na slávnos-

tnej recepcii obchodných partnerov Hornonitrianskych baní Prievidza pri príležitosti Dňa 

baníkov. O deň neskôr ju mohla využívať aj široká verejnosť. 

 Slovíčko „TOP“ v názve znamenalo, okrem špičky v kvalite kávy a služieb, aj originálnu 

polohu najvyššie položenej kaviarne v lokalite Prievidze, ktorá ponúkla návštevníkom je-

dinečný pohľad na panorámu Prievidze, Bojníc, Novák a okolitých obcí. 

Výšková budova bola postavená v roku 1964 ako súčasť komplexu, tvoreného dvomi 

spojenými budovami. Neskôr k nim bola pristavená jedna samostatne stojaca. Objekt bol 

rozdelený na nízkopodlažnú časť, kde boli na dvoch poschodiach zriadené rodinné bunky 

pre zamestnancov baní a na prízemí kuchyňa s jedálňou. Vo výškovej časti sa nachádzala 

slobodáreň. Samostatne stojaca tretia budova slúžila ako „Klub mládeže“. 

Rozsiahlou bytovou výstavbou v Prievidzi sa rodinné bunky uvoľnili. V priestoroch na 

prvom a druhom poschodí nízkopodlažnej budovy bolo zriadené závodné zdravotné stre-

disko. 

Bezo zmien využitia a stavebných úprav svojmu účelu slúžila len Výšková - osempos-

chodová budova. Od roku 2003 boli štyri poschodia využívané ako Turistická ubytovňa 

a ďalšie štyri poschodia ako slobodáreň. Postupom času sa prevádzka budov stala náklad-

nou a bývanie nespĺňalo štandardné požiadavky. Z toho dôvodu Hornonitrianske bane 

Prievidza začali práce na modernizácii celého komplexu v roku 2007 rekonštrukciou zdra-

votného strediska, ktoré boli ukončené o rok neskôr. 

Prízemie budovy využíva verejnosť ako verejnú stravovňu, s kuchyňou a jedálňou. 

V júni v roku 2009 výmenou okien za plastové, zateplením fasády, rekonštrukciou 

balkónov, bleskozvodov, vstupu do budovy a asanáciou samostatne stojacej budovy „Klu-

bu mládeže“ pokračovali v modernizácii Výškovej. 

Ďalšia etapa začala v roku 2010 po vysťahovaní nájomníkov a vyprázdnení budovy, kedy 

sme pristúpili ku kompletnej rekonštrukcii interiéru a okolia budovy. Namiesto 80 izieb 

sme vybudovali 12 garsóniek s vlastným sociálnym zariadením, 24 jednoizbových bytov 

s balkónom a klimatizáciou, dva apartmánové byty na 8. poschodí. Byty boli odovzdané 

do užívania v júli 2011.

Jednou zo zmien bolo vybudovanie vstupu do budovy z juhozápadnej strany. Vstup 

do komplexu je možný z dvoch strán. Tomu zodpovedala aj úprava okolitých pozemkov 

s novými prístupovými cestami, parkovacími miestami a zeleňou. Moderný viacúčelový 

komplex Výškovej, ladený vo firemných farbách Hornonitrianskych baní Prievidza, sa stal 

dominantou sídliska Píly. 

 Kaviareň, ktorá ako jediná v regióne ponúkala „oddych s hlavou v oblakoch“, k 31. au-

gustu 2023 svoju prevádzku zatvorila. 
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REKREAČNÉ STREDISKO PÚŠŤ PRIEVIDZA

Len na skok od ruchu okresného mesta sa môžu Prievidžania, obyvatelia a návštevní-

ci regiónu ocitnúť uprostred oázy zelene a pokoja Rekreačného strediska Púšť Prievidza. 

Areál poskytuje súkromie pre uzavreté skupiny, ale aj bezpečnú zónu pre pohybové akti-

vity detí. Záujemcovia si tu môžu zorganizovať vlastný rodinný piknik alebo opekačku pri 

ohnisku.

Uprostred zelene si návštevníci môžu posedieť na otvorenej terase a ochutnať niektorú 

z gastronomických špecialít jedálneho lístka, zodpovedajúceho moderným trendom zdra-

vej výživy, s originálnymi jedlami zo sumčeka afrického z domáceho chovu handlovskej 

rybej farmy. 

Rekreačné stredisko Púšť je ideálne pre rodinné akcie, svadobné hostiny, priateľské 

posedenia, firemné podujatia, plesy, školenia, stužkové slávnosti, športové sústredenia 

a školy v prírode. Ponúknuť môže spoločenskú sálu s kapacitou 160 miest, s barom a let-

nou terasou, s krásnym výhľadom na okolitú prírodu. 

Pre obchodné rokovania je k dispozícii rokovacia sála s kapacitou 15 osôb, vybavená 

audiovizuálnou technikou. Súkromie ubytovania ocenia návštevníci v útulnom domčeku, 

v dvoch dvojlôžkových izbách. 

Aktívne športové vyžitie nájdu na vonkajších ihriskách strediska, ale aj v tenisovej hale 

a na bedmintonovom ihrisku. K dispozícii je stolný tenis, biliard, pre tých najmenších pre-

liezky a trampolína. K pocitu telesnej pohody prispievajú tri druhy sáun – fínska, parná 

a infrasauna, hydromasáž a masáže podľa priania klienta. 

História tohto strediska je úzko spojená s baníctvom, s rozvojom Bane Cigeľ, ktorá v 60-

tych rokoch minulého storočia získala areál od mesta Prievidza. Ten sa postupne budoval 

za účelom vyššieho štandardu a širšieho využitia na rekreáciu a oddych. Bola postavená 

jedálenská budova, bazén, miniatúrny golf, športová hala a ubytovňa, ktorá po pristavení 

kotolne mohla byť prevádzkovaná aj v zimnom období.

V 70-tych a 80-tych rokoch rekreačné stredisko Púšť slúžilo prevažne pre organizovanie 

pionierskych táborov, výmenných detských rekreácií a pre spoločenské a športové podu-

jatia organizované Baňou Cigeľ. Začiatkom 90-tych rokov sa rozbehli viaceré investičné ak-

cie. Modernizovala sa jedáleň, kuchyňa a bar v hlavnej budove. Rekonštruovala sa bývalá 

učebňa na objekt s rokovacou miestnosťou s dvomi ubytovacími apartmánmi. Vybudovala 

sa trafostanica, k ubytovacej časti sa pristavila sauna a dobudoval sa objekt telocvične.

V plnom rozsahu sa rekreačné stredisko Púšť otvorilo pre širokú verejnosť až v roku 

2000. Do povedomia zákazníkov sa dostávalo najmä pre kvalitné poskytovanie reštau-

račných služieb, najmä kuchyne, ale aj pre služby relaxačného centra, kde sa od roku 2005 

začali uskutočňovať rekondičné pobyty baníkov. V spolupráci s mestom Prievidza sa v roku 

2006 podarilo realizovať zámer rekonštrukcie prístupovej cesty k areálu strediska. Počet 

návštevníkov začal narastať a bolo potrebné rozšíriť priestory baru a zastrešiť vonkajšiu 

terasu, čo sa uskutočnilo v roku 2008. Modernizácia pokračovala aj v rokoch 2009 – 2011, 

kedy boli vynovené priestory jedálne, rekonštruované sociálne zariadenia, vybudovaná 

parná sauna, infrasauna a drevený altánok s hydromasážnou vaňou v exteriéri.

Rekreačné stredisko Púšť prešlo v období svojej histórie viacerými významnými eta-

pami. Projekt modernizácie je aktuálne vo fáze realizácie. Jeho výsledkom bude zvýšenie 
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štandardov poskytovaných gastronomických služieb, modernizácia ubytovacích kapacít 

a vytvorenie nových príležitostí na aktívny oddych v príjemnom prostredí tak, aby tu strávi-

li čo najviac voľného času nielen hornonitrania, ale aj návštevníci regiónu.

OTVORENIE HORNONITRIANSKEHO BANSKÉHO 

SKANZENU – ROK 2003 

Sprostredkovať verejnosti jedinečný zážitok, priblížiť autentické priestory činnej bane 

a prispieť k zachovaniu baníckeho dedičstva bolo hlavným zámerom Hornonitrianskych 

baní Prievidza pri realizácii myšlienky vybudovania Hornonitrianskeho banského skan-

zenu. 

Nový produkt cestovného ruchu, ktorý vznikol v tom čase na pôde činnej ťažobnej or-

ganizácie, privítal prvých návštevníkov 2. júla 2003. 

Slávnostným otvorením sa začali písať dejiny Hornonitrianskeho banského skanzenu 

v areáli bane Cigeľ. Jeho prevádzkovanie prevzala Turisticko-informačná kancelária Boj-

nice. Kontrola bezpečnosti, materiálové a technické zabezpečenie, vyplývajúce z bansko–

bezpečnostných predpisov, zostali v kompetencii ťažobnej organizácie. 

V polovici roka 2005 pribudla expozícia dobývania, vybavená dopravníkom a sekciami 

výstuže typu BMV 5 a 6. Z učebných pomôcok zo zanikajúceho SOU baníckeho v Prievidzi 

sa zriadila expozícia makiet. 

13. septembra 2006 bola v spolupráci s HBP založená nezisková organizácia „Združenie 

na záchranu baníckeho dedičstva hornej Nitry“, poskytujúca služby v oblasti tvorby, rozvo-

ja, ochrany, obnovy a prezentácie hodnôt a kultúrneho dedičstva, vyplývajúcich z tradície 

uhoľného baníctva v regióne hornej Nitry. Banský skanzen sa prezentáciou u návštevní-

kov, propagáciou a reklamnou kampaňou v médiách a na rôznych podujatiach a veľtrhoch 

cestovného ruchu dostával stále viac do povedomia laickej a odbornej verejnosti. Stal sa 

jednou z atrakcií regiónu a Slovenska. 

V roku 2007 sa začalo so zriaďovaním novej expozície zvislej dopravy, V roku 2008 s bu-

dovaním expozície vŕtacej techniky. Pre doplnenie expozície dobývania HBP v roku 2009 

zakúpili dva komplety banskej mechanizovanej výstuže DVP-7b. Išlo o špičkovú výstuž 

používanú v baniach na hornej Nitre v 70-tych rokoch minulého storočia. 

Od roku 2008 sú informácie o skanzene sprístupnené prostredníctvom domény 

banskyskanzen.sk. Regionálny produkt cestovného ruchu bol zaradený medzi slovenské 

turis tické atrakcie. 

Fáranie do hnedouhoľnej bane je celoročným produktom cestovného ruchu. Zahŕňa 

nielen prehliadku povrchových priestorov, ale aj podzemia, v ktorom do októbra 2017 

prebiehala aktívna ťažba uhlia. Všetky priestory prehliadkovej trasy sú autentické. Návštev-

níci môžu na vlastné oči vidieť a osobne si vyskúšať cestu, ktorou baníci každodenne fárali 

do útrob zeme za prácou plnou nebezpečenstiev a nástrah. 

Cieľom bola záchrana baníckeho dedičstva aj prostredníctvom prevádzkovania ban-

ského skanzenu. Projekt by rád odkazoval nielen na uhoľné baníctvo, ale v širšom okolí 

nad viazal na celoslovenský projekt „Zlatú banícku cestu“, ktorá príťažlivým spôsobom do-

kumentuje slávnu históriu dobývania vzácnych kovov, zlata, striebra a ďalších farebných 

kovov na území terajšieho Slovenska v období stredoveku. 
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Snaha smeruje k využitiu daností a výhod lokality bane Cigeľ, nachádzajúcej sa upros-

tred prírody, neďaleko od centra mesta. Okolitá zeleň a vodné plochy je možné po dôsled-

nej revitalizácii územia premeniť na hodnotné miesto rekreácie, športového vyžitia, ak-

tívneho oddychu a poznávania historických súvislostí Slovenska. 

EXPOZÍCIA UHOĽNÉHO BANÍCTVA NA 

SLOVENSKU – ROK 2015

V roku 2015 sprístupnilo pre verejnosť Slovenské banské múzeum v Banskej Štiavnici 

v spolupráci s Hornonitrianskymi baňami Prievidza, ktoré venovali veľkú časť exponátov 

a mestskou samosprávou expozíciu uhoľného baníctva na Slovensku. Bola vybudovaná 

v kolíske uhoľného baníctva v Handlovej, kde v roku 1909 začala priemyselná ťažba uhlia, so 

zameraním na jej históriu. Výstavba múzea, prvej pobočky Slovenského banského múzea 

mimo Banskej Štiavnice, prebiehala v rokoch 2009 – 2014. Pôvodná budova postavená ako 

banícky hotel v roku 1913 bola viackrát prestavaná. 

Suterén imituje podzemné priestory s ťažbou uhlia od ručného spôsobu po mecha-

nizované dobývanie zo začiatku 20. storočia. Významu samotnej Handlovej v histórii ťažby 

uhlia je venovaná časť, ktorá mapuje obdobie od začiatku priemyselnej ťažby v rokoch 

1909 – 1945. Prízemie prezentuje dobývaciu techniku 2. polovice 20. storočia. Prvé pos-

chodie dopĺňali informácie o vzniku uhlia, histórii banských závodov, o procese získavania 

uhlia od prieskumných prác po úpravu uhlia. Tematický celok „Nebezpečenstvá bane“ sa 

venuje vetraniu, čerpaniu banských vôd, osvetľovaniu a vývoju banského záchranárstva. 

NA HANDLOVSKOM KOSTOLE MÁ KAŽDÝ BANÍK 

JEDEN ŠINDEĽ – ROK 2016

S prosbou o pomoc pri obnove kostola v Handlovej sa na našu spoločnosť v roku 2016 

obrátila handlovská farnosť. Po 55 rokoch dospela k poznaniu, že drevenému šindľu na 

streche kostola dochádza životnosť a je nevyhnutné myslieť na jeho postupnú výmenu. 

Rozsah prác bol časovo a finančne veľmi náročný a nezaobišiel sa bez príspevku veria cich 

a dobrodincov. Na podporu verejnej zbierky sa farnosť rozhodla predávať vo forme magnet-

ky symbolický drevený šindeľ. Hornonitrianske bane Prievidza si uvedomovali historickú 

a architekto nickú hodnotu kostola sv. Kataríny, ktorá siaha do 14. storočia a jeho duchovný 

rozmer. Nachádza sa v meste, ktoré bolo od svojich počiatkov spojené s baníckym povola-

ním. Počas storočnice ťažby uhlia práve do tohto kostola smerovali kroky baníkov, ich rodín 

a ostatných obyvateľov Handlovej, aby po náročnej práci našli pokoj, duševnú podporu 

a útechu v smutných i radostných chvíľach svojho života. 

Vedenie spoločnosti preto rozhodlo, že symbolicky za každého baníka a zamestnanca, 

ktorých v tom čase zamestnávali 3 354, zakúpi jeden šindeľ v hodnote 3 eurá. Na obno-

vu kostola banícke spoločenstvo prispelo sumou 10 062 eur a pomohlo zachovať jeho 

jedinečnosť, krásu a duchovné bohatstvo pre ďalšie generácie. Patrónka kostola Svätá 

Katarína Alexandrijská je uctievaná handlovskými baníkmi a každoročne tu býva slúžená 

slávnostná svätá omša za zosnulých baníkov.
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2008 
Ing. Ján Trangoš Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Milan Pešl Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Igor Reiff Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Otokar Manasil – in memoriam Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Doc. Ing. Jozef Hatala, CSc. – in memoriam Za vedecké a výskumné práce podporujúce rozvoj baníctva 

na hornej Nitre 
2009 – Ocenenie nebolo udelené z dôvodu tragédie v bani Handlová (10.8.2009) 

2010 – z dôvodu povodní udelené 9.9.2010 na slávnostnom zhromaždení zamestnancov HBP,a. s. 

RSDr. Ján Cipov Za významnú podporu baníctva na hornej Nitre 

Ing. Anton Ondrejkovič Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

prof. Dr. Ing. František Špaldoň, CSc. Za vedecké a výskumné práce podporujúce rozvoj baníctva 

na hornej Nitre 

Ing. Ján Baran – in memoriam Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Peter Skalický – in memoriam Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

2011 

Ing. Peter Čertík Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Milan Machálek Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Augustín Machata Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. František Ščavnický – in memoriam Za vedecké a výskumné práce podporujúce rozvoj baníctva 
na hornej Nitre 

Ing. Dušan Šarišský – in memoriam Za vedecké a výskumné práce podporujúce rozvoj baníctva 

na hornej Nitre 
2012 

Ing. Ondrej Murín Za vedecké a výskumné práce podporujúce rozvoj baníctva 

na hornej Nitre 

Milan Pružinec  Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Jozef Tulis – in memoriam Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre  

2013 

 Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Pavol Grich Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Viliam Krajčo Za mimoriadne záslužné pracovné a morálne činy v banskej 
prevádzke 

2014 

Ing. Anton Bitarovský Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Otto Országh  
 

Za mimoriadne záslužné pracovné a morálne činy v banskej 
prevádzke 

Ing. Leopold Kollarovič, – in memoriam  Za vedecké a výskumné práce podporujúce rozvoj baníctva 
na hornej Nitre    

Ing. Jozef  Gemeľa

Zoznam nositeľov ocenenia 

„Plaketa za rozvoj baníctva na hornej Nitre“
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2015 

Ing. Ľudovít Jančich Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Prof. Ing. Peter Trančík, CSc. 
 

Za vedecké a výskumné práce podporujúce rozvoj baníctva 
na hornej Nitre 

Ing. Tadeáš Wala 
 

Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

2016 

Jozef Magula Za mimoriadne záslužné pracovné a morálne činy v banskej 

prevádzke 

Ing. Alojz Pikulík Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Rudolf Podoba Za významnú podporu baníctva na hornej Nitre 

Bohumil Schwarz Za mimoriadne záslužné pracovné a morálne činy v banskej 

prevádzke 

  2017 

Ing. Ján Slobodník Za mimoriadne záslužné pracovné a morálne činy v banskej 

prevádzke 

Ing. Vladimír Pipíška – in memoriam Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Vojtech Papp Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

2018 

Jozef Belokostolský Za mimoriadne záslužné pracovné a morálne činy v banskej 
prevádzke 

Ing. Ľudovít Jančošek Za celoživotný aktívny prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Milan Mátych Za mimoriadne záslužné pracovné a morálne činy v banskej 
prevádzke 

 2019  

Karol Mikuláš Za mimoriadne záslužné pracovné a morálne činy v banskej 
prevádzke 

Ján Procner Za významnú podporu baníctva na hornej Nitre v oblasti 
kultúry  

 2020  

 RNDr. Jozef Halmo Za vedecké a výskumné práce podporujúce rozvoj baníctva 
na hornej Nitre    

Pavol Kovačovič Za mimoriadne záslužné pracovné a morálne činy v banskej 

prevádzke 

 2021  

Ing. Jozef Javurek  Za mimoriadne záslužné pracovné a morálne činy v banskej 

prevádzke 

Jozef Škrobák  Za významnú podporu baníctva na hornej Nitre 

 2022  

Ing. Stanislav Gurský  Za celoživotný prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

Ing. Fedor Boroška  Za významnú podporu baníctva na hornej Nitre 

 2023  

Ing. Jozef Doležal – in memoriam  Za celoživotný prínos pre baníctvo na hornej Nitre 

PhDr. Miroslav Gazdík   Za významnú podporu baníctva na hornej Nitre 
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Pamätník obetiam banských nešťastí na hornej Nitre na cintoríne v Handlovej slávnostne odhalil 

29. augusta 2008 prezident SR Ivan Gašparovič.

Zástupcovia našej spoločnosti vzdávajú úctu obetiam banských nešťastí na hornej Nitre pri pamätníku 

v Handlovej. Základný kameň monumentu bol položený v roku 2007. 
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Najvyššie banícke regionálne ocenenie Plaketa za rozvoj baníctva na hornej Nitre bolo po prvýkrát 

udelené v roku 2008 počas regionálnych osláv stavovského sviatku v Handlovej.

26. októbra 2010 bol 10. august vyhlásený za Pamätný deň obetí banských nešťastí na Slovensku. 

Každoročne si ho pripomínajú aj banskí záchranári položením kytice bielych ruží.
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V roku 2017 sme na mieste vstupnej brány do areálu bývalého pracovného tábora v časti Nováky Laskár 

vybudovali pamätník pripomínajúci tisícky obetí, tragédiu nevinných, násilne väznených ľudí.

Nový produkt cestovného ruchu – banský skanzen v areáli bane Cigeľ, je pútavou atrakciou pre návštev-

níkov regiónu od júla 2003.
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Kaviareň Top cafe privítala prvých milovníkov kávy 7. septembra 2011. Poskytovala výnimočnú atmosfé-

ru originálnej polohy a moderných priestorov, s neobmedzeným prístupom na internet. V ponuke boli 

teplé, chladené a miešané nápoje, čaje z čerstvej mäty a zázvoru, lahodné dezerty a ľahké jedlá. Samo-

zrejmosťou široká ponuka viacerých druhov káv, vrátane bezkofeínových.
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Rekreačné stredisko Púšť, nachádzajúce sa v blízkosti Prievidze, je oázou pokoja a oddychu. Široká verej-

nosť ho môže využívať od roku 2000. Okrem modernej gastronómie s výbornou kuchyňou, s  dôrazom 

na zdravý životný štýl, ale aj deťmi obľúbenej pizze, návštevníkom ponúka možnosť zorganizovať si tu 

vlastný rodinný piknik, alebo si opekať  pri ohnisku. V ponuke sú aj kvalitné slovenské vína a čapované 

pivo.
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Slovenskému banskému múzeu sme pomohli pri vytvorení expozície uhoľného baníctva na Slovensku, 

ktorá bola sprístupnená verejnosti v roku 2015. Pre potreby múzea sme spracovali filmový dokument 

„História priemyselnej ťažby uhlia na Slovensku“.

Banícku minulosť mesta Prievidza má pripomínať banský vozík, ktorý Nadácia bane pre zdravie, vzdela-

nie, kultúru a šport regiónu venovala v roku 2017 umeleckej galérii Art point. Je umiestnený na sídlisku 

Píly, pred bývalým kinom Baník. 



277

VI. 

Transformácia uhoľného baníctva 

na hornej Nitre
Energetika je kľúčovým faktorom, ktorý ovplyvňuje všetky odvetvia hospodárstva. 

Energetická bezpečnosť je súčasťou národnej bezpečnosti, jedným z nástrojov na zabez-

pečenie suverenity, politickej nezávislosti a ekonomickej bezpečnosti. Uznesením vlády 

SR č. 356/2005 bol schválený všeobecný hospodársky záujem (ďalej VHZ) na výrobu 

a dodávku elektriny z domáceho uhlia, ktorý určoval rámec hlavnej podnikateľskej činnos-

ti Hornonitrianskych baní Prievidza. 

VŠEOBECNÝ HOSPODÁRSKY ZÁUJEM – ROK 2005 

Hlavným dôvodom pre uplatňovanie všeobecného hospodárskeho záujmu v SR bola 

bezpečnosť dodávok elektriny a technická bezpečnosť elektrizačnej sústavy Slovenska, 

prevádzka uzlovej oblasti Bystričany, ktorá zabezpečovala garantované dodávky elektriny 

pre významné priemyselné spoločnosti, vrátane Slovalco v Žiari nad Hronom. Elektráreň 

Nováky zastávala dôležité miesto nielen pri pokrývaní spotreby v základnom režime, ale 

rovnako aj pri poskytovaní podporných služieb, dodávkach regulačnej elektriny, a tým aj 

pri vykrývaní špičiek a systémovej odchýlky elektrizačnej sústavy. Mala schopnosť poho-

tovo reagovať na regulačný dopyt po elektrine, ktorá pri iných typoch elektrární nie je 

možná. Mala vždy dostatočné zásoby paliva a na rozdiel od obnoviteľných zdrojov energie 

nebola závislá od počasia.

Využívanie uhlia na výrobu elektriny vytváralo podmienky regulácie v elektrizačnej 

sústave, zaisťovalo čiastočnú domácu energetickú sebestačnosť, viedlo k stabilizácii 

národného hospodárstva a znižovalo vysokú závislosť od dovozu drahých energetických 

surovín. 

Výroba elektriny v rámci všeobecného hospodárskeho záujmu vychádzala z čl. 86, 

bod 2 Dohody o založení Európskeho spoločenstva – právo na vlastný energetický mix 

v jednotlivých členských štátoch. Snaha Európskej únie viedla k maximálnemu využívaniu 

vlastných primárnych zdrojov energie, s cieľom diverzifikácie zdrojov energie a k znižova-

niu závislosti od energetických zdrojov mimo Európskej únie.

Vyhláseniu všeobecného hospodárskeho záujmu na výrobu elektriny z domáceho 

uhlia uznesením vlády SR č. 356/2005 predchádzalo výberové konanie, prostredníctvom 

verejného obstarávania. Najlepšie podmienky ponúkli Hornonitrianske bane Prievidza, 

z hľadiska operatívnosti dodávok, množstva a ceny uhlia. 

OPTIMALIZÁCIA DODÁVOK UHLIA – ROKY 2008 A 2013

 Uznesením vlády SR č. 732/2008 bola schválená Stratégia energetickej bezpečnosti 

SR do roku 2030. Jedným z opatrení bolo zabezpečenie odbytu vyťaženého uhlia po roku 

2010, pri zachovaní ekonomickej efektívnosti ťažby predĺžením všeobecného hospodár-

skeho záujmu pre ťažbu z ložísk SR do roku 2020. 

Optimalizácia výroby elektriny z domáceho uhlia do roku 2030 bola uskutočnená po 

zhodnotení ťažobných schopností baní uznesením vlády SR č. 381/2013 z 10. júla 2013, 

čím bol vládou SR predĺžený všeobecný hospodársky záujem na výrobu elektrickej ener-

gie z domáceho uhlia do roku 2030. 
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V období rokov 2017 - 2018 bola uskutočnená kontrola opodstatnenosti výroby elek-

triny z domáceho uhlia vo všeobecnom hospodárskom záujme v SR zo strany Európskej 

komisie – Generálnym riaditeľstvom pre hospodársku súťaž. Komisia uznala dôležitosť 

existencie VHZ, ktorý má zásadný význam pre zaistenie bezpečnosti dodávok elektriny 

v systémovom uzle Bystričany a konštatovala primeranosť poskytovanej finančnej náhrady 

pre Slovenské elektrárne, a. s. 

EURÓPSKE KLIMATICKÉ CIELE - ROKY 2015 - 2017

Európska únia dlhodobo presadzovala ciele ochrany ovzdušia, smerujúce k znižovaniu 

skleníkových plynov. Táto skutočnosť mala v členských krajinách zásadné dopady na oblasť 

energetiky, s povinnosťou postupne znižovať výrobu elektriny z fosílnych palív. V roku 2015 

schválila stratégiu Energetickej únie, ktorej súčasťou bol balík „Čistá energia pre všetkých“. 

Cieľom bolo uľahčenie prechodu z fosílnych palív k čistejšej energii, v zmysle záväzkov EÚ 

v oblasti znižovania emisií skleníkových plynov, vyplývajúcich z Parížskej dohody.

Vláda SR sa prihlásila k európskym klimatickým cieľom na dosiahnutie uhlíkovej neu-

trality v roku 2050. Pod záštitou Úradu vlády SR bola vytvorená pracovná medzirezortná 

skupina, zahrňujúca expertov z jednotlivých ministerstiev, Trenčianskeho samosprávneho 

kraja a Hornonitrianskych baní Prievidza. Expertný tím sa zaoberal problematikou konver-

zie uhoľného priemyslu v regióne hornej Nitry. Vyústením spoločných krokov bolo pracov-

né stretnutie v júli 2017 aj za účasti zástupcov jednotlivých orgánov Európskej komisie. 

Expertný tím prvýkrát otvoril diskusiu o postupnom prechode a diverzifikácii zamestna-

nosti v regióne hornej Nitry po vyťažení zásob uhlia, so zreteľom na spravodlivé riešenie 

a zachovanie kvality života v regióne. 

Začiatkom decembra (11. 12. 2017) vznikla v Štrasburgu na úrovni Európskej únie „Plat-

forma pre transformáciu uhoľných regiónov CRiTP“ (Coal Regions in Transformation Plat-

form). Za jeden z pilotných regiónov transformácie bol vybratý región horná Nitra. Úlohou 

platformy malo byť uľahčiť rozvoj projektov a dlhodobých stratégií v uhoľných regiónoch, 

s cieľom naštartovať proces prechodu a reagovať na environmentálne a sociálne výzvy. 

Mala pomôcť členským štátom a regiónom čeliť výzve udržať rast a zamestnanosť v dot-

knutých komunitách. Zdôrazňovala myšlienku, že proces konverzie uhoľného priemyslu 

je dlhodobá záležitosť, ktorá sa nedá vykonať zo dňa na deň, musí byť realizovaná pos-

tupnými krokmi a zároveň uskutočnené zmeny musia byť sociálne spravodlivé. 

 ÚTLM UHOĽNÉHO BANÍCTVA – ROK 2018 

Nový prístup Európskej únie k využívaniu fosílnych palív sa premietol do kľúčových 

rozhodnutí vlády Slovenskej republiky. Uznesením vlády č. 580 z 12. decembra 2018 došlo 

ku skráteniu uplatňovania schváleného VHZ z roku 2030 na rok 2023. Všeobecný hospodár-

sky záujem na výrobu elektrickej energie z domáceho uhlia bol potvrdený rozhodnutím 

Európskej komisie SA. 52687(2018/N) zo dňa 10. 5. 2019. 

Pre zabezpečenie bezpečnosti dodávok elektriny sa v zmysle uznesenia určila výro-

ba elektriny v ENO z domáceho hnedého uhlia a jej dodávka do elektrizačnej sústavy 

v uzlovej oblasti Bystričany do ukončenia projektu plánovaného zvýšenia výkonu elek-

trizačnej sústavy v tejto uzlovej oblasti a jeho uvedenia do trvalej prevádzky, teda do kon-

ca roku 2023. Objem dodanej elektriny z ENO bol určený v rozmedzí od 870 GWh do 1 100 

GWh, každoročne po dobu trvania VHZ, t. j. v rozmedzí rokov 2019 – 2023 vrátane. Oproti 

pôvodnému VHZ vo výške 1350 GWh dodanej elektriny ročne, išlo o pokles v intervale od 

250 GWh do 480 GWh. 
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Schválený vládny materiál počítal s postupným ukončením ťažby jednotlivých ťažob-

ných polí a ich následným uzatváraním na základe riadeného postupného odrúbavania 

zásob uhlia, vrátane nevyhnutnej technickej doťažby uhlia v horizonte rokov 2026 – 2027. 

Zároveň uložil členom vlády úlohu pripraviť Akčný plán transformácie regiónu hornej 

Nitry a prípravu inovatívnych projektov, s cieľom vytvárania nových pracovných miest 

a zvýšenia kvality života v regióne. Vláda SR sa vo schválenom materiáli zaviazala pripraviť 

právnu úpravu týkajúcu sa sociálneho zabezpečenia a osobitného príspevku pre baníkov 

s možnosťou vytvorenia podmienok skoršieho odchodu zo zamestnania pri nemožnosti 

ďalšej adaptácie na iný druh zamestnania.

AKČNÝ PLÁN TRANSFORMÁCIE – ROK 2019

Vláda Slovenskej republiky na rokovaní 3. júla 2019 schválila návrh Akčného plánu 

transformácie uhoľného regiónu horná Nitra, pričom k tomuto materiálu prijala uznesenie 

č. 336/2019. 

Príprava tohto dokumentu odštartovala 5. februára 2018, kedy sa v Trenčíne uskutočni-

lo prvé rokovanie predstaviteľov Európskej komisie, vlády Slovenskej republiky, verejnej 

správy a zástupcov súkromného sektora k možnostiam transformácie regiónu v súvislosti 

s prechodom od využívania uhlia. 

V marci 2018 bola vytvorená Pracovná skupina pre prípravu a implementáciu Akčného 

plánu transformácie regiónu horná Nitra, v ktorej prizvaným členom bol aj zástupca našej 

spoločnosti. 

V priebehu októbra 2018 boli do prípravy zapojení experti zo spoločnosti Pricewater-

houseCoopers, ktorí boli vybraní na základe projektového tendra Sekretariátu na podporu 

štrukturálnych reforiem EÚ. Po uskutočnenej analýze v oblastiach energetiky, životného 

prostredia, hospodárstva, dopravy, vzdelávania a pôdohospodárstva bola spracovaná prvá 

pracovná verzia dokumentu z 31. marca 2019. Následne sa tento materiál viacnásobne 

pripomienkoval, pričom na prelome apríla a mája 2019 sa uskutočnilo päť tzv. verejných 

prerokovaní (híringov) v Handlovej, Novákoch, Bojniciach, Prievidzi a v Partizánskom, kde 

bol tento dokument predstavený širokej verejnosti, ktorá ho mala možnosť pripomien-

kovať. 

Akčný plán transformácie uhoľného regiónu horná Nitra bol schválený uznesením 

vlády SR č. 336/2019 z 3. júla 2019. Zainteresované strany odsúhlasili priority Akčného 

plánu transformácie, ktorými sú: tvorba udržateľných pracovných príležitostí, dostupnosť 

(doprava a mobilita), rozvoj a stabilizácia kvalifikovanej pracovnej sily, sanácia environ-

mentálnych záťaží a zdravotných dopadov ťažby a súvisiacich činností. 

Akčný plán sa zameriava na štyri základné piliere: Mobilita a prepojenosť regiónu, 

Ekonomika, podnikanie a inovácie, Udržateľné životné prostredie, Kvalita života a sociálna 

infraštruktúra. Hlavná vízia plánu bola zadefinovaná nasledovne: „Horná Nitra ako atrak-

tívny a sebestačný región s rozvojom ekonomických činností v symbióze s čistým život-

ným prostredím, ktorý je prepojený s ostatnými ekonomickými centrami v rámci Sloven-

ska a Európskej únie“. 

Súčasťou bol aj harmonogram uzatvárania banských prevádzok. Na rozdiel od ostat-

ných členských krajín EÚ, kde proces transformácie potrvá desaťročia, mala horná Nitra 

mimoriadne ambiciózny plán ukončenia ťažby uhlia už v roku 2023. Pre našu spoločnosť  

boli najpodstatnejšie tri opatrenia:
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•  notifikovanie Programu postupného doťaženia a uzatvorenia jednotlivých ťažobných 

polí,

•  sociálne zabezpečenie zamestnancov,

•  banská záchranná služba. 

Na základe schválenej zmeny uplatňovania všeobecného hospodárskeho záujmu 

(uznesenie vlády SR č. 580/2018) na výrobu elektriny z domáceho uhlia v elektrárni 

Nováky do konca roku 2023, dochádzalo k postupnému zníženiu ťažby a k predčasnému 

ukončeniu a uzatvoreniu jednotlivých ťažobných polí v dobývacích priestoroch Handlová 

a Nováky I. v zmysle aktualizovaného harmonogramu Akčného plánu. Zároveň boli vy-

číslené predpokladané celkové náklady na uzatváranie a likvidáciu bane Handlová a bane 

Nováky. Tieto mimoriadne náklady boli predmetom notifikácie štátnej pomoci podľa člán-

ku 4 rozhodnutia Rady č. 2010/787/EÚ Európskou komisiou v Bruseli, na ktorej sme spo-

lupracovali s Ministerstvom hospodárstva SR. Na zmiernenie sociálnych dopadov na za-

mestnancov bolo potrebné navrhnúť sociálne zabezpečenie tak, aby bolo poskytnuté, čo 

možno najširšiemu okruhu uvoľňovaných pracovníkov. V tomto smere prebehli rokovania 

medzi Ministerstvom hospodárstva SR, Ministerstvom práce, sociálnych vecí a rodiny SR 

a spoločnosťou Hornonitrianske bane Prievidza. 

Vo vzťahu k banskej záchrannej službe bola navrhnutá právna úprava pre zabezpečenie 

činnosti a prevádzky Hlavnej banskej záchrannej stanice s postavením v Integrovanom 

záchrannom systéme SR, vrátane doriešenia spôsobu jej financovania.

Európska únia deklarovala sociálne spravodlivú hospodársku premenu baníckych 

regiónov. Uvedomovala si, že bez pomoci nie sú schopné zabezpečiť si novú ekonomickú 

budúcnosť. Na podporu transformácie regiónov mali byť vyčlenené prostriedky z fondov 

EÚ. Boli však len zlomkom financií potrebných pre úspešné zavŕšenie tohto procesu. Preto 

s nimi museli vo svojich štátnych rozpočtoch počítať aj členské štáty, ktorých sa to týka. 

Štátna pomoc na uľahčenie zatvorenia uhoľných baní neschopných konkurencie 

č. 2010/787/EÚ bola notifikovaná Európskou komisiou pod značkou SA55038 (2019/N) dňa 

28. 11. 2019. Dôvodom bol aj fakt, že akciová spoločnosť Hornonitrianske bane Prievidza 

pôsobila v regióne od júla 1996. V súvislosti so zásadnými rozhodnutiami vlády SR nebola 

schopná sama sa vysporiadať s následkami po viac ako 100-ročnej ťažbe uhlia na hornej 

Nitre, za obdobia, kedy bol vlastníkom baní štát. Prioritne bola určená na riešenie dopadov 

zatvárania vydobytých banských polí v baniach Handlová a Nováky, zabezpečenie ban-

ských diel a revitalizáciu územia dotknutého banskou činnosťou. Účelnosť vynaložených 

prostriedkov bola kontrolovaná zo strany Ministerstva hospodárstva SR. 

KOMPENZAČNÝ PRÍSPEVOK BANÍKOM – ROK 2019 

V rámci Akčného plánu bolo stanovené riešiť aj sociálne zabezpečenie baníkov, ktorí 

v dôsledku útlmu ťažby uhlia prídu o zamestnanie. Aktuálne platný zákon č. 98/1987 Zb. 

o osobitnom príspevku baníkov kompenzoval stratu príjmu zamestnancom, ktorí po 15 - 

20 rokov a nadobudnutí veku 55 rokov už nemohli vykonávať prácu v podzemí. 

Návrh zákona o kompenzačnom príspevku baníkom bol reakciou na skrátenie doby 

všeobecného hospodárskeho záujmu o sedem rokov. Prácu v podzemí museli ukončiť 

aj mladší ľudia, ktorí nemali odpracovanú vyššie uvedenú dobu. Z dôvodu straty zames-

tnania sa im mali vytvoriť prechodné sociálne podmienky na opätovné zapojenie sa do 

pracovného života. Tým starším vekovo, aj podľa počtu odpracovaných rokov, navrhovaná 
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suma a doba poberania príspevku, max. 7 rokov, pokrývala čas kedy budú môcť odísť do 

starobného dôchodku. 

Zákon č. 385/2019 o kompenzačnom príspevku baníkom schválila Národná rada Slo-

venskej republiky 16. októbra 2019 s účinnosťou od 1. apríla 2020. Návrh predložili do par-

lamentu poslanci Jaroslav Baška, Dušan Bublavý, Mária Janíková, Milan Panáček a Ľubomír 

Želiezka. Na jeho tvorbe spolupracovali ministerstvo hospodárstva, ministerstvo práce, so-

ciálnych vecí a rodiny, zamestnávateľ a odborová organizácia. Príspevok je odstupňovaný 

podľa počtu odpracovaných rokov a dĺžky jeho poberania, maximálne sedem rokov. Baníci 

na jeho získanie musia odpracovať minimálne tri roky, pričom najnižšia suma je 200 eur 

mesačne počas jedného roka.

PROJEKT NA PODPORU ZAMESTNANOSTI V REGIÓNE HORNÁ NITRA – ROK 2020

V spolupráci s ministerstvom práce, sociálnych vecí a rodiny, Trenčianskym samospráv-

nym krajom a HBP bol pripravený projekt na podporu zamestnanosti, ktorý bol spustený 

od septembra 2020. Implementácia projektu si vyžiadala v našej spoločnosti zriadenie 

strediska rekvalifikácie so štyrmi zamestnancami. 

 Cieľom národného projektu bolo zmierniť dopady ukončenia banskej činnosti na 

zamestnancov a vytvoriť im podmienky pre ich plynulý prechod z utlmovaného odvetvia 

ťažby hnedého uhlia do nového zamestnania v iných odvetviach hospodárskej činnosti 

v regióne. Zamestnancom, ktorí v dôsledku ukončenia ťažby hnedého uhlia stratili možnosť 

pracovať vo svojej profesii, mala byť poskytovaná cielená pomoc a podpora zameraná na 

zvyšovanie kvalifikácie, rekvalifikácie, rozvoj osobných kompetencií a mäkkých zručností. 

Výsledkom projektu malo byť zvýšenie adaptability zamestnancov na nové podmienky 

a uľahčenie ich plynulého prechodu do nového zamestnania či k podnikaniu, čím mal pro-

jekt eliminovať negatívny vplyv na ekonomickú, sociálnu a spoločenskú situáciu končia-

cich zamestnancov a riziko nárastu nezamestnanosti v regióne.

Do projektu sa mohli zapojiť všetci zamestnanci bez rozdielu, robotníci, tech-

nicko-hospodárski zamestnanci z podzemia aj povrchu. Počas rekvalifikácie, ktorá mala 

trvať do šesť mesiacov, bol zamestnanec v pracovnom pomere. Po ukončení rekvalifikácie 

a pracovného pomeru mu bol zachovaný nárok na odstupné a podporu v nezamestna-

nosti pri evidovaní na úrade práce. 

ROZVOJOVÉ PROJEKTOVÉ ZÁMERY

V rámci tvorby Akčného plánu sa uskutočnil aj zber indikatívnych projektových zámerov. 

Spolu bolo predložených viac ako 215 projektov v celkovej hodnote približne 3,1 mld. Eur 

s potenciálom vytvoriť okolo 10 000 pracovných miest. Avšak len malá časť projektových 

zámerov bola vo vyšších štádiách rozpracovanosti, t. j. mala vypracovanú projektovú doku-

mentáciu, absolvované posudzovanie vplyvov na životné prostredie, prípadne uskutočnené 

verejné obstarávanie, vydané územné rozhodnutie, či právoplatné stavebné povolenie.

S postupným úbytkom uhoľných zásob sa naša spoločnosť dlhodobo pripravovala na 

pokles ťažby uhlia diverzifikáciou podnikateľskej činnosti, rozšírením nebanských aktivít. 

Reagovala oveľa skôr, ako sa začalo hovoriť o transformácii regiónu. Do tvorby akčného 

plánu prispela viac ako dvomi desiatkami projektových zámerov, ktorých cieľom malo byť 

čiastočné udržanie zamestnanosti, využitie dostupnej technickej infraštruktúry hnedých 

parkov a energetického potenciálu, ktorý máme k dispozícii. Išlo o ekologické, inovatívne 

aktivity, využívajúce obnoviteľné zdroje energie, schopné dlhodobo poskytovať pracovné 

príležitosti pre časť nášho pracovného kolektívu. 
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Potenciál sme videli vo využití firemnej infraštruktúry. V prípade získania ekonomickej 

podpory by bolo možné v rámci rozvojových projektov skupiny Hornonitrianske bane 

poskytnúť pracovnú príležitosť pre tisícku zamestnancov. Projektové zámery boli zame-

rané na: 

•  rozšírenie kapacít v oblasti opráv a revízií vagónov,

•  strojársku produkciu mimo banskej techniky, 

•  projekt zásobovania teplom v regióne, 

•  rozšírenie skleníkového hospodárstva,

•  rozšírenie chovu sumčeka afrického,

•  revitalizáciu areálu bane Cigeľ. 

Intenzívne sme sa zapojili aj do riešenia vykurovania regiónu po skončení ťažby uhlia 

pre odberateľov, ktorí boli zásobovaní teplom z elektrárne Nováky. 

Najväčšou výzvou pre ústredné orgány štátnej správy do nadchádzajúcich období 

bolo zabezpečiť dostatočné zdroje financovania pre jednotlivé opatrenia Akčného plánu, 

vrátane potenciálnych projektov, či už na úrovni Slovenskej republiky (štátny rozpočet, 

národné podporné mechanizmy) alebo na úrovni Európskej únie (európske štrukturálne 

a investičné fondy v programovacích obdobiach 2014-2020 a 2021-2027, komunitárne 

programy EÚ, resp. plánovaný fond pre transformáciu uhoľných regiónov EÚ). 

 Za perspektívne sme považovali najmä nové pracovné príležitosti vo výrobnej sfére. Pri 

rozvoji projektových zámerov sme narážali na výrazne obmedzenú podporou financova-

nia z eurofondov pre veľké spoločnosti. Všetky systémy čerpania boli pre veľké spoločnosti 

ako naša nastavené tak, že intenzita pomoci činila len 25 percentný príspevok z eurofon-

du, na rozdiel od malých a stredných podnikov, kde maximálna intenzita pomoci mohla 

dosiahnuť 85 percent z celkových oprávnených výdavkov. Vzhľadom na to, že bankový 

sektor zmenil svoju stratégiu a odmietal poskytovať úvery ťažobným spoločnostiam, upo-

zorňovali sme, že pokiaľ nebude schválená výnimka v pravidlách financovania z európ-

skych fondov pre veľké spoločnosti, viaceré zmysluplné projekty nebudú môcť byť rea-

lizované. 

Reklamný baner na produkty sumčeka afrického z roku 2017. 
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Uznesením vlády SR č. 580 z 12. decembra 2018 bolo rozhodnuté o ukončení podpory pre využívanie 

domáceho uhlia na výrobu elektrickej energie vo všeobecnom hospodárskom záujme do konca roka 

2023. V súvislosti s útlmom ťažby sme zdôrazňovali, že bude nesmierne dôležité nájsť vhodný spôsob, 

ako v rámci transformácie vytvoriť nové pracovné miesta a nastaviť budúce parametre ekonomického 

napredovania regiónu tak, aby  zodpovedali jeho podmienkam  a boli sociálne spravodlivé voči oby-

vateľom. 

Sociálne zabezpečenie baníkov po skončení ťažby rieši Zákon č. 385/2019 o kompenzačnom príspevku 

baníkom, ktorý schválila Národná rada Slovenskej republiky 16. októbra 2019. Išlo o poslanecký návrh 

predložený do parlamentu poslancom Jaroslavom Baškom. Dôležitosť prijatia zákona a jeho podmienky 

prezentoval banícky odborový predák Jozef Škrobák na pôde Trenčianskeho samosprávneho kraja.
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Akčný plán transformácie uhoľného regiónu schválila vláda SR uznesením 336/2019 3. júla 2019. Jeho 

prijatiu predchádzalo pripomienkovanie, ktorého súčasťou bolo päť verejných híringov v Handlovej, 

Novákoch, Prievidzi, Bojniciach a v Partizánskom, na ktorých bol dokument predstavený širokej verej-

nosti.
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Štát sa rozhodol podporiť zamestnanosť na hornej Nitre sumou takmer 12 miliónov eur. Financie z Eu-

rópskej únie v rámci národného projektu mali smerovať najmä na rekvalifikáciu baníkov v nadväznosti 

na transformáciu uhoľného regiónu na iný druh priemyslu. Zmluvu o spustení „Národného projektu na 

podporu zamestnateľnosti na hornej Nitre“ spoločne podpísali Jaroslav Baška, predseda TSK a Milan 

Krajniak, minister práce, sociálnych vecí a rodiny SR 10. novembra 2020.

V rámci projektu pôsobili podporné poradenské centrá v Prievidzi, Handlovej a v Novákoch. Odborný 

tím tu poskytoval poradenstvo klientom v sociálnej, ekonomickej, legislatívnej a psychologickej oblasti. 

Okrem individuálneho poradenstva organizoval aj  vzdelávacie aktivity a workshopy. Využívať ich mohli 

všetci zamestnanci spoločnosti.
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Súčasťou rozvojových projektových zámerov Hornonitrianskych baní Prievidza je aj rozšírenie strojár-

skej výroby v odštepnom závode BME Nováky.

Perspektívnym výrobným programom spoločnosti Ekosystémy je vagónový program. Spoločnosť má 

oprávnenie na vykonávanie technických kontrol nákladných vozňov železničných dráh. Vykonáva aj 

povrchové úpravy kovových konštrukcií, zásobníkov a kontajnerov. 
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Časť prípravárskeho kolektívu Ľubomíra Haneša, zmenový predák Vladimír Farkaš prvý sprava. 

Stenársky kolektív Ferdinanda Laštiaka, prvý predák v strede. 
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Časť kolektívu Františka Kubíka, prvý predák vpravo. 

Kolektív Juraja Holáka, zmena Slavomíra Bielika. 
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Prvý predák Miroslav Marcinek z dodávateľskej spoločnosti Elgeo Trading, ktorá pomáhala našim 

baníkom pri plnení výrobných úloh. 

Raziči Tibora Hlinku, zmena Jozefa Tomáša (v strede). 
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Raziči Jána Matiaška zabezpečovali prípravu nových ťažobných kapacít v nováckom podzemí. 

Raziči Radka Ličku, zmena Braňa Máčeka s vedúcim razenia Marošom Kiš-Kováčom. 
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VII.

Faktografia v prehľade

ŤAŽBA V HORNONITRIANSKYH BANIACH PRIEVIDZA 

1996 - 2023

Rok
Baňa 

Handlová 
Baňa Nováky Baňa Cigeľ Baňa Čáry Spolu

1996 876 500 1 212 605 913 000 3 002 105

1997 891 000 1 245 207 922 000 3 058 207

1998 902 500 1 200 007 948 000 3 050 507

1999 890 560 1 209 508 860 000 2 960 068

2000 880 000 1 101 334 920 000 2 901 334

2001 745 000 1 185 004 900 000 2 830 004

2002 753 000 1 275 033 758 000 2 786 033

2003 593 710 1 605 380 345 140 2 544 230

2004 398 000 1 645 487 398 685 2 442 172

2005 365 200 1 538 103 409 380 2 312 683

2006 318 850 1 253 429 482 300 2 054 579

2007 361 000 1 169 000 415 000 1 945 000

2008 292 500 1 326 000 565 500 2 184 000

2009 226 000 1 476 000 575 000 2 277 000

2010 318 000 1 453 000 288 000 2 059 000

2011 252 000 1 245 000 583 000 2 080 000

2012 213 500 1 142 000 687 000 2 042 500

2013 271 500 1 210 000 603 500 2 085 000

2014 253 000 1 093 000 606 000 1 952 000

2015 232 500 1 187 000 400 500 1 820 000

2016 234 130 1 118 000 300 000 195 000 1 847 130

2017 172 500 1 385 000 180 000 55 500 1 793 000

2018 109 500 1 223 900 168 600 1 502 000

2019 236 000 959 000 270 000 1 465 000

2020 173 900 595 000 211 600 980 500

2021 189 940 678 760 205 400 1 074 100

2022 751 650 116 860 868 510

2023 790 000 790 000

SPOLU 11 150 290 33 273 407 13 060 005 1 222 960 58 706 662

Objem vyťažených zásob uhlia v banských prevádzkach:

• Baňa Handlová 1909 – 2021 82,3 mil. ton

• Baňa Nováky  1940 – 2022 92,5 mil. ton (rok 2023 plán 790 000 ton)

• Baňa Cigeľ 1962 – 2017 61,2 mil. ton

• Baňa Čáry 2016 – 2022 1,2 mil. ton
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Vybraté ukazovatele HBP, a. s.

Razenie HBP (metre)

1997 2002 2007 2012 2017 2022

Objem ťažby (tony) 3 058 207  2 786 033 1 945 000 2 042 500 1 834 000 868 510

Triedené uhlie ( tony) 611 522 402 512 70 138 50 540 21 819 211

Počet zamestnancov 8 230 6 183 4 154 3 739 3 260 1 761

Priemerný zárobok (EUR) 341,50 508,07 684,39 804,30 997,46 1 257,11

Rok metre

1996 25 521,00

1997 22 685,00

1998 19 367,00

1999 19 332,00

2000 18 561,50

2001 17 693,00

2002 19 106,00

2003 19 771,40

2004 17 033,30

2005 13 707,70

2006 13 481,00

2007 14 393,30

2008 15 165,60

2009 14 344,80

2010 12 840,00

2011 11 647,00

2012 10 068,00

2013 11 697,00

2014 12 550,00

2015 11 738,00

2016 10 527,00

2017 11 053,00

2018 10 592,00

2019 7 999,00

2020 5 810,00

2021 6 537,00

2022 5 417,00

2023 3 017,80

Spolu 381 655,40
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Údaje z ročných správ HBP, a. s.

PREDSTAVENSTVO

Dr. h. c. Ing. Peter Čičmanec, PhD.  1997 

Ing. Stanislav Gurský  1997 

Ing. Juraj Görner  1997 – 1998

Ing. Anton Ondrejkovič  1997 – 1998 

Ing. Jozef Huljak  1997 – 2000

Ing. Vladimír Pipíška  1997 – 2001

Ing. Peter Skalický  1997 – 2002

Ing. Jozef Tonhauser  1999 – 2001

Ing. Ivan Wlachovský  1999 – 2000

Ing. Peter Fábik 2001 – 2005

Ing. Daniel Rexa 2002 – 2018

Ing. Petra Sládečková 2012 

Ing. Peter Pipíška 2019 

DOZORNÁ RADA

JUDr. Pavol Wiederman  1997 – 2000 

Ing. Ladislav Csicsay  1997 – 2000 

Mgr. Ing. Ján Hijj  1997 – 2001

Štefan Malárik  1997 – 1998

Ing. Tibor Mikuš  1997 – 1998

JUDr. Pavol Rafaj  1997 – 2019

Jozef Škrobák  1997 – 2005

Ing. Jozef Tonhauser  1997 – 1998

Ing. František Verbich  1997 – 2000

Ing. Viktor Bezák  1999 – 2002

Ing. Rastislav Januščák 2001

Ing. Eleonóra Ferančíková 2001 – 2005

Jozef Talian 2006 – 2015

Ľudovít Michalovič 2016 

JUDr. Jana Mendelová 2020

VEDENIE AKCIOVEJ SPOLOČNOSTI:

• PREDSEDA PREDSTAVENSTVA A GENERÁLNY RIADITEĽ

 1996 Dr. h. c. Ing. Peter Čičmanec, PhD., 

• EKONOMIKA A FINANCIE

 1997 Ing. Jozef Horár ekonomický námestník

 03/1998  vrchný ekonomický riaditeľ 

 2000 – 2001  vrchný riaditeľ pre ekonomiku a kontroling 

 1998 Ing. Daniel Rexa vrchný finančný riaditeľ

 2006 – 02/2021  vrchný ekonomický riaditeľ 

 03/2022 Ing. Peter Pipíška riaditeľ úseku ekonomického 

• VÝROBA

 04/1995 Ing. Pavol Weiss  hlavný inžinier 

 03/1998 –10/2001 Ing. Vladimír Pipíška vrchný technicko –obchodný riaditeľ

 2002 Ing. Rastislav Januščák vrchný technicko –obchodný riaditeľ

 2006  vrchný výrobný riaditeľ 

 07/2007 Ing. Róbert Kankula vrchný výrobný riaditeľ 

 06/2014 Ing. Dalibor Richter vrchný výrobný riaditeľ 

 08/2022 Ing. Stanislav Paulík poverený riadením úseku technicko –výrobného 

• TECHNIKA A STRATÉGIA

 2002 Ing. František Verbich vrchný riaditeľ pre stratégiu a plánovanie 

 2006  vrchný technický riaditeľ 

 09/2008 Ing. Miroslav Bražina vrchný technický riaditeľ 

 09/2016 – 02/2021 Ing. Ivan Sivák vrchný technický riaditeľ 
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 • ĽUDSKÉ ZDROJE

 1997 Štefan Malárik  vedúci odboru personálnej práce 

a sociálnej politiky

 1998 Mgr. Vladimír Wäldl  riaditeľ odboru personálnej práce 

a sociálnej politiky

 1999 JUDr. Tibor Schvartz  riaditeľ odboru personálnej práce 

a sociálnej politiky

 2006  vrchný personálny riaditeľ 

 2015 – 2015 Mgr. Anna Oravcová vrchný personálny riaditeľ v zastúpení

 2016  riaditeľka odboru ľudských zdrojov 

ODŠTEPNÉ ZÁVODY A ICH RIADITELIA

Baňa Cigeľ Ing. Peter Skalický od 1. 4. 1995 – 15. 1. 2002

 Ing. Ján Mikulec od 16. 1. 2002 – 31.12. 2002 

Baňa Handlová Ing. Anton Ondrejkovič od roku 1992 – 31. 12. 1998 

 Ing. Jozef Tonhauser od 1. 1. 1999 – 15. 1. 2002

 Ing. Peter Skalický od 16. 1. 2002 – 30. 11. 2003

Baňa Nováky Ing. Stanislav Gurský od 1. 4. 1995 – 31. 12. 2006

Banská mechanizácia Ing. Jozef Huljak od 3. 11. 1995 

a elektrifikácia Ing. Peter Fábik od 1. 7. 2001 

  Ing. Ivan Juris od 22. 12. 2006 

 Ing. Daniel Rexa od 5. 5. 2010

 Ing. Róbert Hraňo od 1. 7. 2010 

 Ing. Jozef Olexák od 1. 4. 2014 

 Ing. Peter Bošiak od 8. 6. 2015 

 Ing. Daniel Rexa od 4. 10. 2017

 Ing. Miroslav Petrovský od 20. 12. 2019 

 Ing. Mária Mikulová od 1. 10. 2020 

 Ing. Ján Gašparovič od 1. 6. 2021

Hlavná banská  Ing. Vladimír Pipíška od 1. 4. 1993

záchranná stanica Ing. Rastislav Januščák od 1. 4. 1998  

 Ing. Bohumil Homola od 1. 1. 2002 

 Ing. Stanislav Paulík od 1. 3. 2005 

AGRO GTV NOVÁKY Ing. Stanislav Gurský od 1. 4. 1998 

AGRO RYBIA FARMA Ing. Stanislav Gurský od 9. 11. 2012

 Ing. Ivan Beňo od 5. 3. 2014

 Petra Uhríková od 1. 7. 2021
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Zamestnanci HBP, a.s., ktorým bol udelený 

Čestný odznak ministra hospodárstva SR

2023

GRESCHNER Roman Za pracovnú vernosť BN

BARÁNEK Ladislav Za pracovnú vernosť BN

LANČI Juraj Za pracovnú vernosť BN

MORAVČÍK Igor Za pracovnú vernosť BN

TEŠLÁR Ján Za pracovnú vernosť BN

ŽEMBER Dušan Za pracovnú vernosť UEU

MURÁR Pavol Za pracovnú obetavosť BN

CHALMOVIANSKY Peter Za pracovnú obetavosť BN

SVRČEK Jaroslav Vzorný záchranár BN

2022

ŠNIRC Ľuboš Za pracovnú vernosť BN

CINTULA Ján Za pracovnú vernosť Čáry

DROBEC Peter Za pracovnú vernosť UEU

RADOŠÁNI Stanislav Za pracovnú vernosť USU

MATIAŠKO Ján Za pracovnú obetavosť BN

HOLIČKA Jozef Za pracovnú obetavosť ORV

FURKA Jozef Za pracovnú obetavosť OMG

ČERVIENKA Ján Za pracovnú obetavosť UPČ

PAULÍK Marián Vzorný záchranár HBZS

2021

ŠTURCEL Ctibor Za pracovnú vernosť BN

BELANEC Jozef Za pracovnú vernosť BN

HULALA Ivan Za pracovnú vernosť BN

ALTOF Miloš Za pracovnú vernosť BN

CHRÍBIK Jozef, Ing. Za pracovnú vernosť OMG

MÁČEK Branislav Za pracovnú obetavosť BH

ŠPAŇO Mário Za pracovnú obetavosť Čáry

VIDA Štefan Vzorný záchranár UEU

2020

HOSTAČNÝ Ľubomír Za pracovnú vernosť BN

LÍŠKA Peter Za pracovnú vernosť BN

JANEJE Vincent Za pracovnú vernosť UEU

KUZMÍN Jozef, Ing. Za pracovnú vernosť OHM

JANKULA Ján, Ing. Za pracovnú vernosť OTPV

MENDEL Branislav Za pracovnú obetavosť BN

STRAŇOVSKÝ Fridrich Za pracovnú obetavosť BH

GORDAN Pavol Za pracovnú obetavosť UBD

LALÍK Branislav Vzorný záchranár HBZS

2019

DEKICKÝ Dalibor Za pracovnú vernosť BN

SIKELA Jozef Za pracovnú vernosť BN

ŠUNÍK Ladislav Za pracovnú vernosť BH

ZVERBÍK Peter Za pracovnú vernosť BH

HOPKOVÁ Mária, Ing. Za pracovnú vernosť UUTU

JANUŠČÁK Rastislav, Ing. Za pracovnú vernosť OSTR
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BIELIK Slavomír Za pracovnú obetavosť BN

KALAŠ René Za pracovnú obetavosť BN

KRÚPA Jozef Vzorný záchranár ORV

2018

DOLETINA Štefan Za pracovnú vernosť BH

ŤAPUŠKA Ján Za pracovnú vernosť USU

VRABCOVÁ Eva, Ing. Za pracovnú vernosť SLU

PRUŽINEC Jozef Za pracovnú obetavosť BN

HUMAJ Jozef Za pracovnú obetavosť BN

SZABO Maroš Za pracovnú obetavosť Čáry

KOVÁČIK Roman Vzorný záchranár HBZS

2017

ČIČMANEC Ľubomír Za pracovnú vernosť BC

KOČKA Peter Za pracovnú vernosť BH

TALÁŠEK Ľubomír Za pracovnú vernosť BH

KRÁLIK Igor Za pracovnú vernosť UEU

RÉDLER Július Za pracovnú vernosť OTPV

ANTAL Jaroslav Za pracovnú obetavosť BN

GATIAL Róbert Za pracovnú obetavosť Čáry

CHUDÝ Peter Za pracovnú obetavosť BN

MRTVÍK Peter Vzorný záchranár UVO

2016

LEHOCKÝ Jozef Za pracovnú vernosť BH

SORÁD Štefan Za pracovnú vernosť BN

TULÍK Juraj Za pracovnú vernosť UEU

MENDEL Stanislav Za pracovnú vernosť OMG

ANTONI Miroslav Za pracovnú obetavosť BC

HLINKA Tibor Za pracovnú obetavosť BN

MATUŠKA Igor Za pracovnú obetavosť BN

MORAVANSKÝ Milan Za pracovnú obetavosť UBD

ZELINKA Ladislav Vzorný záchranár BN

2015

TONHAUSER Slavomír Za pracovnú vernosť BC

ORŠULA Peter Za pracovnú vernosť UEU

GÁBELA Ivan Za pracovnú vernosť USU

BECK Jozef, Ing. Za pracovnú vernosť OMG

VIRDZEK Miroslav Za pracovnú obetavosť BN

KUBÍK František Za pracovnú obetavosť BN

HANEŠ Ján Za pracovnú obetavosť BH

HEPNER Jaroslav Za pracovnú obetavosť UVO

VRABEC Vladislav, Ing. Vzorný záchranár HBZS

2014

HIMER Pavol Za pracovnú vernosť BC

MLČÚCH Zdeněk Za pracovnú vernosť BN

SVETLIANSKY Ján Za pracovnú vernosť BH

KOVÁČIK Marián Za pracovnú vernosť UBD

JELŠIC Juraj Za pracovnú vernosť UEU

LAUKOVÁ Irena, RNDr. Za pracovnú vernosť OŽP

HLINKA Dušan Za pracovnú obetavosť BN
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VAGINGER Ivan Za pracovnú obetavosť BC

ŠÍPKA Peter Za pracovnú obetavosť USU

KUČERA Jozef Vzorný záchranár UVO

2013

PIPÍŠKA Jozef Za pracovnú vernosť BN

HANDLER Štefan Za pracovnú vernosť BN

ADÁMIK Pavel Za pracovnú vernosť BH

ADAMEC Július Za pracovnú vernosť UEU

HRABOVSKÝ Ján, Ing., PhD. Za pracovnú vernosť VTR

ZAŤKO Milan Za pracovnú vernosť BME

KRAUSKO Ľuboslav Za pracovnú obetavosť BC

HOLÁK Juraj Za pracovnú obetavosť UVO

REHÁK Jozef, Ing. Za pracovnú obetavosť UBD

BEDNÁR Ondrej Vzorný záchranár UVO

2012

SOLÁR Milan Za pracovnú vernosť BN

KANKULA Róbert, Ing. Za pracovnú vernosť VVR

PODOLEC Pavol Za pracovnú vernosť UEU

KMEŤ Jozef Za pracovnú vernosť UBD

MIKA Dušan Za pracovnú vernosť BME

GREŠNER Pavol Za pracovnú obetavosť BC

BELOŠIC František Za pracovnú obetavosť BN

LIĎÁK Pavel Za pracovnú obetavosť BN

MICHAL Peter Za pracovnú obetavosť BH

ZEMÁNEK František Za pracovnú obetavosť UVO

ŠURKALA Pavol Vzorný záchranár UVO

2011

CHRIŇÁK MIROSLAV Za pracovnú vernosť BC

SZARASZ MILAN Za pracovnú vernosť BN

JANKULÁR MILAN Za pracovnú vernosť BN

BALÁK JOZEF Za pracovnú vernosť BH

BENKOVIČ JÁN Za pracovnú vernosť UEU

ĎURICA JOZEF Za pracovnú vernosť BME

MOLNÁR IGOR Za pracovnú obetavosť BH

TRNÍK FRANTIŠEK Za pracovnú obetavosť UBD

HUSZÁR ŠTEFAN Za pracovnú obetavosť UVO

PODMANICKY OSKAR Za pracovnú obetavosť BN

MURKO PETER Vzorný záchranár USU

2010

GALUS Jozef Za pracovnú vernosť BN

VOKUREK Ladislav Za pracovnú vernosť BC

ŠORMAN Ladislav Za pracovnú vernosť UBD

JÁNOŠÍK František Za pracovnú vernosť USU

JURIS Ivan, Ing. Za pracovnú vernosť BME

HAJDÚCH Ján Za pracovnú obetavosť BN

DAUBNER Ján Za pracovnú obetavosť BC

POLÁK Jozef Za pracovnú obetavosť BH

GAJDOŠ Milan Za pracovnú obetavosť UEU

MAČKAY Ján Vzorný záchranár ORV
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2009

NAGY Ján Za pracovnú vernosť BN

ŠVORC Vladimír Za pracovnú vernosť BN

CICKO Dušan Za pracovnú vernosť BC

MINÁRIK Milan Za pracovnú vernosť UBD

PÍŠ Florián Za pracovnú vernosť USU

MIŠÁK Ivan Za pracovnú obetavosť BN

HRADŇANSKÝ František Za pracovnú obetavosť BH

ČMIKO Anton, Ing. Za pracovnú obetavosť BME

ČAVOJSKÝ Pavol, Ing. Vzorný záchranár HBZS

2008

DUDÁŠ Milan Za pracovnú vernosť UBD

JONÁŠ Emil Za pracovnú vernosť BH

PLACHÝ Jozef Za pracovnú vernosť BN

ROHOŽKA Rastislav Za pracovnú vernosť BN

BORKO Ján Za pracovnú vernosť BME

MOLNÁR Vlastimil Za pracovnú obetavosť BH

DÚCKY Miroslav Za pracovnú obetavosť BN

SLUKA Ľubomír Za pracovnú obetavosť BH

GREGOR Ján Vzorný záchranár BH

2007

FERENČÍK Jozef Za pracovnú vernosť BN

LENHART Jozef Za pracovnú vernosť BH

NEVELOŠ Juraj Za pracovnú vernosť BN

BERTHA Vladimír Za pracovnú vernosť BME

FRANČIAK Miroslav Za pracovnú obetavosť BC

PÍŠ Miroslav Za pracovnú obetavosť BN

POPLUHÁR Ľubomír Za pracovnú obetavosť BH

SABOTA Milan Za pracovnú obetavosť BC

BALÁŽIK Jozef Za pracovnú obetavosť BN

HROMADA Igor Vzorný záchranár HBZS

2006

ANOVČIN Jozef Za pracovnú vernosť BN

BULLO Jozef Za pracovnú vernosť BN

ILIÁŠ Ľudovít Za pracovnú vernosť BN

ORAVEC Milan Za pracovnú vernosť BN

SCHNIERER Štefan Za pracovnú vernosť BC

DIŠKANT Miroslav Za pracovnú vernosť BH

KRŠKO Ján Za pracovnú vernosť BME

ŠVORC Jozef Za pracovnú vernosť BME

ŠVORC Stanislav Za pracovnú obetavosť BN

ŠKERDA Ján Vzorný záchranár BN

2005

GATIAL Cyril, Ing. Za pracovnú vernosť BN

HEPNER Miroslav Za pracovnú vernosť BN

PAVLÍČEK Peter Za pracovnú vernosť BME

BYSTRIANSKY Ján Za pracovnú obetavosť BH

KOVÁČ Dušan Za pracovnú obetavosť BN

LUKÁČ Atilla Za pracovnú obetavosť BN
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POCKODY Alexander Za pracovnú obetavosť RAS

KECERA Štefan Vzorný záchranár BH

2004

ĎURINA Gašpar Za pracovnú vernosť BME

GURSKÝ Stanislav, Ing. Za pracovnú vernosť RAS

JASSO Ján Za pracovnú vernosť BH

PERNIŠ Ján Za pracovnú vernosť BN

ŠTEPANIK Jozef Za pracovnú vernosť BME

HALAŠKA Pavol Za pracovnú obetavosť BN

MESÍK Jozef Za pracovnú obetavosť BH

ŠIMKA Stanislav Vzorný záchranár BN

2003

KURBEL Rudolf Za pracovnú vernosť BN

PRÁZNOVSKÝ Za pracovnú vernosť BH

LAŠTIAK Ferdinand Za pracovnú obetavosť BN

TRANGOŠ Július Vzorný záchranár BH

2002

HUDEC Vladimír, Ing. Za pracovnú vernosť BN

KULIFFAY Dušan Za pracovnú vernosť BC

PÍŠ Pavol, Ing. Za pracovnú vernosť BH

SKALICKÝ Peter, Ing. Za pracovnú vernosť RAS

MUČKA Imrich Vzorný záchranár BC

2001

BOROŠKA Fedor, Ing. Za pracovnú vernosť RAS

ČÍK Emil Za pracovnú vernosť BN

HUDEC Alexander Za pracovnú vernosť BH

MAHÚT Adam Za pracovnú obetavosť BC

PAPP Vojtech, Ing. Vzorný záchranár BH

2000

GESCHWANDTNER R. Ing. Za pracovnú vernosť BH

LALÚH Ivan, Ing. Za pracovnú vernosť BN

PERNIŠ Anton Za pracovnú vernosť BC

KRAJČÍK Roland Za pracovnú vernosť BME

MATYÁŠ Jozef, Ing. Vzorný záchranár HBZS

1999

BUZALKA Bohumil Za pracovnú vernosť BH

ORŠULA Jozef Za pracovnú vernosť BME

VANKO Dušan Za pracovnú obetavosť BC

ČIČMANEC Viliam Za pracovnú obetavosť BN

JAVUREK Jozef, Ing. Vzorný záchranár BH

1998

ONDREJKOVIČ Anton, Ing. Za pracovnú vernosť RAS

VANEČKO Pavol Za pracovnú vernosť BC

ČURILLA Igor Za pracovnú obetavosť BN

MEČIAR Jozef Za pracovnú obetavosť BME

MIKULEC Ján, Ing. Vzorný záchranár BH
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